
رئيس
جايگزين رئيس

محمود خسروي وفا با سابقه 22سال رياست 
در كميته پارالمپيك و 13سال رياست 
در فدراسيون جانبازان و معلولان، رئيس 

كميته ملي المپيك شد

اعضاي مجمــع كميته ملي المپيــك ديروز 
محمود خســروي وفا را به عنوان رئيس 4سال 
آينده اين كميته انتخــاب كردند، انتخابي كه 
به نظر مي رسد حداقل يك شاكي داشته باشد؛ 

مهدي علي نژاد بازنده بزرگ اين انتخابات.
اين انتخابات قرار بود اسفند سال گذشته برگزار 
شود اما هر بار به بهانه اي به تعويق افتاد. حتي 
ديروز قبل از شــروع به كار مجمع، همچنان 
احتمال به تعويــق افتادن دوبــاره انتخابات 
وجود داشــت. 28عضو المپيكــي و 25عضو 
غيرالمپيكي در مجمع حاضــر بودند و اگر دو 
رئيس فدراســيون المپيكي غيبت مي كردند، 
مجمع رســميت پيدا نمي كرد ولي اين اتفاق 
نيفتاد. رياست فدراســيون 3خواهان داشت. 
مهدي علي نژاد كــه از دوره معاونت در وزارت 
ورزش، برنامه ريزي براي رياست را آغاز كرده 
بود، محمود خسروي وفا كه به يكباره به شانس 
اصلي انتخابات تبديل شد و فضل الله باقرزاده كه 
فعلا سرپرست فدراسيون شمشيربازي است. 
البته مجيد شايســته ديگر كانديداي پســت 
رياست بود كه قبل از شروع راي گيري انصراف 
داد. از بيــن 53عضو، 24نفر به خســروي وفا، 
24نفر به علي نژاد و 5نفر به باقرزاده راي دادند. 
به اين ترتيب هيچ يك از نامزدها نتوانستند نظر 
حداكثر مطلق مجمع را جلب كنند و انتخابات به 
دور دوم كشيده شد. در دور دوم و برخلاف عرف 
مجمع، دو نفر ديگر از روساي فدراسيون هاي 
غيرالمپيكي به اعضاي مجمع اضافه شــدند، 
موضوعي كه مي تواند علي نژاد را به شــكايت 
ترغيب كند. به اين ترتيب تعداد اعضا به 55نفر 
رســيد كه از اين جمع 28نفر به خسروي وفا 

و27نفر به علي نژاد راي دادند.
خســروي وفا چهره اي شناخته شده در ورزش 
است. او سابقه 31ســال رياست در فدراسيون 
ورزش هاي جانبازان و معلولان را دارد؛ يك دوره 
از سال 1360 تا 1364 و چند دوره پي درپي از 
1369 تا 1396. خسروي وفا از سال 1379 كه 
كميته ملي پارالمپيك راه اندازي شد تا به امروز 
به مدت 22سال رياست اين كميته را به عهده 
داشته اســت. حالا با حضور او در كميته ملي 
المپيك بايد ديد مجمع پارالمپيك چه كسي را 

به عنوان جايگزين او انتخاب مي كند.

بازندهها
از بين 8نفري كه در دوره رياســت ســيدرضا 
صالحي اميري در كميته سمت داشتند، ديروز 
5نفر در انتخابات شــركت كردند كه هر 5نفر 
شكســت خوردند. حميد عليپور و محســن 
رضواني براي حضور دوبــاره در هيات اجرايي 
نامزد شده بودند كه عليپور 14 و رضواني 12راي 
آورد. كيكاووس ســعيدي كه در كميته دبير 
بود، نامزد نايب رئيسي دوم بود كه در دور اول 
14راي و در دور دوم 25راي داشت. براي اين 
پست مجيد كيهاني عضو هيات اجرايي كميته 
سابق هم نامزد بود كه 6راي آورد. باقرزاده در دو 
ميدان شكست خورد. او براي رياست 5راي آورد 

و براي نايب رئيسي دوم هم 9راي.

نفراتجديد
مهين فرهــادي زاد تنها نامزد نايب رئيســي 
زنان بود كه با 54راي انتخاب شــد. پيش از او 
طاهره طاهريان اين ســمت را داشت. انتخاب 
نايب رئيس دوم به دور دوم كشيد كه غلامرضا 
نوروزي بــا 29راي رقابت را از ســعيدي برد. 
مهرداد عليقارداشي با 42راي، عليرضا پاكدل با 
38راي، عليرضا سهرابيان با 30راي، محمدرضا 
داورزني با 29راي، غلامرضا شعباني با 28راي، 
مهدي گودرزي بــا 30راي و حميد عزيزي با 
20راي 7نفري هســتند كه براي عضويت در 

هيات اجرايي انتخاب شدند.

  دوشــنبه     7 شــهریور  1401     1 صفر  1444       سال ســی ام          شـــماره  8578

زیبای نارس
وای به روزی كه ضد حملات سپاهان به ثمر 

بنشيند

18

ايران در نخستين بازی از مسابقات 
واليبال قهرمانی جهان، سخت ترين 
حريفش يعنی آرژانتين را شکست داد

سورپرایز اول
شنبه ناامیدکننده

سردار آزمون نيمکت نشين شد، 
لوركوزن برای نخستين بار برد، باشگاه 

اعلام كرد مهاجم جديد می خرد 18

گفت وگوي اختصاصي با شجاع خليل زاده که معتقد است

 تيم ملي زير فشار منتقدانش حتي در بازي هاي تدارکاتي هم استرس دارد

اتفاق روز

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

سه شنبه 8 شهریور 1401
لیگ برتر ایران - هفته 4
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چهارشنبه 9 شهریور 1401

استرالیا
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پنجره انتخابی جام جهانی - بسکتبال

قرار نیست 
پرسپولیس  ٣٠ سال 

قهرمان شود
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

چگونه  در سفر اربعین سلامت خود را حفظ کنیم؟ 
زائــران در مســیر پیــاده روی اربعیــن ممکــن اســت بــا انواع 
مخاطرات روبه رو شوند. به همین منظور توصیه هایی برای 
حفظ سلامت زائران از طرف هلال احمر شده است. امسال 
ایام پیــاده روی اربعین همزمان با روزهــای اوج گرمای هوا در 
عراق است. به همین خاطر باید به توصیه های مربوطه که در 

همشهری آنلاین در دسترس است توجه شود.

تکلیف شماره گذاری 2 خودروی پرطرفدار ایرانی 
حدود ۴۰ هزار نفــر با ثبت نام در ســامانه عرضه یکپارچه 
خودرو به خرید خودروهای تیبا و ســاینا اقــدام کردند، اما 
بعد از فروخته شدن این خودروها، سازمان ملی استاندارد 
اعلام کرد که این دو برند قابل شماره گذاری نیستند . اگر 
همکاری های لازم از سوی شرکت خودروساز صورت بگیرد، 
فرایند شماره گذاری در سریع ترین زمان انجام خواهد شد.

جامعه

اقتصاد

خانهداری
 کاربرد انواع پیاز که نمی دانستید 

پیــاز زرد پرکاربردترین نوع پیاز اســت اما اگــر به انواع 
مختلــف پیــاز علاقــه دارید بــد نیســت بدانیــد که هر 
کدام کاربرد خود را دارند پیاز سفید برای سالاد و سفره 
مناسب است و خوب سرخ نمی شود پیاز بنفش برای 
ســرخ کردن عالی است پیاز شــیرین طعم ملایم تری 

دارد و آب دارتر است .

 »نه« به 
بی عدالتی آموزشی
دانشآموزانمناطقمحروم
درتجمعینسبتبهتغییرات
آزمونسراسریاعتراضکردند

صفحه9

تصاویریازتجمع کنکوری های 
مناطق محروم کشــور رابا

اسکناینکیوآرکدببینید.

 مهار تورم 
کشور در کوتاه مدت 
وزیراقتصاد:هرکدامازوزارتخانهها
برایبستهکوتاهمدتکنترلتورم
اقدامهایخودراارائهمیدهند

صفحه4

مهم ترین اقدامات 
ضدتورمی در ۵ماه گذشته

دادهنما
گرافیک:مهدیسلامی

حساب و كتاب اهدای زندگی
سخنگوی ســازمان انتقال خون ایران می گويد در کشــور ما حدود ۹۰ درصد 

از افراد دارای گروه خونی مثبت هستند و ۱۰ درصد گروه خون منفی دارند.

11 کشور
در کارگاه  مدیریت 
انتقال خون ایران 
شركت كردند. 

6.000.000 واحد
خونی در سال ۱۴۰۰ 
تأمین و در اختیار 
بیماران قرار گرفت.

100 درصد
خون مورد نیاز کشور 

از طریق اهداکنندگان 
تأمین می شود.

7 درصد
 میزان اهدای خون 
در یك سال گذشته 
رشد داشته است.

200 مرکز
اهدای خون در سراسر 
کشور با ۴2۰۰ پرسنل 

فعالیت می كنند.

كشور دارای بانک خون با بالاترین کیفیت و 
استاندارد هستند. 900 بیمارستان

100 درصد
 از نمونه های خون در بانك خون 

بندناف ذخیره سازی شده.

261 واحد 
خون بند ناف در یك سال 

گذشته جمع آوری شده است.

56 واحد 
خون بندناف در یك سال گذشته 

پردازش و ذخیره شده است.

بانك 
بندناف

تالاسمی

 23000 مبتلا 
به بیماری تالاسمی 

در كشور داریم كه به 
خون نیاز دارند.

 4000 بیمار 
تالاسمی به طور 

دائمی باید از خون 
استفاده كنند.

 500000 واحد
 خونی برای سلامتی 
بیماران تالاسمی در 
سال توزیع می شود.

سلول بنیادی

 4028 نمونه 
سلول بنیادی در یك 
سال گذشته جذب 

شده  است. 

 5مورد 
پیوند سلول توسط 
مرکز سپاس در سال 

گذشته انجام شد.

 238 بیمار
گزینش اهدا کننده 

مناسب پیوند سلول در 
سال گذشته انجام شد.

یادداشت
حجت الاسلام محمدمهدی ايمانی پور ؛ رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی

هفتهدولتوسالگشتعروجمظلومانهشهیدرجایی
وشهیدباهنر،فرصتمناســبیراجهتبازخوانی
دغدغههایدولتمحترموزحمتکشسیزدهمدر
عرصههایگوناگونفراهمآوردهاست.آنچهدراینمجالقصدداریمبهآناشاره
کنیم،نگاهکلاندولتفعلیدرقبالمقولهایبهنام»دیپلماسیفرهنگی«است.
قبلازورودبهاینموضوع،لازماستبهسؤالکلانتریدراینخصوصپاسخ
دهیم:اینکهاساسادیپلماسیفرهنگیچهاهمیتیدرمنظومهعمومیوسیاسی،
اجتماعیکشورداردوچراتقویتیاعدمتقویتبنیان هاومصادیقآن،شاخصی
برایارزیابیعملکردیکدولتانقلابیدریک سالگیخودمحسوبمیشود؟
واقعیتامرایناستکهانقلاباسلامیایرانمنبعثازگفتمانوفرهنگاصیلی
استکهآنرا»فرهنگاسلامی-ایرانی«میخوانیم.بهتعبیرصریحرهبرمعظم
انقلاباسلامی،فرهنگیکملتاستکهمیتواندآنراپیشرفته،عزیز،توانا،

عالم،فناور،نوآورودارایآبرویجهانیکند.
همانگونهکهازفرمایشعمیقرهبرحکیمانقلابنیزقابلبرداشــتاســت،
فرهنگدرمنظومهقــدرتداخلیوبینالمللیمایــک»ابزار«یا»تاکتیک«
نیست،بلکهیک»عاملتعیینکننده«محسوبمیشود.دیپلماسیفرهنگی،
تلاشیبرایمعرفیارزشهایمنبعثازفرهنگاست.اینکهمابتوانیمپیام های
نهفتهوآشکاردربطنانقلاباسلامیرابادرنظرگرفتنملاحظاتبینالمللی،

محیطیوفرامتنیبهافکارعمومیدنیامخابرهکنیم.
دولتسیزدهمبرلزومتحولدرعرصههایمختلفازجملهدیپلماسیفرهنگی
تأکیددارد.شایدعدهایسؤالکنندکهتغییردرحوزهدیپلماسیفرهنگیاساسا
چهالزامیدارد؟حتیفراترازآن،برخیمیپرسنددیپلماسیفرهنگیوترویج
فرهنگایرانی–اسلامیدرآنسویمرزهاچهثمریدارد؟پاسخاینسؤالات
کاملامشخصاست.تحولاتجهانیومنطقهای،قطببندیهایجدید،تغییر
سیاســتهایمعارضینورقبا،ایجادفرصتهاوتهدیدهایجدیدوقوتهای
ناشیازپیشرفتکشــورو...ضرورتایجادتحولرانمایانمیسازد.امااینکه
دیپلماسیفرهنگی،چهمشکلیازکشورراحلخواهدکرد،بایدگفت:دریک
نگاهکلانوعملیاتی،فرهنگ،بسترســاز،فرصتآفرینوتهدیدزداست.اینها
خصایصذاتیوخروجییکدیپلماسیفرهنگیمؤثرمحسوبمیشود.زمانی
کهفرهنگاصیلمرزوبوممابرایدیگرانشناختهشودوتصویرسازیکاذباز
اینفرهنگغنیوپویاجایخودرابهتصاویروواقعیاتصحیحدهد،قطعازمینه
مساعدیبرایکسباعتمادوفرصتهایبینالمللیواقتصادیبهسودمنافع

نظاموملتعزیزمانایجادخواهدشد.
هنگامیکهازتحولگراییدردیپلماســیفرهنگیســخنمیگوییممرادما
شــناختروزآمدازحوزهبینالمللبرایاتخاذرویکردهــاوابزارهایکارآمد
وانجاممــراوداتفرهنگیمطلوبومؤثــردرمحیطبینالمللیاســتکه
تامینکنندهمنافعملیمادرابعادگوناگونمحسوبمیشود.تحولگراییدر
دیپلماســیفرهنگیبینالملل،بهمعنایتحولگراییدرمحتواوروشاست.
درحوزهمحتوایی،بایدتولیدمحتوایفرهنگــیبهگونهایکاربردیوعمیق
صورتگیردتامخاطبرابتوانددرقبالاصالتفرهنگیوانقلابیمااقناعکند.
برایاینمنظورشــناختکانونهایهدفوپرتأثیرنظیر»زنانوخانواده«و
آشناییباذائقهمخاطبواستفادهازظرفیتهایبومیهمسو،ضروریاست.
درحوزهروبنایی،ماباروشهــاوابزارهایانتقالپیامدرعرصهدیپلماســی

فرهنگیمواجههستیم.برخیروشهاوابزارهاییکهدر
اینخصوصاستفادهکردهایم،کفافمناسباتمنطقهای

وبینالمللیامروزرانمیدهدوقطعااینابزارهاومجاریبایدبهبهتریننحو
ممکنبازتعریفوبازتولیدشود.

 جايگاه ديپلماسی فرهنگی
 در دولت سیزدهم

ادامه 
در صفحه 2

روزهای جنگ تحمیلی پر از قصه ها و داستان هايی است 
که نوشــتن و خواندن آنها می تواند ما را با گوشــه ای از 
تاريخ 8ساله دفاع مقدس آشنا کند. بهره گیری از ادبیات 
داستانی برای روايت آن روزهای پرافتخار، مبنای نوشتن 
رمان بلند »بازگشته« به قلم حمید نورشمسی شد. او 
دانشجوی دکتری رشته علوم ارتباطات اجتماعی 
است که سابقه همکاری با رسانه های متعددی 

دارد...

حمیدنورشمسی:
جنگ داستان های نانوشته بسیاری دارد

22

حبیباللهبابایی:
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آگزبورگ بعد از خراب کردن...
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آذرمــاه1391 انتشــار فیلــم 

زورگیــری 2مجرم بــه نام های قضایی
علیرضــا مافیهــا و محمدعلی 
سروری موجی از احساســات منفی و ناامنی در 
جامعــه ایجاد کــرد و به دنبالش صــادق آملی 
لاریجانی، رئیس وقت قوه قضاییه از ضرورت اشد 
مجازات و اعــدام برای چنین متهمانی ســخن 
گفت. 10ســال پس از آن حادثه زورگیری های 
مشابه دیگر پای روسای بعدی قوه قضاییه را نیز 
در مواجهــه با ایــن پدیده بــاز کرد. انتشــار 
گزارش های بیشتر از زورگیری ها در سطح معابر 
و خیابان ها باعث شــده مطالبه جــدي مردم از 
نیروی انتظامی و قوه قضاییه، برخورد با این جرم 

خشن اجتماعی باشد.
برخوردهای موقتی در قالب طرح های مصطلح 
به »ضربتی« و »ویــژه« با فــرض بازدارندگی 
مجازات اعدام بیشترین انتقاد نسبت به تشدید 
زورگیری ها بوده است. فرماندهان نیروی انتظامی 
به عنوان بخشی از بدنه ضابطان قضایی پای ثابت 
انتقادها از مسامحه دســتگاه قضایی در مواجهه 
با این مجرمان خطرنــاک بوده اند؛ مجرمانی که 
اگر فیلم شان منتشــر و جنبه عمومی جرم شان 
پررنگ شود، با احتمال بالاتری به مجازات حقه 
خودشــان در قانون یعنی اعدام می رسند و در 
غیر این صــورت حداکثر چند ســال حبس در 

انتظارشان است.
مردادماه1401 انتشار فیلمی در فضای مجازی 
حکایت از افزایش جســارت زورگیرها و کاهش 
ترس آنها در مبادرت به این اقدام داشــت. فرد 
زورگیر در ترافیک بزرگراه نیایش در منظر عام 
به یک خودرو هجوم می برد و اموال زن سرنشین 
این خودرو را به سرقت می برد. انتشار فیلم این 
سرقت و جریحه دارشدن افکار عمومی بار دیگر 
دستورات ویژه قضایی در پیگیری آن را به همراه 

داشت و درنهایت منجر به دستگیری متهم شد.
طی یک هفته اخیر غلامحســین محسنی  اژه ای 
رئیس قوه قضاییه به دادستان کل کشور دستور 
داد تا ستادی ویژه برای مقابله با سرقت های خشن 
و زورگیری ها با کمک ضابطان تشکیل شود. بنا به 
اعلام خبرگزاری قوه قضاییه )میزان( کمیته ای در 

همین رابطه تشکیل شده و اقدامات عملی قضایی 
درخصوص برقــراری و افزایش امنیت در جامعه 

آغاز شده است.
محســنی  اژه ای در جلســه ای بــرای بررســی 
راهکارهای مقابله ســریع و قاطعانه با افراد مخل 
امنیت و آرامش مردم ازجمله سرقت های خشن 
هم گفته که »مقوله جرم ســرقت به عنف برای 
جامعه غیرقابل تحمل است« و اینکه »به واسطه 
سرقت های خشن و زورگیری هایی که در سطح 
شــهرها رخ می دهد، در جامعــه ناامنی روانی 
ایجاد می شــود و این موضوعی است که نه برای 
شــهروندان و نه برای مــا به عنوان مســئولان 

حکومتی قابل قبول و قابل تحمل است«.
10ســال پیش صادق آملــی لاریجانی، رئیس 
پیشــین قوه قضاییه در واقعه مشــابه زورگیری 
4نفر که درنهایت 2نفرشــان اعدام شــدند، در 
ســخنانی با تصریح بر اینکه حکــم زورگیری با 
سلاح سرد اعدام است، به ضابطان دستگاه قضایی 

ازجمله نیروی انتظامی و دســتگاه های امنیتی 
دســتور داد تا دور جدیدی از برخورد با اشرار و 
ناامن کنندگان اجتماع را آغاز کنند. او گفته بود: 
»وقوع این جنایات و انتشار فیلم آن موجب ناامنی 
اســت و هرچند در تمام دنیا این وقایع و حوادث 
وجود دارد اما چنین اتفاقاتی در کشــور اسلامی 
ما تکان دهنده اســت و نیروی انتظامی باید دور 
جدید برخورد با اشرار را آغازکند.« او تأکید هم 
کرده بود که: »حسب موازین شــرعی و قانونی 
مصوب، تفاوتی میان به کارگیری ســلاح سرد یا 
گرم وجود ندارد و در حکم محاربه و مجازات آن 

نیز اعدام است.«
زورگیری های خیابانی یکی از مسائل و معضلات 
محل تصمیم و مدیریت ســیدابراهیم رئیســی، 
رئیس سابق قوه قضاییه هم بود. تعدد زورگیری ها 
رئیسی را هم در مدت نه چندان طولانی مسئولیت 
28ماهه خــود در نهاد قضایــی وادار به واکنش 
ســخت کرده بود. او مهرماه سال1399 به دنبال 

انتشــار ویدئوهای زورگیری در یکی از جلسات 
شورای عالی قضایی گفت: »به هیچ عنوان نباید 
به کســانی که امنیت جامعه را مختل می کنند، 
میدان داد. هرگز نباید به افراد شــرور، سارق و 
زورگیر که بخواهند در دل زن و بچه مردم ایجاد 
ترس و ناامنی کننــد، اجازه عمــل داد. نیروی 
انتظامی باید در این زمینه مقتدرانه ورود و با افراد 
شرور برخورد کند و قطعا همکاران قضایی ما در 
سراسر کشور در این زمینه نهایت همکاری را با 
نیروی انتظامی خواهند کرد. باید با قاطعیت اجازه 
عرض اندام را از افراد شرور، سارقان، مزدوران و 
مجرمان باســابقه گرفت تا نتوانند ناامنی ایجاد 
کنند.« رئیســی در اعلام وجوه شرعی و رویکرد 
قوه قضاییه در مواجهــه با زورگیری ها گفته بود: 
»اگر از برخی ارفاق ها بــرای محکومان صحبت 
می شود به هیچ عنوان منظور افراد شرور، سارق، 
زورگیــران و مجرمان حرفه ای نیســتند و اینها 
کسانی هستند که باید با آنها برخورد قاطع شود.«

سلاح سرد یا گرم؛ مصداق محاربه
محمدجعفر منتظری، دادســتان کل کشور نیز 
حسب دستور رئیس قوه قضاییه نشست دیگری 
را برای بررســی راهکارهای برخورد با مجرمان 
جرائم خشن و ســارقان مسلح با حضور مقامات 
ارشد قضایی و فرماندهان انتظامی کشور برگزار 
کرد. منتظری در این نشست گفت: »بنا شد در 
دادستانی کل کشور، کمیته ای ممحض را برای 
پیگیری مسئله سرقت ها، خصوصاً سرقت هایی 
که همراه بــا خشــونت و زورگیری هســتند، 
تشــکیل دهیم و همچنین در دادسرای تهران 
یک یا 2شــعبه برای این کار اختصاص دهیم تا 
ســرقت های خاص و مهم را در آنجا بلافاصله و 
بدون فوت وقت مورد رسیدگی قرار دهند.« او با 
هشدار به مجرمان، تأکید کرد: »کسانی که به هر 
نحوی سلاح ســرد یا گرم استفاده کنند، چنین 
اقداماتی از مصادیق محاربه محســوب می شود 
و بدون چشم پوشــی مجازات محارب را در پی 
خواهند داشت؛ اگر دادگاه تشخیص دهد، چه بسا 
در همان محلی که این جنایت را مرتکب شدند، 

مجازات شوند تا مردم شاهد و ناظر باشند.« 

 با وجود دستور صریح  روسای فعلی و قبلی دستگاه قضا درباره جرائم خشن امنیتی 

سرانجام دستور 3رئیس قضا برای مقابله  با  زورگیران
 آملی لاریجانی، رئیسی و محسنی اژه ای مدافع اشد مجازات و اعدام برای زورگیران مسلح بودند

 اما بیشتر برخوردها با تسامح بوده است

کابینهتغییرنمیکند
 مجلس با پایان فرصت 2ماهه به وزیر صمت، از استیضاح او منصرف شد

گمانه زنی های چندماهه درخصوص ترمیم کابینه دولت سیزدهم بار دیگر 

گزارش
از سوی سخنگوی دولت با تکذیب مواجه شــد. پایان سال اول فعالیت 
دولت، برخی نارضایتی ها از برخی وزرای کابینه به همراه شرایط توافق 
هسته ای و احتمال احیای برجام تنها بخشی از بهانه های رسانه ای برای پیش بینی موج 
تغییرات در میان وزرای دولت سیدابراهیم رئیسی بوده اند. این احتمال نیز از سوی برخی 
محافل خبری و رســانه ای نیز داده می شــد که درصورت تفکیک وزارتخانه صمت به 
2وزارتخانه صنعت و بازرگانی، رئیس جمهور از این فرصت برای قرار دادن برخی چهره های 
جدید در کابینه استفاده کند. با وجود این، ترجیح رئیس دولت سیزدهم بر حفظ ترکیب 
کابینه بوده است. براساس گزارش ایرنا، علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت روز یکشنبه 
گفت: »رئیس جمهور هیچ تصمیمی برای تغییر در کابینه ندارد و وزرای اقتصادی دولت 

هم هیچ تغییری نمی کنند.«
خردادماه امسال با استعفای حجت عبدالملکی از جمع دولتمردان کابینه سیزدهم احتمال 
برخی تغییرات دیگر نیز تقویت شد. آغاز تدریجی برخی انتقادات از درون مجلس مبنی بر 
استیضاح نیز بر این گمانه زنی ها می دمید. دستیابی به حدنصاب استیضاح رضا فاطمی امین 
و هشدارهای نمایندگان نسبت به برکناری او در تیرماه گام دوم الزام به تغییر در کابینه 
سیزدهم محسوب می شد، اما این مسئله نیز با رایزنی های رئیس مجلس به وقت دیگری 
موکول شد. امضاکنندگان اســتیضاح در تیرماه تأکید داشتند که استیضاح وزیر صمت 

حدنصاب لازم را دارد و باید هیأت رئیســه تقاضای اســتیضاح را اعلام وصول کند. 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در جلســه علنی هفتم تیرماه با ارائه توضیحاتی 
استیضاح سیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت را اعلام وصول نکرد و 
از متقاضیان استیضاح خواست که فرصت 2ماهه به فاطمی امین بدهند. این فرصت 
امروز )دوشنبه( به پایان می رسد و نمایندگان مجلس نیز از عملکرد فاطمی امین در 

وزارت صمت راضی به نظر می رسند و دیگر خبری از استیضاح نیست.
استفاده از حداکثر فرصت قانونی معرفی وزیر جدید کار در دولت نیز حکایت از 
ملاحظات تغییر کابینه داشته اســت و رئیس جمهور امور را با احتیاط بیشتری 

پیش می برد. روز گذشته کریم حسینی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس به فارس 
گفت: »دوره 3ماهه سرپرستی آقای زاهدی وفا بر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 

بیست وچهارم شهریورماه به پایان می رسد و وزیر پیشنهادی این وزارتخانه هفته جاری 
برای کسب رأی اعتماد به مجلس معرفی می شود.« احمد صالحی، رئیس مرکز ارتباطات 
مردمی ریاست جمهوری روز شنبه در یک نشست خبری به مناسبت هفته دولت گفته بود: 
»انتخاب مدیر لایق از دیگر خطوط قرمز دولت سیزدهم است. مهم تر از احترام به افراد، 
این است که به دولت، نظام و مردم احترام بگذاریم؛ احترامی که بتواند سرمایه اجتماعی 
و اعتماد مردمــی را ایجاد کند؛ بنابراین بــا کمال احترام مدیــران ناکارآمدی که توان 

خدمت رسانی ندارند، باید جایگاه خود را برای کارآمدان ترک کنند.«

مردم از زورگیری ها مستندسازی کنند
محمدجعفر منتظری او دادستان کل کشور درباره نحوه برخورد با برهم زنندگان نظم عمومی 
و عاملان جرائم خشن گفت: مردم چنانچه شاهد بروز چنین حوادثی بودند، با تلفن های همراه 
خود مستندسازی کنند؛ چراکه مستندسازی چنین جرائمی، برای دستگاه قضا بسیار مهم 
است. ممکن است آن لحظه نیروی انتظامی و پلیس در آن محل حضور نداشته باشد و تا رسیدن 
آنها مدت زمانی صرف شود، لذا مردم می توانند در این زمینه همکاری کرده و اطلاعات خود را 
در اختیار این نیرو قرار دهند.  علی القاصی، رئیس کل دادگستری استان تهران نیز با تأکید بر 
ضرورت حساسیت ویژه تمامی دستگاه ها در حوزه برخورد با سارقان به خصوص سرقت های 
خشن و مقرون به آزار، گفت: محیط اجتماعی نباید برای سارقان و به خصوص سارقانی که با 
رفتارهای خشن به اموال و جسم مردم تعرض می کنند، امن باشد؛ چراکه سرقتی که توأم با 
خشــونت و آزار رخ می دهد، دارای انعکاس اجتماعی است، احساسات جامعه را جریحه دار 
می کند و به احساس ناامنی در جامعه دامن می زند و از این حیث از مصادیق نقض حقوق عامه 
محسوب می شود.  او در همین راستا از پلیس خواســت تا برنامه مشخصی برای شناسایی 
سارقان ارائه دهد و گفت: پلیس در مواجهه با سارقان و به ویژه سارقان زورگیر و خشن باید 
حضوری فعال، تأثیرگذار و قاطع داشته باشد و تأکید بر این است تا نسبت به سارقان به خصوص 

سارقان به عنف هیچ ملاحظه ای صورت نگیرد.

مکث

وزیر کشور: با زورگیری برخورد قاطع شود
احمد وحیدی، وزیر کشـور یکشنـبه  در بیست و چهارمین گردهمایی معاونان فرهنگی و 
اجتماعی فراجا، این نیرو را بازوی قدرتمند جمهوری اسلامی در ایجاد نظم و امنیت توصیف 
کرد. او گفت: اعتماد مردم به فراجا سرمایه اجتماعی بزرگی برای این نیرو است و بر پایه همین 

سرمایه اجتماعی، با زورگیر ها برخورد قاطع شود.

مکث

غبارروبی بهشت
رهبر معظم انقلاب  در مراسم غبارروبی مضجع نورانی 

امام رضا)ع( شرکت کردند

مضجع مطهر حضــرت ثامن الحجج علی بن موســی الرضا 
علیه السلام با حضور حضرت آیت  الله العظمی خامنه ای، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در فضایی آکنده از معنویت غبارروبی 
 شد.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،

 آیت  الله خامنه ای در سفر به مشهد مقدس -که به دنبال تغییر 
شرایط کرونایی کشور انجام شد- در مراسم غبارروبی مضجع 
نورانی امام رضا علیه الســلام که با حضــور جمعی از علما و 
خادمان حرم رضوی و با تلاوت کلام الله مجید و زیارت جامعه 
کبیره و ذکر مصائب اهل بیت علیهم السلام در روزهای پایانی 

ماه محرم برگزار شد، شرکت کردند.

نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان:

طالبان در پی کسب مشروعیت 
بین المللی است

نماینده ویــژه رئیس جمهور در امور افغانســتان با بیان اینکه 
این کشــور دیگر دغدغه جدی ایران نیست، درباره حاکمیت 
طالبان در افغانستان به ایسنا گفت: طالبان حتما در پی کسب 

مشروعیت بین المللی است و بر آن اصرار دارد. 
ایران هم در شرایط امروز با طالبان تعامل می کند، اما تا دولت 
فراگیر تشکیل نشود، آنها را به رسمیت نمی شناسد. با این حال 
خالی کردن عرصه در افغانستان به این معناست که تروریسم 
در آنجا قوی شده و به ســمت مرزهای ما هم کشیده می شود. 
حســن کاظمی قمی در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: 
نمی خواهم بگویم ماهیت طالبان تغییر کرده یا خیر، اما واقعیات 
حکمرانی این درس را داده که اگر می خواهند جامعه جهانی آنها 
را به رسمیت بشناسد، باید از حمایت قاطبه مردم استفاده کنند 

و خواسته های مردم را درنظر بگیرند.
کاظمی قمی با بیان سیاست های آمریکا در منطقه خاورمیانه 
پس از استقرار طالبان گفت: امروز آمریکایی ها از دوردست به 
شرارت های خود می پردازند و یکی از تلاش هایشان این بوده 
تا ایران را در افغانســتان درگیر کنند، اما ما اجتناب طرفینی 
کردیم؛ خود رهبران این کشــور هم متوجه شدند. همچنین 
درخصوص مهار داعش با هیأت حاکمه افغانستان تلاش کردیم 
که خوشبختانه داعش سمت مرزهای ما نیامده است. همینطور 
ســعی کردیم همکاری های تجاری خود با افغانستان را رونق 
دهیم و در عین حال کمک کنیــم همکاری های امنیتی نیز 
توسعه پیدا کند. این عوامل سبب می شود تا افغانستان به سمت 
امنیت، ثبات و مشارکت و فعالیت بیشتر برود. خوشبختانه در 

این زمینه توفیقات خوبی داشتیم.
او با اشــاره به عقب ماندگی های زیرســاختی و توســعه در 
افغانستان و تبعات آن برای ایران یادآور شد: افغانستان شرایط 
عادی ندارد و کشــوری نیســت که زیرســاخت های اساسی 
 داشــته باشــد؛ ضمن اینکه در زمینه امنیت نیز با مشکلاتی 
مواجه است.  به دلیل همین چالش ها، مردم این کشور مجبور 
به ترک کشور می شــوند؛ بنابراین آوردن افغانستان به سمت 
آرامش و ثبــات، خود از کارهــای بزرگ اســت. اینکه امروز 
افغانستان به عنوان یک دغدغه جدی، ما را درگیر خود کند، ما 
از این مرحله عبور کرده ایم؛ گرچه دغدغه هایی وجود دارد، اما 
در صحنه عملیات اقدامات خوبی در حال انجام است که بتوان 

با تروریسم مبارزه و آن را مهار کرد.
او در پاسخ به این سؤال که جمهوری اسلامی ایران، جمهوری 
اسلامی افغانستان را تأیید می کند یا حکومت فعلی طالبان را؟ 
گفت: جمهوری اسلامی ایران در شرایط امروز با طالبان تعامل 
می کند، اما تا دولت فراگیر تشکیل نشــود، آنها را به رسمیت 
نمی شناســد که این هم منطقی دارد. وقتی یک هیأتی حاکم 
شد، قطعا تعهد و مسئولیت هایی برعهده دارد و باید نسبت به 

همسایگان به ویژه تعهداتی را انجام دهد.

 جایگاه دیپلماسی فرهنگی
 در دولت سیزدهم

حضور در زیست بوم های نوین، مشارکت  ادامه از 
مؤثر در مجامع جهانــی و منطقه ای و صفحه اول

داشتن ســهم مناســب در بازار صنایع فرهنگی، بخشی از 
اقداماتی است که می تواند ما را در رسیدن به مقصود یاری 
رساند. قطعا تا کنون در حوزه دیپلماسی فرهنگی اقداماتی 
صورت گرفته است، اما بازتعریف بستر عملکرد ما در حوزه 
دیپلماسی فرهنگی تابعی از شــناخت ما نسبت به محیط 
جدید بازی و عرضه تفکرات، مبانی و ارزش های فرهنگی و 
تاریخی خود در این محیط است؛ بنابراین، تحقق دیپلماسی 
فرهنگی فعــال و فرصت ســاز، مرهون »نــگاه تخصصی« 

و»ظرافت در عمل« است.
در جریان برگــزاری اجلاس اخیر رایزنــان فرهنگی ایران، 
عبارت کلیدی »دیپلماســی فرهنگی دانش بنیان، همگرا، 
صادرات فرهنگــی« به عنوان محور و مبنای نگاه ســازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی مورد توجه قرار گرفت. بدیهی 
است که در سایه این نگاه فراگیر، می توان تحولات ایجابی 
و ماندگاری را در حوزه دیپلماســی فرهنگی به دست آورد. 
امید است که با توجه به نگاه خاص دولت سیزدهم به عرصه 
فرهنگ و دیپلماسی فرهنگی، شاهد تحقق این تحولات و 

دستاوردها باشیم.

پهپاد در ازای سوخو35
بعد از انتشار اخباری درباره فروش پهپادهای ایرانی به روسیه، 
اکنون گفته می شــود ایران در یک معاملــه پایاپای، به دنبال 
تبادل پهپادهایش با جنگنده های چندمنظوره ســوخو-3۵ 
روسیه اســت. پایگاه خبری مشــرق نیوز در گزارشی با اشاره 
به احتمال تبادل تسلیحاتی ایران و روسیه نوشت: چند هفته ای 
است که موضوع فروش پهپادهای ایرانی به روسیه در رسانه ها 
و محافل تحلیلی آمریکایی داغ شده است. همزمان، اخباری 
درباره احتمال دســتیابی ایران به جنگنده های نسل جدید و 
قدرتمند سوخو-3۵ روسی نیز به گوش می رسد. اما این اخبار 
چه اندازه صحــت و اهمیت دارند؟  نشــریه آمریکایی194۵ 
)19FortyFive( اخیرا طی مقالــه ای تجمیعی تحت عنوان 
»آیا روســیه در ازای پهپادهای ایران جنگنده ســوخو-3۵ 
می دهد؟« به قلم »برنت ایستوود« دبیر دفاعی و امنیت ملی 
این نشریه، کارشناس تهدیدهای نوظهور و افسر سابق ارتش 
آمریکا، شماری از گزارش های مختلف با این موضوع در منابع 
مهم آمریکایی را جمع آوری و خلاصه ســازی کــرده و از آنها 
نتایج قابل توجهی گرفته اســت. اگرچه نشریه194۵، ادبیات 
قابل پیش بینی نشــریه های آمریکایی علیه ایران و روســیه 
را به کار برده، امــا خواندن گزارش آن خالی از لطف نیســت. 
آنچه در ادامه می خوانید، ترجمه گزارش 194۵ اســت. این 
نشریه با ادبیات ستیزه جویانه خود می نویسد:»به نظر می رسد 
2حامی دولتی تروریسم می خواهند با هم سامانه هوابرد مبادله 
کنند. ایران و روســیه، در حال تهاتر پهپاد با جنگنده هستند. 
از یک طرف، پهپادهای ایران چشم روسیه را گرفته و از طرف 
دیگر، تهران به جنگنده های روسی مانند »سوخو-3۵ فلنکر« 
علاقه دارد. تهران طی ماه جاری ]آگوســت2022[ نخستین 
محمولــه از پهپادهایش را برای ارزیابی و آزمایش به مســکو 
فرستاد. همزمان، خلبانان ایرانی در روسیه دارند پرواز و کار با 

سوخو-3۵ را می آموزند.«

ارتقای همکاری های 
 چندجانبه منطقه ای 

گام دوم سیاست همسایگی
معــاون سیاســی وزارت امورخارجــه در دیدار 
شنبه شــب خود با محمد بن عبدالعزیز الخلیفی 
معاون منطقه ای وزارت امور خارجه قطر سیاست 
همسایگی ایران در یک سال اخیر را تجربه موفقی 
دانســت و گفت: گام دوم در سیاست همسایگی، 
ارتقای همکاری های چندجانبه و منطقه ای است. 
براســاس گزارش ایرنا، علی باقری بر شتاب گیری 
روابط ممتاز تهــران- دوحه به ویژه در یک ســال 
اخیر تأکید کرد و گفــت: از نقش آفرینی مؤثر قطر 
در پیشــبرد گام دوم سیاست همســایگی ایران و 
ارتقای همکاری های چندجانبه منطقه ای استقبال 
می کنیم. او اهتمام به موضوع فلســطین را وظیفه 
انسانی و اسلامی همه کشورهای منطقه برشمرد و 
تصریح کرد: پایداری هر ترتیبات منطقه ای در گرو 
استیفای حقوق ملت فلسطین است. باقری در این 
دیدار به تلاش های آمریکا و رژیم صهیونیستی برای 
محو فلسطین از جغرافیای سیاسی منطقه و جهان 
هم گریزی زد و گفت: فلسطین کلید ثبات و امنیت 
پایدار منطقه ای اســت، از این رو هر ابتکاری که به 
حقوق ملت فلسطین بی توجه باشد، عامل بی ثباتی 
و مخل امنیت منطقه اســت. معاون وزیر خارجه 
قطر هم بر روابط رو به رشد دولت قطر و جمهوری 
اســلامی ایران در همه ابعاد تأکید کــرد و دیدار و 
رایزنی مقامات وزارتخانه های امورخارجه 2کشور را 

زمینه ساز گسترش این روابط دانست.

دولت

نظامی

 خبر

رهبری

خبر

 قدردانی رئیسی 
از تیم اقتصادی دولت

رئیس جمهور در جلســه شــب گذشــته هیأت دولت از 
تلاش های مســئولان اقتصادی دولت بــرای کاهش تورم 
نقطه به نقطه قدردانی کرد و با تأکید بر لزوم تبیین این اقدام 
برای نخبگان و مردم گفت: مردم باید در جریان قرار بگیرند 
با وجود اصلاح نظام توزیع یارانه ها، تورم توسط دولت کنترل 
 شده اســت.  براســاس گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، سیدابراهیم رئیسی بر لزوم تقویت بخش تولید 
تأکید کرد و با ابراز گلایه نسبت به اقدامات برخی بانک ها در 
تعطیلی واحدهای اقتصادی به دلیل بدهی به بانک ها گفت: 
توقف تولید به هر شــکلی، به ضرر کشور است و هیچ بانکی 
مجاز نیست به بهانه طلب خود، واحدهای تولیدی را تعطیل 
کند.  سید ابراهیم رئیســی با بیان اینکه تعطیلی واحدهای 
تولیدی نتیجــه ای جز بیکاری و رکود و خســارت به دنبال 
ندارد، معاون اجرایی رئیس جمهور، وزیر اقتصاد و رئیس کل 
بانک مرکزی را مأمور پیگیری حل مشکلات بین واحدهای 

تولیدی و بانک ها کرد.
رئیس  جمهور رونق تولید را اولویت دولت سیزدهم دانست 
و با اشــاره به تلاش های صورت گرفته از سوی معاون اول 
رئیس جمهور و دیگر بخش های مربوطه برای احیای صدها 
واحد تولیدی تعطیل و نیمه فعال در 10 ماه اخیر گفت: دولت 
تلاش می کند با احیای واحدهای اقتصادی با کم ترین هزینه، 

رونق و جهش تولید در کشور تحقق یابد.
او در بخش دیگری از سخنان خود با قدردانی از تلاش های 
تیم اقتصادی دولت در جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
در یک سال گذشــته، جذب ۵میلیارد و 1۶0 میلیون دلار 
ســرمایه گذاری خارجی در 10 ماه ابتدایی فعالیت دولت 

سیزدهم را نشانه ثبات اقتصادی در کشور دانست. 
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 بزرگراه شهید صیاد شــیرازی از شمال )بزرگراه 
ارتش( به ســمت جنوب می آید، اما با رسیدن به 
میدان سپاه یکباره به بن بست می خورد. خودرو هایی 

که در این مسیر حرکت می کنند با رسیدن به میدان 
ســپاه باید وارد خیابان های کوچک تر شــده و در 
منطقه پراکنده شــوند. بنابراین جای هیچ شکی 
نیست که ترافیک در محدوده های اطراف آن مثل 
پل چوبی، خیابان های انقلاب، ابن سینا، طالقانی 
و خواجه نصیر همیشه سنگین باشد. این وضعیت 
باعث شــده که بزرگراه شــهید صیاد شیرازی در 

محدوده جنوبی نتوانــد کارایی اصلی خود، یعنی 
انتقال خودرو ها در مسافت طولانی را انجام دهد. 
در نتیجه بخشی از بار ترافیک به بزرگراه امام علی 
منتقل می شود تا به سمت جنوب روانه شود. در این 
بین، شاید هیچ راهی برای تخریب ساختمان های 
مقابل بزرگراه صیاد نباشد، چراکه مسافت بسیار 
طولانی از هر طرف خانه ها و ساختمان های تجاری 

راه را بسته اند. برای این منظور پروژه ای با نام شهید 
متوسلیان با طول بیش از 9کیلومتر که با احتساب 
رمپ های ورودی و خروجی به حدود 11کیلومتر 
می رسد، طراحی شده است. به این ترتیب یک مسیر 
ویژه در زیرزمین گره از کار بــاز می کند. به گفته 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران عزم شهرداری برای 

اجرای پروژه تونل شهیدمتوسلیان جدی است.

از صیاد تا آزادگان؛ با 10کیلومتر زیرزمین 
با ساخت تونل شهید متوسلیان، میدان سپاه در تهران از بن بست خارج می شود

در راستای مطالبات شهروندان، ایستگاه های تندرستی عصرگاهی در 5منطقه تهران راه اندازی شد
ورزش به وقت عصر

دهه 90بود که مدیریت شهری در راســتای ترغیب شهروندان به 
ورزش، توسعه ورزش همگانی و ایجاد شادی و نشاط در میان مردم، 
اقدام به راه اندازی ایستگاه های تندرستی صبحگاهی در بوستان های 
پایتخت کرد. شاید کسی گمان نمی برد این ایستگاه ها چنان مورد 
توجه و استقبال مردم قرار گیرند که خواستار فعالیت آنها در ساعات 
عصرگاهی باشــند. همین مطالبه، ســبب راه اندازی ایستگاه های 
ورزش شهروندی )تندرستی( عصرگاهی شده تا فرصت ورزش کردن 

برای همگان فراهم شود.
به گزارش همشــهری، ایــن روزها ورزش کردن بــه مجموعه ها و 
باشگاه های ورزشــی خلاصه نمی شود. نصب ســت های ورزشی و 
راه اندازی ایســتگاه های تندرستی در بوســتان ها از یک سو سبب 
خروج ورزش از انحصاری بودن در باشــگاه ها شده و از سوی دیگر 
امکانات و تجهیزات ورزشــی در دســترس مردم قرار گرفته است. 
حدود 7سال از راه اندازی نخســتین ایستگاه تندرستی در بوستان 
ملت می گذرد و امروز تعداد ایستگاه های تندرستی پایتخت به هزار 
و 37رسیده است. ورزش در این ایستگاه ها معمولا همزمان با طلوع 
خورشید ساعت حدود 6یا 6:30شروع می شود و شهروندان با حضور 
مربیان زیر نظر شهرداری تهران حدود یک ساعت به انجام حرکات 
کششــی و هوازی می پردازند. هیچ محدودیتی برای حضور در این 
ایستگاه ها وجود ندارد و شهروندان به صورت انفرادی یا گروهی در 

آن شرکت می کنند.

فعال شدن ایستگاه ها پس از 2 سال
اپیدمی کرونا سبب تعطیلی 2ساله ایستگاه های تندرستی شده بود، 
اما مدیریت شــهری در دوره جدید با توجه ای که به حفظ سلامت 
شهروندان دارد در راستای توسعه ورزش همگانی و پاسخگویی به 
مطالبات مردم در حوزه ورزش، طی ابلاغ بخشــنامه ای به مناطق 
22گانه خواستار احیای ایســتگاه های تندرستی صبحگاهی شده 

است. 
البته در این میان ایستگاه های تندرستی عصرگاهی هم لحاظ شده 
و این ایســتگاه ها در 5منطقه )1، 5، 6، 15و19( فعال شده اند. این 
ایســتگاه ها فرصتی هستند برای افراد شــاغلی که به دلیل ساعت 
کاری، فرصت مشــارکت در برنامه های ورزشــی ایســتگاه های 
تندرستی صبحگاهی را ندارند. انجام 45دقیقه یا یک ساعت حرکات 
ساده ورزشی پس از فراغت از کار سبب رفع خستگی و قطعا تقویت 
روحیه و شادابی و نشــاط می شــود. آنطور که نرگس معدنی پور، 
رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای شهر تهران گفته 
تعداد ایستگاه های ورزش شهروندی عصرگاهی، محدود است، اما 
قطعا افزایش آنها در دستور کار مدیریت شهری قرار دارد. فعالیت 

ایستگاه های عصرگاهی معمولا از ســاعت 16شروع می شود، ولی 
مربیان می تواننــد در ماه ها و فصول مختلف ســاعت را تغییر و به 

شهروندان اطلاع رسانی کنند. 
ورزش های شهروندی به بوســتان ها خلاصه نمی شود و مدیریت 
شــهری در دوره جدید با توجه به نیاز اقشار مختلف برنامه ریزی 
کرده و قرار اســت ایســتگاه های ورزش شــهروندی متعددی 

راه اندازی شود.

ایستگاه ورزش شهروندی تخصصی
این ایستگاه با هدف آموزش 11رشته ورزشــی )تنیس روی میز، 
طناب زنی، داژبال، دارت، شطرنج، ورزش های بومی و محلی و...( در 
مناطق راه اندازی می شود و مربیان ورزشی هر ماه یک رشته ورزشی 

را در قالب 12جلسه به  صورت رایگان آموزش می دهند.

ایستگاه ورزش شهروندی گروه های خاص
مدیریت شهری در راستای تامین نیاز اقشار خاص اعم از معلولان، 
جانبازان، افراد کم توان ذهنی و ... اقدام به راه اندازی این ایستگاه ها 
خواهد کرد که با حضور مربیان، افراد خاص متناســب با شــرایط 

جسمانی می توانند از برنامه های ورزشی بهره مند شوند.

 ایستگاه مجتمع های مسکونی
خانواده محور بودن فعالیت های اجتماعی، فرهنگی و حتی ورزشی 
مورد تأکید مدیریت شهری است. با این رویکرد، راه اندازی ایستگاه 
ورزشــی در مجتمع هایی که بیش از 60واحد دارند در دستور کار 
شهرداری تهران قرار گرفته است. با این اقدام ساکنان این مجتمع ها 
می توانند همراه با همســایه ها و افراد خانواده، هفته ای 3جلسه در 

برنامه های ورزشی شرکت کنند.

ایستگاه ورزش شهروندی شادمانه
کودکان هم باید ورزش کنند تا تندرست بمانند. این ایستگاه، ویژه 
کودکان زیر 12سال و با هدف آموزش ورزش های گروهی و یادگیری 

مهارت های پایه ورزشی راه اندازی می شود.

ایستگاه ورزش شهروندی اقشار
برخی از اقشار مانند پزشکان و... به دلیل شــغل خاصی که دارند، 
نمی توانند از ظرفیت ایستگاه های تندرستی صبحگاهی و عصرگاهی 
استفاده کنند؛ بنابراین مدیریت شهری در مکان های خاص مانند 
بیمارستان ها و... اقدام به راه اندازی ایستگاه ورزش شهروندی می کند 
تا افراد دارای مشاغل حساس هم فرصت ورزش کردن داشته باشند.

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

زینب زینال زادهگزارش2
روزنامه نگار

آخرین وضعیت پذیرش معتادان 
متجاهر دارای اختلال اعصاب و روان

بیست وهشتمین جلسه قرارگاه اجتماعی شهر تهران با حضور 
نمایندگان دستگاه های مسئول در حوزه آسیب های اجتماعی 
به ویژه معتادان متجاهر برگزار شــد. به گزارش همشهری، در 
ابتدای این جلسه که امین توکلی زاده، معاون امور اجتماعی و 
فرهنگی شــهرداری تهران نیز حضور داشت، عباس جوهری، 
معاون سیاســی و اجتماعی اســتانداری تهــران از وضعیت 
آســیب های اجتماعی و اقدام های انجام شــده در این حوزه 
گزارشی ارائه کرد. در ادامه جلســه آخرین وضعیت مصوبات 
بیست وهفتمین جلسه قرارگاه آسیب های اجتماعی شهر تهران 
ازجمله پذیرش موقت معتادان متجاهر دارای اختلال اعصاب 
و روان تا زمان سم زدایی، معرفی نیروهای موردنیاز مرکز منع 
پذیرش ماده16 دارای اختلال اعصاب و روان ازجمله مددکار، 
انعقاد تفاهمنامه با موضوع پذیرش بیماران منع پذیرش ماده16، 
انتقال و پذیرش معتادان بهبود یافته ســالمندان و... بررسی و 
ارزیابی شد. ارائه گزارشی از طرح پیشنهادی روددره فرحزاد از 
دیگر موضوعاتی بود که در دستور کار بیست وهشتمین جلسه 

قرارگاه آسیب های اجتماعی شهر تهران قرار گرفت.

 بام شهرک محلاتی
 به روی تهرانی ها باز شد

شهردار ناحیه10 منطقه یک از تجهیز ارتفاعات شهرک 
شهید محلاتی در شمال شرق تهران برای شهروندان خبر داد

تهران چندین بام دارد. بام کهف الشهدا در ولنجک، بام توچال 
در ایستگاه تله کابین، بام شیان در بوستان جنگلی لویزان، بام 
کوهسار در غرب، بام فراز در منطقه سعادت آباد، بام بوکان در 
منطقه نیاوران و آبشــار تهران در منطقــه22 ازجمله بام های 
معروفی است که تهرانی ها اوقات فراغت شان را آنجا می گذرانند. 
یکی دیگر از بام ها که به تازگی استفاده از آن برای عموم باز شده 

بام محلاتی است.
علیرضا عباسی، شــهردار ناحیه10 منطقه یک به همشهری 
آنلاین گفت:  ســال ها پیش بام محلاتی فقط در اختیار اهالی 
همین شــهرک بود و معمولا نگهبانی شــهرک از ورود سایر 
گردشــگران به بام ممانعت می کــرد، اما اخیــرا مانعی برای 
گردشگران نیست و همه شهروندان می توانند به آنجا مراجعه 
کنند. در ابتــدای ورودی این بام، مقبره 5شــهید گمنام قرار 
گرفته و بعد از آن به سمت ارتفاعات 11بوستان وجود دارد که 
مساحت مجموع آنها 53هزار متر است و در سال1391 ساخته 
شده اند. شــهردار ناحیه با تأکید به ضرورت عمومی شدن بام 
شهرک شــهیدمحلاتی گفت: وجود ارتفاعات، این امکان را به 
تهرانی ها می دهد تا روزهای پایان هفته مکانی برای تفریح به 
دور از هیاهوی شهری داشته باشــند. این 11بوستان  10سال 
پیش در این شهرک ساخته شــدند که سکوها و سرویس های 
بهداشــتی با توجه به مراجعه امروز، نیاز به نوسازی و بهسازی 
دارند. بنابراین برای این اقدام اعتبارسنجی صورت گرفت و اکنون 
با توجه به اعتبار مشخص، امکانات موجود نوسازی و امکانات 
دیگر هم به آن اضافه خواهد شــد. هرکدام از بوستان ها دارای 
حدود 200سکو، 12آلاچیق و 5سرویس بهداشتی است که هر 
سرویس 4چشمه مردانه و زنانه دارد. عباسی گفت: همچنین 
مسیر پیاده روی 2500متر به صورت آسفالت است که هم اکنون 

پایان هفته ها بیش از هزار نفر از آن استفاده می کنند.
شهردار ناحیه10 منطقه یک با اشاره به طرح های کوچک مقیاس 
و نوسازی بوســتان ها در قالب دهکده  ورزشــی گفت: یکی از 
برنامه هایی که اکنون در طرح کوچک مقیاس تعریف شــده و 
در حال مطالعه اســت، اختصاص هر یک از بوستان ها به رشته 
ورزشــی خاص اســت و اگر فاز مطالعاتی آن به پایان برسد و 
پیمانکار مشخص شود، فاز اجرایی آن آغاز و کاربری بام محلاتی 
همراه با رشته های متنوع ورزشی می شود و در نهایت یک دهکده 
ورزشی در ارتفاعات تهران خواهیم داشت. او افزود: در این طرح 
هر بوســتان به امکانات همان رشته ورزشــی مجهز می شود؛ 
مثلا قرار است یکی از بوســتان ها با میزهای شطرنج به عنوان 
بوستان شطرنج برای شطرنج بازان نامگذاری و آماده سازی شود، 
بوستان دیگری با میزهای پینگ پنگ برای علاقه مندان به این 
ورزش اختصاص خواهد یافت و همچنین بوستان های دیگر هم 
برای بادبادک بازی و اســکیت آماده می شود. به همین ترتیب 

11بوستان را به 11رشته ورزشی اختصاص می دهیم.

 دیدار داوران مسابقات2022 قطر
 با رئیس پارلمان شهری

علیرضا فغانی، محمدرضا ابوالفضلــی و محمدرضا منصوری، 
اعضای تیم داوری ایران در مسابقات جام جهانی قطر2022 در 
یک نشست صمیمی با مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران 

ملاقات و گفت وگو کردند. 
مهدی چمران در این دیدار ضمن تبریک انتخاب داوران ایرانی 
در مسابقات جام جهانی و آرزوی موفقیت برای آنها و تیم ملی 
فوتبال کشورمان گفت: »امیدواریم نمایندگان داوری و فوتبال 
ایران بتوانند مثل همیشــه پرچم پرافتخار ایران اســلامی را 
برافراشته نگه دارند.« لازم به ذکر اســت که هر 3داور پرسنل 
شهرداری تهران هستند و علیرضا فغانی، داور مطرح و پرافتخار 
کشورمان از 2سال گذشــته به دلیل داوری در کشور استرالیا 
مرخصی بدون حقوق از شــهرداری تهران گرفته است. در این 

دیدار حبیب کاشانی، خزانه دار شورا نیز حضور داشت.

محمدهادیعلیاحمدی
شهردارمنطقه13تهران

اجــرایدومیــنطــرح»قــرارســامت،
حالخوبما«جهتبالابردنســطح
ســامتوایجــادشــرایطلازمبــرای
دسترسیعادلانهوفراگیرشهروندان
بهخدماتبهداشــتیدرمانیمناسب
وارائــهخدمــاتســامتبــهمحــات
کمبرخــوردارضــرورتدارد.ایــنطرح
بههمتمعاونتاجتماعیوفرهنگی
وبامشارکتخانهمشــارکتمردمدر
ســامت،مرکزبهداشتشــرقتهران
درزمینههایمختلفزنــان،کودکان،
داخلی،تزریقواکسنکروناومشاوره
فردیباحضورپزشکانومتخصصان

برجستهاجراییمیشود.

مهدیهدایت
سرپرستسازماننوسازیشهر

تهران
ظرفیتتولید٣٠هزارواحدمســکونی
درمنطقــه۲1بهعنــوانغربیتریــن
منطقــهوورودیغربــیتهــرانوجــود
دارد.ســازماننوســازیشــهرتهــران
برایساختسرانههایخدماتیمورد
نیــازســاکنانمنطقــه۲1وبرنامهریزی
همزمانفعالیت،ســکونتوخدمات
درصــورتمعرفــیزمیــنازســوی
منطقــه۲1آمادگــیلازمرادارد.دلیــل
حضــورمــادرمناطــق،پیگیــریورفــع
مشکاتبرایتسریعدرروندنوسازی

است.

شــهردارمنطقــه1۸درمــوردآخریــن
وضعیتشنچالههایمنطقهگفت:
»مجمــوعمســاحتشــنچالههاو
فضایپیرامونیآنهاحدود۲۰۰هکتار
اســت،امامســاحتخودشنچالهها
۷۰تا۸۰هکتاراستکه5مالکاصلی
دارد.«محمدجــوادخســرویبــابیان
اینکهماطرحیداشــتیمکهبامالکان
موضــوعتغییــرکاربــریوهمچنیــن
ایمنسازیشنچالههاراپیشببریمو
چندجلسهنیزبرگزارشد،امابهتوافق
کلینرسیدیم،تأکیدکرد:»شهرداری
عزمجدیبــرایحلاینمشــکلدارد
وبادادســتانچندبارجلســهداشتیم
وحتــیشــکایتحقوقــیازایــنچنــد
شرکتکردیموامیداستدرماههای

آیندهبهنتایجخوببرسیم.«

80
هکتار

شــهردارمنطقــه۷تهــرانبــههمــراه
مدیرعامــلســازمانمیــوهوترهبــار
شــهرداریتهــراناز3مــکاندرنظــر
گرفتهشــدهبرایاحداثمیادینمیوهو
ترهبارجدیددراینمنطقــهبازدیدکرد.
نصــراللهآبادیــاندرایــنرابطــهگفت:
»پیرومکاتباتبااینسازمان،درنهایت
احداث۲میدانمیــوهوترهباردرانتهای
خیابانسیبویهودیگریدرخیابانشهید
مدنیتصویبوتفاهمنامهآننیزامضا
شد.همچنینبرایاحداثمیدانمیوه
وترهباردرمحلسومکهدرناحیه۲قرار
دارد،مقررشدکهبررسیهایبیشتری

انجامشود.

3
مرکز میوه

اولویت مدیریت شهری 
ساماندهی مترو تا اول مهر

  حامد عباسی نامی، سرپرست شرکت بهره برداری 
مترو و حومه در مراسم معارفه از ساماندهی مترو 
به مناسبت مهر و بازگشــایی مدارس خبر داد و 
گفت که اولویت اول برنامه های میان مدت مترو 

بازگشایی مدارس و تدابیر روز اول مهر است.
به گزارش همشــهری، دیروز بــا حضور معاون 
حمل ونقل و ترافیک شــهردار تهران، مراســم 
معارفه سرپرست شرکت بهره برداری مترو برگزار 
شد و سیدمجتبی شفیعی با بیان اینکه در شرایط 
کنونی شرکت بهره برداری مترو یکی از مهم ترین 
حوزه های خدمت رسان به شهروندان است، گفت: 
»با توجه  به  وجود موضوعات زیاد از یک سو و زمان 
محدود از سوی دیگر، باید با رویکرد اولویت بندی 
به صورت فرایند و سیســتماتیک به امور جاری 
رسیدگی شود.« او به ارتباط با شهروندان اشاره 
و تأکید کرد کــه توجه و دقت بــه جزئیات در 
ایســتگاه های متروســت که می تواند گاهی با 
به کارگیری یــک ابتکار عمل یــا هزینه جزئی، 
اقدام مؤثری به نفع شهروندان باشد . او گفت:» 
ازاین رو انتظار داریم مدیرعامل جدید این موضوع 
را مدنظر قرار دهد.« معاون حمل ونقل و ترافیک 
شــهردار تهران در پایان ضمن تشکر از زحمات 
مهدی شایسته اصل گفت: »امیدواریم مدیرعامل 
جدید با اتکا به تجربیات و ایده هایی که در بدنه 
شرکت وجود دارد تحت یک نظام مشارکتی به 

نحو اکمل وظایف خود را انجام دهد.« 

نقل قول خبر

عدد خبر

حمل و نقل

خبر

در شهر

عکس خبر

ایستگاه های تندرستی عصرگاهی
ساعتروزآدرسبوستانمنطقه

17تا18روزهای زوجولنجک، بلوار دانشجوگلریز1
18تا19روزهای زوجخیابان صادق قمی، خیابان بوکان، خیابان مریمپیاله1
شنبه، یکشنبه، بلوار فردوس، شرق بوستان اقاقیااقاقیا5

18تا19سه شنبه
18تا19یکشنبه و سه شنبهبلوار کشاورز، ابتدای خیابان کارگر شمالیلاله6

15:30تا 16:30روزهای زوجخیابان بوعلی غربی، 30متری مطلبیسرای مشیریه15
18:45تا 19:45همه روزهخانی آبادنو، خیابان برادران عبدیولایت19
18:45تا19:45همه روزهمحله اسماعیل آباد مرجان19

تعداد طبقات: 2طبقه

محل های گذر: عبور از زیر منطقه12 و بازار تهران

نحوه تردد در تونل: یک طبقه رفت و یک طبقه برگشت خودرو ها

تعداد لاین ها )خطوط هر مسیر(: 3لاین حرکتی و یک خط اضطراری

سرمایه مورد نیاز: 20 هزار میلیارد تومان
طول: ۹ تا 11کیلومتر

مدت زمان اجرا: 3.5 تا 4سال

زمان آغاز عملیات: ابتدای سال1402

جزئیاتی از پروژه شهید متوسلیان

تأثیرات: خروج بخش جنوبی بزرگراه شهید صیاد شیرازی و میدان سپاه از 
بن بست، کاهش ترافیک در محدوده های انقلاب و میادین مولوی، بهارستان و 

شوش، کاهش زمان سفر شهروندان و کاهش مصرف سوخت

ی شده طرح
ش بین

ی پی
۹/5 تا 10 کیلومتر راه زیرزمین

بزرگراه آزادگان

میدان سپاه

سی
عبا

اد 
رش

ی/ ف
هر

مش
س: ه

عک
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مهارتورمکشوردرکوتاهمدت
وزير اقتصاد: قطعاً شاخص تورم با هدف دولت در برنامه 

اقتصادی اش، فاصله بسیاري دارد

با گذشت 5ماه از سال هنوز بسته ضدتورمی دولت برای مهار 
تورم رونمايی نشده است. براساس گفته های وزير اقتصاد، قرار 
است هر کدام از وزارتخانه ها برای بسته کوتاه مدت کنترل 
تورم اقدام ها و برنامه های خود را ارائه دهند تا اين برنامه های 
ضدتورمی تا آخر امسال اجرايی شود. اين احتمال مطرح است 
که منظور از برنامه وزارتخانه ها در 2محور کنترل هزينه ها و 
البته قیمت ها باشد. پیش از اين هم احسان خاندوزی چنین 
قولی را داده بود، حالا بايــد منتظر ماند و ديد آيا از ســپر 
ضدتورمی دولت تا آخر تابستان امسال پرده برداری و از نیمه 

دوم سال اجرايی می شود؟

یکاعترافتلخ
به گزارش همشــهری، براســاس روايت مرکــز آمار نرخ 
تورم نقطه به نقطه در مرداد امســال به 52.2درصد و نرخ 
تورم سالانه به 41.5درصد رسیده اســت. رقم تورم در پی 
اصلاح نظام يارانه ها و حذف ارز ترجیحی، موســوم به دلار 
4200تومانی طبق پیش بینی مجريان اقتصاد ايران روندی 
فزاينده يافت، اما در ادامه و در مرداد امسال نشانه هايی از کند 
شدن ضرباهنگ تورم مشاهده شد، اما با وجود اين همچنان 
فشار تورم بر ســفره خانوارها بالاســت، موضوعی که اتفاقا 
احسان خاندوزی، وزير اقتصاد هم با نگاهی واقع بینانه به آن 
معترف است و می گويد: قرار نیست از همه شاخص ها به عنوان 
يک دستاورد ياد شود، چنان که قطعا شاخص تورم با هدف 

دولت در برنامه اقتصادی اش، فاصله بسیاری دارد.

نقشمبهمبانکمرکزی
تاکنون بانک مرکزی به رســم چند سال اخیر از انتشار آمار 
تورم خودداری و تنها به انتشار و تکرار اين گزاره اکتفا کرده 
که روند نرخ تورم نزولی شده است. اين نهاد نه تنها آمار خود از 
وضعیت تورم را منتشر نمی کند، بلکه از خرداد سال1399 به 
بعد نرخ تورم هدف بانک مرکزی هم ديگر به روز رسانی نشده 
است، حالا در شــرايط جديد و با توجه به برنامه دولت برای 
مهار تورم مشخص نیست در بسته ضدتورمی وزارتخانه ها، 
آيا بانک مرکزی هم نقش آفرينــی دارد يا نه؟ طبق عرف و 
قانون مسئولیت اصلی مهار تورم بر عهده بانک مرکزی است. 
چنان که احســان خانــدوزی، وزير اقتصاد هــم می گويد: 
مرکزيت نظارت نرخ تورم و مديريت نقدينگی بر عهده بانک 
مرکزی است. بانک مرکزی علاوه بر آن سقف ترازنامه برای 
شبکه بانکی، اعلام و سیاســت کنترل نوسانات نرخ ارز هم 
پیگیری می شــود. او در عین حال تأکید می کند: سازمان 
برنامه و بودجه هم مکلف شده سختگیری هايی برای کاهش 
کسری بودجه و ايجاد انضباط مالی انجام دهد. وزير اقتصاد 
می گويد: مقرر شــده  جلســات نظارتی برای بسته کنترل 
تورم و نیز برنامه هــای کوتاه مــدت وزرا زيرنظرمعاون اول 
رئیس  جمهور برگزار شود. به گفته او، دولت برای کاهش تورم 
اقدامات و برنامه های متعددی را برای همه دستگاه ها درنظر 
گرفته است. در قالب بسته کوتاه مدت قرار است که به سمت 

کاهش بیشتر نرخ تورم حرکت کنیم.

پرشدنخزانه
به گزارش همشــهری، دولت برای کنترل نرخ تورم چاره ای 
جز کنترل هزينه های جاری خود ندارد و به همین دلیل با 
وجود اذعان مقامات دولتی مبنی بر رشد درآمدهای ارزی و 
ريالی، سازمان برنامه و بودجه افزايش حقوق کارکنان دولت 

را مشروط به تامین اعتبار می داند. 
ديروز درحالی که احسان خاندوزی، وزير اقتصاد از افزايش 
5برابری درآمدهای نفتی ايران در سال1401 خبر داد، محمد 
جعفری، رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه هم 
اعلام کرد: مهم ترين اقدام دولت در 5ماه گذشــته، افزايش 
چند برابری درآمدهای نفتی، افزايش 2برابری درآمدهای 
مالیاتی با افزايش پايه مالیاتی )تعــداد مالیات دهندگان( و 
در عین حال کاهش 5درصدی نرخ مالیات تولیدکنندگان 

بوده است.
به نظر می رســد با تقويت هر دو پايه درآمدی، يعنی نفت و 
مالیات، دولت عملا از توان مالی کافی برای اجرای يک برنامه 
ضربتی، با هدف کنترل منحنی نرخ تورم برخوردار شــده 
باشــد. ضمن اينکه همزمان، آمارها از افزايش درآمد ارزی 
حاصل از صادرات غیرنفتی هم حکايت دارد، موضوعی که در 
کنار توافق احتمالی در مذاکرات هسته ای می تواند به ثبات 
نرخ ارز در بازار آزاد داخلی کمک کند و عملا يکی قوی ترين 
موتورهای رشد تورم، يعنی نرخ ارز و تورم ناشی از کالاهای 

وارداتی را خاموش سازد.

راههاییکهدولتپیشرودارد
دولت برای کاهــش کوتاه مــدت تورم آن هــم به صورت 
محســوس يک راه غیرکارشناســی در پیش دارد، آن راه 
مذموم اين  اســت که دلارهای نفتــی و غیرنفتی و ارزهای 
آزادشده از محل مذاکرات هسته ای را صرف واردات کرده و 
از اين طريق به خاموش کردن موتور تورم اقدام کند که البته 
اين راه پرهزينه و تکراری، بی گمان باعث تخريب اقتصاد در 

میان مدت خواهد شد. 
راه دوم و البته منطقی هم اين است که انضباط پولی و مالی 
را به صورت جدی در اولويت خود قرار دهــد و از اين کانال 
استقراض مستقیم و غیرمســتقیم از بانک مرکزی و شبکه 
بانکی را کنترل کند و اجازه سرايت کسری بودجه و فشار آن 
را ندهد تا بانک مرکزی بتواند جلوی رشد پايه پولی و به دنبال 
آن نقدينگی را بگیرد. واقعیت اين اســت که اقتصاد ايران از 
معدود اقتصادهای جهان اســت که از تورم 2رقمی مزمن، 
در طول نیم قرن اخیر رنج می برد، بــرای پايان دادن به رنج 
ناشی از تورم، لازم است تا سیاست ضدتورمی به صورت دقیق 

و حساب شده اجرا شود.
 اکنون بايد ديد که نسخه ضدتورمی دولت در نیمه دوم سال 
بر مبنای کدام الگوی اقتصادی اســتوار خواهد شد؟ آيا نرخ 
رشد نقدينگی به 20درصد کاهش می يابد؟ فائق آمدن دولت 
بر تورم در گروی اســتقلال بانک مرکزی و  آزادی عمل در 
استفاده از ابزارهای پولی انقباضی است و البته همزمان بايد 
اصلاحات فراگیر در سطح کلان اقتصاد به اجرا گذاشته شود. 

ضرورتخصوصیسازیدرخودروسازی
محســن رضايــی، معــاون اقتصــادی 
رئیس جمهــوری می گويد: بــازار خودرو 
بايد رقابتی شــود و صنعت خودروسازی 
در فضايی شفاف و رقابتی در اختیار بخش 
خصوصی قرار گیرد. اين که در شــرايط فعلی دولت به اهمیت 
خصوصی سازی در خودروسازی پی برده، قابل ستايش است. با اين 
حال بايد دقت کرد که خصوصی سازی  در صنعت خودرو سازی  با 
2 چالش بزرگ مواجه است؛ اول اين که در شرايط فعلی، بخش 
خصوصی واقعی قدرتمندی وجود ندارد که بتواند شرکت های 
خودروسازی را راهبری و مديريت کند و به  احتمال زياد با رويه 
کنونی، سهام اين شــرکت ها در اختیار شرکت های شبه دولتی 
قرار خواهد گرفت و ممکن است مشکلات قبلی خصوصی سازی  
دوباره تکرار شود. نکته مهم تر اما قیمت گذاری دستوری است که 
به زيان سنگین شرکت های خودرو ساز منجر شده است؛ بنابراين 
هر نوع خصوصی سازی  در اين صنعت بدون حذف قیمت گذاری 
گره گشا نخواهد بود. بر همین اساس دولت بايد راه حل دقیقی را 
برای خصوصی سازی  در اين صنعت پیدا کند و از قیمت گذاری 
دست بردارد تا خصوصی سازی  به درستی در اين صنعت اجرا شود.

بازارگرمیوزرایخیالی
خبر:دوره 3 ماهه سرپرســت وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی24 به اتمام می رســد و دولت 
بايد کانديدای مورد نظر خــود را برای دريافت رأی 
اعتماد به مجلس معرفی کند. در اين میان بازارگرمی 
گروه های مختلف برای کانديدای مدنظرشان آغاز 
شده و هربار شــايعه ای منتشر می شــود مبنی بر 
اينکه نظر دولت قطعی شده و به زودی فلان شخص 

سکاندار وزارت خواهد شد.
نقد: دولت ها بنا به ملاحظات بسیار و براساس 
نقشــه راه و انتظاراتی که از هر حوزه دارند، مديران 
ارشــد خود را در ســطح وزرا انتخــاب می کنند و 
به واسطه تأثیر اين انتخاب بر کارنامه دولت، ترجیح 
می دهند گزينه های باکیفیتــی را برگزينند. اين 
کار بر عهده اتاق فکر دولت ها و کارشناسان است و 
شايعه پراکنی، فشار، توصیه و لابی گری در اين فرايند 
می تواند تمام رشته های دولت را پنبه کند. بازارگرمی 
برای وزرای خیالی، شايد برای گروه ها مفرح باشد؛ اما 

برای سپهر سیاست چنین نیست.

چهره روز

نقد  خبر

تورم

 معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار 

مسکن
و رفــاه اجتماعــی از تدويــن و 
بارگــذاری اساســنامه جديــد 
شرکت های تعاونی برای ساخت مسکن دولتی خبر 
داد؛ اساسنامه هايی که طبق قواعد و ساختار قانون 
جهش تولید مسکن تدوين شده و قرار است ضمن 
جلوگیــری از بــروز مشــکلات حادث شــده در 
تعاونی های مسکن مهر، مشکلات مرتبط با اعضا اعم 
از عضوگیری، تحويل واحدها، انتخاب هیأت مديره 

و... را نیز برطرف کند.
به گزارش همشــهری، مهدی مسکنی، معاون امور 
تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست 
خبری ديروز با خبرنگاران که به مناسبت هفته تعاون 
برگزار شد، از حساب ويژه اين معاونت بر تعاونی های 
حوزه مسکن خبر داد که تعاونی های مسکن جوار 
کارخانه ای و تعاونی های جهش تولید مسکن ازجمله 
مصاديق بارز آن به حساب می آيند. مهم ترين اتفاق 
اما، اصلاح اساسنامه تعاونی های مسکن برای حضور 
در طرح های مســکن دولتی اســت که با توجه به 
مشــکلات برخی تعاونی ها در طرح مســکن مهر، 
می تواند راه را برای حضور پررنگ اين تشــکل های 

مردمی در نهضت ملی مسکن هموار کند. 
موســی نجفی، مديرکل دفتر تعاونی های توزيعی 
در گفت وگو با همشهری اعلام کرد: اين اساسنامه 
می تواند مبنايی برای تغییر اساسنامه کل تعاونی های 
حوزه مســکن قرار بگیرد که در اين صورت شرايط 
فعالیــت تعاونــی حوزه مســکن به مراتــب بهتر 

خواهد شد.

مسکنتعاونیبرایکارگران
ساخت مسکن در جوار مناطق صنعتی و کارخانه ای، 
يکی از مسائلی بود که در قانون جهش تولید مسکن 
مدنظر قرار گرفت؛ مسئله ای که در قالب تعاونی های 
مسکن جوار کارخانه ای در معاونت امور تعاون وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیگیری می شود و ضمن 
حل مشکل مسکن کارگران، مســئله فاصله و بعُد 
مسافت میان منزل و محل کار را نیز برای شاغلان 
صنعتی رفع می کند. معــاون امور تعاون وزارت کار 
می گويد: اراده در تأمین زمین برای ساخت مسکن 
براساس زمین های موجود در کارخانه ها وجود دارد 
که طی اقدامات مرتبط عملیاتی خواهد شد. با توجه 
به فعالیت پررنگ تعاونی ها در مسکن مهر که حدود 
840هزار واحد را به خود اختصاص داده بودند، ورود 

آنها به ساخت مســکن در جوار کارخانه ها می تواند 
حرکت موفقیت آمیزی باشــد؛ مشــروط بر اينکه 
ايرادات قبلی فعالیت آنها برطرف شــود؛ اتفاقی که 
گويا با اصلاح اساسنامه های جهش مسکن برطرف 

شدنی است.

تعاونیسازیدرنهضتملی
طبق اظهارات معاون امور تعاون وزارت کار، اساسنامه 
تعاونی ها برای فعالیت در قالب قانون جهش تولید 
مســکن تدوين شــده و اين اساســنامه نسبت به 
اساســنامه های طرح های قبلی مانند مسکن مهر 

تغییرات بزرگی داشته است.
مديرکل دفتــر تعاونی های توزيعــی، بزرگ ترين 
خصیصه در اساسنامه جديد تعاونی های مسکن در 
قانون جهش تولید مسکن را حل وفصل مشکلاتی 
عنوان کرد کــه به خصوص در طرح مســکن مهر 
به بروز مسائل حاد و حل نشــدنی منجر شده بود. 
موسی نجفی در گفت وگو با همشــهری ادامه داد: 
به دنبال ارائه هر طرح مسکنی از سوی دولت، چنانچه 
تعاونی ها قصد حضور در طرح را داشته باشند بايد 
اساســنامه ای مطابق با قانون و قاعده طرح مسکن 
تدوين شود و اين بار برای قانون جهش تولید مسکن 
پس از اخذ نظارت حقوقی و ذينفعان در اتاق تعاون، 
تشکل ها و استان ها، 6ماه کار کارشناسی، برگزاری 

33جلسه و صرف 590نفر ساعت زمان، اين اساسنامه 
تدوين شده است. نجفی در مورد تغییرات بزرگ اين 
اساســنامه در مقايسه با اساســنامه طرح مسکن 
مهر، گفت: متقاضیان ثبت نام در طرح های دولتی 
مسکن اعم از مسکن مهر، اقدام ملی و نهضت ملی 
مسکن بايد شــروطی مانند فرم جیم سبز، تأهل، 
سابقه سکونت و... داشته باشــند؛ ازاين رو، يکی از 
شاخصه های اصلی اساســنامه جديد، جلوگیری از 
مشــکل رد اعضای تعاونی از طريق معکوس کردن 

فرايند ايجاد تعاونی بوده است.
 او ادامه می دهد: در مسکن مهر، اعضای يک تعاونی 
مسکن برای ساخت مسکن مهر مجوز می گرفتند و 
در مراحل میانی، وزارت راه برخی از اعضا را به دلیل 
واجد شــرايط نبودن رد می کرد، اما در اساسنامه 
جديد، ابتدا مشخصات افراد واجد شرايط به استان ها 
اعلام می شــود تا تعاونی صرفاً با عضويت اين افراد 
تشکیل شود و تا پايان کار ساختار آن منسجم بماند. 
نجفی شــاخصه ديگر در اساســنامه جديد را حل 
مشکل انتخاب هیأت مديره عنوان کرد و گفت: در 
تعاونی مسکن مهر، هر گروهی می توانست تعاونی 
تشکیل دهد و هیأت مديره را به مدت 3سال انتخاب 
کند، اما در اساسنامه جديد، اولاً به واسطه مشخص 
بودن اعضا، هیأت مديره بــا رأی عموم اعضا تعیین 
می شود و دوما شرايط خاصی مانند مدرک تحصیلی 

و ســابقه مديريت برای عضويــت در هیأت مديره 
مدنظر قرار گرفته که از بروز برخی مشکلات قبلی 
جلوگیری می کند. به گفته او، علاوه بر شرايط الزامی 
اعضا، مدير تعاونی حتماً بايــد دارای مدرک فنی و 
مهندســی مانند عمران حداقل در سطح لیسانس 
باشــد؛ البته تعاونی ها می توانند مديــر را از خارج 

تعاونی انتخاب کنند.

تعاونیهایکارفرما
يکی از اصلی ترين تغییراتی که در اساسنامه تعاونی ها 
برای فعالیت در قالب قانون جهش تولید مســکن 
انجام شده اين اســت که آنها را از فعالیت مستقیم 
در ساخت وســاز منع می کند و پروژه بايد توســط 
شرکت های واجد شــرايط و دارای مجوز اجرا شود. 
گريد و رتبه اين شرکت ها بنا بر بزرگی و ويژگی های 
بنا تغییر می کند و هرچه مقیاس پروژه بزرگ تر باشد، 
بايد شرکت آزموده تری اجرای آن را بر عهده بگیرد. 
اين تغییر بااهمیت، عملا از احداث بناهای سســت 
و غیرايمن و کم فروشی در ساخت وساز جلوگیری 

می کند. 
همچنین در اساســنامه جديد، برخلاف شیوه های 
قبلی، شیوه ســهامداری اعضا تغییر کرده و بعد از 
تحويل واحدها، اعضای تعاونی نبايد منتظر تشکیل 

هیأت تصفیه و طی شدن مراحل کاری آن بمانند.

ریل جدید برای تعاونی سازی مسکن دولتی
اساسنامه تعاونی های جهش تولید مسکن تدوين شد
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واردات از صادرات سبقت گرفت
تازه ترین آمارها از کارنامه تجارت خارجی ایران نشان می دهد که تراز تجاری کشور در 5ماه نخست 

امسال 741میلیون دلار منفی شده که بیانگر سبقت میزان واردات از کل صادرات 5ماهه است.

حجم صادرات
 20.9 میلیارد دلار

وزن صادرات
 44 میلیون تن

رشد وزنی صادرات
3.5-  درصد

رشد ارزش صادرات
21درصد

حجم واردات
 21.6 میلیارد دلار

وزن واردات
 14 میلیون تن

رشد وزنی واردات
8.5 درصد

رشد ارزش واردات
19.6 درصد

اقلام عمده صادراتی
پروپان مایع، متانول، گازطبیعی مایع شده، 

پلی اتیلن و شمش آهن و فولاد

اقلام عمده وارداتی
گندم، برنج، ذرت دامی، دانه سویا و گوشی 

تلفن همراه

تراز تجاری   741- میلیون دلار

مقصد کالاهای صادراتی
چین، عراق، امارات، ترکیه 

و هند

مقصد کالاهای وارداتی
امارات، چین، ترکیه، هند 

و روسیه



5 دوشنبه 7 شهریور 1401
 شماره  8578

ید
 کن

ال
دنب

ی 
اع

تم
اج

ی 
ها

که 
شب

در 
 را 

ی
هر

ش
هم

t
e

le
g

r
a

m
t

w
i

t
t

e
r

@
ha

m
sh

ah
rin

ew
s

@
ha

m
sh

ah
rin

ew
s

»جراحی پیوند عضو، 20 تا 30درصد رشد داشته 
است.« این خبری است که معاون درمان وزارت 
بهداشــت اعلام می کند. به گفتــه او، در دوران 
کرونا، میزان اهدای عضو افت شدیدی پیدا کرد 
و با فروکش کردن کرونا، بــار دیگر آمار بالا رفته 
اســت. به گزارش ایلنا، حالا هم ظاهرا قرار است 
در تعرفه های پیوند عضو اصلاحاتی انجام شود تا 
انگیزه اهدا بالا رود. افزایش میزان اهدای عضو و 
جراحی پیوند را نایب رئیس هیأت مدیره انجمن 
اهدای عضو ایرانیان هم تأیید می کند، با این حال، 
او تأکید می کند که هنوز شــرایط به قبل از دوره 
شیوع کرونا یعنی در سال98 نرسیده است. امید 
قبادی در توضیح بیشتر به همشهری می گوید: 
»در پایان ســال98 که کرونا شایع شد، شاخص 
اهدای عضو در ایران، 14.3در میان کشــورهای 
آسیایی بود. در ســال99 و با شــیوع کرونا، در 
دنیا بیــن 30 تا 70درصد اهــدای عضو کاهش 
پیدا کرد و در ایران این عدد به 47درصد رسید. 
همین وضعیت سبب شد تا شاخص اهدای عضو 
ما هم به 7.9 کاهش یابد.« براساس اعلام او، در 
ســال1400، با توجه بــه پروتکل هایی که برای 
کرونا و پیوند عضو نوشته شد، وزارت بهداشت به 
این موضوع ورود کرد و یکســری از موارد بالینی 
برای اهدای عضو، رعایت شد و درنهایت بار دیگر 
موارد پیوند افزایش یافت. همین مســئله سبب 
شد تا شــاخص اهدای عضو در ایران به 11.2 در 
سال1400 برسد و در نیمه اول امسال، با توجه به 
فروکش کردن کرونا، موارد اهدا و پیوند عضو، باز 
هم افزایش یابد، حالا هم وزارت بهداشت از رشد 
20 تا 30درصدی این جراحی ها خبر داده است. 
او تأکید می کند که این آمار در پایان سال1401، 
قطعا به اعداد سال98 یعنی 14.3 خواهد رسید: 
»ما هنوز با شرایط سال98 فاصله داریم اما با توجه 

به وضعیتی که در پیش گرفته شده است، تا پایان 
امسال این شاخص  بالاتر می رود.«

چرا کرونا، اهدای عضو را کم کرد؟
قبادی به نکته دیگری هم اشاره می کند. به گفته او، 
یکی از دلایل کاهش اهدای عضو در دوران کرونا، 
مصرف داروهای ســرکوب کننده سیستم ایمنی 
بدن است که برای بیماران پیوندی تجویز می شود. 
در دوره ای که افراد ایــن دارو را مصرف می کنند، 
احتمال ابتلا به بیماری های ویروسی در آنها بیشتر 
می شود. بنابراین در دوران کرونا تلاش شد تا تنها 
برای بیمارانی که به شدت نیاز به پیوند عضو دارند 
و مسئله برایشان مرگ و زندگی باشد، این اقدام 
درمانی صورت گیرد. به گفتــه او، دلیل دیگر در 
کاهش میــزان اهدا و پیوند عضــو، تمرکز کردن 
کادر درمان بر موضوع کرونا بود، به طوری که حتی 
نیروهای درمان و فضا در بخــش پیوند هم برای 
بخش کرونا، به کار گرفته شدند. به همه اینها باید 
موضوع دیگری اضافه کرد و آن هم ابتلا به کرونا و 
ممنوعیت استفاده از اعضای بدن است: »تعدادی 
از افرادی که مرگ مغزی می شدند، به دلیل ابتلا به 
کرونا، نمی شد از اعضای بدنشان استفاده کرد. باید 
حداقل یک ماه از ابتلای فرد به کرونا گذشته باشد 
تا بتوان از اعضای بدنش استفاده کرد. همه اینها 
دست به دست هم داد تا آمار اهدا و پیوند عضو، به 
نصف برسد و در ادامه  میزان مرگ ومیر در فهرست 
انتظار هم افزایش یابد.« نایب رئیس هیأت مدیره 
انجمن اهدای عضو ایرانیــان می گوید قبلا اعلام 
می شد که هر 2 تا 3ســاعت، یک نفر در فهرست 
انتظار، جانش را از دســت می دهد اما در دوران 
کرونا، این عدد دو برابر شد. حالا شرایط در حال 

بازگشت به وضعیت قبل است.

»کلیه«، بیشترین عضو مورد تقاضا در ایران
آبان1400 بود که مدیر وقت دفتر مدیریت پیوند 
و بیماری های خاص وزارت بهداشــت اعلام کرد 
14هزار نفر در فهرســت انتظار پیوند عضو قرار 

دارند. او همان موقع گفت کــه روزانه 10بیمار 
به دلیل نرسیدن عضو پیوندی جانشان را از دست 
می دهند. این فهرســت براســاس اعلام قبادی، 
تغییری نکــرده، چراکه بیمــاران دیالیز، همان 
تعدادند. به گفته او، پیوند کلیه، بالاترین تقاضا را 
در فهرســت انتظار پیوند عضو دارد، به این دلیل 
که میزان شیوع بیماری های دیابت و فشار خون 
که 2 دلیل اصلی برای پیوند کلیه است، در ایران 
بالاست: »بیشتر آنهایی که در فهرست انتظارند، 
نیازمند »کلیه« هستند، در کشور بالای 30هزار 
بیمار دیالیزی وجود دارد که 80 تا 90درصد آنها 
نیاز به پیوند دارند، یعنی حــدود 25 تا 26هزار 
نفر. اما از میان آنها، بیــن 15 تا 16هزار نفر جزو 
گروهی اند که حتمــا باید پیوند کلیه شــوند.« 
به گفته قبادی، تعداد افراد در فهرست انتظار پیوند 
عضو، وابسته به تعداد دیالیزی هاست، از آنجایی 
که تعداد دیالیزی ها تفاوت چندانی نکرده، تعداد 

افراد منتظر هم تغییری نکرده است.

افزایش نیاز به پیوند ریه در دوران کرونا
نایب رئیس هیــأت مدیره انجمــن اهدای عضو 
ایرانیان می گوید کــه در دوران کرونا، برخی از 
بیماران مبتلا بــه کوویــد-19 به دلیل عوارض 
بیماری، نارســایی هایی در برخی  ارگان ها پیدا 
کردند و به فهرست انتظار برای پیوند عضو به ویژه 
ریه اضافه شــدند: »پیوند ریه در دنیا نرخ بالایی 
ندارد و این عدد در ایران از دنیا هم کمتر اســت. 
به طوری که میزان اهدای ریه در کشورهای دیگر، 
10 تا 15درصد اســت و در ایران 2 تا 4درصد. با 
توجه به اینکــه در دوران کرونــا، ریه افراد بیش 
از همه تحت تأثیر قرار گرفته بــود، خیلی ها در 
این زمینه دچار مشــکل شــده بودند، شاید اگر 
محدودیت هــای کرونایی وجود نداشــت، افراد 
زیادی می توانســتند بــا پیوند ریــه، به زندگی 
برگردند اما جانشان را از دست دادند.« او با اعلام 
اینکه آمار دقیقی در این زمینــه وجود ندارد، به 
دلایل پایین بودن آمار پیوند ریه در ایران اشــاره 

پروژه »نجات«
وزارت بهداشت از افزایش 20 تا 30درصدی پیوند عضو در کشور خبر می دهد، فعالان این حوزه اما 

می گویند آمارها هنوز به قبل از سال98 نرسیده است

زهرا جعفرزادهگزارش
روزنامه نگار

 هدفمندکردن 
شهریه دانشجویی ایثارگران ۶

در ماده6 آیین نامــه اجرایی تبصره مــاده66 قانون جامع 
خدمات رسانی به ایثارگران آمده است: استفاده از تسهیلات 
موضوع این آیین نامه برای مشمولانی که از ماموریت آموزشی 
استفاده می نمایند، در چارچوب رشته های تحصیلی مورد 
نیاز تعیین شــده در کارگروه موضوع ماده3 این آیین نامه و 
منوط به تأیید دستگاه اجرایی درخصوص رشته تحصیلی 
مرتبط با رشته تحصیلی بدو اســتخدام کارمند است. این 
ماده نیز یکی از محدودیت هایی اســت که در روند تحصیل 
و ماموریت آموزشــی ایثارگران خلل وارد می کند. ماده12 
قانون تسهیلات استخدامی و اجتماعی جانبازان به موضوع 
ماموریت آموزشی پرداخته و آیین نامه اجرایی آن که توسط 
هیأت وزیران به تصویب رسیده است، شــرایط ایده آلی را 
برای ماموریت آموزشــی ایثارگران فراهم کــرده بود. این 
ماده به شدت تســهیلاتی که در آیین نامه اجرایی ماده12 
قانون تسهیلات اســتخدامی و اجتماعی جانبازان موضوع 
ماموریت آموزشی به خوبی پیش بینی شده بود را با مشکلات 
جدی مواجه خواهد ســاخت. به طور مثــال، در ماده3 این 
آیین نامه دستگاه ها مکلف شده بودند که با ماموریت آموزشی 
مستخدمان جانباز در کلیه مقاطع تحصیلی رسمی و مورد 
تأیید پذیرفته شــده بدون محدودیت موافقــت کنند و یا 
در ماده8 دســتگاه هایی که به رشــته تحصیلی دانشگاهی 
مستخدم ایثارگر نیاز نداشته باشند، مکلف شده بودند ضمن 
موافقت با ماموریت آموزشــی آنان درصورت درخواست با 
سایر دستگاه های اجرایی هماهنگی های لازم را جهت انتقال 
مستخدم به عمل آورند تا مستخدم ایثارگر ماموریت خود 
را در دستگاه جدید ادامه دهد. تســهیلاتی که در ماده12 
آیین نامه اجرایی قانون تســهیلات استخدامی و اجتماعی 
جانبازان به تصویب رسیده بود، با این ماده عملا از حیز انتفاع 

ساقط خواهد شد.

در ماده8 این آیین نامه مشمولان رتبه تحصیلی )بورسیه( و 
واحدهای بین الملل دانشگاه های داخلی از تسهیلات پرداخت 
شهریه محروم شــده اند، درحالی که این موضوع در تعارض 
آشکار با مصوبات قانونی قبلی است و به نوعی ایجاد ممانعت 
برای تحصیلات عالیه ایثارگران اســت. در ماده5 آیین نامه 
اجرایی قبلی مصــوب 25 فروردین1395 هیــأت وزیران 
شهریه تحصیلی مشمولان شاغل به تحصیل در واحدهای 
پردیس خودگردان و بین الملل داخل دانشــگاه های دولتی 
یا غیردولتی، پرداخت شــهریه آنان حداکثر معادل شهریه 
همان رشته و مقطع تحصیلی در دانشگاه آزاد اسلامی داخل 
کشور محاسبه و پرداخت می شد و باقیمانده شهریه بر عهده 
دانشجو بود. لکن در آیین نامه جدید پرداخت شهریه مطلقا 
برای آنان ممنوع شده اســت. متولیان امر باید پاسخ دهند 
که این محدودیت بر مبنای کدام اســتدلال کارشناسی و 
منطقی وضع شده است؟ شاید بتوان گفت مهم ترین مشکل 
موجود در آیین نامه اجرایی فعلی ماده11 آن است. در ماده 

11 آمده است:
 کلیه مشمولان ورودی سنوات قبل و ورودی جدید از زمان 
ابلاغ این آیین نامه مشمول مفاد آن هستند. این ماده قانونی 
یعنی یک بحران جدی در رونــد ادامه تحصیل ایثارگران و 
فرزندان آنان که شاید با شــروع ثبت نام و از ابتدای مهرماه 
به وجود آید. عطف به ماســبق کردن ایــن آیین نامه به تمام 
ورودی های سنوات قبل یعنی آنکه اگر ایثارگری بخشی از 
تحصیلات خود را با آیین نامه قبلی گذرانده باشد برای ادامه 
تحصیل خود به تعداد هر ترم یا سال تحصیلی باقی مانده باید 
برابر آیین نامه جدید با او رفتار شــود. ایجاد چنین مشکلی 
برای ایثارگران و فرزندان آنان چه معنایی دارد؟ و سرچشمه 
این تفکر از کجا نشأت گرفته است؟ مطمئنا بخش عمده ای از 
این عزیزان به دلیل عدم تمکن مالی از ادامه تحصیل انصراف 
داده و تحصیلات خود را نیمه تمام رها خواهند کرد. البته در 
تبصره ذیل ماده11 تمام ایثارگرانی که حسب ضوابط قبلی 
در رشته هایی که مشــمول ماده3 این آیین نامه نمی شوند 
یعنی تابع نظر کارگروه متشکل از وزارتخانه ها و سازمان ها 
برای تعیین رشته های تحصیلی مورد نیاز نبوده، همچنان 
می توانند به تحصیل خود ادامه دهند اما برای پرداخت شهریه 
و میزان آن تابع آیین نامه جدید خواهد بود و محدودیت های 

پرداخت شهریه برای آنان اعمال می شود.

پیرحسین کولیوند 
رئیس جمعیت هلال احمر 

 از نقطــه صفــر مــرزی عــراق تــا نجــف، 
پایگاه های امدادی و درمانی جمعیت 
هــلال  احمــر مســتقر هســتند عــلاوه 
بر ایــن در نجــف هــم بیمارســتان های 
ثابت و ســیار آماده ارائه خدمات دهی 
غیرایرانــی  و  ایرانــی  زائــران  بــه 
هســتند. در مســیر نجــف تــا کربــلا 
نیــز در هــر 100ســتون درمانگاه هــا و 
بیمارســتان های مجهز ما بــرای درمان 
بیمــاران گرمــازده و بیمــاران گوارشــی 

آماده خدمات رسانی هستند.

انسیه خزعلی
معاون امور زنان و خانواده 

ریاست جمهوری 
وزارت کشــور دنبــال پشــتیبانی از 
متولیــان فرهنــگ حجــاب و عفــاف 
اســت ولی هم اکنون قانونــی در زمینه 
حمایــت از متولیــان فرهنــگ حجاب و 
عفاف مصوب نشده است. چندین بار 
ایــن مســئله در شــوراهای مختلفی که 
داشتیم مطرح شــده و بنا شــده است 
ملزومــات حجــاب و به صــورت خــاص 
چادر به عنــوان کالای فرهنگی معرفی 
شــود که هم قیمــت آن کم شــود و هم 
پشــتیبانی های لازم بــرای واردات و 
حمایت از کارخانه ها برای تولید پارچه 

آن انجام گیرد .

هــلال احمــری شــامل 28هــزار کادر 
درمان و 12هزار نفــر امدادگر در قالب 
بزرگ تریــن کاروان امــداد نجــات و 
درمان جمعیت هلال احمر به مناطق 
مــرزی و کشــور عــراق اعــزام شــدند./ 

روابط عمومی جمعیت هلال احمر

 ورزشی و زمین چمن درون مدرسه ای 
در کشور موجود است و باعث شده تا 
دانش آموزان در مدرسه ورزش کنند و 
زمینه نشاط جامعه فراهم شود.. این 
کار نقــش بســزایی در ارتقــای ضریب 

سلامت دارد./  ایرنا

معلــم امســال از ســوی دانشــگاه 
فرهنگیــان به بدنــه آمــوزش و پرورش 
تزریــق می شــود به گفتــه سرپرســت 
دانشــگاه فرهنگیــان ایــن دانشــگاه 
ســالانه ظرفیت تربیت 60هــزار معلم 

جدید را دارد. / مهر

 میلیارد تومان کرونا بــه مراکز درمانی 
و بیمارســتانی و نظــام درمــان کشــور 
هزینه وارد کرد . از این مبلغ ستاد ملی 
مقابله با کرونا سال گذشته حدود 22 
هزار و ۳00 میلیارد تومــان مصوب و از 
محل صنــدوق توســعه ملــی بــه نظام 

سلامت کمک شد.

43
هزار

۲۱۰۰
سالن

4۰
هزار

4۲
هزار

نقل قول 

عدد خبر

می کند: »در افرادی که دچار مرگ مغزی شده اند، ایثارگران بدانند
ریه تنها عضوی اســت که با هوای آزاد در ارتباط 
است. 21درصد هوایی که انسان نفس می کشد، 
اکسیژن است و مابقی هوایی است که در آن مواد 
مفیدی برای بدن وجود ندارد و باید دفع شــود. 
دستور دفع این مواد، از مغز صادر می شود. وقتی 
فرد دچار مرگ مغزی می شود، این دستور متوقف 
می شود، به همین دلیل، ریه بسیار بیشتر از سایر 
اعضا، در معرض عفونت های داخلی و بیمارستانی 
قرار می گیرد. برای نگهداری از این عضو، نیاز به 
دستگاه ها و تجهیزات خاصی است که ایران این 
دســتگاه ها را آنطور که باید، در اختیار ندارد.« 
به گفته او، ریه در افراد جوان، نهایت تا 24ساعت 
پس از مرگ مغزی قابل اهداســت، درحالی که 
در کشــور، به ندرت پیش می آید افــراد زودتر از 
24ساعت، راضی به اهدای عضو عزیزشان شوند. 
بنابراین یکی از دلایل پایین بودن اهدای ریه در 

ایران، ماجرای تأخیر در رضایت خانواده هاست.

۶ تا 90ســاعت؛ میانگین زمان رضایت برای 
اهدای عضو 

تأخیر در رضایت دادن خانواده ها برای اهدای عضو، 
معضل جدی برای فعالان این حوزه است. با اینکه 
به استناد بررسی های علمی، بین یک تا 14روز، 
زمان برای اهدای عضو وجود دارد، اما گزارش ها 
نشان می دهد که با گذشت هر یک ساعت، شرایط 
برای اهدای عضو از فرد مرگ مغزی شده، متفاوت 
می شود. قبادی می گوید در کشوری مانند اسپانیا، 
بین 3 تا 5دقیقه زمان لازم اســت تا خانواده ای 
برای اهدای عضو فرزندش رضایت دهد، در ایران 
این زمان، بین 6 تا 90ساعت است. یکی از دلایل 
آن هم اطلاعات پایین افراد اســت: »در اسپانیا، 
53سال است فرهنگسازی شده که مرگ مغزی 
مساوی است با مرگ. در ایران اما اینطور نیست. 
خانواده عزیزش را روی تخت بیمارستان می بیند 
که به کمک دستگاه، قفسه سینه اش بالا و پایین 
می رود و فکر می کند که نفس می کشد. درحالی که 
این کار دستگاه اســت. بنابراین راضی به اهدای 
عضو نمی شود. باید روی این موضوع کار شود که 
مرگ مغزی یعنی مرگ. باید میان نظام سلامت و 
نظام فرهنگسازی یک هم افزایی صورت گیرد.« 
براساس اعلام او، ریه و قلب نخستین ارگان هایی 
هستند که به سرعت قابلیت اهدای شان با تأخیر 
در رضایت دادن خانواده ها، از دست می رود. بعد از 
آن هم نوبت به ارگان های دیگر می رسد. هر چقدر 
خانواده ها تأخیر می کننــد، ارگان دیگری از بین 
می رود. اگر آنها زیر 24ساعت رضایت دهند، تمام 

اعضا، قابلیت اهدا پیدا می کنند.
به گفته او، هم اکنون در ایران 8میلیون نفر کارت 
اهدای عضو دارند، این عدد برابر 13 تا 14درصد 
جمعیت کشور است که واجد شرایط هستند، این 
در حالی اســت که در برخی  کشورهای اروپایی و 
آمریکا، این عدد بالای 60درصد است. پیش بینی 
می شــود با مجموعه اقدامات فرهنگــی که در 
دستور کار است، تعداد کارت های اهدای عضو در 
سال1404 به 15میلیون نفر یعنی 15 تا 20درصد 

جمعیت کشور برسد.
انجمن اهــدای عضــو ایرانیان براســاس آنچه 
مسئولانش اعلام می کنند، طرحی برای بالا بردن 
میزان اهدای عضو در کشور دارد: »ما از یک سال 
پیش طرحی تحت عنوان »تحولی نو« تهیه کردیم  
که با هدف هم افزایی میان سازمان های فرهنگساز 
و نام آوران کشــور و ایجاد وحــدت و همدلی با 
نظام سلامت، نوشته شده اســت. در جریان این 
طرح ما روزانه با اصحاب رســانه، نام آوران کشور، 
ســازمان ها و نهادهای مردمی جلسات متعددی 

برگزار می کنیم.« 
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حمله شبانه مردان نقابدار به ویلایی در کردان

ضمانت های بانکی برای زنان سرپرست خانوار کم شود
ضمانت های بانکی برای گرفتن وام برای خانم های سرپرست 
خانوار بسیار سنگین است و این قشر چه بسا مجبور شوند زیر 
دیونی بروند که از پس آنها برنیایند روا نیست به خاطر چند 
میلیون پول یک زن سرپرست به چند نفر رو بیندازد. گذشته 
از اینها بهره بالای وام ها باعث می شود کسی ضامن ما نشود.
مسعودی از تهران

هدر رفتن آب در میدان مادر اردبیل پایان یابد
از اوایل مردادماه آب در میدان مــادر اردبیل هدر می رود و 
حداقل از این حجم آب برای آبیاری استفاده نمی کنند. لطفا 

مسئولان شهری پاسخگو باشند.
شایان قهرمانی آلیله از اردبیل

پاسخ مسئولان
 آسانسورهای مترو پس از کســب استاندارد بهره برداری 

می شوند
روابط عمومی شــرکت بهره برداری راه آهن شــهری تهران 
و حومه پیرو چاپ پیــام مردمی با عنوان چــرا تعدادی از 
آسانسورهای متروی تهران بی اســتفاده است در ستون با 
مردم روز 7تیرماه پاسخ داده است: »هم اکنون 176آسانسور 
به شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه تحویل داده 
شده که اغلب آنها )یک آسانســور در حال تعمیر است( در 
حال خدمت رســانی به مسافران هســتند، همچنین سایر 
آسانسورها به دلیل قوانین ملی استاندارد که مطابق با شرایط 
مترو نیستند هنوز موفق به کسب استاندارد نشده اند و قانوناً 
امکان بهره برداری از آنها وجود ندارد. امید است این مشکل 
با جلسات فنی که هم اکنون بین ســازمان ملی استاندارد و 
شرکت راه آهن شهری تهران و حومه در حال برگزاری است 

هر چه زودتر برطرف شود.

صندوق محلی پول مشتریان را مسترد نمی کند
من در ســال 88عضو صندوق محلی در کرج شدم و از آن 
ســال به طور مرتب حق عضویتم را پرداخت کرده ام. سال 
99درخواســت انصراف و دریافت پولم را دادم متأسفانه از 
آن تاریخ تاکنون هیچ پاســخی به من داده نشده و مراجعه 
به واحد مرکــزی واقع در تهران نیز بی نتیجه بوده اســت. 
استدلال مســئولان این است که در ســایت این صندوق، 
گزینه اســترداد حق عضویت تعریف نشده. نه تنها من، که 
چند صد نفر با این مشکل دســت به گریبانند. مانده ایم به 

کجا شکایت کنیم! 
کریمی از کرج

مبلغ صوری یارانه از حساب منتظران یارانه حذف شود
وزارت رفاه و کلیه سازمان هایی که راجع به دهک بندی ها 
تصمیم گرفته اند براساس جهاد تبیین شفاف سازی  کنند 
که دهک ها را چگونه و برچه مبنایی تعیین کرده اند؟ ملاک 
دهک دهم چیست؟ آیا گردش و تراکنش را می شود ملاک 
قرار داد. مســئولان یک بار برای همیشــه میزان درآمد و 
حقوقی را که مثلا یک بازنشسته دارد و باعث شده در دهک 
دهم قرار می گیرد، اعلام کنند. بنده و بسیاری از همکاران 
سابقم با قطع یارانه مواجه شده ایم درحالی که همگی یک 
مسکن مهر داریم که تا 10سال دیگر هم باید اقساط آن را 
بپردازیم. از آن سو سازندگان ملک ما یا کارخانه داران بسیار 
مرفه در ردیف یارانه بگیران هستند و تا این لحظه هم یارانه 
آنها و خانواده شان قطع نشده است. از اینها که بگذریم وزارت 
تعاون لطفی کند و مبلغ صوری یارانه را از حساب چشم به 
راه های یارانه حذف کند. آن ارقام که به عنوان یارانه صوری 
واریز شده وغیر قابل برداشت است بهتر است به خود دولت 
بازگردد تا ما در حســاب و کتــاب روزگار پیری خودمان 

اشتباه نکنیم.
محمدحسین عسگری از تهران 

قانون تبدیل وضعیت در مجتمع مس سرچشمه رفسنجان 
اجرا نشد

قانون تبدیل وضعیــت جمعی از خانواده های شــاهد و ایثارگر 
شاغل در مجتمع مس سرچشمه رفسنجان که قرار بود از ابتدای 
سال 1400اجرایی شده باشد هنوز اجرا نشده است. طبق قانون 
تبدیل وضعیت ایثارگران؛ خدمات جامع ایثارگران بند )د( تبصره 
20که مهرماه ســال 99در مجلس تصویب و به تمام دستگاه ها، 
وزارتخانه ها، شرکت های دولتی، ادارات دولتی و وابسته به دولت 
و خصوصی و خصولتی ابلاغ شد همه شــرکت های تابع قانون 
کار ازجمله شرکت مس سرچشمه رفسنجان موظف به تبدیل 
وضعیت نیروهای دارای شــرایط خاص از قراردادی و پیمانی به 
رسمی هستند که با گذشت 2سال از ابلاغ این قانون، در شرکت 

مس از اجرای آن سر باز می زند و زیر بار این موضوع نمی روند.
اسمایی از رفسنجان

کاشت و توسعه گیاهان آب بر برای مدتی ممنوع شود
به خاطر کمبود آب در دنیا باید در مصرف آن حداکثر صرفه جویی 
را کرد. در این مســیر می توان به مدت مشخصی جلوی کاشت و 
خرید و فروش گل و گیاهان تزئینی را گرفت. همچنین کشاورزی 
محصولاتی که آب زیاد مصرف می کنند باید متوقف شود. کشوری 
مثل ما که دارای یکی از بزرگ ترین منبع گاز و نفت جهان است 
می تواند نفت و گاز بسیار بفروشد و عوض تولید محصولات آب بر 
آنها را وارد کند. بــا این کار هم خودکفایــی داریم هم مراودات 

بین المللی و هم بی نهایت شغل.
عسگری از تهران

سود بانکی حســاب های پس انداز در مقایســه با تورم 
غیرمنصفانه است

دلیل اینکه سود بانکی حساب های پس انداز بسیار کمتر از نرخ 
تورم است چیســت؟ آیا این روش موجب از دست دادن ارزش 

سرمایه های خرد مردمِ  ناچار نیست؟
پیمان از کرمان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

مهمانان مرد تاجر سارق بودند 
مرد تاجر وقتی در را به روی مهمانانش باز کرد، خبر نداشت که 

قرار است قربانی نقشه شوم آنها شود.
به گزارش همشهری، چند روز قبل مردی با پلیس 110تماس 
گرفت و گفت که 3نفر به خانه او دســتبرد زدند و وی را زخمی 
کرده اند. پس از این تماس مأموران پلیــس راهی خانه وی در 
حوالی نیاوران شدند و مردی را دیدند که با ضربات چاقو زخمی 
و دچار خونریزی شــده بود. این مرد که تاجری ثروتمند بود در 
توضیح ماجرای سرقت به مأموران گفت: قرار بود یکی از دوستانم 
به همراه 2 نفر دیگر بــه خانه ام بیایند تا درباره مســائل کاری 
صحبت کنیم. وی ادامه داد: وقتی مهمانانم رســیدند سرگرم 
پذیرایی از آنها شــدم. ناگهان یکی از آنهــا چاقویی زیر گلویم 
گذاشت و مرا تهدید به قتل کرد. شــوکه شده بودم.  ابتدا تصور 
کردم یک نمایش عجیب اســت، اما وقتی بــا چاقو ضربه ای به 
دستم زد و دچار خونریزی شدم فهمیدم که ماجرا جدی است و 
آنها نقشه شومی برای من کشیده اند. شاکی گفت: با وجود اینکه 
زخمی شده بودم اما همچنان در برابرشان مقاومت کردم که این 
بار شروع کردند به کتک زدن من و چند خراش با چاقو روی دستم 
انداختند. سپس دست و پایم را با چسب بستند و در یکی از اتاق ها 
زندانی ام کردند. مردان آشنا شروع کردند به جست و جو در خانه تا 
پول و طلاهایم را سرقت کنند و علاوه بر این یک دستگاه پوز هم 
همراهشان آورده بودند. آنها پس از جست و جو  2 کارت بانکی ام 
را یافتند اما من حاضر نبودم رمز آن را به دزدان بگویم. در همین 
هنگام مردی که قمه در دست داشت تهدید کرد که اگر رمز را 
نگویم انگشتان دستم را به ترتیب قطع می کند، حتی خراشی با 
قمه روی یکی از انگشتانم انداخت تا نشان بدهد که تهدیدهایش 
جدی است. پس از آن ناچار شدم رمز هر دو کارتم را بگویم. آنها 
حدود 100میلیون تومان از حسابم برداشت کردند. علاوه بر این 
ساعت گران قیمتم را که بیش از 100میلیون تومان ارزش داشت 
و از اروپا خریده بودم،دزدیدند. آنها نتوانســتند بقیه کارت های 
عابربانکم را پیدا کنند؛ چرا که ظاهرا شب قبل وقتی غذا سفارش 
دادم و می خواســتم کارت ها را از کیفم بردارم، تعدادی از آنها 
زیر تخت افتاده و من متوجه نشده بودم. به همین دلیل دزدان 

نتوانستند کارت ها را پیدا و حساب های اصلی ام را خالی کنند.
مرد تاجر توضیح داد:  طمع دزدان تمامی نداشــت،  آنها اصرار 
داشــتند که باید 300میلیــون تومان دیگر به آنهــا بدهم در 
غیراینصورت مرا به قتل می رســانند و جانم را می گیرند. اما در 
همین هنگام صدای همسایه از بیرون در شنیده شد. او حتی زنگ 
خانه ام را زد و در آن لحظه بود که به یاد آوردم با مرد همسایه قرار 
ملاقات داشته ام. می خواستم فریاد بکشم و درخواست کمک کنم 
اما سارقان، قمه را زیر گلویم گذاشته و تهدید کردند که اگر حرفی 
بزنم گلویم را می برند. من هم از ترس جانم سکوت کرده بودم و 
مردان ســارق وقتی خود را در خطر دیدند،  منتظر شدند تا مرد 
همسایه برود و بعد فرار کردند. پس از آن با سختی و درحالی که 
زخمی بودم دست و پایم را باز کردم و به پلیس و اورژانس زنگ 
زدم. با این شکایت، پرونده ای در این باره تشکیل شد و پیش روی 
بازپرس دادسرای ویژه سرقت قرار گرفت. از سوی دیگر شاکی که 
زخمی شده به بیمارستان انتقال یافت و تحت مداوا قرار گرفت. 
هم اکنون تیم ویژه از مأموران پلیس، تحقیقات برای شناسایی و 

دستگیری سارقان را آغاز کرده اند.

بازداشت 2مظنون در
 قتل گدای میلیونر 

با گذشــت 17ماه از قتل گدای میلیونــر در پایتخت، مأموران 
پلیس با شناسایی  ردپای عمو و برادرزاده ای در این جنایت، آنها 

را بازداشت کردند.
به گزارش همشهری، اسرار این جنایت سی ام فروردین پارسال 
فاش شــد. آن روز فردی با پلیس تماس گرفت و گفت از خانه 
همسایه شان که پیرمردی تنهاست، بوی تعفن به مشام می رسد. 
بعد از این تمــاس، مأموران راهی محل زندگی پیرمرد شــدند 
و پس از ورود به خانه ویلایی قدیمی با جســد متعفن این مرد 
70ســاله که در زیرزمین افتاده بود مواجه شدند. دست و پایش 
با نخ پلاستیکی بسته و دور گردنش هم نخ پلاستیکی پیچیده 
شده بود. در ادامه بررسی ها مشخص شد که حدود 10روز از قتل 
پیرمرد می گذرد. تیم جنایی در ادامه با بهم ریختگی وسایل خانه 
مقتول روبه رو شدند. این موضوع نشان می داد، عامل یا عاملان 
جنایت با انگیزه سرقت دست به قتل وی زده اند؛ چرا که شواهد 
نشان می داد برخی از اموال وی دزدیده شده اند. آنطور که مشخص 
بود پیرمرد وضع مالی خوبی داشت. تحقیقات نشان می داد که او 
هر روز صبح برای گدایی از خانه اش خارج می شد و شب با دست 
پر به خانه برمی گشت. این موضوع را همسایه ها نیز تأیید کردند 
و یکی از آنها گفت: حدود 20سالی می شــد که مقتول در خانه 
ویلایی قدیمی زندگی می کرد. در این چند ســال کسی به خانه 
او رفت وآمد نداشت. ما احتمال می دادیم که او همسر و فرزندی 
ندارد. فقط به برخی از همسایه ها گفته بود که یک خواهر دارد که 
او هم در شهرســتان زندگی می کند. کارآگاهان در بررسی های 
بیشتر یک دفترچه بانکی در خانه مقتول کشف کردند که نشان 
می داد سال ها قبل مبلغ 220میلیون تومان به یکی از حساب های 
بانکی اش واریز کرده و دیگر پولی از آن حســاب برداشت نکرده 
اســت. علاوه بر این با کشــف فیش های بانکی مشخص شد که 
مقتول مبالغ زیادی در حســاب های دیگرش داشته و احتمالا 
بخشــی از پول ها را نیز در خانه اش نگهداری می کرده است. اما 
در ادامه تحقیقات هیچ پولی از خانه وی کشف نشد و این یعنی 
عامل جنایت آنها را سرقت کرده بود.  علاوه بر این گوشی موبایل 
مقتول نیز سرقت شده بود.تحقیقات مأموران با دستور بازپرس 
شعبه چهارم دادسرای جنایی تهران برای شناسایی قاتل یا قاتلان 
ادامه داشــت تا اینکه چند روز قبل معلوم شد که گوشی مقتول 
در اختیار مرد جوانی اســت. این مرد سارقی ســابقه دار بود که 
بارها زندان را تجربه کرده بود. وی دستگیر شد اما در بازجویی ها 
خودش را بی گناه دانســت. او گفت که مدتی قبل گوشی تلفن 
همراهش خراب شد و این گوشی را از برادرزاده اش امانت گرفته 
و خبر نداشته که متعلق به مردی است که به قتل رسیده است. 
با این ادعا، مأموران پلیس سراغ برادرزاده وی رفتند. اتفاقا او هم 
از مجرمان سابقه دار بود اما پس از دستگیری ادعاهای متفاوتی  
مطرح کرد و در نهایت گفت که گوشی موبایل را در خیابان پیدا 
کرده اســت. بازپرس جنایی تهران، با توجه بــه اظهارات ضد و 
نقیض عمو و برادرزاده و شــواهد و مدارکی که علیه آنهاســت، 
دستور بازداشت هر دو را صادر کرده و تحقیقات از آنها ادامه دارد 

تا مشخص شود در این جنایت دست داشته اند یا نه.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه
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خارجی

شاکی پرونده، زنده ماندنش را معجزه می داند

با اثبات بی گناهی مرد آمریکایی، او  پس از سال ها تحمل زندان آزاد شد

بی گناهی که 36سال در زندان بود
سالیوان والتر فقط 17سال داشت که 
به جرم تجاوز به یک زن در نیواورلئان 
در دادگاه محاکمــه و به حبس ابد 
محکوم شد. تنها ســرنخی که باعث شد دادگاه این 
حکم سنگین را صادر کند، این بود که به گفته قربانی، 
مرد متجاوز کلاه بیسبال به سر داشت و همین باعث 
شد که این مرد سیاهپوست سال های زیادی از عمرش 
را پشت میله های زندان سپری کند تا اینکه چند روز 

پیش اتفاق مهمی در این پرونده رخ داد.
به گزارش همشــهری به نقل از گاردین، بیشــتر از 
3دهه قبل و به دنبال تجاوز به زنی جوان در خانه اش 
در نیواورلئان، تحقیقات پلیس برای دستگیری مرد 
متجاوز آغاز شــد. زن مدعی بود که در تاریکی شب 
درحالی که به همراه فرزند خردسالش در خانه بوده، 
مرد ناشناسی درحالی که نقاب به صورت داشت وارد 
خانه شده، فرزند او را تهدید به قتل کرده و وی را هدف 
تجاوز قرار داده است. این زن می گفت که مرد متجاوز 
مدام او را تهدید می کرده که صورتش را برنگرداند و 
از طرفی هیچ نوری در داخــل خانه نبود و به همین 
دلیل به درستی نتوانسته بود چهره مجرم را ببیند اما 
مطمئن است که وی کلاه بیسبال به سر داشته است.

دستگیری نوجوان سارق 
 تنها چند روز پس از این اتفاق مأموران پلیس نوجوان 
سیاهپوستی به نام سالیوان والتر 17ساله را در جریان 
ســرقت از خانه ای در نیواورلئان دســتگیر کردند. 
سالیوان وقتی به کلانتری منتقل شد، کلاه بیسبال 
به سر داشــت و همین باعث شد که مأموران حدس 
بزنند فردی که به زن جوان تجاوز کرده بود، اوست. 
مأموران پلیس عکس ســالیوان را به زن جوان نشان 

دادند و او با دیدن عکس مدعی شــد که وی همان 
فردی است که در تاریکی شب وارد خانه آنها شده و 
نقشه شومش را اجرا کرده بود. همین اظهارات باعث 
دستگیری نوجوان 17ساله شــد و مدتی بعد وی در 
دادگاهی در این شــهر پای میز محاکمه قرار گرفت. 
جلسه محاکمه سالیوان تنها چند ساعت طول کشید. 
او فقیرتر از آن بود که بتواند برای خود وکیل بگیرد و 
وکیل تســخیری او هیچ دفاعی از وی نکرد. حتی از 
دادگاه نخواســت که نمونه دی ان ای فرد متجاوز که 
در صحنه جرم پیدا شده با دی ان ای سالیوان مطابقت 
داده شود و به این ترتیب پسر نوجوان به اتهام تجاوز و 
تهدید یک خردسال به قتل به حبس ابد محکوم و به 

زندان فرستاده شد.

36سال بعد 
سالیوان ســال های زیادی را در زندان سپری کرد 
تا اینکه مدتی قبل جیسون ویلیامز، دادستانی که 
سال هاســت پروژه ای با نام اثبات بی گناهی را آغاز 
کرده و درباره محکومیت های نادرســت در سال ها 
قبل تحقیق می کند، تصمیم گرفت پرونده سالیوان 
را بررسی کند. او با مطالعه پرونده و پی بردن به این 
حقیقت که دادگاه تنها براســاس ادعای زن جوان 
ســالیوان را محکوم کرده است، درخواست کرد که 
این پرونده بار دیگر رســیدگی شود. او در بخشی از 
درخواســت خود عنوان کرده بود که: » چطور یک 
زن می توانــد نژاد فردی را که نقــاب به صورت زده 
در تاریکی شــب و درحالی که هیچ نوری در داخل 
اتاق نیســت و از طرفی مدام او را تهدید می کند که 
وی نگاه نکند، تشــخیص دهد، برســد به اینکه از 
روی یک عکس بتواند او را شناسایی کند؟«  به این 

»سارقان بی رحم می خواستند با قمه ضربه ای به سرم 
بزنند که دستانم را بالا بردم و همین باعث شد ضربه 
قمه به دســتم اصابت کند و از مرگ فرار کنم.«  این 
گفته های مردی جوان اســت که با اجاره  ویلایی در کردان به همراه 
همسر و دوستانش به آنجا رفته بودند اما ناگهان با دزدانی روبه رو شدند 
که از روی دیوار به داخل ویلا پریده و آنها را محاصره کردند. درست مانند 
حادثه ای که سال ها پیش در خمینی شهر اصفهان رخ داد و در جریان 
آن سارقان نقابدار با ورود به ویلایی که چند نفر آنجا را اجاره کرده بودند 
دست به جنایتی هولناک زدند. اما در این حادثه بخت با افراد حاضر در 

ویلا یار بود که دزدان فقط به سرقت اموال آنها بسنده کردند.
به گزارش همشهری، این حادثه دوشنبه هفته گذشته رخ داد. مردی 
جوان ویلایی به مدت 24ساعت در منطقه کردان اجاره کرد و به همراه 
همسر و دوستانشان راهی آنجا شدند. حوالی ساعت 3بامداد که ناگهان 
6مرد نقابدار وارد ویلا شدند و ابتدا سرایدار و بعد مرد جوان و همراهانش 
را گروگان گرفتند تا دست به سرقت بزنند. اما در جریان این سرقت، مرد 
جوان با ضربات قمه مهاجمان زخمی و در بیمارستان بستری شد. وی 
دیروز در گفت وگو با همشهری جزئیات بیشتری از ماجرای این سرقت 
را توضیح داد و گفت: »ساعت حدود 3بامداد بود. من داخل ویلا بودم و 
بقیه همراهانم در حیاط که ناگهان با 6مرد نقابدار مواجه شدم. تا چند 
دقیقه شوکه و وحشــت زده بودم. یکی از آنها شمشیر به دست داشت 
و تیغه آن را به ســمتم گرفت و با تهدید گفت اگر حرفی بزنم جانم را 

می گیرد.« 
6مرد نقابدار،  قمه، چاقو و شمشیر به دست داشتند و قصدشان این بود 

که با تهدید ساکنان ویلا،  نقشه سرقت را اجرا کنند.
مرد جوان ادامه می دهد:» آنها می ترسیدند مبادا من با داد و فریاد بقیه 
را خبر کنم. برای همین یکی از آنها با قمه ضربه ای به بازویم زد و تهدید 

کرد که اگر حرفی بزنم مرا می کشد.« 
شاکی ادامه می دهد: »با وجود اینکه بازویم زخمی شده بود، اما دزد قمه 

به دست قصد داشت آسیب جدی تر به من برساند. او قمه را بالا گرفت 
و قصد داشت با آن ضربه ای به ســرم بزند و در آن لحظه واکنش نشان 
دادم و دستانم را بالا بردم تا مانع او شوم. همین اقدام به موقع من موجب 
شــد تا ضربه قمه با آرنجم برخورد کند و به شدت دچار آسیب شود. با 

این حال بخت با من یار بود که آن ضربه شدید به سرم نخورد. چرا که 
ممکن بود جانم را از دست بدهم و  حالا که نفس می کشم، زنده ماندنم را 
معجزه می دانم، چون ضربه مهاجم بی رحم آنقدر شدید و عمیق بود که 
پس از این ماجرا راهی بیمارستان شدم و یک راست به اتاق عمل رفتم.«  
مهاجمان بی رحم در ادامه به آنچه می خواستند رسیدند.»درحالی که 
به شدت زخمی بودم مرا به حیاط و نزد بقیه بردند و همه ما را گروگان 
گرفتند. تا چند دقیقه همه وحشت کرده بودیم و دزدان برای ایجاد رعب 
و وحشت شیشه ماشین هایمان را هم شکستند. آنها آن شب 7گوشی 
موبایل، 4ســاعت ارزشــمند،  حدود 3میلیون پول نقد و مدارک مان 
را ســرقت کردند و بعد گریختند. با وجود اینکه زخمی شــده بودم، 
به دنبالشان رفتم اما نتوانستم مانع فرارشان شوم، چون مقابل ویلا زمین 

خالی بود و آنها به راحتی موفق به فرار شدند.
پس از فرار مهاجمان ماجرای این سرقت به پلیس اعلام شد و مأموران 

کلانتری کردان در محل حادثه حضور یافتند.
شاکی می گوید:» سارقان سرایدار ویلا را گروگان گرفته و سپس وارد 
ساختمان شده بودند تا اموال ارزشمند ما را سرقت کنند. وقتی مأموران 
رسیدند، به تحقیق از ما و سرایدار ویلا پرداختند. سپس من که به شدت 
در این حادثه زخمی شده بودم توسط اورژانس به بیمارستان منتقل 
شدم.2 روز در بیمارســتان بســتری بودم و تحت عمل جراحی قرار 
گرفتم. به دلیل ضربه شــدیدی که به آرنجم وارد شده بود در دستانم 
پلاتین قرار دادند و درد زیادی متحمل شده ام اما باز خدا را شکر می کنم 

که زنده هستم.
وی ادامه می دهد: ما ویلا را برای 24ســاعت اجاره کرده بودیم و بعد 
شنیدیم که چند شــب قبل هم 6مرد نقابدار به ویلای کناری هجوم 
برده و دست به سرقت اموال افرادی که در آنجا بودند، زدند. هم اکنون 
پرونده ما در کلانتری در حال رسیدگی است و امیدوارم که هرچه زودتر 
سارقان بی رحم بازداشت و مجازات شوند تا دیگر دست به چنین اقدام 

وحشیانه ای نزنند.

اعضــای باند ســرقت دلار نقشــه 
حساب شده ای برای سرقت داشتند. 
یکی از آنها مقابل صرافی ها زاغ زنی و 
پیک  صرافی را که دلار همراهش بود شناسایی می کرد 
و با اطلاعاتی که او در اختیار همدستانش قرار می داد 

نقشه سرقت رقم می خورد.
به گــزارش همشــهری، تحقیقات پلیــس پایتخت 
برای دســتگیری این باند به دنبال ســرقت خشن از 
پیک موتوری یکــی از صرافی های میدان فردوســی 
آغاز شــد. چند دقیقه پیــش از این ســرقت، یکی از 
مشتریان صرافی با آنجا تماس گرفته و درخواست دلار 
به ارزش 5میلیارد تومان کرده بود. صاحب صرافی نیز 
اسکناس های دلار را به پیک موتور صرافی تحویل داده و 
از او خواسته بود که این بسته را به دست مشتری برساند. 
مرد جوان نیز از صرافی خارج و سوار بر موتورش راهی 
آدرس مشتری شــده بود که تنها چند دقیقه پس از 
حرکتش، با سارقانی روبه رو شده بود که خود را مأمور 
معرفی کرده بودند. مأموران قلابی که تجهیزات پلیسی 
نیز همراهشان بود ابتدا سد راه مرد موتورسوار شده و 
ادعا کرده بودند که به وی در زمینه قاچاق دلار مشکوک 
هستند. سپس از او خواسته بودند دلارها را تحویل دهد 
اما وقتی این مرد مقاومت کرده بودند شروع به ضرب و 
شتم او کرده و با تهدید چاقو و قمه همه دلارها را سرقت 

کرده و متواری شده بودند.
به دنبال این ســرقت، مأموران پلیس که تلاش برای 
دســتگیری دزدان را آغاز کرده بودنــد دریافتند که 
سارقان از یک زاغ زن برای شناسایی پیک موتوری حامل 
دلار اســتفاده کرده بودند. آنها با بررسی  دوربین های 

مداربســته و تحقیقات فنی متوجه شدند که دقایقی 
پیش از سرقت، فردی با حضور در مقابل صرافی، جوانی 
را که قرار بوده بسته دلار را به مشتری صرافی برساند 
شناســایی کرده و از طریق تلفن مشــخصات او را به 
همدستانش که در کمین طعمه شان بودند داده است. به 
همین دلیل پس از حرکت پیک موتوری، همدستانش 
وارد ماجرا شده و سرقت میلیاردی را عملی کرده بودند.
با این اطلاعات بررســی ها روی شناسایی زاغ زن باند 
متمرکز و معلوم شــد که وی مجرمی سابقه دار است. 
او پیش از این نیــز به جرم ســرقت دلار از صرافی ها 
دستگیر و زندانی شده بود و شــکی وجود نداشت که 
یکی از اعضای باند سرقت است. درحالی که تحقیقات 
برای شناسایی مخفیگاه این مرد آغاز شده بود، سرقت 
مشــابه دیگری نیز رخ داد. در این ســرقت نیز دزدان 
ابتدا از طریق زاغ زن پیک موتوری یکی از صرافی ها را 
شناسایی کرده و پس از تعقیب وی، در پوشش مأمور 

سد راه او شــده و بعد با تهدید چاقو و قمه دلارها را از 
وی سرقت کرده بودند. سردار حمید هداوند، جانشین 
فرمانده انتظامی تهران گفت: همه شواهد از این حکایت 
داشت که سرقت دوم نیز از سوی همان دزدانی صورت 
گرفته که سرقت نخســت را رقم زده بودند. وی ادامه 
داد: در بررسی های تخصصی هویت و مخفیگاه 2نفر از 
دزدان شناسایی و هر دوی آنها در یک عملیات ضربتی 
دســتگیر شــدند. آنها پس از انتقال به اداره پلیس به 
ارتکاب زورگیری با همدستی 6نفر دیگر اعتراف کردند 
که در ادامه مخفیگاه تمامی متهمان را شناســایی و 
همگی آنها در عملیاتی همزمان دستگیر شدند. به گفته 
سردار هداوند، متهمان در تحقیقات تکمیلی به جعل 
عنوان پلیــس، زورگیری، آدم ربایــی، ضرب و جرح و 
8فقره سرقت از پیک  های موتوری   صرافی های تهران 
به ارزش 20میلیارد تومان اعتراف کردند و پرونده آنها 

در اختیار مرجع قضایی قرار گرفت.

انفجار مرگبار 
مهمات جامانده از 

جنگ تحمیلی 
انفجار مهمات جا مانده از جنگ 
تحمیلی در منطقه تنگ کورک 
شهرســتان گیلان غرب، جان 
یک نفر را گرفــت. به گزارش 
فارس، شاهپور حیدری، رئیس 
جمعیت هلال احمر گیلان غرب 
گفت: دیروز گزارشی مبنی بر 
انفجار مهمــات به جامانده از 
جنگ تحمیلی در منطقه تنگ 
کورک، توســط عوامل پاسگاه 
انتظامی دهستان گورسفید به 
جمعیت هلال احمر شهرستان 

اعلام شد.
وی ادامــه داد: بلافاصلــه بــا 
هماهنگی هــای لازم تیــم 
عملیات امداد و نجات جمعیت 
هــلال احمــر شهرســتان 
گیلان غرب جهت ایمن سازی 
منطقه به محل حادثه اعزام و 
معلوم شد این انفجار متأسفانه 
جان یک نفر را گرفته اســت. 
همزمان با ایمن ســازی محل، 
پیکر ایــن جانباختــه نیز به 

پزشکی قانونی منتقل شد.

ترتیب رسیدگی دوباره به این پرونده آغاز شد و این 
بار نمونه  دی ان ای فرد متجاوز کــه هنوز به عنوان 
شواهد به دست آمده از صحنه جرم در بایگانی پلیس 
وجود داشت به آزمایشگاه فرســتاده شد و پس از 
بررسی های دقیق معلوم شد که دی ان ای مجرم با 

دی ان ای سالیوان فرق دارد.
به این ترتیب نوجوانی که در 17سالگی به زندان افتاده 
بود، پس از گذشت بیش از 3دهه تحمل حبس، روز 
پنجشنبه و در 53سالگی از زندان آزاد شد و پس از در 
آغوش گرفتن 2برادر بزرگترش، به خبرنگاران گفت 
که »من آماده زندگی هســتم و فقط می خواهم یک 

زندگی صادقانه و آزاد داشته باشم.«
به نوشــته گاردین، محکومیت مرد سیاهپوســت 
نشان دهنده تعصب نژادی است که سیستم عدالت 
کیفری ایالات متحده را آزار می دهد و باعث شده است 
که سیاهپوستان در مقایسه با سفیدپوستان به طور 
نامتناسبی به اتهام تجاوز جنسی، قتل و جرایم مرتبط 

با مواد مخدر محکوم شوند. 
سال2017 بررسی نزدیک به 2000پرونده که بین 

سال های1989و 2016 تشــکیل شده و محکومان 
زیادی بی گناه شناخته شــده بودند نشان داد که در  
این پرونده ها سیاهپوستان به طور قابل توجهی بعد از 

محکومیت بی گناه شناخته می شوند. 
ریچارد دیویس، مدیر حقوقی پروژه اثبات بی گناهی 
نیواورلئان، در بیانیه ای به آسوشیتدپرس گفت: در 
مورد سالیوان والتر باید گفت که مانند دیگران، نژاد او 
نقش زیادی را در محکومیتش ایفا کرده بود. طوری که 
وکلا و مجریان قانون درگیر در این پرونده به گونه ای 
عمل کرده بودند که گویــی چون متهم یک نوجوان 
سیاهپوســت از خانواده ای فقیر بوده، هرگز کارشان 

مورد بررسی یا مورد بازخواست قرار نخواهند گرفت.
روز پنجشنبه گذشــته و در جریان دادگاهی، قاضی 
حکم آزادی سالیوان را صادر کرد، او که حالا مردی 
میانسال است اشک در چشمانش جمع شد و قاضی 
تنها بــه گفتن این جمله به او بســنده کــرد: »این 
وحشتناک است. من برای بیان ناراحتی و عصبانیت 
خود از رفتاری که سیستم قضایي با شما انجام داده، 

چیزي نمي توانم بگویم.« 
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دیمتری مدودف
معاون شورای امنیت روسیه

ما همین حالا هم آماده ایم تا گاز را براساس 
مقدار قرارداد صادر کنیم. اما این به موضع 
کشــورهای غربــی بســتگی دارد. اگر تحت 
فشار باشیم، اگر پرداخت ها ممنوع شود یا 
تحویل توربین های تعمیر شده یا عملیاتی 
شــدن لوله انتقال گاز »نورداستریم۲« به 
مشکل بخورد، آن وقت حجم صادرات گاز 
به اندازه ای نخواهد بود که کشورهای غربی 

انتظارش را دارند. )خبرگزاری تاس(

بوریس جانسون
نخست وزیر سابق انگلیس

ماه هــای آتــی شــرایط ســخت و دشــوار 
خواهــد بــود. هزینــه گــرم نگه داشــتن 
منــازل از هم اکنــون بــرای اکثریــت مــردم 
دلهــره آور اســت. بنابرایــن نبایــد فرامــوش 
کرد که مقصر اصلی بحران انرژی در جهان 
چه کسی است. این جنگ اوکراین است که 
برای انگلیسی ها هزینه تراشی می کند و به 
همین دلیل اســت که قبوض انرژی ۲برابر 

خواهد شد. )دیلی میل(

نقلقول

خبر

تقلای اروپا برای بقا در آمریکای لاتین
غیبتطولانیاروپادرمنطقهآمریکایلاتینبهضررایناتحادیه

تمامشدهواکنونبهدنبالجبرانمواضعازدسترفتهاست

اتحادیهاروپاازافزایشنفوذروسیهوچیندرکشورهایآمریکای
لاتین؛منطقهایکهوابســتگیسیاســیواقتصادیسنتیبه
غربداردناخشنوداست.ازاینروبروکسلدرحالآمادهسازی
خودبرایآغازضدحملهایدیپلماتیکوتجاریاستتابتواند
جایگاهسابقخودرادراینمنطقهبهدستآورد.نشریهاسپانیایی
»الپایس«پسازدسترسیبهمدارکیکهتوسطسرویساقدام
خارجیاتحادیهاروپاگردآوریشدهاند،ازتلاشاروپابرایاحیای
جایگاهسابقخوددرمیان33کشورلاتینپردهبرداشتهاست،آن
همدروضعیتیکهاروپامدتهاستازاینمناطقپاپسکشیده
ودرمقابلروسیهوچینازنظرسیاسیواقتصادینفوذوقدرت
زیادیدراینمناطقبهدستآوردهاند.اتحادیهاروپابیشازیک
دههاستکهازروابطخودباکشورهایلاتینغفلتکردهاست.
آخریننشستمیانسراناروپاوآمریکایلاتینبهسال2015
بازمیگردد.ازسوییدیگرچینبینسالهای2000تا2020
میزانسرمایهگذاریخوددراینمنطقهرا2برابرکردهاستو
نخستینیادومینشــریکتجاریمهمکشورهایکارائیبیو
آمریکایلاتینبهشــمارمیرود.بهاینترتیبتوانستهخودرا
جایگزیناروپاکردهودربسیاریازکشورهایلاتین،نفوذآمریکا
راتحتتأثیرقراردهد.سرویساقدامخارجیاتحادیهاروپاکه
هدایتآنبهعهدهجوزپبورل،نمایندهعالیسیاستخارجهو
امنیتاروپاست،درگزارشخودبهاینموضوعاشارهکردهاست
که21کشوراز33کشورآمریکایلاتینبهطرح»جادهابریشم
جدید«چینپیوستهاند؛طرحیکهبااستفادهازآنچینقصد

داردروابطتجاریخودرادرسراسرجهانتوسعهدهد.

تلاش برای بقا
براســاساینگزارش،بروکســلتلاشخواهدکردتاباایجاد
جهشکیفــیدرروابطوتماسهایخودبــاآمریکایلاتین،
فاصلهایجادشــدهراازبینببرد.دراینسندهشداردادهشده
کهاعتباراتحادیهاروپاوقدرتوتوانایــیآنبرایاعمالنفوذ
درصحنهبینالمللیدرخطراست.بورلدرآغازماموریتخود
تصمیمداشتتاحضورونفوذاتحادیهاروپارادرآمریکایلاتین
تقویتکند.امااینماموریتابتداتحتتأثیرکروناوسپسجنگ
اوکراینقرارگرفت.آغازجنگاوکرایننهتنهانشاندادکهاروپا
میدانهایرقابتزیادیرابهچینباختهاست،بلکهمشخصشد
بسیاریازکشورهایآمریکایلاتینباواکنشجبههگیریاروپا

دربرابرروسیهچندانهمسونیستند.
الپایسبهنقلازجاویلوپز،نمایندهپارلماناروپاورئیسهیأت
اروپاییدرمجمعپارلمانیاروپاوآمریکایلاتینمینویســد؛
برنامهکلیدیدراینراستاداشتندستورکاریازاقداماتاست
کهبهکشورهایآمریکایلاتینبرایغلبهبرپیامدهایکلان
اقتصادیجنگاوکراینکمککنــد.منطقهآمریکایلاتینبا
توجهبهافزایشنرخبهرهومحدودیتهایفراواندرسیاستهای
مالی،بایکتوفانکاملاقتصادیمواجهاســت.همچنیناین
منطقهدرمعرضخطرناآرامیهایاجتماعیوبیثباتیسیاسی
است.اگرچهآمریکایلاتیندررایگیریقطعنامههایسازمان
مللدرمحکومیتتهاجمروسیهبهاوکراینتاحدزیادیباغرب
همسوشدهاســت،اماســوگیریافکارعمومینشانمیدهد
کهاینحمایتبسیارشکنندهاست.همچنینتعدادزیادیاز
کشورهایآمریکایلاتینازاتحادیهاروپاییکهنشاندادهدر
نهاییکردنتوافقنامههایموردمذاکرهتجارتآزادناتواناست،

ناامیدشدهاند.

جهاننما

نتایجیکتحقیقآمارینشانمیدهد
کهطیسالهایگذشتهدرآمریکاو
برخیازکشورهایغربی،کمپینهاو
جنگهایرسانهایمدیریتشدهاندکهافکارعمومی
کاربراندرآسیاوخاورمیانهراهدفقراردادهاند.گزارشی
کهدرآنگفتهشدهآمریکا»کمپیندیجیتالهمسوبا
سیاستهایغرب«رادرغربآسیاودیگرمناطقاین
قارهبهراهانداخته،»رصدخانهاینترنتیاستنفورد«وابسته
بهدانشگاهاستنفورددرایالتکالیفرنیایآمریکاتهیه
کردهاست.اینگزارشبهتفصیلتوضیحدادهکهاین
کمپینچگونهدرمناطقیشاملآسیایمرکزی،ایران،
افغانستانوسایرکشورهایخاورمیانهتلاشداشتهتا
افکارعمومیراتحتتأثیرقراردهد.کارشناساناستنفورد
هرکدامازمناطقیادشدهرادریکبخشبهصورتموردی
بررسیکردهودرآنبهعنواننمونهگفتهاندکهچهتعداد
حسابهایکاربراندرتوییترهمسوباغربوچهتعداد

علیهغربموضعگیریکردهاند.

ایجاد کاربران غیرواقعی
براســاسگزارشرصدخانهاینترنتیاستنفورد،دولت
آمریکامتهماستکهکمپیندیجیتالموردنظرخود
رادرفیسبوک،اینستاگرام،توییترودیگرپلتفرمهای
رســانههایاجتماعیبهراهانداختهتاکاربرانمجازی
غیرواقعیروایتهایطرفدارغــربراترویجکنند.در
عینحالنکتــهقابلتوجهاینگزارشآنجاســتکه
حسابسازیهایغیرواقعیوکاربراندروغینازچشم
برخیازمدیرانارشدشبکههایمجازیپنهاننماندهو
فقطدر2ماهاخیر،توییتروفیسبوک،دههاحسابکاربری
رابهدلیلنقضسیاستهایخوددرمورد»دستکاری
پلتفرموایجادهرزنامه«و»رفتارهماهنگشدهغیرواقعی«
حذفکردهاند.درگزارشدانشگاهاستنفوردآمدهاستکه
اینکمپینهادرواقعبخشیازیکماموریتگستردهترو
طولانیبرایارتقایمنافعآمریکاومتحدانشدرمنطقهو
همزمانتقویتمخالفتافکارعمومیعلیهروسیه،چین

وایرانبودهاست.

اعتبار گزارش استنفورد از چیست؟
دانشگاهاستنفوردالبتهبرایمستندکردنگزارشخود
ازآمارونتایجیکشرکتآمریکاییدیگربانام»گرافیکا«
استفادهکردهاست.شرکتگرافیکا،یکشرکتاطلاعاتی
وآماریآمریکاییاستکهدرزمینهتحلیلدادههای
فضایمجازیوارتباطاتجهانیفعالیتونوعگرایشها

وسوءگیریافکارعمومیرادرمناطقمختلفجهان
تحلیلوثبتمیکند.درگزارشاینشرکتگفتهشده
کهفعالیترویهمهگزارشهاومقالاتدرفضایمجازی

دارایاصالتواقعینیستند.
بهعنواننمونهبهگزارشیاشارهشدهکهبرانتقادازروسیه
درجنگاوکراینتمرکزداردودرآنمرگغیرنظامیان
ناشیاز»جاهطلبیهایامپراتوریمسکو«توصیفشده
است.اینگزارشبارهاازســویحسابهایکاربری
غیرواقعیدرخاورمیانهبازنشرودستبهدستشدهاست.
درواقعنتایجبهدستآمدهدراینبخشحاکیازآناست
کهبازنشرهایگستردهرویاینمطلبغیرعادیاست؛
چونباوجودآنکهدرکشورهایغربیکمپیناطلاعاتیو
رویکردخبریعلیهروسیهدرجنگاوکراینتاحدزیادی
خریداردارد،اماکاربرانآفریقاییوآسیاییبهروایتهای

غربدربارهجنگاوکراینباسوءظننگاهمیکنند.

نتایج چگونه به دست آمد؟
تیمتحقیقاتیدانشگاهاستنفورددربخشاولگزارش
مفصلخود،روشتحقیقاتیاینگزارشرانیزتشریح
کردهوگفتهاستکهدراینتحقیقشخصیتهایجعلی
آنلاینشناساییشدندوتجزیهوتحلیلمحتوا،هشتگها،
واژگانکلیدیووبسایتهایپراستفادهوپرمراجعه

موردتحلیلقرارگرفتند.دراینگزارشگفتهشدهکهدر
زمانهایخاصی،برخیازحسابهایکاربریفعالیتشان
دوچندانشدهاست.ازجملهدرزمانامضایتوافقصلح
ترامپباطالبانودرماههایقبلوبعدازخروجآمریکا
ازافغانستان،برخیازحسابهایکاربریافغانستانی،
فعالیتهاییرادرتأییداقداماتآمریکابرایصلحباطالبان
وسپسخروجازافغانستاندنبالکردندواینشرایطنشان
میدادکهاینحسابهایکاربریبهصورتغیرعادی
فعالیتمیکنند.همچنینمرحلهدیگریکهفعالیت
برخیازکاربرانغیرواقعیرالودادزمانیبودکهانبوهی
ازحسابهایکاربریاقدامبهتولیدمحتواییکسانو

هماهنگدریکزمانخاصمیکردند.
تحقیقاتاستنفوردتقریبا300ًهزارتوییتاز146حساب
کاربریرابررســیکردهکهبینســالهای2012تا
2022فعالبودهاند.براساساینتحقیقات،بخشیاز
اطلاعاتاینکاربرانآشکارابخشیازکمپینهایتبلیغاتی
موردنظردولتآمریکابودهاست؛درحالیکهبرخیدیگر
ازاینحسابهابهصورتمخفیوناشناسروایتهای
آمریکاییرابهاشتراکگذاشتهاند.همچنیندرفیسبوک،
39نمایه،16صفحهو2گروهودراینستاگرام26حساب
کاربریفعالازسال2017تاژوئیه2022بهصورتبسیار
مشخصوواضحیمشغولبهاشتراکگذاریولایک

محتویاتتولیدیازسویرسانههایهمسوباآمریکا
بودهاندوفعالیتآنهانشانمیدهدکهکاراینحسابها
فقطتأییدمحتویاتهمسوباسیاستهایغرببوده

استوفعالیتدیگرینداشتهاند.

تمرکز بر ایران 
گزارشاستنفوردهمچنینمیگویدکهتمرکزاصلی
کمپینترویجسیاستهایغرببرکاربرانیدرایران،
افغانستانوجامعهعربزبانعراقوعربستاندرخاورمیانه
است.درعینحالگفتهشدهحدود45درصدازپیامهای
آنلاینرسانههایاجتماعی،کاربرانایرانیراهدفقرار
دادهاستکهنشاندهندهاولویتکاربرانایرانیبرای

آمریکاییهاست.
اینگزارشبهصراحتدولتآمریکاودیگردولتهای
غربیرابهایجادجنگروانــیدرفضایمجازیمتهم
نکرده،اماتصریحمیکندکهعمدهمحتوایتولیدیدر
اینجنگروانیازمبداآمریکاصورتگرفتهاست.این
نخستینبارنیستکهآمریکامتهمبهاجرایکمپینهای
تبلیغاتیباهدفشکلدادنبهافکارعمومیدرحوزه
سایبریمیشود،امانخستینباراستکهبهطورمشخص
اعلاممیشودکمپینهایتبلیغاتیآمریکاکاربرانیرادر

خاورمیانهوآسیاهدفقراردادهاند.

کارزار پنهان آمریکایی در خاورمیانه
پژوهشیجدیدنشانمیدهدآمریکاییهابهدنبالهدایتافکارعمومیبهوسیلهشبکههایاجتماعیدرخاورمیانههستند

گزارش

فاجعه اقتصادی سیل در پاکستان 
سیلهایمرگباردرپاکستانکهبیشازهزارکشتهو2هزار
نفرزخمیبرجایگذاشتهحدود5.5میلیارددلارخسارت

برجایگذاشتهاست.
رســانههایمحلیگزارشدادهاندکهمزارعپنبه،نیشــکر
وصیفیجاتدراســتانهایســندوپنجابکاملاازبین
رفتهاند.خسارتمزارعپنبهبهتنهایینزدیکبه2.6میلیارد
دلاربرآوردشدهاست.کارشناسانمعتقدندکهخسارتسیل
اخیردرپاکستانصادراتشکراینکشورراتایکمیلیارد
دلارکاهشخواهدداد.شــبکهتلویزیونیســماپاکستان
گزارشدادهکهحداقل2میلیونتنگندمذخیرهشدهدولتی
دراستانسندبهدلیلبارشهایشدیدوسیلازبینرفته
است،امریکهمیتواندامنیتغذاییپاکستانرابهشدت

تهدیدکند.
براثربارشهایسنگینموسمیوجاریشدنسیلابهای
ویرانگردرپاکستان،بیشازهزارنفرجانباختهاند.شهباز
شریف،نخستوزیرپاکستان،ضمناعلاموضعیتاضطراری
ازجامعهبینالمللبرایمقابلهباخســاراتمرگبارناشیاز

بحرانسیلدرخواستکمککردهاست.
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گرینویچ

کشف دوباره  روستای باستانی 

 

انگلیس: گرمای جهانی و کم آبی در دنيا، حيات بشر 
را به چالش کشيده است اما برخی پيامدهای ناخواسته 
این پدیده اقليمی، باعث شگفتی می شود. در یک مورد 
عجيب در انگليس، پایين رفتن سطح آب یک سد باعث 
شده تا بقایای یکی از روستاهای قرون وسطی از دل 
آب بيرون بياید و فرصت بی نظيری به مورخان برای 
بررسی زندگی مردم در این منطقه بدهد. این روستا 
حدود 100سال پيش به خاطر احداث سد نيویورک 
شــایر انگليس زیر آب رفت و بســياری از افراد حتی 
وجود آن را فراموش کــرده بودند. مورخان می گویند 
که این روستا، بسيار قدیمی و از دوران قرون وسطی در 
این منطقه برپا بوده است. این منطقه به صورت سنتی 
در اختيار پادشاهان انگليس بوده اما در دوران هنری 
هشتم، به مردم عادی داده شده و هميشه روستایی آباد 
و پرجمعيت بوده است.حالا مورخان بدشان نمی آید 

بعد از یک قرن خواب زیر آب، نگاهی به آن بيندازند.

وداع طولانی با تلخی دلچسب قهوه
محبوب ترین نوشيدنی دنيا، روزبه روز گران تر می شود و احتمالا در آینده ای نه چندان دور، به خاطره ای تلخ تبدیل خواهد شد 

هديه تولد؛ 250هزار دلار نقد   
 

آمريــکا: جيمــز هــاردن یکــی از معروف تریــن 
بسکتباليســت های حال حاضر دنيا و ســتاره بســکتبال 
ليگ آمریکا، با جشــن تولد عجيب و واقعا باورنکردنی اش 
حسابی جنجال به پا کرده است. او که از اسطوره های ورزش 
بسکتبال کشورش به شــمار می رود، چند روز است مدام 
عکس هایی از خودش و دیگر ستاره های بسکتبال منتشر 
می کند،  که با توجه به جایگاه او طبيعی اســت. اما چيزی 
که عجيب اســت، لو رفتن فيلم  یکی از جشــن های تولد 
اوست؛ در این مراسم، ليل بيبی یکی از رپرهای آمریکایی، 
یک کيف ســنگين که در تصویر مشخص است را به سمت 
هاردن می برد و به دســت او می دهد. وقتی هاردن کيف را 
باز می کند ،  چندین دسته اســکناس و مقدار زیادی سکه 
به چشــمش می خورد. این هدیه ناقابل، در واقع 250هزار 
دلار پول نقد است.مدل هدیه این کيف پر از پول و محتوای 
شــگفت انگيز آن، بازتاب زیادی در شــبکه های اجتماعی 
سراسر دنيا داشته است. در یک فيلم دیگر هم هاردن کيک 
چند طبقه  تولدش را،  سالم و دســت نخورده از افرادی که 
کيک را برایش می آورند می گيــرد و در یک قایق تفریحی 
به دریا می اندازد، بدون این که خم به ابرو بياورد. یک تولد 

چقدر می تواند حاشيه داشته باشد؟

گورستان معلق 2هزار ساله 
 

فیلیپین: مردم مختلف در سراســر دنيا،  آیين های متفاوتی 
بــرای بدرقه مردگان خود به دنيای پســين دارنــد. در ميان 
این آیين هــای متفاوت، هيچ کــدام به انــدازه دفن مردگان 
 در گورســتان های معلــق که ســابقه ای 2هزار ســاله دارد 
منحصر به فرد نيست. مردم در قبيله ایگوروت در فيليپين، از 
آیين باستانی پيروی می کنند که در آن، مرده ها در تابوت های 
کوچکی گذاشته می شــوند و در یک دره که نام دره پژواک بر 
آن گذاشته اند، از صخره ها آویزان می شوند. براساس آیين کهن 
این قبيله، کهنسالان وقتی که احساس کنند زندگی شان رو به 
پایان است، شروع به ســاختن تابوت خود می کنند. وقتی هم 
که این تابوت ها به محل آویزان شــدن برده می شوند، مردم با 
فریادهای بلنــد،  دیگر مردگان را از آمدن یــک تابوت جدید 
خبردار می کنند. گفته می شــود یک دليل شکل گرفتن این 
آیين، ســيل های ویرانگر فيليپين اســت. هرچند خود مردم 
می گویند با قــرار دادن تابوت ها بر بالای صخــره، راه آنها به 

بهشت را کوتاه تر می کنند.

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

خزر تا خلیج فارس

حالا که کرونا دارد دوباره فروکش 
می کند و این سویه جدید هم تمام 
زورش را زده و به آخرهای راه رسيده، پيش از آنکه این ویروس 
عجيب یک بار دیگر تغيير شــکل بدهد و بيفتــد به جانمان، 
باید تکليف یک ســری چيزهــا را معلوم کنيــم. یکی همين 
»گردشگری« است که در تمام این دو سال و اندی دوران کرونا، 
مانده بود بر زمين و هر آن کسی که در این زمينه دستی بر آتش 
داشت، بيکار نشســته بود توی خانه. اوایل دوره کرونا مرزها 
بسته شده بود و خارجی ها راهی به این سوی مرزهای کشورمان 
نداشتند. حالا حدود یک ســال است که راه باز شده و وقت آن 
است که گردشگران خارجی بيشتری بيایند مثل سابق و شهر 

به شهر را بگردند و از مهمان نوازی مان تعریف و تمجيد کنند.
یک مرکزی که به اســم »کانــون جهانگــردی و اتومبيلرانی 
ایران« معروف اســت، می خواهــد کار جالبی بــرای جذب 
گردشگران بکند. مسابقه ای راه بيندازد با عنوان دهان پر کن 
رالی بين المللی گردشگری »خزر تا خليج فارس« و همزمان با 
روز ملی خليج فارس که می شــود اردیبهشت سال بعد، آن را 
برگزار کند. فاصله روی تقویم زیاد است می دانيم، اما کارهای 
تدارکاتی اش از همين حالا دارد انجام می شــود تا توریست ها 
بدانند و برای شــرکت در این رالی اقدام کنند. مسابقه به این 
صورت است که اتومبيل های شرکت کننده با هماهنگی همين 
کانون جهانگردی و اتومبيلرانی از مرزهای مختلف وارد ایران 
می شوند و پس از گردهمایی در حاشيه دریای خزر، این رالی را 
به سمت آب های خليج فارس ادامه می دهند. شرکت کنندگان 
از استان های گيلان، قزوین، تهران، اصفهان، فارس و هرمزگان 
عبور می کنند و به جز هيجان مسابقه، قرار است از کلی جاذبه 

گردشگری لذت ببرند. 
اصلا مقصود همين است، اینکه توریســت ها همينطور که در 
این کریدور حمل ونقل شــمال به جنوب، نشسته اند پشت رُل 
اتومبيل شان و تکيه زده اند به صندلی، اماکن تاریخی، فرهنگی 
و گردشگری شهرها و جاذبه های طبيعی و مناطق مختلف این 
استان ها را هم تماشا کنند و با طبيعت و تمدن کهن ایران آشنا 
شــوند. در این بين فرهنگ رانندگی ایمن در راستای کاهش 
تصادفات جاده ای، توسعه فعاليت های اتومبيلرانی در کشور و 
توسعه سفرهای مسئولانه هم ترویج می شود. بعد هم اميد است 
که این گردشگران بشوند سفيرانِ »ایران امن؛ با شکوه و زیبا« 
در کشورهای مبدأ خودشــان. خبر که بپيچد، شاید مسئولان 
سر و سامانی هم به رستوران ها و اســتراحتگاه های بين راهی 
بدهند و برنامه های دیگری را هم از این دست  برای شهرهایی 
که کمی محروم ترند، اما جاذبه های بکر و منحصربه فرد دارند، 
برگزار کنند. پایان رالی بين المللی گردشــگری هم بناست به 
کيش و سواحل خليج فارس ختم شــود، همراه با یک مراسم 
اختتاميه و معرفی نفرات برگزیــده که با رعایت اصول صحيح 
رانندگی، احترام به قوانين و مقررات راهنمایی و رانندگی، شيوه 
نقشه خوانی صحيح و مهارت مسيریابی، کمترین امتياز منفی 

را به ثبت رسانده اند.

در ضرب المثل هــا آمده که »ترک 
عادت موجب مرض است«؛ باوری 
که کرونا خواسته یا ناخواسته آن را در هم شکست و آتش 
تغييرات سبک زندگی را شعله ور کرد تا جایی که وقایعی 
رقم خورد که برای قشر زنان خانه دار جامعه ایرانی تازگی 

داشت.
در 2 سال اخير یکی از مهم ترین تأثيرات کرونا، در بخش 
فرهنگی و اجتماعی جوامع بود. یک ویروس توانسته بود 
بسياری از عادات رفتاری و سبک های زندگی را تغيير داده 
و نسبت به تغيير نگاه انسان ها به زندگی نيز نقش ایفا کند. 
هل دادن زندگی ها به فضاهای مجازی ازجمله اتفاقاتی بود 
که بسياری از تعاملات اجتماعی را تغيير داد. شاید برای 
گروه دانشگاهی و اهالی رسانه که روزگارشان در اتاق های 
مجازی سپری می شد، چندان تن دادن به این بازی غریبانه 
نبود اما واقعيت این اســت که برای زنان خانه دار و قشری 
که کمتر در گيرو دار رسانه های مجازی حضور یافته بود، 
همه  چيز به یکباره با تغيير جهش وار همراه شد. تا پيش از 
کرونا هر چند کاربری در رسانه های مجازی از سوی زنان 
خانه دار دیده می شــد اما واقعيت این بود که خانه نشينی 
ســایر اعضای خانــواده و محروم شــدن از حداقل روابط 
اجتماعی، ســوق یافتن به زندگی مجــازی را ضروری تر 
می ساخت. زنانی که شــاهد بودند مادرانشان در مطبخ و 
حيات پشتی و اندرونی ها مسئوليت های روزمره را از صبح 
تا شــب تکرار می کنند و چاره ای جز این ندارند، یکباره از 
دهه 80با افزایش اســتفاده از گوشی همراه با پدیده ای به 
نام هوشمندی خدمات مواجه شدند؛ از تراکنش بانکی با 
کمک دســتگاه های  ای تی ام تا ضرورت ارسال اطلاعات 
خود در صفحات مجازی در ثبت نام های مختلف، تماس با 
اقوام از بستر شبکه های اجتماعی و مواردی از این دست از 
اتفاقاتی بود که خانه دارها بدون مهارت آموزی به سمت آن 
رها شدند. این رهاشدگی به ویژه در شرایط شيوع بيماری 
کرونا، خلأهای خود را نشان داد و به نوعی زنان را در مقابل 
فضای ناآشنای شبکه های اجتماعی قرار داد. نه تنها دولت 

به سمت هوشمند سازی خدمات خود 
گام برمی داشــت بلکه شبکه های 
اجتماعی نيز در شــرایط کرونایی 

فرصت عرض اندام و تصاحب 
تمامی حوزه های زندگی 
فردی و اجتماعی را فراهم 
دیدند. در مقابل متولدین 

دهه های 20تــا 40که اغلب 
سواد رسانه ای چندانی کسب نکرده 

بودند، ملزم به دریافت خدمات تنها از 
بستر اینترنت شده بودند. صحنه ای از مادری که 

از فرزند خود می خواهد، بارگزاری تصویر در واتساپ و یا 
کامنت زدن در اینستاگرام را به او یاد دهد، تنها یک اتفاق در 
بستر تحولات تکنولوژی نبود. این موضوع می رفت تا سبک 

جدیدی از اندیشه و زندگی را در جامعه ایرانی رقم بزند.
تأثيرات کرونا در چند بعد محسوس بود. با کاهش روابط 
اجتماعی به دليل شکل گيری روابط مجازی، سبک جدید 
زندگی به زنــان خانه دار تحميل شــد. واژه تحميل از آن 
جهت مورد توجه است که این تغييرات بدون آماده سازی  
شهروندان در گروه ها و اقشار مختلف و مکرر اتفاق افتاد. 
برخی افراد با 2شخصيت یکی در زندگی فيزیکی و دیگری 
در زندگی مجازی زندگی خود را 2 شــقه کردند. چنين 
شــرایطی به دليل نقش تربيتی برجســته زنان و مادران 
نخستين تأثيرات را در مواجهه با همسر و فرزندان برجای 
گذاشــت. مادرانی که زمان دقيقی برای پخت وپز و انجام 
امورات خانه و رسيدگی به همسران و فرزندان خود داشتند، 
این بار در حال چرخش های بی وقفه در صفحات مجازی و 
گرفتار در باتلاق خبرهــای 3 خطی بودند. گویی به جای 
سينی غذا، ترکيبی از توليدات پلتفرم ها را به اعضای خانواده 
تعارف می کردند. کرونا قرار بود سبک زندگی را به بعد و قبل 
از خود تغيير دهد و در این تغيير ابعاد جدیدی به زندگی 
قشری از جامعه که تا دیروز انفعال بيشتری در روزمرگی 
خود داشت ببخشد. زنانی که تا دیروز در شغل بدون مزد 
خانه داری حضور داشتند و مشارکت اجتماعی محسوسی 
را تجربه نکــرده بودند، در گروه هــای اجتماعی مجازی 
شبانه روز فعاليت می کردند. هر چند برخی مشکلات در 
دریافت خدمات هوشــمند و برخی انحرافات در استفاده 
از شــبکه های اجتماعی به مرور زمان رو به سمت تعادل 
گذاشته و کاربران با خودانتقادی به این مهم کمک می کنند 
اما هنوز جای کار بسيار است. مواجهه زنان خانه دار ایرانی 
با زایش ابعاد زندگی هوشــمند به ســرعت و با فرصت و 
تهدیدهای مختلفی همراه شده و روزبه روز موضوع آمادگی 
روان جامعه برای تغيير پررنگ تر می شــود. آسيب های 
متوجه این قشر از هویت زایی کذب تا تجاوز سایر کاربران 
به حریم خصوصــی، بی اعتمادی، 
استفاده ابزاری از کودکان و مقوله 
توجــه و محبت طلبی مجازی 
موضوعاتی نيست که بتوان 
به سادگی از کنار آن عبور 
کرد. این در حالی است که 
در مواجهه با این تغييرات، 
زنان خانــه دار به عنوان گروهی 
که نقش محــوری در تربيت و 
شــکل گيری تفکر نسل آینده را 

دارد، مورد غفلت قرار گرفته است.

فرهنگ و زندگي

ونوس بهنود

جواد نصرتی

سینی پلتفرم ها در دست زنان خانه دار

حافظ

 حال دل با تو گفتنم هوس است
خبر دل شنفتنم هوس است

ناجی سلیم حســین العلی، معروف به »وجدان انقلاب« 
خالق غم انگیزترين کاريکاتورهای جهان که او را در تمام 
دنیا می شناســند. »حنظله«، کودکی که در تمام آثار او 
حضور دارد، امضا و نشانه اوست. حنظله کودکی پا برهنه 
است، با سری کم مو و دست هايی که به پشت کمر گره شده 
است؛ کودکی که همیشه پشت به ما و خیره به فلسطین، 
به لبنان، به جهان عرب نگاه می کند. حنظله بعد از مرگ 
ناجی العلی نشان رسمی »کمیســیون آزادی و عدالت 
از طريق طنز« يونسکو شــد و بعضی روزنامه های عربی 
اين پسر بچه را با جمال عبدالناصر مقايسه کردند. ناجی 
العلی می گفت حنظله خودش اســت، می گفت حنظله از 
او محافظت می کند. ناجی العلی سال 1936در فلسطین 
متولد شد. 12سال بعد مجبور شد همراه با خانواده و اهالی 
روستا به لبنان کوچ کند. تلخ ترين روزهای ناجی در اردوگاه 
عین الحلوه بود. سال 1963به کويت رفت و در مجله الطلیعه 
طراحی و خبرنگاری کرد. حنظلــه در کويت به دنیا آمد. 
کاريکاتورهای سیاه او که هیچ صلح و سازشی را به رسمیت 
نمی شناخت، مؤثرترين سلاح مردم فلسطین در تمام آن 
سال ها بود. زمانی که هنر کاريکاتور در کشورهای عربی 
رو به فراموشی بود، او رياست انجمن کاريکاتوريست های 
عرب را به عهده گرفت. ناجی 40هزار کاريکاتور کشــید 
و ده ها نمايشگاه در سراسر جهان برپا کرد. بعد يک روز 
صبح، يک صبح مه آلود و غم انگیز در لندن، يک مرد مسلح، 
يک گلوله، 5هفته اغما و بالاخره ناجی برای همیشــه از 
کاريکاتور کشــیدن باز ماند. 29آگوست 1988. اتحاديه 
بین المللی ناشــران روزنامه ها در پاريس، ناجی العلی را 
بزرگ ترين کاريکاتوريست تاريخ دانست و جايزه قلم طلای 
آزادی خود را به او داد. روزنامه آساهی ژاپن او را از میان 
10کاريکاتوريست برجسته جهان، به عنوان نفر اول برگزيد 

و ياسر عرفات گفت: »حنظله اسم سازمانی همه ماست«.

رویدادتقویم/ سالمرگ

بابای حنظله

فاطمه عباسی
روزنامه نگار

مسعود کیمیایی

دیالوگ

سلطان

اگر یکی از صدها ميليون انســانی هستيد که 
روزتان را با قهوه شــروع می کنيد  یا دست کم 
یک بار در طول روز قهوه می خورید، در ماه ها و سال های اخير گران شدن 
این نوشيدنی تلخ و محبوب، کامتان را تلخ کرده است. هيچ خبر خوشی در 
راه نيست، قرار است قهوه دوباره حتی گران تر هم بشود و تازه نمی توانيد 
اميدوار باشيد که این گرانی و سختی تامين قهوه خوب و ارزان، موقت باشد، 
چون نه تنها هيچ روز روشنی پيش رو نيست، که در سناریویی هراسناک، 
این احتمال قوی وجود دارد که یکــی از محبوب ترین دانه های خوراکی 

جهان، منقرض شود و کام ما برای هميشه از نبود آن تلخ شود.
مسئله انقراض، به عوامل مختلفی بســتگی دارد و بسياری معتقدند که 
بهبود شرایط محيط زیست می تواند جلوی این فاجعه را بگيرد اما چيزی 
که قطعی  است، این اســت که قيمت جهانی قهوه، که در سال های اخير 
به صورت خيره کننده ای رشد داشــته، همچنان بالا برود و وضع از اینکه 

هست بدتر هم شود.
قيمت قهوه، در 3ســال گذشــته، نزدیک به دو و نيم برابر شده است اما 
انتظار می رود، در ماه های پيش رو باز هم بيشــتر شود. بلومبرگ نوشته 
اســت دليل گرانی این محصول محبوب، به شرایط توليد آن در 2کشور 
اصلی توليدکننده آن، یعنی برزیل و ویتنام برمی گردد. در برزیل، کشت 
قهوه به خاطر خشکسالی و ســرمازدگی بی سابقه به شدت آسيب دیده و 
مزرعه داران می گویند این شرایط، ممکن است برداشت آنها را تا 50درصد 

کاهش دهد. شرایط مشابه، در ســال 2021هم آسيب زیادی به صنعت 
قهوه زده بود و قيمت قهوه در آن ســال، به بالاترین سطح در 8سال قبل 
رسيد. اما اگر امسال وضعيت، به همان سختی که کشاورزان برزیلی گمان 
می برند باشد، کمبود جهانی این محصول فاجعه بار خواهد بود و قيمت آن 
به شدت بالا خواهد رفت. این تنها برزیل نبوده که از آب و هوای بد در منطقه 
آمریکای لاتين لطمه دیده؛ کلمبيا، یکی دیگر از توليدکنندگان عمده قهوه 

دنيا هم به همين خاطر به مشکل خورده است.
در برزیل، پيش بينی می شد که توليد محصول قهوه عربيکا، در یک سال 
)از تابستان امسال تا ســال بعد( به حدود 48.7ميليون گونی )هر گونی 
132پوند، معادل 60کيلوگرم( برسد اما توليد نهایی، بسيار پایين تر خواهد 

بود در برزیل، از 35.7ميليون گونی صحبت می شود.
در آن سوی دنيا، در ویتنام هم اوضاع به همين خرابی است. توليد چنان کم 
شده که موجودی انبارهای بزرگ در این کشور، به شدت کاهش پيدا کرده و 
انتظار می رود در یک ماه آینده، به نصف کاهش پيدا کند و این یعنی قيمت 

جهانی قهوه، یک دليل محکم دیگر پيدا کرده تا اوج بگيرد.
وال استریت نوشته است که تا انتهای سپتامبر )یک ماه دیگر(، موجودی 
انبارهای قهوه در ویتنام، در مقایســه با یک سال قبل از آن، نصف خواهد 

شد. خبر بد این اســت که انتظار می رود این روند ادامه داشته باشد و در 
سال 2023هم شاهد آن باشيم. پيامدهای اوضاع خراب در برزیل و ویتنام، 
خيلی زود یقه قهوه خورها را در سراسر جهان می گيرد و به نظر می رسد، 
نخستين قربانی اروپایی ها باشند. دویچه وله نوشته است که قيمت بالای 
قهوه، به زودی به کافه های این قاره خواهد رســيد و کافه دارها در برلين، 
بالاخره مقاومت خود را کنار خواهند گذاشت و در آینده نزدیک، قيمت ها 
را بالا خواهند برد. علاوه بر اوضاع کشت قهوه در کشورهای توليدکننده 
عمده این محصول، افزایش تورم جهانی و افزایش هزینه زنجيره تامين هم 

دیگر عواملی هستند که بر قيمت جهانی قهوه اثر می گذارند.
همه اینها مشکلات فعلی بوده و در برابر سناریوی انقراض قهوه، قابل تحمل 
هستند. براساس تحقيقات، 60درصد انواع گونه قهوه منقرض خواهد شد. 
در واقع نيمی از 124نوع قهوه در خطر انقراض هستند. دليل آن، شرایط 
اقليمی است؛ تا ســال 2100، نيمی از زمين هایی که قهوه در آن کشت 
می شوند، قابليت کشت را از دست می دهند. البته اميدواری ها به پيدا کردن 
زمين های جدید برای کشت قهوه و پيشرفت های فناوری برای »توليد« 

قهوه، بسياری را هنوز اميدوار نگه داشته است.

نمودار
 میانگین قیمت 

جهانی  قهوه
واحد وزنی: 1 پوند)453 گرم(

100دلار

126دلار 128دلار

243 دلار

اول ژانویه
2019 

اول ژانویه
2020 

اول ژانویه
2021 

امروز

تولید کنندگان بزرگ قهوه دنیا)در سال(

برزیل: 3میلیون و402تن

 ویتنام: یک میلیون و 690تن 

کلمبیا: 885هزار و 120تن

اندونزی: 760هزار و 963تن 

اتیوپی: 482هزار و 561تن 

50درصد
قهوه دنيا را 3کشور برزیل، ویتنام و کلمبيا توليد می کنند.

کشف طلای سیاه
از قرن شانزدهم با شروع کشورگشایی و استعمار اروپایيان، مصرف 
چوب به عنوان سوخت در اروپا بسيار بالا رفت. در قرون 18 و 19 
عصر زغال سنگ آغاز شد که لازمه انقلاب صنعتی بود. در همين 
قرون، در شــمال آمریکا اســتفاده از روغن وال و نهنگ به عنوان 
سوخت رایج شد. اینها اما هيچ کدام جوابگوی تقاضای بالای جوامع 

غربی نبودند. به همين خاطر همه نگاه ها به سوی نفت چرخيد.

   

در تقویم آمده که 27آگوست1859 تاریخ نخستين اکتشاف نفت 
در جهان است. اما نفت چيزی نيست که تازه کشف شده باشد و 
برای کشفش بشــود تاریخ ذکر کرد. می گویند 4هزار سال پيش 
در ســاختمان »برج بابل« از قير استفاده شــده. مورخان یونانی 
منابع طبيعی نفت و قير را در ایــران و بين النهرین به وفور دیده 
و ثبت کرده اند.در پزشکی ایران باستان از مشتقات نفت به عنوان 
دارو استفاده شــده. اما چاه نفتی که آگوست1859 ميلادی در 
تيتوتس ویل پنسيلوانيا حفر شد، نخستين چاه نفت امروزی بود 
و با اینکه حتی نخستين چاه نفت حفر شده در قاره آمریکا نبود، 
ولی با دامن زدن به تب نفت در آمریکا و دیگر نقاط جهان، تاریخ 

را به نفع نفت رقم زد.

سلطان: هميشه این جوریه، یه آدم 
بی ستاره، بی فاميل، عين من از خير 
یه چيز به درد خور دختره مثه سند، پول، طلا می گذره... بهش 
می ده، دختره با اشک ازش می گيره و تشکر می کنه، بعد این 
یارو، بی فاميله سوار می شه؛ موتور یا ماشين، از دختره جدا 
می شــه... تو راه که بر می گرده، دلتنگی می کنه، واسه همه 
چی؛ خونه اش، ننه اش، مدرسه اش... یا خودش آواز می خونه یا 
واسش می خونن. از این چيزا خيلی دیدیم. مام رفتيم خانوم.



101114

  دوشــنبه     7 شــهریور  1401     1 صفر  1444       ســال سی ام          شـــماره  8578

اسپایکو»ژست«!

بهرام عین اللهــی، وزیر بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشــکی در هفته های گذشــته 
در حالی به جلســه علنی مجلس شــورای 
اســامی رفته بود که 37نفر از نمایندگان، 
از وی خواســته بودند درخصوص سؤالات و 
ابهاماتی که واکسیناســیون کرونا به وجود 
آورده، پاســخگو باشــد. البته این چالش، با 
نظر موافق اهالی بهارستان به سود این عضو 

کابینه پایان یافت.
یکی از محورهایی کــه نمایندگان منتقد، از 
عین اللهی خواسته بودند تا درباره آن توضیح 
دهد مکانیسم انتخاب واکسن ها و شائبه های 
حمایت از برخی شــرکت ها در روند تامین 

نیازهای کشور بود.
یکی از نمایندگان پیگیر این موضوع، با ارسال 
مستنداتی درخصوص شیوه فعالیت و اعطای 
مجوز به یکــی از این شــرکت های ایرانی، 
ابهاماتی را مطرح کرده که در نوع خود قابل 

تامل و توجه است.
بر این اساس، واکسن اســپایکوژن که یکی 
از واکســن های تولیــد مشــترک کرونا در 
کشورمان محســوب می شــود، در حالی با 
همکاری یک شــرکت ایران و یک شــرکت 
استرالیایی ساخته شده که وزارت بهداشت 
 ۸میلیون دوز از آن را تحویل گرفته اســت. 
 )https://www.hamshahrionline.ir/news/694809(
ابهام اصلی از آنجا شــکل گرفــت که اوایل 
سال جاری، وزارت بهداشت استرالیا با انتشار 
اطاعیه ای رسمی اعام کرده، شریک شرکت 
سیناژن یعنی شرکت Pty Vaxine استرالیا 

را به مبلغ 13هزار دلار جریمه کرده است.
اما موضوع مهم، دلیل این جریمه اســت که 
براساس اطاعیه فوق، » تبلیغ واکسن تأیید 
نشــده COVID-19« بوده که تا تاریخ فوق 
یعنی 4فروردین ماه امسال، همچنان تحت 
آزمایش بالینی قرار داشــته است اما شرکت 
اســترالیایی آن را در شــبکه های اجتماعی 

تبلیغ کرده است.
ضمن آنکه وزارت بهداشــت استرالیا تأکید 
کرده در زمان مذکور، این واکسن هنوز تحت 

کارآزمایی بالینی قرار داشته است.
این تأکید و اعام رســمی در حالی است که 
از نیمه مهرماه سال 1400یعنی حدود 6ماه 
قبل از اطاعیه مقامات مســئول استرالیایی 
به عنوان شریک این واکســن، سازمان غذا و 
دارو مجوز مصرف اضطراری واکسن کرونای 

اسپایکوژن را صادر کرده بود.
ضمــن آنکــه در حالــی در اوایــل خرداد 
ســال گذشــته، مجوز مطالعه فاز 2 واکسن 
اســپایکوژن صادر شــد که یکی از محققان 
اصلی آن، مســئولیتی مهــم در کمیته های 
مربوط به مقابله با ویروس کرونا در کشــور 

داشت.
همچنیــن بیمارگیری مطالعه فــاز 3که از 
حساسیت خاصی در مطالعات برخوردار است 
و جمعیت قابل توجهی را شامل می شود، از 
روز شنبه 16مردادماه سال 1400 آغاز شد. 
طبق پروتکل هــای مطالعه قرار بــود، ابتدا 
2دوز واکســن با فاصله 21روز تزریق شود و 
پیامدهای آن، 14روز پس از دریافت دوز دوم 

مورد بررسی قرار بگیرد.
با این اوصــاف، تزریــق دوز دوم باید از روز 
6شــهریور به بعد و پیامدهای اثربخشــی از 
20شــهریور به بعد انجام می شد. پیامدهای 
ایمنی آخر یعنی بــروز رخدادهای نامطلوب 
و غیرمنتظره نیز باید تا اوایل اسفندماه سال 

قبل، مورد رصد قرار می گرفت.
براســاس توصیه هــا و اســتانداردهای 
ســازمان های رگولاتوری جهانــی، حداقل 
2ماه زمان برای مطالعــه بالینی و ارائه نتایج 
برای اطمینان از ایمنی واکســن جدید لازم 
است که با محاســبه این زمان، نتایج مربوط 
به عوارض جانبی زودتر از اوایل آبان، مهیای 

بررسی نمی شد.
اما در همین وضعیت، مجوز مصرف اضطراری 

این واکسن در 15مهرماه صادر شد! 
ابهام مهم بعدی به مطلب منتشــره توسط 
روزنامه اســترالیایی »فایننشیال ریویو« در 
اواخر شهریورماه سال گذشــته یعنی زمان 
اوج مطالعات واکسن اسپایکوژن در کشورمان 

بازمی گردد.
طبــق ایــن اطاعات که توســط شــریک 
اســترالیایی ســیناژن یا خود این شــرکت 
تکذیب نشده، نیکولای پتروفسکی، بنیانگذار 
شرکت خصوصی Vaxine، با شرکت بزرگ 
دارویی اســترالیا به نام »ایمورون« به توافق 
رســیده بود تا  صد میلیون دلار برای خرید 

شرکت »وکسین« بپردازد.
اما ایمورون فاش کرد که واکسن کووید-1۹ 
شرکت ســیناژن که با نام »اســپایکوژن« 
شــناخته می شــود، همان واکسن شرکت 
استرالیایی »وکسین« به  نام »کووکس-1۹« 
نیســت و تنها یک نســخه کپی است. پیش 
از این، شــرکت وکسین )شــریک سیناژن( 
درمورد این موضوع اطاعاتی منتشر نکرده 

بود. 
با این اوصاف، چگونه چنین ابهامات مهمی 
در روند مطالعات و صدور مجوزهای واکسن 
مذکور نادیده گرفته شــده است و مسئولان 
قبل و فعلی سازمان غذا و دارو، بر چه اساسی 
این اشتباهات فاحش را درخصوص نظارت 
بر واکسن به ظاهر مشترک ایران و استرالیا 

مرتکب شده اند ؟

امید صبورییادداشت
روزنامه نگار

»نه« به بی عدالتی آموزشی

بیشتر از 400، 500کیلومتر راه از مناطق مرزی 
و محروم آمده اند تا بگویند مصوبات جدید درباره 
کنکور، تیر خاصی اســت به عدالت آموزشــی 
که همیشه فقط شعارش را شــنیده اند. به گفته 
خودشــان تمام این ســال های کمبــود و نبود 
امکانات آموزشــی را تحمل کرده انــد اما حالا 
قرار اســت با همین کمبودها برای ورودشان به 
دانشگاه ارزیابی شوند؛ اتفاقی که بوی بی عدالتی 
و تبعیض می دهــد. آنها روز گذشــته همزمان 
با دیدار بــا اعضای دیده بان شــفافیت و عدالت 
و تعــدادی از نمایندگان مجلــس، تجمع کرده 
و صدای اعتراض شــان به مصوبه شــورای عالی 
انقــاب فرهنگی درباره تأثیــر قطعی معدل در 
کنکور، را بلند کردند. تجمع شــان در مســجد 
الرحمان خیابان ســپهبدقرنی و با صحبت های 
احمــد توکلی، رئیــس هیأت مدیــره دیده بان 
شــفافیت و عدالت، رسمی می شــود. کنار هم 
نشســته  و پاکاردهایی هم در دست شان است. 
روی پاکاردها نوشته شده: »ما دیگه پول نداریم 
برای معدل بذاریم« »نه به بی عدالتی آموزشی«، 
»آی مافیا دیگه بسه، رات نمی دیم به مدرسه«، 
»مردیم از زور استرس، مجلس به داد ما برس« 
رئیس هیأت مدیره دیده بان شــفافیت و عدالت 
هم با اعام حمایت از اعتراض این دانش آموزان 
و خانواده هایشــان درباره تأثیر قطعی معدل در 
کنکور گفت: »رهبر انقــاب بارها مخالفتش را 
با بی عدالتی آموزشــی مطرح کرده اســت. باید 
فرصت قبول شــدن در کنکور برای همه وجود 
داشته باشد و اجازه نداریم فرصت های نامناسب 
را بیشتر کنیم. دانشگاه دولتی برای عموم جامعه 
است و توزیع امتیازات باید عادلانه صورت بگیرد. 
باید به مســئولان کمک کنیم که جلوی چنین 
مصوباتی گرفته شود چرا که ما طرفدار جوانانی 
هستیم که به دنبال حق خودشــان هستند. ما 
طرفدار کسانی هســتیم که با این مصوبه به آنها 
ظلم می شــود. با این وضعیت دانش آموزانی که 
بضاعت کمتــری دارند نمی تواننــد از امکانات 

موجود استفاده کنند.«
ادامه مراسم، به دســت نمایندگان دانش آموزان 
در هر اســتان، افتاد. آنها هم درباره متضاد بودن 
مصوبه شورای عالی انقاب فرهنگی با فرمایشات 
رهبر انقاب و درخواســت از نمایندگان مجلس 
برای رد این مصوبــه تبعیض آمیــز و ناعادلانه 
صحبت و اعام کردند که تنها امیدشان برای عبور 
از زندگی سخت در مناطق محروم، از دست رفته. 
پولی شــدن آموزش یک راه برایشان می گذارد، 
اگر پسر باشند بی سواد بمانند و کارگری کنند و 

اگر هم دختر، تن به ازدواج های اجباری بدهند.

مشکلات مصوبه جدید بیش از گذشته
مسعود رشیدی، نماینده دانش آموزان مریوانی 

اســت. کارشناســی الهیات دارد اما می خواهد 
در کنکــور تجربــی شــرکت کنــد. او درباره 
مشکات دانش آموزان منطقه اش صحبت کرد: 
»مهم ترین مشکل تأثیر قطعی معدل این است 
که در منطقه ای مثل زاهدان یا کردســتان یک 
دانش آموز محروم از امکانات آموزشــی باید با 
کسی رقابت کند که بهترین معلم و آموزش ها را 
در اختیار داشته است. مهم این است که امنیت 
سؤالات امتحانات نهایی وجود ندارد. طبق گفته 
شــورای عالی انقاب فرهنگی 0/25کم گرفتن 
نمره باعث می شود حدود 15هزار رتبه کاهش 
پیدا کند و این عین بی عدالتی اســت. در تأثیر 
مثبت معدل چنین مشــکلی وجود نداشت اما 
در تأثیر قطعی معــدل بحث امکانات، آموزش و 
معلم در مناطق محروم مؤثر است چرا که اکنون 
امتحانات نهایی مدنظر اســت و باید دانش آموز 
از عدالت آموزشــی برخوردار باشــد.« او ادامه 
داد: »برای کنکور آینــده می خواهند زیرگروه و 
ضریب ها را حذف کنند. هیچ اشــکالی ندارد ما 
امتحانات نهایی را قبول می کنیم اما چه کســی 
تضمین می کند که این امتحانات امنیت دارند. 
کنکور به شیوه قبلی مشکل داشت اما با مصوبه 

جدید، کنکور 100برابر بدتر می شود.

ترمیم نمره؛ 5تا 10میلیون تومان
علی محمدی، از طرف دانش آموزان آذربایجان 
غربی صحبت کرد:»این مصوبه ایرادهای زیادی 
دارد، از تأثیر قطعی معدل تا ناهمســان بودن 
مدارس در نقــاط مختلف کشــور، تقلب ها و 
نبود امنیتی که در برگزاری امتحانات مدارس 
می تواند وجود داشته باشد. حداقل در شهرهای 
مرزی و محروم آذربایجــان غربی هیچ معلمی 
نداریم که بــه معنی واقعــی دروس تخصصی 
را آموزش دهــد. کمبود معلم باعث می شــود 
معلم ریاضی درس فیزیک بدهد و معلم زیست 
کاس شــیمی برگزار کند. سال هاســت این 

نابرابری باعث شده دانش آموزان مناطق محروم، 
خودخوان باشند و اگر هم چیزی یاد می گیرند به 
واسطه تاش های فردی است.« او ادامه داد: »با 
شرایطی که اکنون برای ما به وجود آورده اند باید 
هزینه اضافه ای هم برای ترمیم معدل و دروس 
پرداخت کنیم. عاوه بــر آن پکیج های ترمیم 
نمره 5تا 10میلیون به بالا فروخته می شــوند. 
آموزش و پرورش هیچ اهمیتی بــرای ما قائل 
نیست و حتی برای امتحانات ترمیم معدل هم 
از ما پول می گیرد و برای هــر درس باید 60تا 

70هزار تومان پرداخت کنیم.«
یزدان مصطفایی، به نمایندگی از دانش آموزان 
بروجــرد، اعتراضی بــه این مصوبه کــرد: »از 
مشکات این مصوبه ایرادات ترازی است. وقتی 
که تأثیر قطعی معدل درنظر گرفته می شــود 
معدل تراز پیدا می کند و نسبت به بقیه داوطلبان 
سنجیده می شود. سؤالات امتحانات نهایی در 
دوره های مختلف، شرایط متفاوتی دارد. زمانی 
که سؤالات سخت است گرفتن تراز بالا سخت تر 
می شود و با سؤالات آسان،  تراز بهتری به دست 
می آید. دانش آموزان این منطقه به هیچ عنوان 
نمرات مناســبی ندارند که شــانس قبولی در 
رشته های خوب را داشته باشند و این یعنی که 
امید به کســب نمره مناسب در کنکور و شانس 
قبولی هم برای این دانش آمــوزان دیگر وجود 

نخواهد داشت.«

لو رفتن سؤالات پیش از برگزاری آزمون
احمــد ابویــی، از لرســتان آمــده: »خیلی از 
کانال های تلگرامی که اتفاقا اعضای زیادی هم 
دارند پاسخ سؤالات امتحانات را پیش از برگزاری 
منتشر می کنند. نمونه آن پنجشنبه 3شهریور 
برای امتحان دینی بود که ساعت امتحان ۸صبح 
بود اما ساعت 6صبح جواب سؤالات در کانال های 
تلگرامی قرار گرفت. خودم جواب ها را داشتم و 

تمام شان را پاسخ دادم.« 

حســین مرادی، اهل کرمانشاه است: »2فرزند 
پشت کنکوری دارم و با حقوق کارمندی حتی 
نمی توانم هزینه های ترمیم معدل آنها را تامین 
کنم. تورم و مشکات اقتصادی به اندازه کافی 
منجر به ســختی زندگی شــده و این افزایش 
هزینه ها برای آموزشی که قرار بود رایگان باشد، 
ناعادلانه اســت. ما جزو مناطق محروم هستیم 
و کاس های درسی ما هیچ شــباهتی با تهران 
ندارد. از نظر سطح آموزشــی هم بسیار پایین 
است و اگر قرار باشد فرزندان من در کنکور قبول 
شوند، باید 40تا 50میلیون تومان برای هر کدام 
آنها هزینه کنم تا شاید شــانس قبولی داشته 
باشند.« او این را هم گفت که: »بی سوادی هدیه 
این مصوبه برای دانش آمــوزان مناطق محروم 
است که می دانند دیگر هیچ شانسی برای قبولی 
در کنکور و برخورداری از یک زندگی مناســب 

نخواهد داشت.«

دانشــگاه؛ کورســوی امید خانواده های 
بی بضاعت

آزاده حقیقــی دانش آمــوز کرجی اســت. او، 
اعتراضش را اینگونه بیان کرد: »برای دخترانی 
مثل من با این همــه محدودیت های خانوادگی 
هیچ راهی جــز قبولی در کنکــور وجود ندارد. 
پدرم می گوید یا کنکور قبول شو یا ازدواج کن. 
من حتی اجازه ندارم کارهایی مثل آرایشــگری 
یاد بگیرم تا بتوانم درآمدی برای خودم داشــته 
باشم.«، آمنه محمدی، مادر یکی از دانش آموزان 
تهرانی هم گفت: »این مصوبــه باید تغییر کند. 
دانشگاه کورسوی امید خانواده های بی بضاعت 
برای رسیدن فرزندانشان به زندگی بهتر است. 
این چیزی است که سال ها در گوش ما خوانده اند 
و هیچ راه دیگری هم برای ما نگذاشــته اند. در 
جامعه ایرانی یــا باید پولدار باشــی که احترام 
اجتماعی برایت قائل شوند یا مدرک دانشگاهی 
داشته باشی آن هم مدرک مهندسی و دکترا.« 

ارزیابی برای آموزش های نصفه و نیمه!
»جمعیتی که امروز اینجا جمع شــده اند، آنقدر 
زیاد نیســتند اما هرکدامشــان نماینده هزاران 
دانش آموزی هستند که پدرشان کارگر، کولبر یا 
چوپان است. هیچ امکانات آموزشی به جز همین 
آموزش رایگان و نصفه و نیمــه هم ندارند اما حالا 
می خواهند ما را براساس همین آموزش های کم 
ارزیابی کنند.« اینها را زهــرا باقری می گوید که 
از عشایر لرستان اســت و به یک بار فرصت ترمیم 
معدل هم اعتراض دارد:  »این شرایط ما را مجبور 
به خرید پکیج های آموزشــی می کنــد اما قطعا 
پولش را نداریم. در 2سال کرونا برخی دوستان من 
حتی نتوانستند یک گوشــی موبایل برای شرکت 
در کاس هــای آناین تهیه کننــد، حالا این چه 
عدالتی اســت که آنها را براســاس معدل و نمره 
3ســال پایانی تحصیل شــان ارزیابی می کنند.« 
به گفته او در روســتای وارک لرســتان اینترنت 
وجود ندارد و همین نشان دهنده وضعیت اسفناک 
دانش آموزان این منطقه اســت: »کنکوری های 
مناطق محروم و دانش آموزان عشــایر افسردگی 
گرفته اند. آنها آینده ای ندارند و تنها امیدشــان را 
هم با این مصوبه از دسته رفته می بییند.  اگر قرار 
است تأثیر قطعی معدل لحاظ شود، باید آموزش 
برای دانش آموزان کانکس  و کپرنشین با مدارس 
تهران یکسان باشند.«  رحمتی هم معلم ریاضی 
است و چنین مصوبه ای را با توجه به فقر آموزشی 
در مناطق محروم عادلانــه نمی داند: »کتاب های 
درسی هر ســال تحلیل می رود چون بسیاری از 
معلمان در مناطق محروم امــکان تدریس آن را 
ندارند.« صحبت های او را ایمان آزاد ادامه می دهد 
که محصل یکی از مدارس جنوب تهران اســت: 
»برای تأیید این مصوبه  نظرسنجی می گذارند اما 
نظرسنجی هایشان پر از تناقض است. در شبکه شاد 
نظرسنجی می گذارند که حتی دانش آموزان کاس 
اول هــم می توانند رأی دهند. یا در صدا و ســیما 
نظرســنجی می گذارند که آرای مخالفان مصوبه 
بیشتر از موافقان اســت. مردم و دانش آموزانی که 
قرار است از این مصوبه ســود ببرند همه ناراضی 
هستند و نمی دانیم سودش به چه کسانی خواهد 
رســید.« امیر علوی هم از دانش آموزان کرمانی 
اســت: »ســال۹3و ۹4 تأثیر قطعی معدل وجود 
داشت و دیوان عدالت اداری ســال۹4 آن را لغو و 
منوط به این کرد که باید برای 3سال پایانی دوره 
متوســطه امتحانات نهایی برگزار شــود. اما حالا 
تنها برای سال دوازدهم این مسئله وجود دارد. به 
همین دلیل مصوبه شــورا خاف این رأی است.« 
علوی به اصاحیه های مداوم مصوبه  هم اعتراض 
دارد و عنــوان می کند: »یکبــار می گویند 10بار 
امکان امتحان برای ترمیم نمــره وجود دارد، بعد 
به 4بار کاهــش پیدا می کند و بعد هم می شــود 
یکبار. در مصوبه ای هــم که رئیس جمهوری اباغ 
کرده برای ســال تحصیلی 1403-1402 است 

اما برای کنکور آینده قرار است 
اجرا شود، ما که نمی دانیم قرار 
است چه بایی سرمان بیاورند.« 

رشته های خوب برای بچه پولدارها
با پایان صحبت های نمایندگان دانش آموزان، جلال رشــیدی کوچی، 
نماینده مجلس که پیش از این هم انتقادات زیادی به مصوبه شورای عالی 
داشته پاسخگوی معترضان می شود. او گفت: »این مصوبه، مثل قرارداد 
ترکمانچای این بار در حوزه آموزش اســت و به این معنا که از این پس 
رشته های خوب برای بچه هایی که خانواده های پولدار دارند خواهد بود و 
آینده  بهتر تنها برای آنها فراهم خواهد شد.« او تأکید می کند که کنکور در 
گذشته هم شرایط خوبی نداشته اما از چیزی که اکنون مصوب شده، بهتر 
بوده است: »تلاش می کنیم که راهکار قانونی برای متوقف یا ابطال کردن 
آن پیدا کنیم، چرا که قرار نبود رئیس جمهوری این مصوبه را ابلاغ کند و 
به همین دلیل هم دوفوریت آن از صحن علنی مجلس خارج شــده بود. 
البته در آخرین جلسه ای که در این باره با هیأت دولت برگزار شد، برخی 
از اعضای هیأت رئیسه این مسئله را مطرح کردند و رئیس جمهوری هم 
قول داد که مجدد این مصوبه را بررسی کنند.« رشیدی کوچکی همچنین 
در حاشیه این اعتراض و در پاسخ به سؤال همشهری که  ؛ به نظر می رسد 
با این مصوبه دیگر شاهد تحقق شعار آموزش رایگان نیستیم، می گوید: 
»در قانون اساسی تکالیف دولت کاملا مشخص شده و یکی از آنها آموزش 
رایگان است. دولت باید شرایطی را فراهم کند که آموزش رایگان برای 
آحاد مردم اتفاق بیفتد. اما واقعا با این روند شرایط به سمت پولی شدن 
آموزش در حرکت است. مدارس دولتی اکنون در پایین ترین سطح خود 

قرار گرفته اند و به نوعی کسانی در آنجا حضور دارند که نمی توانند هزینه 
تحصیل در مدارس دیگر را تامین کنند. مسیر عدالت آموزشی و آرمان های 
انقلاب در حال انحراف است و این نگرانی زیادی را به وجود آورده است.« 
او ادامه می دهد: »این مصوبه عملا به جای کمک به عدالت آموزشی منجر 
به تبعیض آموزشی اســت و دلیل اصرار به اجرای آن را نمی دانیم و این 
اتفاق در دولتی که داعیه دار کمک به مستضعفین است نباید رخ بدهد.« 
این نماینده مجلس درباره اینکه چرا کنکور در مناطق محروم به عنوان 
تنها امید دانش آموزان برای عبور از فقر و محرومیت مطرح اســت، هم 
گفت: »سیستم آموزشــی ایران کنکور محور است و این تصور در همه 
شکل گرفته که برای برخورداری از زندگی خوب باید حتما وارد دانشگاه 
شد. این اشتباه است و بسیاری از کسانی که در دنیا موفق شده اند افراد 
تحصیل کرده در دانشگاه نبودند اما از نبوغ شان در مسیر درست استفاده 
کرده اند. دانش آموزی داریم که در درس ریاضی قوی و در درس ادبیات 
ضعیف است، به جای تقویت بیشتر در حوزه ریاضی او را به سمت یادگیری 
بیشتر ادبیات سوق می دهیم تا نقاط ضعفش پوشش داده شود. این اشتباه 
است. حالا ما جمعیت زیادی از تحصیل کردگان بیکار داریم چرا که به جای 
محور قرار دادن آموزش و پرورش روی کنکور و سنجش تمرکز کرده ایم. 
تجربه نشان داده که افراد برای برخورداری از شغل و درآمد خوب نیازمند 
آموزش های فنی هستند اما در مناطق محروم این شرایط وجود ندارد و 
کنکور تنها امید این بچه ها شده است.« این نماینده مجلس معتقد است با 

این مصوبه مسیر اشتباه گذشته تقویت خواهد شد.
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مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

ابهامات مهم درباره تولید و تزریق 
یک واکسن مشترک در ایران

روی پلاكاردها نوشته 
شده: »ما دیگه پول 

نداریم برای معدل 
بذاریم« »نه به 

بی عدالتی آموزشی«، 
»آی مافیا دیگه 

بسه، رات نمی دیم به 
مدرسه«، »مردیم از 

زور استرس، مجلس به 
داد ما برس«

رئیس هیات مدیره 
دیده بان شفافیت و 

 عدالت:
رهبر انقلاب بارها 

مخالفتش را با 
بی عدالتی آموزشی 

مطرح کرده است. باید 
فرصت قبول شدن در 

کنکور برای همه وجود 
داشته باشد و اجازه 
نداریم فرصت های 
نامناسب را بیشتر 

کنیم. دانشگاه دولتی 
برای عموم جامعه 

است و توزیع امتیازات 
باید عادلانه صورت 

بگیرد. باید به مسئولان 
کمک کنیم که جلوی 

چنین مصوباتی گرفته 
شود چرا که ما طرفدار 
جوانانی هستیم که به 

دنبال حق خودشان 
هستند. ما طرفدار 

کسانی هستیم که با 
این مصوبه به آنها ظلم 

می شود. با این وضعیت 
دانش آموزانی که 

بضاعت کمتری دارند 
نمی توانند از امکانات 
موجود استفاده کنند.

مسعود رشیدی، 
نماینده دانش آموزان 

 مریوانی:
برای کنکور آینده 

می خواهند زیرگروه و 
ضریب ها را حذف کنند. 

هیچ اشکالی ندارد ما 
امتحانات نهایی را قبول 

می کنیم اما چه کسی 
تضمین می کند که این 

امتحانات امنیت دارند. 
کنکور به شیوه قبلی 
مشکل داشت اما با 

مصوبه جدید، کنکور 
100 برابر بدتر می شود

علی محمدی، از 
 آذربایجان غربی:

 با شرایطی که اکنون 
برای ما به وجود 

آورده اند باید هزینه 
اضافه ای هم برای 

ترمیم معدل و دروس 
پرداخت کنیم. علاوه 

بر آن پکیج های ترمیم 
نمره 5 تا 10 میلیون به 
بالا فروخته می شوند. 
آموزش و پرورش هیچ 
اهمیتی برای ما قائل 

نیست و حتی برای 
امتحانات ترمیم معدل 
هم از ما پول می گیرد و 

برای هر درس باید  60 تا 
70 هزار تومان پرداخت 

کنیم.

 خلاصه گزارش 

گزارش همشهری از تجمع اعتراضی دانش آموزان مناطق محروم و مرزی که معتقدند با مصوبه شورای عالی انقاب فرهنگی و تأثیر 
قطعی معدل بر کنکور، هزینه تحصیل شان گران تر و فرصت ورودشان به دانشگاه کمتر شده است

نگاه به همسایگان؛ آغاز 
دیپلماسی منطقه ای

تور جام جهانی  پهن شدتقویت سپر سایبری ایران 

مروری بر عملکرد سیاست خارجی دولت 
سیزدهم یک سال پس از آغاز

درحالی که 5سال از تقسیم کار در حوزه امنیت 
سایبری گذشته، اکنون نیاز به بازنگری و 

ساماندهی این حوزه اجتناب ناپذیر شده است

دفاتر خدمات مسافرتی فروش بسته های سفر به 
قطر را آغاز کرده اند و تورهای جام  جهانی قطر با 

قیمت های نجومی فروخته می شوند
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رویش دوباره کارآمدی در دولت سیزدهم
شروع دولت سیزدهم همراه با شعارهایی بود که البته در عمل نیز 
محقق شد. به نظر نمی رسد که تاکنون نیز این اقدامات بر کسی 
پوشیده باشد. مروری بر این عملکرد می تواند زمینه های محقق 
شــدن دیگر برنامه ها را نیز فراهم کند. با این حال آنچه گفته و 
شنیده و نوشته می شــود نشان از موفقیتی اســت که می تواند 
به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم تأثیرش در زندگی مردم را 
نیز نشان دهد. در این راســتا، نصرالله پژمانفر، رئیس کمیسیون 
اصل۹0 معتقد است که دولت از ابتدا نسبت به انجام اصلاح نظام 
پرداخت یارانه  و حل مشکلات معیشــتی مردم اهتمام داشت و 
درنهایت هم توانست این اصلاح را انجام دهد، اما باید توجه داشت 
که انجام هر کاری، عوارضی هم دارد و ممکن اســت باعث ایجاد 

مشکلاتی شود.
همچنیــن کارآمدی دولــت در صحنه های سیاســی همچون 
اقتصادی خود را نشان داد. علیرضا پاک فطرت، عضو کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسلامی نیز معتقد است که نقطه قوت دولت 
سیزدهم در حوزه سیاست خارجی و مذاکرات هسته ای است. در 
این موضوع دولت سیزدهم به خصوص وزارت خارجه شجاعانه در 
صحنه حاضر شد و اصلا در مقابل زورگویان و ابرقدرت ها کوتاه 
نیامده است و دولت سیزدهم قاطعانه ایستاده و از حق و حقوق 
ملت در برجام دفاع می کند. دولت در این حوزه کوتاهی نداشته 
است و جا دارد از گام های خوبی که در این حوزه برداشته است، 

قدردانی کنیم.
ابوالفضل ابوترابی، نماینده مجلس نیز معتقد است که دولت آقای 
روحانی نه تنها یک سرزمین سوخته را تحویل دولت فعلی داد، بلکه 
این سرزمین هم ســوخته و هم مین گذاری شده بود. دولت قبل 
این مسئله را پیش بینی می کرد که دولت سیزدهم با چشم بسته 
روی این سرزمین مین گذاری شده راه خواهد رفت و در نتیجه با 
مشکلات جدی مواجه خواهد شد. با این حال اقدامات دولت آقای 
رئیسی در یک سال گذشته واقعاً اقداماتی بزرگ و معجزه آسا بود 
و ما شاهد انجام کارهای زیادی در این یک سال بودیم؛ چراکه در 
حوزه آبرسانی کارهای عظیمی انجام شد و کارهایی که انجام آن 
17سال زمان نیاز داشت در یک سال صورت گرفت. در بحث برق 
درحالی که ما در تابستان گذشته با قطعی برق مکرر مواجه بودیم 
در تابستان1401 در حوزه خانگی قطعی برق نداشتیم و در حوزه 
صنایع نیز قطعی برق با هماهنگی و اطلاع رسانی قبلی انجام می شد 
و به خاطر این اطلاع رسانی خسارتی هم به صنایع وارد نمی شد. 
همچنین با عزت و احترام و اقتدار، مطالبات خود ناشی از فروش 
گاز به عراق را دریافت کردیم و در حوزه فروش نفت هم با گسترش 
روابط با کشورهای مختلف و ازجمله همسایگان توانستیم فروش 
نفت و فرآورده های نفتی مان را افزایش دهیم. در حوزه سیاست 
خارجی اقدامات مهمی صورت گرفت که ازجمله آن می توان به 
پیوستن جمهوری اســلامی ایران به پیمان شانگهای و اوراسیا 
اشاره کرد که این مسئله به واســطه اقتدار شخص آقای رئیسی 
محقق شد.ارزیابی سیاستگذاری دولت سیزدهم درحالی ادامه دارد 

که این روند می تواند زمینه رونق و شکوفایی در این دولت شود.

محمد ناظمی اردکانی
دبیرکل جامعه اسلامی مدیران 

پیمان هــای  در  ایــران  فعــال  شــرکت 
بین المللــی، انجــام ســفرهای اســتانی، 
انجام واکسیناســیون همگانــی و کاهش 
نفــوذ رســانه های خارجــی در بین اقشــار 
جامعه، ایجاد وفاق و همگرایی بین قوای 
سه گانه، مذاکره از موضع عزت و افزایش 
ارتباط با کشورهای همسایه نشان دهنده 

عملکرد مطلوب دولت  است./ برنا

تلاش دولت، مردمی سازی  
امور است

محمدرضا غلامرضا، معاون سیاسی وزیر کشور گفت: 
نخبگان و حلقه های میانی در سطوح و مناطق مختلف 
از مهم ترین ارکان مردمی ســازی  دولت هســتند.
وزارت کشور نیز در راســتای مردمی سازی  دولت و 
جوان گرایی، اهتمام جدی به تدوین نظامات جدید 
برای انتصاب مدیران و نظارت بر عملکرد دستگاه های 
دولتی دارد. دولت سیزدهم نیز نسبت به نقش مردم 
و احزاب در تصمیم سازی  ها هم رویکرد مثبتی دارد. 
غلامرضا با بیان اینکه در نظام اسلامی، یک حکمران 
نســبت به دین، اعتقادات و باورهای دینی مردم و 
مسائل فرهنگی، اجتماعی و معیشتی هم مسئولیت 
دارد، افزود: حوزه دین از سیاست یا سیاست از دین، 
تفکیک شــدنی نیســت. وی دغدغه مندی نسبت 
به دینداری جامعه را ویژگی اســتاندار طراز انقلاب 
اسلامی برشمرد و گفت: رویکرد دولت سیزدهم توجه 
به تقویت ارتباط دولت با مردم و تعمیق مردمی سازی 

امور است./ ایسنا 

نقل قول خبر

خبر

 دولت

حسن نوروزی
 عضو فراکسیون روحانیت مجلس

نباید به آمریکا و اروپا اعتماد کرد؛ چرا که 
دولت قبــل با عجلــه و ســر از پا نشــناخته 
بتن در رآکتور اراک ریخــت و فعالیت های 
ســپس  و  کــرد  تعطیــل  را  هســته ای 
اورانیوم های غنی شده از کشور خارج شد 
و با وجود همه اینها غرب، نه تنها حاضر به 
انجام تعهداتش در توافق برجام نشد بلکه 

تحریم ها را نیز بیشتر کرد./ فارس

مروری بر عملکرد سیاست خارجی دولت سیزدهم یک سال پس از آغاز

نگاهبههمسایگان؛آغازدیپلماسیمنطقهای

تا شاید برجام در چشــم مردم بهتر و بیشتر دیده 
شود. بی توجهی به ظرفیت کشــورهای همسایه 
در حالی رخ می داد که براســاس سند چشم انداز 
افق 1404، ایران باید با کشــورهای همسایه خود 
بالاترین سطح روابط سیاسی – اقتصادی را برقرار 
می کرد. حضور نیافتن در کشورهایی مانند امارات 
و تقلیل روابط با این کشور در تهران را شاید بتوان 
نقطه اوج ناکارآمدی دســتگاه دیپلماسی کشور و 
بی توجهی به همسایگان دانست. براساس گزارش 
گمرک ایران، تراز تجاری در دولت حسن روحانی 
از نزدیک به 31میلیارد دلار در ابتدای دوره فعالیت 
دولت یازدهم به کمی بیش از 3میلیارد دلار در پایان 
دوره دوازدهم کاهش یافت؛ کاهشی شدید که دود 

آن به چشم مردم  رفت.

تغییر سیاست خارجی به نفع مردم 
وضعیت اسفبار ارتباط با همسایگان به گونه ای بود که 
بازارچه های مرزی که روزگاری محل رفت وآمد تجار 
و بازرگانان و نیز محلی بــرای دیدارها و رایزنی های 
سیاســی میان مقامات محلی ایرانــی و طرف های 
خارجی بود، یکی پس از دیگری تعطیل می شدند. 
پیامد این تعطیلی ها، بیکاری گسترده و ایجاد ناامنی 
در مناطق مرزی کشور شد؛ مسئله ای که با وزیدن 
موسم انتخابات ریاســت جمهوری دوره سیزدهم 
ابراهیم رئیســی روی آن دست گذاشت. بازگشایی 
بازارچه هــای مرزی وتقویت روابط با همســایگان 
باز کننده گره مشــکلات امنیتی – سیاســی و نیز 
اقتصای ایران در دوران تحریم دانســته شد. پس از 
انتخابات و با روی کارآمدن رئیسی، او تاجیکستان 

را مقصد نخستین سفر خارجی خود کرد؛ سفری که 
پای ایران را به اجلاس شانگهای و به تبع آن، ورود 
اقتصاد کشور به بازار بکر کشورهای عضو این پیمان 
باز کرد؛ موضوعی که وزیــر خارجه دولت روحانی 
با وجود همه تلاش هایی کــه برای تحقق آن انجام 
داد در رسیدن به آن ناکام مانده بود. شعیب بهمن، 
کارشناس مســائل اوراســیا حضور رئیسی در این 
اجلاس را فرصتی قابل توجه برای پیشبرد سیاست 
خارجی دولت جدید ایران می داند و به همشهری 
می گوید: »نزدیکی ایران به کشورهای عضو سازمان 
شــانگهای می تواند یک پیام جــدی به طرف های 
غربی مبنی بر اینکه ایران قصد دارد سیاســت نگاه 
به شرق و اولویت همکاری با همسایگان را به شکل 
جدی دنبال کند، باشــد. او حرفش را اینطور ادامه 
می دهد: »این سفر برای غربی ها این پیام را داشت 
که سیاست اعمال فشــار و در انزوا قرار دادن ایران، 
سیاستی شکست خورده است.« مجتبی شاکری، 
فعال سیاســی هم درباره اهمیت عضویت ایران در 
پیمان شانگهای می گوید: »ارتباطاتی که با سازمان 
شانگهای، روســیه و چین داریم می تواند برای ما 
بسیار ارزشمند باشد؛ به همین دلیل باید بابت این 
کار بزرگ به دولت سیزدهم »دست مریزاد« گفت.« 
رئیسی اما به روسیه، ترکمنســتان، قطر، عمان و 
برای بار دوم به ترکمنستان برای شرکت در اجلاس 
روسای کشورهای ضامن آستانه سفر کرد. رهاورد 
این سفرها زود خود را نشــان داد. دولت امارات که 
7سال در حد کاردار فعالیت سیاسی داشت ، سفیر 

خود را راهی تهران کرد. 

پیامدهای دیپلماسی منطقه ای دولت 
تــراز تجاری کشــور بعــد از مدت ها مثبت شــد 
و کشــورهای همســایه مقصد کالاهای صادراتی 
ایران شــدند. بازارچه های مرزی رونــق گرفت و 
برای محصولات مانــده در کارخانه هــا بازارهای 
مصرف تازه ای پیدا شد. سیدمحمد حسینی، معاون 
پارلمانی رئیس جمهور درباره پیامد سفرهای خارجی 
رئیس دولت ســیزدهم می گوید: »ســفرهایی که 
رئیس جمهور انجام می دهد جنبه اقتصادی بسیار 
پررنگی دارد و همه نتایج و عایدات اقتصادی آن برای 
کشور است. اینکه در سفر رئیس دولت قرارداد منعقد 
می شود تنها بخشی از کار است و مدیران اقتصادی و 
بخش خصوصی باید فعالانه مسائل را پیگیری کنند 
تا به نتیجه برسند.« ماجرای دیپلماسی منطقه ای 
که ابراهیم رئیسی در تبلیغات انتخاباتی خود از آن 
یاد کرده بود، در بسیاری از موارد به بار نشسته  است. 
تقویت پایه های روابط اقتصادی ایران با همسایگان 
عملا منجر به تقویت روابط سیاسی با این کشورها 
شده اســت و وعده ای دیگر از وعده های دولتی که 
خود را »صادق الوعد« می خواند، محقق شده است.

حمیدرضا بوجاریان گزارش
خبر نگار

در یک سالگی عمر دولت سیزدهم، نگاه دولت 
به توسعه روابط با کشورهای همسایه و تقویت 
روابط با این کشورها با هدف کاهش تبعات ناشی 
از تحریم ها و نیز تقویت حوزه نفوذ کشور بوده 
است. برای واکاوی عملکرد دولت در این بخش 
نگاهی به گذشته روابط ایران با کشورهای منطقه 

و تفاوت آن با امروز داشته ایم.

ماجرای برجام که در دســتور کار دولت تدبیر قرار 
گرفت، همسایگان ایران در نگاه دولتمردان جایگاه 
کمرنگی یافتند. نادیده انگاری همسایگان و تمایل 
شدید به غرب کار را به جایی رساند که روحانی در 
8سال ریاست جمهوری خود حداقل رفت وآمد را با 
شرکای سنتی اقتصادی - سیاسی ایران داشت. این 
روند خصوصا در سال های پایانی دولت تدبیر و امید 
که با روی کار آمدن ترامپ همراه بود و منطق حکم 
می کرد ایران با همسایگانی که روابط دیرینه ای با 
آنان دارد روابط خود را بیش از پیش توسعه دهد نیز 
تغییر نکرد. انتظار این بود که با خروج آمریکایی ها 
از برجام، دولت سیاســتی نزدیک تر به همسایگان 
را دنبال کند و شرکای ســنتی خود را در بحبوحه 
فشارهای واشنگتن به تهران حفظ کند. با این حال، 
دولت وقت تمایلی به اصلاح نگاه از غرب به منطقه 
نداشــت. آمارهای منتشرشــده از رفت وآمدهای 
سیاســی دولت روحانی نشان می دهد، دولت وقت 
همسایگان را نادیده گرفته است. براین اساس، عراق 
به عنوان مهم ترین مقصــد کالاهای ایرانی و متحد 
تهران تنها یک بار شاهد حضور رئیس جمهور اسلامی 
ایران بود. وضعیت دیگر شرکای اقتصادی و سیاسی 
هم دست کمی از عراق نداشت. گرچه رئیس دولت 
وقت، چند سفر نیز به دیگر کشــورهای همسایه 
انجام داد، اما رهاورد این سفرها برای کشور چیزی 
شبیه هیچ بود. در سایه توجه صرف دستگاه سیاست 
خارجی دولت تدبیر و امید به برجام و وقت گذرانی 
وزیر وقت امــور خارجــه در کشــورهای غربی، 
کشورهایی مانند کویت و عمان یکی، دوبار میزبان 
رئیس جمهور وقت ایــران بودند. وزیر وقت خارجه 
تلاش می کرد به غرب نزدیک شــود و دروازه های 
واردات محصول از این کشورها را روی ایران باز کند 
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طی امسال و سال گذشــته، کشور شاهد حملات 
سایبری گاه و بی گاه بود؛ حملاتی که بعضا گسترده، 
متعدد و مخرب بودند. این حملات گاهی تاسیسات 
صنعتی ما را به گونه ای تخریب کــرد که ماه ها و 
میلیاردها تومان برای بازسازی آن هزینه شد؛ حمله 
به سامانه سوخت، هک سامانه های بانکی، ادارات و 
سازمان ها خسارات سنگینی برای کشور به همراه 
داشت. اگرچه چندین ســازمان مختلف ازجمله 
افتا، ماهر، پدافند غیرعامــل و پلیس فتا هر یک 
بخشی از مسئولیت جلوگیری از حملات سایبری 
را برعهده داشتند، اما همچنان حملات سایبری 
به نقطه پایان نرســید و نخواهد رسید. بعضی از 
کارشناسان امنیت سایبری بر این باورند که ما برای 
دفاع در برابر حملات سایبری نیاز به یک سازمان 
واحد مانند ســازمان NIST داریم. این ســازمان 
استانداردها، چک لیســت ها و سیاستگذاری های 
لازم را در حوزه امنیت ســایبری تعریف و تدوین 
می کند و پس از ابلاغ، همه ســازمان ها موظف به 
اجرا و اعمال آن هستند. کشــور ما هم به عبارتی 
نیاز به یک ستاد جنگ ســایبری دارد تا به شکلی 
متمرکز استانداردهای قابل استفاده این حوزه را 
تدوین کند؛ به عنوان مثال، می توان به ســازمان 
NIST اشاره کرد که استانداردها، چک لیست ها 
و سیاســتگذاری ها را در این حوزه انجام می دهد. 
از سوی دیگر، چندی پیش یک گزارش بین المللی 
حاکی از این بود که از هر 3گوشی ایرانی یک گوشی 
به بدافزارهــای مختلف آلوده اســت. با این حال، 
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات کشور به تازگی 
در گفت وگو با رســانه ها از تغییر نظام تقسیم کار 
سازمان های متولی امنیت سایبری کشور خبر داده 
است تا دیوار دفاعی کشور در برابر حملات سایبری 

بیش از گذشته تقویت شود.

خلأ پایش متمرکز
درحالی که بخش هــای مختلف با وظایف متعدد 

برای پایش حملات ســایبری در کشور فعالیت 
می کنند، اما آنچــه در این میــان مغفول مانده 
یک ســازمان متمرکز بــرای پایــش حملات 
سایبری اســت. مرکز ماهر )زیرمجموعه وزارت 
ارتباطات و فناوری(، مرکز افتا )زیرمجموعه نهاد 
ریاست جمهوری(، ســازمان پدافند غیرعامل و 
همچنین پلیس فتا در فهرست نهادهایی هستند 
که در حوزه امنیت ســایبری برای آنها وظایفی 

تعریف شده است.
مجتبی مصطفوی، کارشــناس امنیت سایبری 
در گفت وگو با همشهری با اشــاره به اینکه این 
ســازمان ها به طور غیرمتمرکز مشغول فعالیت 

هستند، پایش ها را کافی نمی داند.
به گفته مصطفوی »هرکدام از سازمان های متولی 
امنیت سایبری کشور بخشــی از کار را بر عهده 
گرفته اند و در حال انجام وظایف خود هســتند، 
اما از آنجا که این ســازمان ها به طور غیرمتمرکز 
مشــغول فعالیت هســتند، به نظر می رسد که 

پایش های آنها کافی نیست.«
این متخصص حوزه امنیت سایبری معتقد است 
که »این ســازمان ها در حالت کلی به سازمان ها 
و دســتگاه ها توصیه های عمومــی می کنند، اما 
»توصیــه« به تنهایی نمی توانــد اثرگذار و کافی 

باشد.«
مصطفوی در پاسخ به این پرســش که آیا لزوم 
یک نهاد فراقــوه ای یا فرادســتگاهی برای الزام 
ســازمان های کشــور به رعایت نــکات امنیتی 
احساس می شود، می گوید: »ما برای چنین کاری 
با مشکلات بســیاری روبه رو هستیم. یکی از این 
مشکلات، کمبود نیروی انســانی متخصص در 

حوزه امنیت است.« 
این در حالی اســت که عیســی زارع پــور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات هم چندی پیش 
با اشــاره به اینکه ضعف امنیت سایبری، پاشنه 
آشیل تحقق دولت هوشــمند و توسعه فناوری 
اطلاعات در کشور است، بر لزوم جراحی در این 

حوزه تأکید کرد.
به گفته او »اگر به حوزه امنیت ســایبری توجه 
جدی نشود، می تواند پاشنه آشیل دولت هوشمند 

و توسعه فناوری اطلاعات باشد.«
زارع پور تقســیم کاری که در این حوزه در کشور 
انجام شده را شــفاف و کارآمد نمی داند و معتقد 

است که این روند نیاز به تغییر دارد.

نیاز به تغییر در تقسیم کار
حالا پس از سخنان وزیر ارتباطات در مورد شفاف 
و کارآمد نبودن تقســیم کار در حــوزه امنیت 
سایبری کشور، محمد خوانساری، رئیس سازمان 
فنــاوری اطلاعات از لزوم تغییر در تقســیم کار 

متولیان این حوزه سخن گفته است.
خوانســاری با تأکید بــر نیاز به ســاماندهی و 
بازنگری در مصوبــات حوزه امنیت ســایبری 
یادآوری می کند که حدود 5سال از تقسیم کار 

دستگاه های فعال در این حوزه گذشته است.
او با اشاره به اینکه این تقسیم کار از سوی مرکز 
ملی فضای مجازی انجام شــده است، می گوید 
که قاعدتا با توســعه فناوری، حجــم خدمات و 
سرویس ها نسبت به 5ســال پیش بسیار بیشتر 
شده و امروز خدماتی که در حوزه فضای مجازی 
یا خدمات دیجیتال در اختیار مردم است، نسبت 

به 5سال گذشته اصلا قابل قیاس نیست.
به گفته او »بنابراین با این تغییرات، آن تقســیم 
کار ملی که در 5سال پیش انجام گرفته، اکنون 
دستخوش تغییراتی شده است؛ به عنوان مثال، 
در زمانــی ممکن بود کــه ســامانه هایی صرفا 
سامانه های کسب وکار تلقی شوند، اما امروز دیگر 
اینها سامانه ای نیستند که تلقی کسب وکاری از 
آنها شود و تبدیل به سامانه های مهمی شده اند 

که زندگی مردم به آنها وابسته است.«
خوانساری با ذکر یک مثال درباره اهمیت یافتن 
برخی از خدمات دیجیتال به مرور زمان می گوید: 
»زمانی ممکن بود که تاکسی های آنلاین خیلی 
مهم نباشــند، اما امروز و در شرایط فعلی بخش 
زیادی از زندگــی روزمره مردم براســاس این 
خدمات دیجیتال اســت. پس این سرویس اگر 
زمانی جزو ســرویس های کلیدی و مهم کشور 
نبوده، امروز چون مراجعات مردمی به آن خیلی 
افزایــش یافته، شــاید باید جزو ســرویس ها و 

خدمات کلیدی فضای مجازی و فضای دیجیتال 
تلقی شود.«

او به ایــن ترتیب، لــزوم بازنگــری و تغییر در 
تقســیم کاری که زمان زیادی از آن گذشــته 
را اجتناب ناپذیــر می داند و عنــوان می کند که 
پیشنهاد جدیدی را وزارت ارتباطات تهیه کرده 
اســت تا درنهایت مصوبه قبلی مرکز ملی فضای 

مجازی، مورد بازنگری قرار گیرد.
او یادآوری می کند که شرایط عملا طی یک سال 
گذشته تغییر کرده و این تغییرات باعث شده که 

تقسیم کارها مورد بازبینی قرار بگیرد.
با این حال، اگرچه خوانساری از تغییر در تقسیم 
کار نهادهای متولی امنیت سایبری خبر داده، اما 
همچنان اظهارنظری دربــاره یک نهاد متمرکز 

برای راهبری این حوزه صورت نگرفته است.

همکاری با روسیه
یکی از موضوعاتی کــه در کارگــروه همکاری 
مشترک ایران و روسیه مطرح شده، حوزه امنیت 
سایبری است. رئیس ســازمان فناوری اطلاعات 
تأکیــد می کند که مــا نه تنها با روســیه بلکه با 
بسیاری از کشــورهای دیگر در این حوزه ارتباط 

داریم.
به گفته خوانســاری »وقتی یک رخنه پذیری رخ 
می دهد یا اشکالی در یک نرم افزار به وجود می آید، 

اطلاع رسانی بین المللی انجام می شود.«
او »ماهر« را یک مرکز شناخته شــده بین المللی 
می داند که تبادل اطلاعاتِ نقصان ها و حوادث و 

رویدادهای امنیتی در آن انجام می شود.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات شکل همکاری 
با روســیه در حوزه امنیــت ســایبری را از نوع 
همکاری های عمومی می داند و می گوید: »درواقع 
تفاهمنامه ای بین روسیه و ایران در زمینه تبادلات 
حوزه امنیت مشخص شده که این تفاهمنامه از 
سوی دولت تأیید و برای تأیید نهایی به مجلس 

فرستاده شده است.«
به گفته خوانساری »در نهایت، در قالب آن چیزی 
که مجلس به ما اجازه می دهــد، همکاری هایی 

تعریف و اجرایی خواهد شد.«

تقویت سپر سایبری ایران 
درحالی که 5سال از تقسیم کار در حوزه امنیت سایبری گذشته، اکنون نیاز به بازنگری و ساماندهی این حوزه اجتناب ناپذیر شده است

 عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

 نابودی تومورهای سرطانی
 با ابتکار محققان ایرانی

2محقق ایرانی در همراهی با محققان دانشگاه رایس و کالج 
پزشــکی بیلور آمریکا با انجام آزمایشــاتی روی موش ها به 
نتیجه درخشانی در از بین بردن تومورهای سرطانی دست 
یافتند. به گزارش دانشگاه رایس، آنها دریافتند که تومورهای 
مزوتلیومای مرحله پیشرفته در موش ها فقط طی چند روز 
با درمان ترکیبی از ایمپلنت  های ســیتوکین و یک داروی 

مهارکننده از بین رفتند.
محققان ذرات تولید کننده دارو را که به اندازه سر یک میخ 
هستند، در کنار تومورها قرار دادند تا بتوانند دوزهای مداوم 
و بالای اینترلوکیــنIL-2( 2( را که یــک ترکیب طبیعی 
است، برای تحریک تولید گلبول های سفید خون و مبارزه 
با ســرطان تولید کنند. این ترکیب طبیعی توسط سازمان 
غذا و دارو به عنوان یک درمان ایمونوتراپی برای ســرطان 

تأیید شده است.
 ایــن مطالعــه کــه به صــورت آنلایــن در ســایت
 Clinical Cancer Research منتشر شد، آخرین مورد 
از یک رشته تحقیقات موفقیت  آمیزی بود که در آزمایشگاه 
محقق ایرانی و مهندس زیستی دانشگاه رایس، امید ویسه 
اختراع شده است، ازجمله تأیید ســازمان غذا و دارو برای 
شــروع آزمایش های بالینی این تکنولوژی بــرای بیماران 

سرطان تخمدان در پاییز امسال.
آماندا نش، دانشجوی فارغ التحصیل رایس، که همراه با سمیرا 
فتوت دیگر محقق آزمایشــگاه امید ویسه، چندین سال را 
صرف توسعه این فناوری ایمپلنت کرده است، گفت: از ابتدا، 
هدف ما ایجاد یک پلتفرم درمانی بــود که بتواند برای انواع 
مختلف اختلالات سیســتم ایمنی یا انواع مختلف سرطان 

استفاده شود.

کارخانه تولید سیتوکین ها شــامل دانه های آلژینات مملو 
 IL-2 از ده ها هزار سلول است که به طور ژنتیک برای تولید
طبیعی، یکی از 2 سیتوکینی که ســازمان غذا و دارو برای 
درمان سرطان تأیید کرده، مهندسی شــده اند. عرض این 
کارخانه ها فقط 1.5میلیمتر است و می توان آنها را با جراحی 
برای رســاندن دوزهای بالای IL-2 به طور مســتقیم کنار 

تومورها کاشت.
دکتر برایان برت، پروفسور و رئیس بخش جراحی قفسه سینه 
کالج بیلو گفــت: من از بیمارانی کــه مزوتلیومای بدخیم پلور 
دارند مراقبت می کنم. این یک تومور بدخیم بسیار تهاجمی در 
پوشش ریه است و درمان کامل آن با جراحی بسیار سخت است. 
به عبارت دیگر، در اغلب مواقع بخشــی از بیماری در بدن آنها 
باقی می ماند. درمان بیماری باقیمانده با ایمونوتراپی موضعی که 
تزریق موضعی دوزهای نسبتا بالای داروهای ایمونوتراپی است، 
می تواند روش جذابی برای درمان باشد. امید ویسه نیز گفت که 
مطالعه مزوتلیوما زمانی آغاز شد که برت و دکتر راوی غنتا در 
مورد نتایج اولیه آزمایش های سرطان تخمدان حیوانی که تیم 
ویسه با همکارانش در مرکز ســرطان اندرسون MD دانشگاه 
تگزاس انجام می   دادند، چیزهایی شنیده بودند. در ماه مارس، 
همکاران ویسه و اندرســون مطالعه ای منتشر کردند که نشان 
می داد ذرات تولیدکننده IL-2 می توانند تومورهای تخمدانی 
و کولورکتال )روده بزرگ( پیشــرفته در موش   ها را در کمتر از 
یک هفته ریشه کن کنند. ویســه درباره برت و غانتا گفت: آنها 
واقعا تحت تأثیر داده های بالینی که ما در مورد سرطان تخمدان 
داشــتیم، قرار گرفتند و می خواســتند بدانند که آیا از همین 
سیستم برای مزوتلیوما می توان  استفاده کرد یا خیر؟ مزوتلیوما 
به سرطان هایی اطلاق می شــود که در پوشش  های بافتی که 
اندام های داخلی را احاطه کرده و از آن محافظت می کنند، رخ 
دهد. حدود 80درصد موارد مزوتلیوما با قرار گرفتن طولانی مدت 
در معرض آزبست مرتبط است. ایمونوتراپی با داروهایی به نام 
مهارکننده ها با موفقیت هایی در درمان مزوتلیوما مواجه شده 
است. مهارکننده ها مستقیما ســرطان را از بین نمی برند، بلکه 
با آموزش سیســتم ایمنی بدن برای شناســایی و از بین بردن 

سلول  های سرطانی کار خود را پیش می برند.

بررســی های انجــام شــده در چیــن 
نشــان می دهــد ارزش بــازار جهانــی 
باتــری خودروهــای برقــی تــا ســال 
۲۰۳۰ بــه ۲۵۰ میلیارد دلار می رســد. 
وان گانــگ، رئیــس کنگــره جهانــی 
خودروهــای مبتنــی بــر انرژی هــای 
جدید در چین گفت: تقاضا برای این 
نــوع باتری هــا از ۳.۵ تراوات ســاعت 
فراتــر رود کــه نشــانگر اقبــال جــدی 
کشورهای مختلف جهان به استفاده 

از خودروهای برقی است.

 ۲۵۰ 
میلیارد دلار 

نســل بعدی مک بوک پــرو و آیپــد پرو 
همچنان تراشــه ۵نانومتــری خواهند 
داشــت. مینــگ- چــی کــو، تحلیلگــر 
نــام آشــنای دنیــای فنــاوری در حــوزه 
محصولات اپل دوباره روی پیش بینی 
خــود پافشــاری و اعــام کــرده کــه 
مک بــوک پــرو و آیپــد پــرو آتــی اپــل از 
تراشــه های ســاخته شــده بــر مبنــای 
فراینــد تولیــد ۳نانومتــری اســتفاده 

نخواهند کرد.

 ۵ 
نانومتری

سرپرست پژوهشگاه ملی مهندسی 
ژنتیک و زیســت فنــاوری از تولید ۳۳ 
کیت بیوشــیمی و ۱۰ کیت تشــخیص 
بیمــاری دام در ایــن پژوهشــگاه خبــر 
داد و گفــت: در مرحلــه اول ۵ کیــت 
در حــال طراحــی و تولید اســت. جواد 
محمــدی گفــت: بــر ایــن اســاس بــا 
دعوت از صنایع بزرگ، و دانشگاه ها 
بــرای همــکاری در عرصــه ســامت، 

فعالیت هایی را آغاز کرده ایم.
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شبکه اجتماعی

عدد خبر

دانش

 رشد یک شبکه اجتماعی جدید
 در مقابل اینستاگرام 

 اینســتاگرام و تیک تــاک سال هاســت کــه در دنیای 
شبکه های اجتماعی پیشتاز هستند اما یک برنامه جدید 
به نام BeReal، به تازگی توانسته توجه ها را به سمت خود 
جلب کند. به گــزارش انگجت، این شــبکه اجتماعی در 
گزارش جدیدی اعلام کرده که تعداد کاربران فعال روزانه 
آن  از 10میلیون نفر فراتر رفته است. آنها در این گزارش 
اعلام کردند با وجود داشتن کمتر از 30کارمند، می توانند 
تعداد کاربران فعال خود را به بیش از 100میلیون برسانند. 
البته این ماجرا تا حدودی به لطف کاربران TikTok است 
که با اشتراک گذاشتن نظراتشان درباره BeReal باعث 
شده اند که سیل توجه به ســمت این برنامه سرازیر شود. 
آخرین بار یک ماه پیش بود که BeReal در اپ استور در 
رتبه اول قرار داشت و از رتبه یازدهم به هفتم در فروشگاه 

گوگل پلی رفته است.

چندی پیش سایت The Information گزارش داد که 
تعداد کاربران فعال روزانه این پلتفرم در پایان ماه جولای 
به 7.9میلیون نفر رسیده، درحالی که این رقم تا ماه ژانویه 
Be- فقط2میلیون بوده است. با این حساب، تعداد کاربران 
Real از ماه ژانویه تا ژوئیه 295درصد بیشتر شده است.
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مدیرکل هماهنگــی، نظارت و 
خدمات 

شهری
پیگیری امور مناطق شهرداری از 
آغاز طرح ۳ماهه »راه خدمت« 
خبــر داد و گفت کــه این طرح با حضــور تمام 
دستگاه های نظارتی و ستادی در حوزه نگهداشت 
شهری طی ۳ماه )11هفته( در مناطق 22گانه 

تهران اجرا می شود.
به گزارش همشــهری، حل معضلات شهری با 
اســتفاده از تمام ظرفیت های ستادی و اجرایی، 
ایجــاد یکپارچگــی و هم افزایی بیشــتر میان 
واحدهای ســتادی در حوزه نگهداشت، ارتقای 
کیفیت خدمت رسانی به شــهروندان، افزایش 
رضایتمندی مردم و... مهم ترین اهداف این طرح 
هســتند. آنطور که رضا محمدی عنوان کرده، 
نگهداشت شهر وظیفه ذاتی شهرداری تهران است 
و هیچ گاه از آن غفلت نمی کند. به گفته او طرح راه 
خدمت مهم ترین طرح اجرایــی و طرحی نو در 
پایش عملکرد مناطق است؛ چراکه در طرح های 
قبل دستگاه های نظارتی شهرداری تهران، ارزیابی 
عملکرد واحدهای تخصصی را به عهده داشتند اما 
در این طرح از توان اجرایی و امکانات ســتادی 
مناطق برای رفع مشکلات محله ها استفاده شده 
و ارزیابی دقیق عملکرد توسط دستگاه های متولی 

)سازمان بوستان، پسماند و...( انجام می شود. 
محمدی در تشریح مراحل شناسایی مشکلات 
هم اینگونه گفت: »شــهرداران مناطق از طریق 
اطلاعات سامانه های ارتباطات مردمی و نظرات 
کارشناســی حوزه های اجرایی منطقه و نواحی، 
مشــکلات و معضلات را احصا کــرده و پس از 
جمع آوری اطلاعات، مأموریت ها را تعریف و در 
دستور کارگروه تخصصی در حوزه های مختلف 

اعم از خدمات شــهری و فضای ســبز و... قرار 
می دهند.« طرح، روز پنجشنبه با اجرا در مناطق 

4و 1۳ رسماً کلید خورد.
به گفته مدیرکل هماهنگی، نظارت و پیگیری 
امور مناطق شــهرداری در این طرح با حضور 
نیروهای ستادی و اجرایی اقداماتی در حوزه 
فنی و عمران )مرمت و مناسب ســازی معابر 
پیاده و لکه گیری آسفالت کوچه ها و خیابان ها 
و ...( در حوزه خدمات شهری )شست و شوی 
معابر، نهرها، لایروبی کانال ها، شست و شوی 
ایســتگاه های اتوبوس و المان های شهری و 
...( حوزه فضای ســبز )بازپیرایی شمشادها، 
آبیاری فضاهای سبز شهری و ...( حوزه پسماند 
)جمع آوری زباله ها، تخلیه و شست و شــوی 
مخازن زباله، مرمت سطل های زباله بوستانی 
و ....( حوزه حمل و نقل )رفع مشکل روشنایی 
ایستگاه های اتوبوس، بهبود وضعیت پایانه های 

تاکسی و ....( انجام می شود.

معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور گفت: بر اساس گزارش های 

عمرانی
دریافتی از استانداری ها، طی هفته دولت امســال 1۵هزار و ۸۳۰ پروژه عمرانی از 
سوی دستگاه های اجرایی در کشور افتتاح و به بهره برداری می رسند و 2۵۰1 پروژه 

عمرانی آماده کلنگ زنی هستند.
به گزارش همشهری، مهدی جمالی نژاد ضمن اعلام مطلب فوق اظهار کرد: بیش از 12۳ هزار میلیارد 
تومان برای بهره برداری 1۵هزار و۸۳۰ پروژه ای که آماده بهره برداری است، هزینه شده است. معاون 
عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور افزود: از این تعداد 21۷۷ پروژه مربوط به بخش 

خصوصی است.
رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور ادامه داد: بیشترین پروژه های آماده بهره برداری 
مربوط به استان گلستان با 1۳12 پروژه و بیشترین اعتبار هزینه شده مربوط به پروژه های استان 
خراسان رضوی با اعتباری معادل 1۹ هزار میلیارد تومان اســت.  جمالی نژاد اضافه کرد: در حوزه 
شهرداری ها، 1۶۵1 پروژه با اعتباری بیش از 4هزار و1۶۰ میلیارد تومان آماده بهره برداری و ۵2۳ 

پروژه آماده کلنگ زنی است.

خط ۶متروی تهران که از جنوب شــرق پایتخت تا 
شمال غرب شهر امتداد دارد، در فروردین سال1۳۹۸ 

با بهره برداری از ۳ ایستگاه شروع به فعالیت کرد.
به گــزارش همشــهری، اکنــون ایســتگاه های 
باقیمانده خط ۶ در حال تکمیل اســت تا در نهایت 
پایتخت نشــینان علاوه بر تردد راحت تر در شهر، 
از طریق حمل ونقل عمومــی زیرزمینی بتوانند به 
بهترین شکل ممکن خودشــان را به شبکه راه آهن 
سراسری برسانند؛ چراکه بخش جنوبی این خط به 
راه آهن متصل می شود. از قرار معلوم طبق برنامه قرار 
است ایستگاه ها و بخش  های باقیمانده از خط ۶ مترو 

در سال های 14۰1 و 14۰2 تکمیل و نهایی شود.
در این بین، در بازدید اخیــر تعدادی از نمایندگان 
تهران در مجلس شــورای اســلامی از این پروژه، 
قول های مساعدی برای کمک و همیاری درجهت 
برطرف شدن مشــکلات و موانع موجود بر سر راه 
توســعه جنوبی خط ۶ مترو داده شــد؛ چراکه این 
پروژه اکنون در انتظار تامیــن مالی ۵2۰۰میلیارد 

تومانی است.

تکمیل تونل های توسعه جنوبی تا پایان سال 
مدیرعامل شــرکت متروی تهــران و حومه درباره 
تکمیل خط ۶ مترو و توسعه جنوبی آن به همشهری 
می گوید: »موضوع تکمیل خط ۶ را باید به 2بخش 
تقســیم کرد؛ یک بخش از ایســتگاه دولت آباد به 
بالاست که آن را بخش اصلی خط ۶ می دانیم و بخش 
دیگر شامل قسمت پایینی ایستگاه دولت آباد می شود 
که به عنوان پروژه توسعه جنوبی خط ۶ مترو تعریف 
شده است. از ایستگاه دولت آباد به بالا یعنی بخش 
اصلی خط ۶، باتوجه به اینکــه در 2مرحله افتتاح و 
بهره برداری داشتیم، قسمت میانی خط باقی مانده 
اســت. بنابراین تا وقتی که قسمت میانی تکمیل و 
افتتاح نشود، خط ۶ کارکرد و بازدهی اصلی خودش 
را نخواهد داشت. پس در گام نخست تمام تلاشمان 
این است که قسمت میانی را تکمیل کرده تا قسمت 
شــمالی و جنوبی بخش اصلی خط۶ به هم متصل 
شود.« به گفته مسعود درستی، اینگونه تا حد زیادی 
از ایســتگاه دولت آباد تا محــدوده کن یکپارچگی 

حرکت ایجاد می شود.

به گزارش همشهری، در فاز توسعه جنوبی یعنی از 
ایستگاه دولت آباد به سمت جنوب خط ۶ مترو هم 
4ایســتگاه تا حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( 
درنظر گرفته شده است. درستی در توضیح بیشتر 
می گوید: »البته یک بخش دیگر نیز بعدها به توسعه 
جنوبی اضافه شد که از حرم تا ایستگاه شهرری فعلی 
در خط یک مترو را شامل می شود که این دو قسمت 
روی هم حدود 1۰کیلومتر طول دارد. در بخش دوم 
توسعه جنوبی که خط ۶ به شهرری متصل می شود، 
هدف این بوده  که خط ۶ و خط یک را در جنوب مسیر 
به یکدیگر وصل کنیم،  یک هاب ترانزیتی درجنوب 
شهر ایجاد شود و با راه آهن سراسری نیز تبادل مسافر 
صورت بگیرد. به عبارت دیگر این بخش از شهرری 
تبدیل به یک هاب ترانزیتی در جنوب شهر می شود 
که موضوعی بسیار مهم و حیاتی به حساب می آید.« 
برای بخش توسعه جنوبی در سال 14۰1 برنامه ما 
این اســت که با تکمیل تونل ها به ایستگاه شهر ری 
برسیم و ان شاءالله از سال آینده تلاش کنیم تا بتوانیم 
ایستگاه های مربوط آن را نیز به نوبت افتتاح کرده و 

وارد شبکه کنیم.« 
درســتی ابراز امیدواری می کند تا بــا افتتاح چند 
ایستگاه دربخش میانی خط ۶، یکپارچگی این مسیر 

از دولت آباد تا کن شــکل بگیرد. مدیرعامل شرکت 
مترو در این رابطه می گوید: »تلاش ما در شــرکت 
متروی تهران این است که تا پایان سال تعدادی از 
ایستگاه های بخش میانی و تعدادی از ایستگاه های 
محدوده بزرگراه ســتاری به بعد را افتتاح کنیم. با 
انجام این کار یکپارچگی دولت آباد تا محدوده کن 
شکل می گیرد. در ادامه چند ایستگاه عبوری باقی 
می ماند که آنها چندان ضروری نبوده و اولویت ندارد. 
البته آنها نیز به مرور و طی سال های آینده تکمیل و 

به شبکه اضافه خواهند شد.« 

نیازمند تأمین بودجه 
علــی مزینانــی، مجری خــط ۶ متــروی تهران 
درباره آخرین وضعیت توســعه جنوبی این مسیر 
به همشــهری می گوید: »خط ۶ متــرو در مجموع 
42کیلومتر است که فاز اصلی آن شامل ۳2کیلومتر 
می شود. همچنین توسعه جنوبی این خط به طول 
تقریبی 1۰کیلومتر درحال انجــام بوده که از 2فاز 
تشکیل شده اســت که فاز نخست به طول تقریبی 
۶.4کیلومتر تا ضلع شمالی و شرقی حرم عبدالعظیم 
حسنی)ع( امتداد دارد و شامل 4ایستگاه)صفائیه، 
شهید غیوری، ضلع شمالی حرم و ضلع شرقی حرم( 

می شود.« 
به گفتــه او، میزان پیشــرفت تونلی فاز نخســت 
1۰۰درصد بوده و میزان پیشــرفت ایستگاهی نیز 
به حدود 4۰درصد می رسد. مزینانی اضافه می کند: 
»برای تکمیل فاز نخست به نرخ امروز درحدود ۳هزار 
و ۷۰۰میلیارد تومان اعتبار مالی نیاز است. درصورت 
تامین مالی به موقع پروژه در سال جاری، می توانیم 
ظرف مدت 12 تا 14ماه یعنی در ســال 14۰2 فاز 
نخست را تکمیل کرده و به بهره برداری برسانیم. فاز 
دوم هم که پیشنهاد آن در سال ۹۷ مطرح و اجرای 
آن از حدود سال 14۰۰ آغاز شد، شامل یک ایستگاه 
)ایســتگاه راه آهن( و یک پایانه تجمیعی می شود و 
به نرخ امروز حدود 1۵۰۰میلیارد تومان بودجه نیاز 
دارد. پس از تکمیل فاز نخست، تکمیل فاز دوم هم 
حدود 2 تا 2.۵سال  زمان لازم دارد. البته اگر تامین 
اعتبار به موقع صورت بگیرد، می توانیم فاز اول و دوم 
را همزمان باهم پیش برده و در سال 14۰۳ توسعه 
بخش جنوبی را به طور کامل به بهره برداری برسانیم. 
فعلا درحال اجرای تونل ها هستیم تا پروژه متوقف 
نشــود، اما برای ادامه پیدا کردن کارها باید امسال 
دســت کم 2۰۰میلیارد تومان منابع مالی به پروژه 

تزریق شود.«

متروبهراهآهنوصلمیشود
با تکمیل خط۶  متروی پایتخت

 طرح ۳ماهه »راه خدمت«
در مناطق کلید  خورد

بهره برداری از 15830 پروژه عمراني

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

تأکید رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران
واگن های قدیمی بازسازی شوند

رئیس کمیســیون عمــران و حمل ونقل 
شورای شهر تهران با تأکید بر اینکه ناوگان 
ریلی پایتخت، به طورجدی نیازمند افزایش 
واگن  اســت، گفت: تا زمان تولید و خرید 
واگن های نو نمی توان منتظر ماند و باید واگن های فرسوده ای که 
زمان اورهال و تعمیرات کلی آنها فرارسیده است، بازسازی شوند.

به گزارش همشهری، خرید تجهیزات و قطعات نو برای بازسازی 
و نوسازی قطارهای مترو از اهمیت و ضرورت ویژه ای برخوردار 
است. سیدجعفر تشکری هاشمی با بیان این مطلب تأکید کرد: 
»نوسازی ناوگان متروی تهران از دولت های قبل مورد بررسی 
و پیگیری بود، اما به نتیجه نرســید و در شورای ششم به دنبال 
راهکاری برای خروج از مشکلات کنونی هستیم. البته شهرداری 
تهران و شــرکت بهره برداری متــرو، قول داده انــد که هرچه 
سریع تر ۶۳۰دســتگاه واگن مترو خریداری کنند و خبرهای 
امیدوارکننده ای هم رسیده مبنی بر اینکه دولت در حال پیگیری 
است تا خرید واگن های نو برای متروی تهران از محل کمک های 
دولتی امکان پذیر شــود.« او در ادامه افزود: »باید پذیرفت که 
نه تنها تأمین تمامی قطارهای متــروی موردنیاز تهران، بلکه 
خرید یک رام قطار برای ورود به چرخه خدمات رسانی در مترو 
نیز مستلزم صرف وقت و هزینه فراوانی است. البته این موضوع 
به معنای آن نیست که دست روی دســت بگذاریم؛ کمااینکه 
پیگیر خرید واگن های نو هســتیم و در همین راستا قراردادی 
با شرکت مپنا منعقد شده است.« تشکری هاشمی با بیان اینکه 
قرار است بخشی از واگن های موردنیاز متروی تهران از طریق 
این شرکت تولید شود، تأکید کرد: »این موضوع هم نیازمند طی 
شدن مراحل اولیه و  اخذ اســتانداردهای لازم است؛ به همین 
دلیل بازسازی واگن های فرسوده هم باید موردتوجه قرار گیرد.«

تخصیص اعتبار برای خرید تجهیزات

آن طور که تشکری هاشمی گفته در جلسه اخیری که نماینده 
معاونت مالی و اقتصاد شهری شــهرداری تهران و مدیرعامل 
وقت شرکت بهره برداری مترو حضور داشــتند، مقرر شد تا با 
بودجه ای که در اختیار این شــرکت قرار می گیرد، تجهیزات و 
قطعات موردنیاز تأمین و بازسازی واگن های مترو شروع شود. 
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران در ادامه 
عنوان کرد: »به نظر می رسد این اقدام یک قدم بزرگ برای تجهیز 
و تقویت ناوگان ریلی پایتخت باشــد؛ زیرا هم شهرداری تهران 
متعهد شده که به طورجدی پیگیر این مسئله باشد و هم شرکت 
بهره برداری مترو موظف است که قراردادها را با واگن سازهای 
داخلی و خارجی به سرعت منعقد کند؛ بنابراین امیدواریم با این 

اقدام بتوانیم از معضلات کنونی حمل ونقل ریلی خارج شویم.«

مالک شریعتی
نماینده مردم تهران در مجلس

بدهی های انباشته دولت به شهرداری، 
مقولــه ای اســت کــه از ســال های دور 
شاهد آن هســتیم. دولت های پیشین، 
بدهی های انباشته به شهرداری دارند که 
مشاهده می شــود دولت سیزدهم برای 
پرداخت ســهم قانونــی شــهرداری، عزم 
جــدی دارد و رئیس جمهور دســتور داده 
تا ســریع تر ایــن ســهم به ویــژه در بخش 

حمل ونقل پرداخت شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

حمل و نقل

خبر

مهــدی صالحــی، شــهردار منطقــه2 از 
اســتقرار140نیروی خدمــات شــهری از 
14شــهریور در پایانه مرزی زرباطیه خبر 
داد و گفــت: »برنامه ریزی هــای لازم 
جهت خدمات رســانی به زائران توســط 
ســتاد اربعیــن شــهرداری تهــران انجــام 
شــده و بــر همیــن اســاس، نیروهــای 
خدمات شــهری منطقــه در پایانه مرزی 
زرباطیه )مهران( در قالب 2تیم، اقدام به 

پاکسازی مسیر خواهند کرد.«

140
نیروی خدماتی

معــاون فرهنگــی ســازمان فرهنگــی و 
هنری شــهرداری تهران از حضور 10هزار 
نوجــوان تهرانــی در جشــنواره »ماجرای 
اردو« خبــر داد.  به گفته ســیدعلیرضا، 
فاطمیــان پــور هــدف از برگــزاری ایــن 
جشــنواره کشــف توانمندی و استعداد 
نوجوانــان اســت. او تأکیــد کــرده کــه بــا 
برگــزاری اردوی نیــم روزه، نوجوانــان 
درکلاس و کارگاه هــای فرهنگــی، هنری 
و ورزشــی شــرکت می کننــد و به دلیــل 
اســتقبال خوب مخاطبان، جشــنواره تا 

پایان سال اجرا می شود.

10000
نوجوان

 اجرای 30پروژه در راستای
توسعه اقتصادی کشور

مدیرعامل سازمان پایانه ها و پارک سوارهای شهرداری تهران از 
اجرای ۳۰پروژه تا پایان امسال خبر داد و گفت که اجرایی شدن 

این طرح ها در توسعه اقتصادی کشور تأثیرگذار خواهد بود.
به گزارش همشهری، خدمت رسانی در پارک سوارها در 2حوزه 
لجســتیک )مدیریت کالا و...( و پایانه ها )جابه جایی مسافران( 
انجام می شــود و به گفته مهدی وحدت کار ۳۰پروژه در هر دو 
بخش، اجرایی خواهند شد. آنطور که مدیرعامل سازمان پایانه ها 
و پارک سوارهای شهرداری تهران عنوان کرد پروژه بندر خشک، 
مراکز لجســتیک درونی و توزیع و تجمیع مویرگی بار ازجمله 
طرح هایی هستند که به شدت به اقتصاد کشور کمک و بخش 
قابل توجهی از اقتصاد را به خود وابســته می کنند. او همچنین 
تأکید کرد این پروژه ها در توسعه کسب وکارها بسیار مؤثر است 
و ارتباط و وابستگی تنگاتنگی با انواع بخش های تجاری دارد. 
وحدت کار در ادامه از راه اندازی ســرویس های لجستیک خبر 
داد و گفت: »اعتبار غالب این طرح ها از محل ســرمایه گذاری 
است و باتوجه به اینکه فرایند مردمی سازی امور، جزو برنامه ها و 
دستور شهردار تهران بوده، به سمت جذب سرمایه گذار رفتیم؛ 
بنابراین ۸۰درصد طرح ها، مدل سرمایه پذیری دارند و صاحبان 
کسب وکار در زمینه های مختلف ازجمله صنایع و حمل ونقل و 

دیگر بخش ها وارد عمل می شوند.«

راه اندازی سامانه مدیریت ناوگان سنگین 
به گفته وحدت کار ســامانه AVLS)کنترل و مدیریت ناوگان 
سنگین شهر تهران( راه اندازی شده است. او با بیان اینکه سامانه 
چند گام دارد، عنوان کرد: »مرحله اول روی میکســرهای بتن 
اجرایی شده اســت؛ به گونه ای که درگذشته هیچ اطلاعاتی از 
این خودروهای سنگین وجود نداشــت، اما با این اقدام اکنون 
میکسرها قابل مدیریت هســتند.« به گفته او، اطلاعات مربوط 
به سرعت وسیله نقلیه، سرعت بارگیری، سامانه توزین )باسکول 
دیجیتال(، بار برگ و... در اختیار پلیس نیز قرار دارد. همچنین در 
گام بعدی مدیریت خودروهای نخاله بر، حمل آسفالت و وسایل 

نقلیه پخش در سامانه AVLS انجام می شود.

مهدی امیری
مدیرکل آموزش شهروندی شهرداری تهران

87درصــد شــهروندان، آپارتمان نشــین 
هســتند و ضــرورت دارد تــا بــرای ارتقای 
فرهنــگ آپارتمان نشــینی آموزش هایی 
در 4موضــوع قوانیــن و حریم خصوصی 
در آپارتمان، محیط زیســت و پســماند، 
ایمنــی و مدیریت بحران و همســایگی و 
مشارکت اجتماعی ارائه شود؛ بنابراین 
در گام اول 30محلــه از 22منطقــه بــرای 

اجرای این طرح انتخاب شده اند.

ایستگاه
دولتآباد

بخش جنوبی خط6

تقاطع با 
ایستگاه 
راه آهن شهری

ایستگاه
شهرری

خط6ازابتداتاانتها
 طول: 32 کیلومتر

 تعداد ایستگاه: 27 ایستگاه
 تعداد ایستگاه تبادلی با سایر خطوط: 7 ایستگاه

 تعداد مناطق تحت پوشش: 9 منطقه 
 طول بخش توسعه جنوبی:10 کیلومتر

 تعداد فاز عملیات پروژه توسعه جنوبی: 2 فاز
 طول فاز نخست: 6500 متر

 مسیر فاز نخست: ایستگاه دولت آباد تا 
ایستگاه حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع(
 پیشرفت فیزیکی فاز نخست: 58 درصد 

 طول فاز دوم: 3500 متر
 مسیر فاز دوم: از حرم حضرت عبدالعظیم 

حسنی تا ایستگاه راه آهن سراسری
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در سايه انصاف
انصاف از مهم ترین ارزش های اخلاقی است

اندر احوالات کوهنوردی 
کوهنوردی ورزشی پرهیجان اســت که هدف آن رسیدن به قله 
کوه است و طی این مســیر چالش های مختلفی را رقم می زند 
که تنها با استفاده از تکنیک ها و ابزارهای خاص خودش مرتفع 
خواهد شــد.حتی به عبارتی می توان گفت که کوهنوردی یک 
ورزش به شدت فنی است که نیازمند یادگیری تکنیک و استفاده 
از ابزارهای مخصوص است.اما در کنار کوهنوردی حرفه ای،  این 
ورزش علاقه مندان بسیاری دارد و برخی نیز به صورت تفریحی 
آن را انجام می دهند.کوهنوردی محرک هیجانات است و مزایای 
بی شــماری دارد که بعضی از آنها عبارتنــد از:  بهبود وضعیت 
و حالات روحی و تأثیر مشــهود در کاهش میــزان اضطراب و 
افسردگی، چربی ســوزی و کمک به حفظ وزن بدن در محدوده 
سلامت، عدم ابتلا به بیماری هایی مانند نقرس، تولید هورمون های 
شادی آور و تجربه زندگی شادتر، افزایش خون رسانی به عضلات 
مختلف بدن، جلوگیری از بی خوابی های شبانه، دور شدن از فضای 
آلوده شهری، جلوگیری از ابتلا به دیابت و... اما در کنار اینها یکی از 

مهم ترین فواید کوهنوردی تقویت عضلات قلب است.
این ورزش باعث افزایش پمپاژ خون از قلب می شود که سبب بالا 
رفتن ضربان قلب و در نتیجه بالاتر رفتن ســرعت جریان خون 
در رگ ها می شــود.همچنین موجب افزایش ۶برابری ظرفیت 
مویرگ ها می شود که در نهایت موجب می شود جریان خون هر 
چه ســریع تر و باکیفیت بهتر به نقاط مختلف بدن، ازجمله مغز 
و قلب، برسد. کوهنوردی برای زانو نیز ورزش مفیدی محسوب 
می شود.با افزایش سن ترشــح مایع غضروف ساز کاهش یافته و 
ممکن است منجر به آرتروز شود به همین دلیل پزشکان توصیه 
می کنند جهت جلوگیری از کاهش ترشح این ماده و بهبود درد 
زانو، کوهنوردی با شــیب ملایم در خلال فعالیت های افراد قرار 
گیرد.کوهنوردی با شــیب تند، درد زانــو را افزایش خواهد داد.
همچنین با انجام کوهنوردی، ظرفیــت ریه ها افزایش می یابد، 
از بروز کبــد چرب جلوگیری می کند، خون رســانی به عضلات 
پا افزایش و چهار ســر راه افزایش یافته و پاها خوش فرم و مقاوم 
می شوند.  لاغری نیز از مزایای کوهنوردی است. در کنار اینها اما 
معایبی نیز دارد که عبارتند از: خشکی پوست به دلیل سرد شدن 
هوا در ارتفاع، سردرد، تهوع و ســرگیجه به دلیل کاهش میزان 
اکسیژن در ارتفاع، مشکلات پوســتی بر اثر تابش مستقیم نور 
خورشید. همچنین افراد مبتلا به بیماری های قلبی،  دیسک کمر 
و... نیز باید از انجام کوهنوردی خودداری کنند. یکی از چالش های 
مهم در کوهنوردی، خستگی در کوهستان است که بین شما و 
موفقیت و امنیت قرار خواهد گرفت.علاوه بر این، در مسیرهای 
طولانی با قله های مرتفع، سرعت برابر با ایمنی است؛ زیرا هر چه 
صعود و فرود سریع تری داشته باشید، احتمال اینکه گرفتار توفان 
شــوید یا با گرمای خطرناکی مواجه شوید یا در معرض خطرات 
دیگری قرار بگیرید، کمتر می شود. به همین دلیل حفظ سرعت 
مناسب در صعود و فرود، به سطح بالایی از مهارت فنی و آمادگی 
بدنی نیاز دارد؛ پس تا جایی که می توانید، برای یک کوهنوردی 

ایمن آموزش ببینید.

پرسیاوشان
پرسیاوشان یکی از زیباترین انواع سرخس هاست که 
برگ هایی ریز، توری مانند و سبزرنگ دارد.این گیاه به 
سایه و نور غیرمستقیم علاقه فراوانی دارد با وجود این 
می تواند یک یا دو ساعت در معرض نور مستقیم آفتاب 
باشد. پرسیاوشان به آبیاری زیادی نیاز دارد. از فروردین 
تا اوایل مهرماه، هفته ای یک یا دو بار آن را آبیاری کنید. 
از آذر تا اواخر اســفند هم هر 10روز یک بار به آن آب 
بدهید. در طول بهار و تابستان، ماهی یک بار به گیاه 
خود کود بدهید. با آمدن پاییــز، کوددهی را متوقف 
کنید، چون گیاه وارد دوره خفتگی می شــود و دیگر 
نیازی به رشــد فعال ندارد. اگر برگ های گیاه لوله ای 
شکل شدند، پیچ خوردند، نوک آنها خیلی خشک شد 
یا دچار ریزش مداوم شدند، یعنی هوا برای آنها بیش 
از حد خشک است و گیاه به آب و رطوبت بیشتری نیاز 
دارد. اگر برگ های سبز به قهوه ای تغییر رنگ دادند، 
احتمالا یعنی آبی که برای آبیاری گیاه استفاده کردید 

سنگین و دارای املاح زیادی بوده است. 

در انجام حوائج مردم بكوشید
آیت الله شیخ حســنعلی اصفهانی معروف به شیخ نخودکی 
از علمای دارای کرامات متعدد بود. تشــرف به محضر امام 
رضا)ع( یکی از کرامات ایشان اســت.این عارف و فیلسوف 
بزرگ در سال 1321در سن 80سالگی همانطور که خودش 
تاریخ فوتش را پیش بینی کرده بود مرحوم و در جوار حرم 
حضرت علی بن موســی الرضا)ع( در صحن عتیق به خاک 

سپرده شد. 
ایشــان توصیه مي کردند: »نمازهای یومیــه خویش را در 
اول وقت آنها به جای آور. در انجام حوائج مردم، هر قدر که 
می توانی بکوش. بدان  که انجام امــور مکروه، موجب تنزل 
مقام بنده خدا می شود و به عکس، انجام مستحبات، مرتبه او 
را ترقی می بخشد. عمده نظر در دو مطلب است، یکی غذای 
حلال، دوم توجه در نماز و اصلاح آن. اگر این دو درســت 
باشد، باقی درست اســت. بین الطلوعین را به چهار قسمت 
تقسیم کنید: یکی اذکار و تسبیح، دیگر ادعیه، سوم قرائت 

قرآن و بالاخره فکری در اعمال روز گذشته«. 

بخشــی از توصیه های مرحوم آیت الله شــیخ حسنعلی 
اصفهانی معروف به شــیخ نخودکی، در کتاب »نشان از 

بی نشان ها«

حرکت

جوان کاسبی در حرم علی بن موسی الرضا)ع(، خدمت آیت الله میلانی رسید و گفت:  »در اطراف 
حرم مغازه ای دارم. در ایامی که شهر شلوغ است و زائر زیاد،  قیمت اجناس را کمی بالا می برم. 
حكم این کار من چیســت؟« آیت الله میلانی فرمود: » این کار بی انصافی است.« مغازه دار 

خوشحال از این پاســخ و اینكه آقا نفرمودند حرام است ، کفش هایش را زیربغل گذاشت و دست بر سینه 
عقب عقب خارج  شد. آقای میلانی با دست اشاره کرد به او که برگردد،  برگشت. آقا کنار گوش اش گفت: 
 »داستان کربلا را شنیده ای؟« گفت:  » بله« گفت: »می دانی سیدالشهدا علیه السلام تشنه بودند و تقاضای آب 
کردند و عمر سعد آب را از او دریغ کرد؟« مغازه دار گفت: » بله آقا شنیده ام.« آقای میلانی فرمود:  »آن کار عمر 

سعد هم بی انصافی بود!«  در میان ارزش ها و فضایل اخلاقی و تعالیم دینی یكی از مهم ترین و 
مورد تأکیدترین آنها »انصاف« است؛ فضیلتی که اگر رعایت شود،  زندگی خودمان و دیگران 
بر مدار آرامش می چرخد. فرقی نمی کند چه کسی باشیم و کجا ایستاده باشیم، در هر مرتبه و 
نقش و جایگاهی، موقعیت های بسیاری برای آزمودن میزان انصاف مان قرار دارد. رعایت این 
فضیلت اخلاقی آنقدر مورد تأکید است و نزد خداوند باارزش که پیامبر اکرم)ص( فرمودند: 
»اگر قرار باشد بلایی بر شهری نازل شود و در آن شهر که همه گناهكار هستند فقط یک 

نفر اهل انصاف باشد خداوند به خاطر همان یک نفر، بلا را از آن شهر برطرف می کند.«

گزارش

حسن موسوی؛ مربی ورزش و پژوهشگر سلامت

انصاف به زبان ساده 
انصاف یعنی حق دادن به دیگران، یعنــی خودت را به جای طرف 
مقابل قرار دهی. وقتی این اتفــاق بیفتد هر چه را که برای خودت 
دوست داری و می پســندی برای دیگران هم می پسندی و از هر 
آنچه آزار می بینی و برایت ناپسند است،  برای دیگران هم ناپسند 
می شــماری. اگر به دیگران هم حق بدهی و خــودت را جای آنها 
بگذاری،  به کسی ســتم نخواهی کرد. اگر قاضی باشی،  عادلانه و 
درست قضاوت می کنی. اگر فروشنده باشــی، جنس نامرغوب و 
کالای تاریخ گذشــته نمی فروشی، اگر همســر باشی، خستگی و 

تلاش همسرت را برای زندگی می بینی. 
حجت الاسلام محمد رضا زائری، نویسنده و پژوهشگر حوزه دین، با 
بیان اینکه انصاف یکی از پرتکرار ترین و پربسامدترین مضامین نقل 
شده در روایات متعدد از پیامبر و اهل بیت)ع( است، به همشهری 
می گوید: »این فضیلت و ارزش حتی در نگاه غیراسلامی نیز به عنوان 
برترین فضیلت اخلاقی بشری دانسته شده و متفکران مختلف نیز 
از آن به عنوان قاعده طلایی در مباحث زندگی انسانی یاد کرده اند. 
لازمه انصاف در حوزه های مختلف زندگی این اســت که انســان 
خودش را از چشم دیگران ببیند یا به قول تولستوی نویسنده روس، 
انسان کفش دیگران را به پا کند. اگر این اتفاق در روابط زناشویی، 
روابط کاری و... بیفتد و ما شــرایط دیگران را ببینیم بســیاری از 

مسائل حل می شود.«
 زائری در این خصوص به روایتی از امام صادق)ع( اشــاره کرده و 
می افزاید:  » ایشــان فرمودند اگر هر کدام از مردم می دانستند هر 
کس در چه شــرایطی و با چه موقعیتی به دنیا آمــده،  دیگری را 
سرزنش نمی کردند. اگر این حدیث و ابعاد آن را درنظر بگیریم به 
خوبی دیگران را درک خواهیم کرد،  عصبانی نخواهیم شــد و در 

ارتباط با آنها انصاف را درنظر خواهیم گرفت.«

باغ گل

روشنا

تأثیر انصاف در زندگی 
حضــرت علــی)ع( در نامــه 
31نهج البلاغــه خطــاب بــه 
فرزندشان حضرت امام حسن 
مجتبــی)ع( می فرمایند: » ای 
پسرم خودت را ترازو و معیار 
و میزان روابط با دیگران قرار 
بده. هرچه را که برای خودت 
می  پسندی برای دیگران هم 
دوست داشته باش و بپسند 
و هــر چه بــرای خودت 
نمی پسندی برای دیگران 
هــم مپذیر و مپســند. 
و ظلم نکــن همانطور 
که دوســت نداری 
دیگران بــه تو ظلم 
کنند و بــه دیگران 
نیکی کــن همانگونه 
که دوست داری دیگران به تو 
نیکی کنند. و برای خودت هر چیزی را که از دیگران بد می پنداری، 
بد حساب کن و مپذیر و هر چیزی را هم که در خودت می پسندی 
از دیگران هم بپســند و بپذیر.« این همان خــود را جای دیگران 
قرار دادن و درک کردن طرف مقابل است که اگر رعایت شود به گفته 
حجت الاسلام زائری،  زندگی را خوش و شیرین کرده و جلوی تنش ها 
و اضطراب ها و آشوب ها را می گیرد. این پژوهشگر و دانش آموخته 
دکتری ادیان می افزاید: »رعایت انصاف،  انسان را خوش بین می کند 
و او فرض را بر خوبی و درستی می گذارد. نگاهش به زندگی مثبت 

شده و در فضایی نیک زندگی خواهد کرد و بر عکس اگر بی انصافی 
شود، به دیگران ظلم شده و افراد دچار ظن و گمان بد خواهند شد، 
 افکار منفی رواج یافته،  ستم و درگیری رخ خواهد داد و فضایی منفی 

غالب می شود که همه آسیب خواهند دید.« 

انصاف ساده لوحی نیست 
می توان کالایی را که همه نیازمند آنند گران کرد و سود برد، می توان 
در روزهای بارانی فقط مسافر دربست سوار کرد و سود برد، می توان 
بیماری را بی دلیل عمل کرد و سود برد، می توان کالای بی کیفیت 
تولید کرد تا مشــتری در زمانی کوتاه مجبور بــه خرید دوباره آن 
شــود، خیلی کارها می توان انجام داد و ســود برد که لازمه اش 
کنارگذاشتن انصاف است اما آنها که اینگونه عمل نمی کنند، 
 آنها که در هر موقعیتی خودشان را جای دیگران قرار داده 
و انصاف را رعایت می کنند نه ساده لوح هستند 
و نه نابلد. زائری در این خصوص می گوید:  
» ساده لوحی وقتی اســت که ما موضوعی 
را متوجه نشده باشــیم اما در انصاف،  فهم 
ما کنار نمی رود بلکه زاویه دید جدیدی 
به ما اضافه شده است. رفتار منصفانه از 
موضع انفعال و ذلت و ناتوانی نیست بلکه 
از موضع قدرت است و کسی که انصاف 
به خرج می دهد یک فرد قوی است.« 

انواع انصاف
براساس تفاسیر آیات قرآن،  انصاف 
بر 3دســته تقسیم شــده است. 
انصاف در سخن، انصاف در عمل و 

انصاف در قضاوت.
  انصاف در ســخن: بیان و 
پذیرش ســخن حــق اگرچه 
برخلاف منفعت شــخص یا 
اقوام و دوســتان او باشد را 
به انصاف در ســخن تعبیر 
کرده اند. خداونــد در آیه 
1۵2 ســوره انعام توصیه 
به رعایت انصاف در زمان 
ســخن گفتــن کرده 

است.
  انصاف در عمل: 
انصــاف ورزی در رفتارهای 
متقابل اجتماعی را از عوامل کاهش آسیب های اجتماعی و ایجاد 
محیط سالم برای زندگی معرفی کرده اند. امام علی)ع( رعایت انصاف 

با خدا، مردم، خویشان و زیردستان را از مالک اشتر خواهان است.
  انصاف در قضاوت: رعایت انصــاف در حوزه امور قضایی و میان 
دوطرف دعوا به عنوان یکی از مهم ترین دســتورات دینی و اخلاقی 
مورد تأکید قرار گرفته شده است. قرآن در آیات متعدد به کسانی که 
بین مردم به قضاوت و حکم کردن می پردازند، توصیه به رعایت عدل، 
قســط و انصاف داده و از عواقب انحراف از مسیر حق و انصاف ورزی 

برحذر داشته است.
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محمد باریكانیگردشگری
دبیرگروهزیستبوم

دفاترخدماتمســافرتیوگردشگریکشورفروش
تورهایویژهجامجهانیراآغــازکردهاندونگاهیبه
قیمتهایبستهتورهایجامجهانینشانمیدهد،
قیمتتورهایگردشگریبهمقصدقطربرایتماشای
مسابقاتجامجهانی2022وبازیهایایران،بین300

تا800میلیونتوماننوساندارد.
پیشترودردومتیرماهسالجاریروزنامههمشهری
درگزارشیازآغازفروشبلیتهایجامجهانیقطر
بهدفاترخدماتمسافرتیخبردادوبهنقلازانجمن
صنفیدفاترخدماتمســافرتهواییوجهانگردی
ایراناعلامکردکه»یکشرکتهمکار«کهآنزمان
مشخصنبودکدامشرکتاستوبعدهامعلومشد،
یکیازپلتفرمهایفروشآنلاینخدماتگردشگری
اســت،تعداد9هزاربلیتبرای3بازیگروهیایران
درجامجهانی2022قطرواردکشورکردهوبلیتها
رادراختیاردفاترخدماتمســافرتیقراردادهاست.
آنزمانقیمتهربلیتبازهایایراندرجامجهانی
قطر950دلاراعلامشــدکهدفاترخدماتمسافرتی

میتوانستندبا5درصدکمیســیونبهمسافرانقطر
بفروشند.قیمت3بلیتبازیهایایراندرجامجهانی
قطرآنروزباقیمت32هزارتومانیدلاربه2850دلار
برابربا91میلیونو200هزارتومانمحاسبهمیشد.
بررســیهایآنروزهمشهریمشــخصکردکه
3بازیایراندرقطرکهطی10روزانجاممیشــود
بانرخبســتهتورهاییکهبایدعرضهمیشد،مبلغی
بیــشاز150میلیونتومــانبود.دفاتــرخدمات
مسافرتینیزملزمبودندحداقل150بلیتوحداکثر
300بلیتازپلتفرمفروشآنلاینخدماتگردشگری

خریداریکنند.
حالاامابراساسآخریننرختورهایجامجهانیقطر
دردفاترخدماتمسافرتیکهشــامل10روزاقامت
درآنکشورودیدن3بازیایراندرآنکشوراست،
اگریکایرانیتصمیمبهخریدتورهای10روزهقطر
باشرطتماشایهرسهبازیایرانداشتهباشد،باید
رقمیمعادلحدود300میلیونتومانتا800میلیون

تومانهزینهکند.

نرخ های عجیب
برخیدفاترخدماتمســافرتیکــهموفقبهخرید
بلیتهایجامجهانیقطرازآنشرکتهمکارشدهاند،

بستههایسفربهقطررابانرخیعجیبقیمتگذاری
کردهاند؛مثلاقیمتبلیتبازیاولایرانباانگلستان
براساسدرجهحضوردرجایگاهدرجهسهتماشاچیان
بهترتیب445دلاروبانرخدلار29هزارتومانی،حدود
13میلیونتومان،حضوردرجایگاهدرجهدو595دلار
معادل17میلیــونو255هزارتومــانوحضوردر
جایگاهنخست،680دلارمعادل19میلیونو720هزار

توماناست.
تماشــایبازیدومایرانبــاولزامــاگرانترتمام
میشــود.بدینترتیبکهحضوردرجایگاهسهاین
بازی440دلارمعــادل12میلیونو760هزارتومان
وباحضــوردرجایگاهدرجــهدوم،630دلارمعادل
18میلیونو270هزارتومانوباحضــوردرجایگاه
درجهیک850دلار،معــادل24میلیونو650هزار

تومانبرایمسافرانقطرآبمیخورد.
بازیسومایرانباآمریکاامابازهمگرانترشدهاست.
حضوردرجایگاهدرجهســهاینبازیبرایمســافر
ایرانیتورهــایجامجهانیقطــر555دلارمعادل
16میلیونو95هزارتومان،تماشایبازیدرجایگاه
درجــهدو،640دلارمعادل18میلیــونو560هزار
تومانونشستندرجایگاهدرجهیکبرایتماشای
ایندیدارهم790دلار،معادل22میلیونو910هزار

تومانهزینهدارد.اینارقامتنهانرخبلیتتماشــای
بازیهاستکهازمسافرگرفتهمیشودوشاملبسته
کاملتورنیســت.مســافرانایرانیقطر2022تنها
باخریدتورهایجامجهانیوداشــتنبلیتبازیها
میتوانندواردقطرشــوندوهزینهبلیتهاجدایاز
قیمتتوراستکهبایدبهشرکتخدماتمسافرتی

پرداختشود.

اقامت نجومی
هزینه10شباقامتدرهتلهای4ستارهو5ستاره
قطرنیزجداگانهمحاسبهشدهومسافرانایرانیبرای
10شباقامتدریکهتل4ستارهکهصبحانهرایگان
میدهدبایدبرایاتاقیکتخته10هزارو200دلار
معــادل295میلیونو800هزارتومــانوبرایاتاق
2تختهدرهمینهتل147میلیونو900هزارتومان
پرداختکند.هتلهای5ســتارهاماقیمتبالاتری
دارندوایرانیهاییکهقصدخریدتورهایجامجهانی
رادارندبرای10شــباقامتدریکاتاق2تختهدر
چنینهتلیباید284میلیونو200هزارتومانمعادل
9هزارو800دلارپرداختکنند.قیمتاقامتدراتاق
یکتختــهدرچنینهتلیهم19هــزارو600دلار

معادل568میلیونو400هزاردلاراست.
امااینهمهماجرانیست.بلکهتنهاقیمتخریدبلیت
بازیواقامتدرهتلهاســتکهمحاسبهشدهوهر
ایرانیبایدمبلغ60میلیونتومانبرایپروازبهقطر
هزینهکنــدوبلیتپروازخریــداریکند.3میلیون
و500هزارتومانهممبلغیاستکهبایدبرایتهیه
»هیاکارت«قطــرپرداختکندتاقــادربهدریافت
خدماتگردشگریدرآنکشــورباشد.یعنیتهیه
همیندوموردهم63میلیونو500هزارتومانآب

میخورد.
اگرچهامکانتهیهاینمواردبهصورتجداگانهوجود
دارد،امادفاترخدماتمسافرتیاعلامکردهاندکههر
یکازخدماتارائهشدهدرقبالدریافت100درصدی
وجهارائهمیشودودرصورتانصرافنیزهیچوجهیبه
مشتریمستردنخواهدشد.شرطدیگردفاترخدمات
مسافرتیبرایمشتریانتورهایجامجهانیکهتوسط
ایندفاتراعلامشــدهاســت،قیمتهایاعلامشده
تازهتقریبیاستوتعهدیهمبرایفروشخدمات
درزماندرخواســتبهاینمبالغوجودنداردواین
قیمتهادرزمانفروشتوربهروزمیشوندوافرادی
کهاینتورهارانیزرزروکردهاندملزمبهپرداختوجه

باقیمتروزهستند.
بدینترتیبتازهبهطورتقریبیبراساساعلامدفاتر
خدماتمسافرتی،10شباقامتدرهتلهای4و5
ستارهقطربهعلاوهپولبلیتتماشایبازیهاوبلیت
پروازوخرید»هیاکارت«،برایایرانیهایعلاقهمند
بهخریدتورهایجامجهانیبین300میلیونتومانتا

800میلیونتومانهزینهدارد.

 انتقاد یگان حفاظت از 
شرایط پرونده قتل محیط بان

حدود2هفتهازقتلبرومندنجفی،محیطبانکرمانشــاهی
درستدرپایاننخستینجلســهاعادهدادرسیتوسطپدر
مقتولمیگذرد.مرتکباینجنایتوهمدستشهمچنان

متواریهستند.
فرماندهییگانحفاظتمحیطزیســتکشورباغیرقانونی
دانستنشــیوهبدرقهمحیطبانبرومندنجفی،گفت:این
درحالیاســتکههویتقاتلوهویتهمدســتاوکاملا
معلوماستوبرایماجایتعجبداردچراافرادیکههویت
آنهاکاملامعلوماست،هنوزدستگیرنشدهاند.مطالبهتمام
محیطبانانکشورایناستکههرچهسریعترقاتلمحیطبان

نجفیوهمدستویدستگیرشوند.
محبتخانیباانتقادازرویهبدرقهبرومندنجفیدرجلســه
اعادهدادرســیگفت:نحوهبدرقهمحیطبــاندرمجتمع
قضاییکرمانشاهغیرقانونیبود،زیراطبققانون،ادارهکل
زندانهایاستانکرمانشاهبایدعلاوهبرسربازغیرمسلحی
کهبهعنوانمأموربدرقهدرکنارایشــانحضورداشت،یک
فردمسلحرانیزبهعنوانمأموردومبدرقهدرکنارمحیطبان

نجفیقرارمیداد.
فرماندهمحیطبانیکشورتأکیدکرد:باتوجهبهاینکهازقبل
پدرمرحومفلاحیمحیطبــاننجفیرابهقتلتهدیدکرده
بود،ادارهکلزندانهایاســتانکرمانشــاهبایددقتنظر
بیشتریرادربدرقهایشاندرجلســهاعادهدادرسیانجام
میداد.البتهحتیاگراینتهدیداتوجودنداشتنیزبازهم
قانوناجازهنمیدهدکهیکزندانیصرفاباحضوریکسرباز
غیرمسلحبدرقهشود،بلکهعلاوهبرسربازغیرمسلح،بایدیک
مأمورمسلحویکخودرویاســکورتنیزبهبدرقهمرحوم

نجفیمیپرداختندکهمتأسفانهایناتفاقنیفتاد.
پروندهقصاصبرومندنجفی،محیطبانــیکهدردرگیری
درمنطقهحفاظتشدهبیستوناستانکرمانشاه،منجربه
مرگجوان23سالهشــدهبود،اردیبهشتامسالبهمنظور
اعمالماده477آییندادرسیکیفریموردموافقترئیس
قوهقضاییهقرارگرفت.سالگذشتهحکمقصاصمحیطبان
کرمانشاهیدردیوانعالیکشورتأییدوابلاغشدهبودوفقط
عالیترینمقامدستگاهقضاییمیتوانستدرخواستاعاده
دادرســیبرایآنصادرکند.ماده477اعمالشدولیپدر
مقتولکهخودبهقاتلیفراریتبدیلشده،مهلتبازبینیبه
پروندهرانداد.میانجیگریبزرگاننیزدرروالپروندهاثری
نکرد.وکلاییگانحفاظتمحیطزیستامیدواربودندکه
دادگاههمعرضبهشبهاتپروندهتوجهکندورأیدیوان
عالیتغییرکند.بهگفتهجمشیدمحبتخانی،رئیسیگان
حفاظتمحیطزیستاینپروندهقابلیتتبدیلشدنبهقتل
شبهعمدراداشتچراکهنحوهتیراندازیمحیطبانازنظر

یگانباقانوننحوهبهکارگیریسلاحمطابقتداشت.

علی سلاجقه
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست

هم اکنون وقتــی حقابه تالاب رها می شــود 
در مســیر به صور مختلف مانند کشــاورزی 
برداشت می شود.از وزارت جهادکشاورزی 
می خواهیــم از بحــث توســعه و گســترش 
اراضــی کشــاورزی جلوگیــری کننــد. الگوی 
کشــت مناســب به ســرعت باید در منطقه 
اتفــاق بیفتــد و ایــن مباحــث در قالــب یــک 
برنامــه نــرم افــزاری جامــع در ســتاد احیــای 
دریاچه ارومیه ارائه شده است و ما پیگیری 

می کنیم تا اتفاقات خوبی رخ دهد.

سمیه رفیعی
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس 

تا کنــون ۳مرحلــه مرگ ومیــر ماهیــان را از 
۱۴مــرداد مــاه در حوضچه هــای برداشــت 
نمــک ماهشــهر داشــته ایم. گفته می شــد 
یکی از عوامل احتمالی این حادثه، پســاب 
پتروشیمی هاست. از آنجایی که حوضچه ها 
با محل تخلیه پساب واحدهای پتروشیمی 
حداقل ۶کیلومتر فاصله دارد و در طول این 
مسیر مرگ ماهیان مشاهده نشده، احتمال 
تأثیر پساب ها بر مرگ ومیر ماهیان کم است.

مترمکعــب آب از حوضــه آبریــز رودخانــه 
ارس به دریاچه ارومیه منتقل خواهد شد. 
یوســف غفارزاده، مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای آذربایجان شــرقی گفــت: طرح 
انتقــال آب ارس بــه تبریزجــزو طرح هــای 
بزرگ کشــور اســت کــه می تواند به بســتر 
دریاچــه ارومیــه نیــز آبرســانی کنــد و آب 
شرب کلانشــهر تبریز و شــهرهای مسیر را 
تامین کند.اجــرای طــرح انتقــال آب ارس 
به تبریز بســیار ضــروری اســت و می تواند 
برای ۲۵سال آینده آب تبریز را تامین کند.

۱۰۰
میلیون 

پوشــش گیاهــی هورالعظیــم ظــرف 
چنــد مــاه اخیــر کاهــش یافتــه اســت.

مجتبــی یوســفی، نماینــده خوزســتان 
می گوید: سدسازی های بی رویه داخلی 
و خارجی شــرایط آبی کشــور را بحرانی 
کرده است. سدسازی در حاشیه دجله 
و فرات حــدود ۲۳درصــد بیابان زایی را 
افزایــش داده  و عدم پرداخــت حقابــه 
تالاب هــا دلیــل آتش ســوزی متمــادی 

تالاب هورالعظیم است.

 6۰
درصد

نقلقولخبر

عددخبر

خبرروز

تور جام جهانی  پهن شد
دفاترخدماتمسافرتیفروشبستههایسفربهقطرراآغازکردهاندوتورهایجامجهانی

قطرباقیمتهاینجومیوالبتهتقریبیرزروامابهقیمتروزفروختهمیشوند
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رئيس
جايگزين رئيس

محمود خسروي وفا با سابقه 22سال رياست 
در كميته پارالمپيك و 13سال رياست 

در فدراسيون جانبازان و معلولان، رئيس 
كميته ملي المپيك شد

اعضاي مجمــع كميته ملي المپيــك ديروز 
محمود خســروي وفا را به عنوان رئيس 4سال 
آينده اين كميته انتخــاب كردند، انتخابي كه 
به نظر مي رسد حداقل يك شاكي داشته باشد؛ 

مهدي علي نژاد بازنده بزرگ اين انتخابات.
اين انتخابات قرار بود اسفند سال گذشته برگزار 
شود اما هر بار به بهانه اي به تعويق افتاد. حتي 
ديروز قبل از شــروع به كار مجمع، همچنان 
احتمال به تعويــق افتادن دوبــاره انتخابات 
وجود داشــت. 28عضو المپيكــي و 25عضو 
غيرالمپيكي در مجمع حاضــر بودند و اگر دو 
رئيس فدراســيون المپيكي غيبت مي كردند، 
مجمع رســميت پيدا نمي كرد ولي اين اتفاق 
نيفتاد. رياست فدراســيون 3خواهان داشت. 
مهدي علي نژاد كــه از دوره معاونت در وزارت 
ورزش، برنامه ريزي براي رياست را آغاز كرده 
بود، محمود خسروي وفا كه به يكباره به شانس 
اصلي انتخابات تبديل شد و فضل الله باقرزاده كه 
فعلا سرپرست فدراسيون شمشيربازي است. 
البته مجيد شايســته ديگر كانديداي پســت 
رياست بود كه قبل از شروع راي گيري انصراف 
داد. از بيــن 53عضو، 24نفر به خســروي وفا، 
24نفر به علي نژاد و 5نفر به باقرزاده راي دادند. 
به اين ترتيب هيچ يك از نامزدها نتوانستند نظر 
حداكثر مطلق مجمع را جلب كنند و انتخابات به 
دور دوم كشيده شد. در دور دوم و برخلاف عرف 
مجمع، دو نفر ديگر از روساي فدراسيون هاي 
غيرالمپيكي به اعضاي مجمع اضافه شــدند، 
موضوعي كه مي تواند علي نژاد را به شــكايت 
ترغيب كند. به اين ترتيب تعداد اعضا به 55نفر 
رســيد كه از اين جمع 28نفر به خسروي وفا 

و27نفر به علي نژاد راي دادند.
خســروي وفا چهره اي شناخته شده در ورزش 
است. او سابقه 31ســال رياست در فدراسيون 
ورزش هاي جانبازان و معلولان را دارد؛ يك دوره 
از سال 1360 تا 1364 و چند دوره پي درپي از 
1369 تا 1396. خسروي وفا از سال 1379 كه 
كميته ملي پارالمپيك راه اندازي شد تا به امروز 
به مدت 22سال رياست اين كميته را به عهده 
داشته اســت. حالا با حضور او در كميته ملي 
المپيك بايد ديد مجمع پارالمپيك چه كسي را 

به عنوان جايگزين او انتخاب مي كند.

بازندهها
از بين 8نفري كه در دوره رياســت ســيدرضا 
صالحي اميري در كميته سمت داشتند، ديروز 
5نفر در انتخابات شــركت كردند كه هر 5نفر 
شكســت خوردند. حميد عليپور و محســن 
رضواني براي حضور دوبــاره در هيات اجرايي 
نامزد شده بودند كه عليپور 14 و رضواني 12راي 
آورد. كيكاووس ســعيدي كه در كميته دبير 
بود، نامزد نايب رئيسي دوم بود كه در دور اول 
14راي و در دور دوم 25راي داشت. براي اين 
پست مجيد كيهاني عضو هيات اجرايي كميته 
سابق هم نامزد بود كه 6راي آورد. باقرزاده در دو 
ميدان شكست خورد. او براي رياست 5راي آورد 

و براي نايب رئيسي دوم هم 9راي.

نفراتجديد
مهين فرهــادي زاد تنها نامزد نايب رئيســي 
زنان بود كه با 54راي انتخاب شــد. پيش از او 
طاهره طاهريان اين ســمت را داشت. انتخاب 
نايب رئيس دوم به دور دوم كشيد كه غلامرضا 
نوروزي بــا 29راي رقابت را از ســعيدي برد. 
مهرداد عليقارداشي با 42راي، عليرضا پاكدل با 
38راي، عليرضا سهرابيان با 30راي، محمدرضا 
داورزني با 29راي، غلامرضا شعباني با 28راي، 
مهدي گودرزي بــا 30راي و حميد عزيزي با 
20راي 7نفري هســتند كه براي عضويت در 

هيات اجرايي انتخاب شدند.
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زیبای نارس
وای به روزی كه ضد حملات سپاهان 
به ثمر بنشيند و بازيکنان اين تيم با 

بی دقتی توپ ها را هدر ندهند

18

ايران در نخستين بازی از مسابقات 
واليبال قهرمانی جهان، سخت ترين 
حريفش يعنی آرژانتين را شکست داد

شنبه ناامیدکنندهسورپرایز اول
سردار آزمون نيمکت نشين شد، 

لوركوزن برای نخستين بار برد، باشگاه 
اعلام كرد مهاجم جديد می خرد

18
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خبیککمدینمیآوردید

برگهاتراخوبتابزن

گرفتاریگیتار

همانقــدر که برخــی انتقــادات از 
عملکرد یورگن لوکادیا در نخستین 
بازی اش برای پرسپولیس عجیب 
و شتاب زده اســت، جنس بعضی 
حمایت ها از او هم قابل تامل به نظر 
می رسد. به عنوان مثال بهنام طاهرزاده، 
پیشکسوت پرســپولیس گفته: »لوکادیا از نظر روحی و روانی 
به تیم کمک کرد.« طبیعتا همه دیدنــد که لوکادیا با 20کیلو 
اضافه وزن در زمین در حال قدم زدن بود، بنابراین تنها راه توجیه 
داستان این است که بگوییم کمک های او در این مرحله روحی 
و روانی بوده. خب اگر اینطور است، چرا این همه هزینه کردید و 
طرف را از هلند آوردید؟ یکی از کمدین های خودمان را دعوت 
می کردید به اردوی پرسپولیس بیاید و سطح نشاط تیمی را بالا 
ببرد! امیدواریم لوکادیا در ادامه طوری کار کند که دوستان برای 

توجیه عملکردش به این قبیل مسائل متوسل نشوند.

داستان رأی دادن کاپیتان تیم ملی 
در مجمع انتخاباتی فدراســیون 
هم قصه عجیب و غریبی شــده 
اســت. در شــرایطی که از این 
طرف قرار شده بود به دلیل حضور 
کاپیتان های تیم ملــی در اروپا وحید 
امیری در انتخابات شرکت کند و رأی بدهد، احسان حاج صفی 
به عنوان کاپیتان اول خودش را به فدراسیون فوتبال معرفی 
کرد و مدعی شد آماده اســت برای رأی دادن به ایران بیاید. 
کاری نداریم به اینکه چه کســی رأی می دهــد و در نهایت 
چه کسی برنده می شود. راستش با شرایط فعلی و سطح کیفی 
نامزدها، زیاد هم مهم نیست در نهایت چه کسی به عنوان رئیس 
فدراسیون انتخاب خواهد شد. با این حال فقط به حاج صفی 
عزیز توصیه می کنیم اگر قرار شد رأی بدهد، این بار برگه اش را 

خوب تا کند تا تناقض های رفتاری اش کشف نشود!

به نظر می رســد تلاش های باشگاه 
استقلال برای خارج کردن ارسلان 
مطهری از فهرســت این تیم و باز 
کردن جا برای جذب کاوه رضایی به 
نتیجه نرسیده است. رسانه ها از قول 
سازمان لیگ نوشته اند فسخ یکطرفه 
قرارداد مطهری پذیرفته نشده و او حداقل تا نیم فصل بازیکن 
آبی ها خواهد ماند. مذاکره اســتقلال با مطهری برای فســخ 
قراردادش تا آخرین ساعات نقل وانتقالات ادامه داشت، اما شروط 
سخت و پیچیده باشگاه برای صدور رضایتنامه این بازیکن باعث 
شد او حاضر به جدایی نشود. از سویی هم به نظر می رسد هواداران 
بیش از حد از او توقع »تعصب« داشتند. این گروه گمان می کردند 
بازیکنی که مدام ســازش را برای آنها کوک می کرد، در چنین 
شرایطی حاضر به فداکاری می شود، اما اینطورها هم نیست و 

هر فوتبالیستی در درجه اول منافع خودش را درنظر می گیرد.

انگار قلدر بودن و جدي گرفتن نبردهاي 
تن به تن، عادت جدید پرسپولیس است که 
در فصل جاري به عادت هاي این تیم اضافه 
شده. تیم یحیي براي دومین هفته متوالي 
در سایت متریکا و در بخش »ترین ها« صاحب بالاترین درصد پیروزي در 
نبردها شد. این تیم هفته گذشته در مقابل فولاد 63درصد نبردها را برده 
بود و این هفته هم با برتري در 54درصد از نبردهاي بازي با آلومینیوم 
صاحب بالاترین آمار هفته شد. پرسپولیس همچنین صاحب بالاترین 
آمار مالکیت توپ در 2هفته گذشته هم بود اما در هفته سوم رکورد این 
بخش را به تیم هوادار بخشید که مقابل نفت آبادان 65درصد مالکیت 
داشت اما در نهایت شکست خورد. رکورد تعداد پاس در این هفته هم با 

554پاس به استقلال رسید.

بالاترین نرخ تبدیل شــوت به گل که در 
هفته گذشته متعلق به مس کرمان بود در 
این هفته به تیم فولاد رسید. فولادي ها این 
هفته 11شوت زدند و به 3گل رسیدند تا 
نرخ تبدیل شوت به گل  آنها به 27درصد برسد. هفته گذشته 38درصد از 
شوت هاي مس کرمان تبدیل به گل شده بود. در این هفته بالاترین تعداد 
شوت متعلق به تیم هاي نفت مسجدسلیمان و پیکان بود که هر کدام 
17شوت زدند و جالب اینکه این تعداد شوت را در بازي مقابل یکدیگر به 
ثبت رساندند. این دو تیم در تعداد شوت هاي داخل چارچوب هم مساوي 

بودند اما رکورددار هفته نبودند. رکورددار شوت داخل چارچوب در این 
هفته تیم نساجي بود که توانست 8بار چارچوب دروازه ملوان را تهدید 

کند اما فقط به 2گل رسید.

اما شــوتزن ترین بازیکــن این هفته 
سامان نریمان جهان بود که از 17شوت 
نفت مسجدسلیمان، 5شوت توسط این 
بازیکن زده شد. همچنین بیشترین پاس 
کلیدي را در این هفته ایوب کلانتري صادر کرد که در بازي نساجي و 
ملوان 6پاس کلیدي به نامش ثبت شد. رکورد بیشترین دریبل موفق 
هم به محسن سفیدقوچابي از تیم هوادار رســید که در این هفته به 
تنهایي 4بار توانست بازیکنان نفت آبادان را جا بگذارد. بیشترین نبرد 
هوایي موفق را در این هفته موســي کولیبالي داشت که 8بار بر روي 
آســمان مقابل بازیکنان تراکتور موفق عمل کرد. بیشترین دفع توپ 
هفته را سامان فلاح مدافع جوان پیکان انجام داد و رکورد بیشترین پاس 

صحیح هم با 70پاس به رافائل سیلوا از استقلال رسید.

نكته بازی

متریكاآماربازی

بهروز رسایلی| تیم ملی فوتبال ایران تا کمتر از 3ماه دیگر باید در مسابقات 
جام جهانی2022 قطر حاضر شود و این در حالی است که طی روزهای اخیر 
بحث کاپیتانی این تیم بیش از هر زمان دیگری داغ شده است. این اتفاق 
دلایل متفاوتی دارد؛ از صف بندی های اخیر در تیم ملی که صلاحیت برخی 
از بازیکنان قدیمی را زیر سؤال برد تا داستان معرفی وحید امیری به عنوان 
کاپیتان جدید تیم؛ حداقل برای رأی دادن در مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فوتبال. به همین بهانه اما بد نیست مروری داشته باشیم روی شرایط فعلی 

کاپیتان های تیم ملی ایران. وضعی که خیلی جالب به نظر نمی رسد.

احسان حاج صفی|   شاید بتوان شــرایط کاپیتان اول و 33ساله تیم ملی ایران را 
در کلماتی مثل پرفراز و نشیب و کم اثر تعریف کرد. احسان حاج صفی به تناوب در 
ترکیب آاک یونان به میدان می رود و به ندرت خبری در مورد درخشش او به گوش 
می رسد. طبیعتا لیگ یونان در زمره لیگ های درجه یک و حتی 2 اروپا دسته بندی 
نمی شود و خود آاک هم تیم مطرح و فوق العاده ای نیست. حاج صفی که سابقه حضور 
در 119بازی ملی را در کارنامه دارد، اخیرا جایگاه مطلوبش در تیم کشورمان را هم 
از دست داده و خیلی کم در ترکیب اصلی قرار می گیرد. حقیقت آن است که فارغ از 
فاکتورهای شخصیتی که در جای خودش قابل بحث است، از نظر فنی هم شرایط 

حاج صفی به عنوان کاپیتان اول تیم ملی ایران چندان درخشان به نظر نمی رسد.

کریم انصاری فرد|   همان تیم آاک آتن که فصل گذشته در رده پنجم جدول لیگ 
یونان قرار گرفت و فصل جدید را هم با یک برد و یک باخت شــروع کرده، کریم 
انصاری فرد را در لیست مازاد قرار داده اســت. این بازیکن که علاقه ای به حضور 
دوباره در لیگ ایران ندارد، مدت هاســت در اروپا دنبال تیم می گردد، اما از قرار 

معلوم پیشنهادهای درخور توجهی به او نمی شود. حتی شایعه شده او از این روش 
برای دریافت پول سال آخر قراردادش از تیم یونانی استفاده می کند. انصاری فرد 
32ساله 92بازی برای تیم ملی ایران انجام داده و در آخرین اردوی این تیم هم 
حاضر نبود. حضور او در فهرست نهایی تیم ملی در جام جهانی قطر به طور جدی 

در هاله ای از ابهام قرار دارد.

امید ابراهیمی|   هافبک 35ساله فوتبال ایران که سابقه انجام 53بازی برای تیم 
ملی را دارد، سال هاست که حضور در لیگ امن و آرام قطر را برگزیده و هم اکنون 
در همین کشور برای الوکره توپ می زند. ابراهیمی شانس بالایی برای حضور در 

ترکیب اصلی تیم ملی ندارد، مگر اینکه اتفاقات عجیب و مهمی رخ بدهد.

وحید امیری|   به تازگی و بعد از مصاحبه میرشاد ماجدی سرپرست فدراسیون 
فوتبال، شایعه کاپیتان اولی وحید امیری در جام جهانی قوت گرفته است. 

این موضوع بازتاب های متفاوتی داشــته که باز در جای خودش 
قابل بحث است، اما نکته اینجاست که خود وحید هم این ماه ها 

مصدوم بوده و نتوانسته بازی کند. او جراحی کمر انجام داده 
و همچنان مشغول انجام تمرینات انفرادی است. در نتیجه 

روشن نیست به جام جهانی می رسد یا نه و اگر هم برسد 
شرایط و کیفیت حضور در ترکیب اصلی را دارد یا 
خیر. امیری 34ساله 66بازی برای تیم ملی انجام 
داده و از بهترین های این تیم در ســالیان اخیر 
بوده، اما حالا حضورش در جام جهانی در هاله ای 

از ابهام قرار دارد.

ســرانجام اتفاقی که از آن می ترسیدیم، رخ داد و اعتماد 
کادر فنی بایر لورکوزن از ســردار آزمون سلب شد. تنها 
نماینده فعال ایران در 5لیــگ معتبر اروپا، در آغاز فصل 
جدید توانســته بود به ترکیب اصلی لورکوزن برسد، اما 
فرصت سوزی ها و اشتباهات او باعث شــد این جایگاه 
را از دست بدهد. ســردار که در بازی با آگزبورگ بعد از 
خراب کردن چندین موقعیت خوب گلزنی جلوی گلزنی 
پاتریک شــیک همبازی اش را گرفته بود، در دیدار این 
هفته برابر ماینتس نیمکت نشین شد؛ آنچه کمتر کسی را 
متعجب کرد. خروج او از ترکیب برای تیمش خوش یمن بود 
و لورکوزن بعد از 3باخت پیاپی، نخستین بردش را با 3گل 
به دست آورد. به این ترتیب آزمون فقط 7دقیقه فرصت 

بازی پیدا کرد که نمی تواند برای او  زیاد جالب باشد.

روز ناامیدکننده آزمون امــا در همین نقطه به پایان 
نرســید و مدیر تیم لورکوزن از خریــد یک بازیکن 
جدید در خــط حمله خبر داد. ســیمون رولفس در 
این مورد گفت: »قصــد داریم یک بازیکن هجومی به 
خدمت بگیریم و این یک راز نیســت که من بخواهم 
از خبرنگاران دور نگه دارم. مصدومیت طولانی مدت 
2 بازیکن خوب مان یعنی عدلی )شکستگی استخوان 
ترقوه( و کریم بالعربی )پارگی مینیسک( باعث شده 
شــرایط برای ما در خط حمله ســخت شود و قصد 
داریم به زودی بازیکن جدیــدی به خدمت بگیریم.« 
نقل وانتقالات فوتبال اروپا تا پنجشنبه ادامه خواهد 
داشــت و لحن قاطعانه مدیر لورکوزن نشان می  دهد 
انتقال مورد نظر به زودی انجام می شــود. رسانه های 

آلمانی در تحلیل این اقدام به عملکرد ضعیف آزمون و 
شیک در گلزنی اشاره کرده اند.

بی گمان خرید یک مهاجم تازه جا را برای آزمون تنگ 
خواهد کرد. مهاجم تیم ملی ایران در شرایط عادی هم 
2بازی از 4بازی این فصل را از روی نیمکت شروع کرده 
و حالا افزوده شدن بر ترافیک خط حمله قطعا کارش 
را سخت خواهد کرد. متأســفانه سردار در این مدت 
نتوانست از فرصت هایش به خوبی استفاده کند. ایمان 
داریم که او اگر از حواشی بیرون از زمین بکاهد و روی 
فوتبالش متمرکز شود، می تواند از این شرایط عبور 
کند. در هفته های منتهی به جام جهانی خیلی مهم است 
که سردار فرم فنی و وضع روحی خوبی داشته باشد، اما 

فعلا که اوضاع خوب پیش نرفته است.
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 بحران ضربه
 در چارچوب

انتظارات از پرســپولیس همیشــه بالا بوده و نوع 
یارگیری این تیم در نقل وانتقــالات هم توقعات را 
افزایش داده اســت. تجمع انبوهی از هافبک های 
خلاق در خط میانی این تیم باعث شــده هواداران 
دوست داشته باشند بازی های بسیار جذابی ببینند 
و تیم شان در هر مسابقه کلی موقعیت گل درست 
کند، اما اتفاقی که فعلا رخ داده کاملا برعکس بوده 
است. پرسپولیس در بازی با آلومینیوم اراک تنها یک 
ضربه داخل چارچوب داشــت که همان هم تبدیل 
به گل شد. در میان غافلگیری مدافعان میزبان که 
روز خوبی را پشت ســر می گذاشتند، مهدی ترابی 
یک پاس عمقی فرستاد و میلاد سرلک با یک ضربه 
نرم دروازه را باز کرد. شاید اگر سرلک از این فرصت 
سود نمی برد، پرســپولیس 2 امتیاز دیگر از دست 
می داد. جالب اینجاست که در مسابقه با فولاد هم 
سرخپوشان فقط یک ضربه داخل چارچوب داشتند 
که برخلاف اراک تبدیل به گل نشــد. شاید به نظر 
برسد فولاد تیمی بسته و متراکم است، اما تراکتور 
در هفته ســوم برابر این تیم 2 بار به گل رســید و 
2 موقعیت جدی دیگر هم خلــق کرد. به طور کلی 
به نظر می رسد پرسپولیس نیاز به فوتبال متنوع تری 
دارد و با این شرایط، قادر به راضی کردن هوادارانش 

نخواهد بود.

از چاله به چاه
در مورد مسیر عجیبی که رشید مظاهری 

در این 3 سال پیمود
رشید مظاهری سال هاست که از جلد آن دروازه بان 
خوب و استاندارد بیرون آمده و به یک گلر پرحاشیه 
و نه چندان مطمئن تبدیل شده است. او تراکتور را 
بدجوری رها کرد و به استقلال پیوست. در استقلال 
هم که حتما خاطرتان هســت چه اتفاقاتی رخ داد؛ 
درگیری با محمود فکری و فرهــاد مجیدی و بعد 
از آن حضور در سپاهان. رشید که ابتدای عضویت 
در سپاهان فکر می کرد همه مشکلاتش حل شده، 
خیلی زود شروع کرد به طعنه زدن به سبک بازی تیم 
سابقش؛ آنچه هواداران استقلال را دلخور کرد. با این 
حال خیلی زود روزهای بد او از راه رسید و مخصوصا 
در لیگ قهرمانان آسیا به هیچ توپی نه نگفت. فصل 
جدید با تغییر مربی می توانست برای او شفابخش 

باشد، اما اینجا هم اوضاع خوب پیش نرفت.
مظاهری در 2هفته ابتدایی لیگ بیست ودوم مرتکب 
2اشتباه بزرگ شد و در هر 2مورد خوش اقبال بود 
که تیمش هزینه هنگفتــی نپرداخت. او در بازی با 
استقلال در حالی بیرون از محوطه جریمه ریسک 
بازی با توپ را به جان خرید که جعفر سلمانی توپ 
را از این دروازه بان گرفــت. داور البته با اعلام خطا، 
رشید را نجات داد، هرچند برخی کارشناسان داوری 
عقیده داشــتند خطایی رخ نداده است. مظاهری 
هفته دوم برابر نســاجی هم همین اشتباه را تکرار 
کرد و این بار خطای واضح تر داوری به فریاد او رسید. 
این دروازه بان قطعا باید به خاطر خطا روی مهاجم 
نساجی بعد از لو دادن توپ اخراج می شد، اما داور در 
سوت خودش ندمید و باز هم سپاهان در امان ماند. 
بعد از این 2اشتباه بزرگ بود که خبر بازگشت پیام 
نیازمند به سپاهان منتشر شد؛ گلر جوان و محبوبی 

که نسبت به رشید نوسان کمتری هم دارد.
بدون شــک پایگاه اجتماعی نیازمند بین هواداران 
ســپاهان قابل مقایســه با مظاهری نیست و همین 
مسئله کار رشــید را ســخت خواهد کرد. باید دید 
انتخاب مورایس کیســت و او در ادامه به کدامیک از 
دروازه بان هایش بیشــتر اعتماد می کند، اما به طور 
کلی مسیری که مظاهری در این مدت پیمود، چندان 
ایده آل نبود. او اعتماد تراکتوری ها و اســتقلالی ها را 
از دست داد و از یکه تازی در تبریز و رقابت با حسین 
حسینی افول کرده در تهران، به جایی رسید که شاید 
در ماه های منتهی به جام جهانی ناچار شــود از روی 

نیمکت نمایش های نیازمند را تماشا کند.

روزگار غریب کاپیتان ها
سرگروه های تیم ملی ایران در بهترین دوران فوتبال خود نیستند

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

337-6-321سپاهان1

316 -14-32استقلال2

16-4-13-32پیكان3
315-4-312گل گهرسیرجان4
215-3-312فولاد5
015-1-312پرسپولیس6
4-5-31115نفت مسجد سلیمان7

4-2-31112هوادار8
4-1-31111صنعت نفت آبادان9

413-25-31مس کرمان10
3-1-1-3-3ذوب آهن11
3-1-1-3-3مس رفسنجان12
13-2-21-31آلومینیوم اراک13
12-5-214-3نساجی مازندران14
21-6-124-3تراکتور15
31-6-123-3ملوان16

در هفته ای که مســابقه زیبا و جذاب کم نداشتیم، 
ســپاهان و گل گهر هــم یکی از تماشــایی ترین 
دیدارهای ممکــن را برگزار کردنــد و نهایتا در 
ســیرجان به تســاوی 2بر 2رضایت دادند. ابتدا 
سپاهان با 2 گل جلو افتاد، اما در ادامه این گل گهر 
بود که توانســت آب رفته را به جوی برگرداند و یک 
امتیاز بگیرد. به این ترتیب سپاهان نخستین امتیازات 
فصل را در میدانی ســخت از دســت داد، هرچند که 
همچنان در صدر جدول باقی مانــد. گل گهر در این 
بازی عملکرد خوبی داشــت و حتی در دقایقی کاملا 
برتر از سپاهان به نظر می رســید، اما طلایی پوشان 
برای چندمیــن بار در این فصل نشــان دادند روی 

ضدحملات برنامه دارند و می رود تا این کار تمرینی آنها هفته 
به هفته پخته تر شود. شاگردان ژوزه مورایس که در نیمه دوم 
بازی با استقلال هم چندین ضد حمله خوب زده بودند، این بار 
نیز عملکرد مشابهی برابر گل گهر ارائه دادند. طلایی پوشان در 
نیمه دوم با مشارکت بازیکنانی مثل رامین رضاییان، یاسین 
ســلمانی، فرناندز، علی نژاد و شــهریار مغانلو چندین و چند 
ضد حمله خطرناک ترتیب دادند که هر کدام از آنها تا تبدیل 
شدن به گل فقط یک گام کم آورد. درصورت به ثمر نشستن 
هر یک از این ضدحملات شاید نتیجه بازی کلا عوض می شد. 
با این حال تازه اول فصل است و طبیعتا سپاهانی ها به تدریج 
در اجرای این تاکتیک هماهنگ تر خواهند شد. آن زمان است 

که کار برای رقبا سخت تر می شود.

زیبای نارس
وای به روزی که ضد حملات سپاهان به ثمر بنشیند

یک سایت خبری همین دیروز در مورد او تیتر زده: »کلاس پاس علیرضا جهانبخش در هلند«؛ این تیتر قاعدتا باید در 
مورد کسی باشد که بهترین پاسور یک فصل فوتبالی لقب گرفته، اما اینطور نیست. فاینورد این هفته در لیگ هلند با تیم 
رده دوازدهمی »اف سی ایمن« بازی داشته و یک بر صفر از این تیم جلو بوده، در دقیقه84 جهانبخش به عنوان بازیکن 
تعویضی به زمین می آید و روی 2 گل بعدی تیمش تأثیر مستقیم می گذارد. حریف که از هم پاشیده بوده یک گل دیگر 
می خورد و بازی را 4 بر صفر می بازد. البته که اثرگذاری علی جهان در همین 6دقیقه هم قابل قبول و نویدبخش است. 
امیدواریم این فروغ به او کمک کند که بیشتر در ترکیب تیمش قرار بگیرد، اما واقعا  شأن یکی از کاپیتان های تیم ملی 

ایران نیست که در اغلب مسابقات فاینورد روی نیمکت بنشیند و برابر یک تیم ضعیف فقط 6دقیقه به میدان برود. یادمان 
باشد جهانبخش لیگ هلند را در قامت آقای گل ترک کرد و بعد از 3 سال اتلاف وقت در برایتون به این کشور بازگشت تا احیا 

شود، اما پارسال فصل خوبی نداشت و فصل جدید را هم فعلا  ازروی نیمکت شروع کرده است. جهانبخش 30ساله 62بازی ملی دارد.

شنبه ناامیدکننده
سردار آزمون نیمکت نشین شد، لورکوزن برای نخستین بار برد، باشگاه اعلام کرد مهاجم جدید می خرد
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تساوی با 
تاریــخ

 در هفته جذاب لیگ برتر
 لیورپول نخستین برد فصلش را 

با 9 گل جشن گرفت

لیگ برتر انگلیس همیشه آماده اســت تا مخاطبانش را 
غافلگیر کند. شروع هفته چهارم این لیگ نیز یکشنبه اي 
رؤیایی را بــرای همه هواداران فوتبال رقــم زد. این هفته 
همه  چیز داشت. از برد پرگل و تاریخی تا پیروزی دشوار تیم 
10 نفره، نشستن دوباره کریستیانو روی نیمکت و البته برد 
دوباره پپ با سلاح جدید و مخوفی به اسم هالند. این از آن 

هفته هایی بود که می توان تا مدت ها در موردش حرف زد.
 

آرتتابال
4 بازی و 4 برد، بهترین شروع ممکن را برای آرسنالی ها رقم 
زده است. شــاید تصور کنید رقبای آنها تیم های ساده ای 
بوده اند اما همین فولام در هفته های گذشته برای تیم های 
زیادی دردسرساز شده بود. برای باور اهمیت فوق العاده این 
شروع شگفت انگیز، کافی اســت بدانیم آرسنال در تاریخ 
لیگ برتر فقط »2 بار« فصل را با 12امتیــاز از 12امتیاز 
ممکن شروع کرده  بود. این اتفاق در سال 04-2003 منجر 
به قهرمانی و در فصل 05-2004 منجر به نایب قهرمانی 
تیم ونگر شد. روح آن تیم رؤیایی انگار دوباره در تیم امسال 
دمیده شده و ســتاره هایی مثل اودگارد و ژسوس، یادآور 
سال های درخشان آنری و برگ کمپ هستند. این شکست 
از زاویه فولام، نتیجه بسیار ناامیدکننده ای به نظر می رسد. 
جالب اینکه آنها در 26تجربه اخیرشان در دربی های لندن، 

20بار بازنده بودند و فقط یک بار برنده شده اند. در حقیقت 
فولام این روزها بازنده ترین تیم در نبردهای داخلی شهر 

لندن به حساب می آید.

مشهورترین نیمکت نشین دنیا
دومین برد متوالی برای یونایتــد تن هاخ، این هفته 

روبه روی ساوتهمپتون به دســت آمد تا به بحران این 
تیم در شــروع فصل پایان داده شــود. تن هاخ برای 
دومین هفته متوالی، رونالدو را در شــروع بازی روی 
نیمکت نشــاند و الانگا را در ترکیــب اصلی قرار داد. 
ماجرایی که نشان می دهد رابطه او با سوپراستار تیم، 
تیره و تار شده اســت. تصمیم مهم بعدی این مربی، 

نشاندن مگوایر روی نیمکت و قرار دادن زوج واران و 
مارتینز در قلب دفاع بود که با کلین شیت نتیجه اش را 
هم گرفت. یونایتد با این مربی به »7 شکست« متوالی 
در دیدارهای خارج از خانــه در لیگ برتر پایان داد و 
این کابوس را پشت سر گذاشــت. این هشتمین برد 
منچستر در 12بازی اخیر در زمین ساوتهمپتون بود. 

جالب اینکه سینت ها از ســال2003 به بعد دیگر در 
زمین قادر به شکست شیاطین سرخ نبوده اند. وضعیت 
دفاعی ساوتهمپتون هم این روزها بسیار نگران کننده 
به نظر می رسد. آنها در 16مسابقه اخیرشان در لیگ 
برتر، فقط یک بار موفق به بســته نگه داشتن دروازه 

شده اند.

 جذابیتِ ساختگی
سیتی هم در این فصل به تیم عجیبی تبدیل شده است. 
تیمی که زود گل می خورد، از حریف عقب می افتد، بازی را 
برای خودش سخت می کند و البته در نهایت برنده می شود. 
بازگشت این هفته سیتی البته یک اتفاق معمولی نبود. آنها 
برای »اولین بار« در تاریخ لیگ برتر موفق شدند شکست دو 
گله در پایان نیمه اول را در نهایت به برد تبدیل کنند. در 
53تجربه قبلی این اتفاق، سیتی 51بار شکست خورده بود 
و فقط 2 بار توانسته بود کار را به تساوی بکشاند. از دست 
دادن این برتری در نیمه دوم البتــه برای پالاس چندان 
عجیب نبود. این تیم در ماه می  نیز 2 گل به اورتون زد و در 
نیمه اول با این اختلاف به رختکن رفت اما در پایان مسابقه 
شکست خورد. به نظر می رسد پاتریک ویه را باید فکری به 
حال این عادت تیمش در نیمه های دوم کند. دیگر نکته 
جالب این بازی، هت تریک ارلینگ هالند در لباس سیتی 
بود. بازیکنی که خیلی ها می گفتند در لیگ برتر نمی تواند 
موفقیت های بوندس لیگا را تکرار کند اما گل هایی که هالند 
در ترکیب ســیتی می زند حتــی از گل هایش در فوتبال 
آلمان، به مراتب ساده تر به نظر می رسند. ارلینگ تا اینجا 
شروعی فراتر از حد انتظار در تیم سابق پدرش داشته است.

 
حماسه، بدون مهاجم

یک هفته بعد از اخراج کولیبالی در روز شکست دردناک 
روبه روی لیدز، چلسی باز هم 10نفره شــد و این بار کانر 
گلگر در نخستین بازی خانگی اش با لباس چلسی، 2 کارت 
زرد دریافت کرد. تیم توخل اما با قدرت به بازی برگشــت 
و توانســت حریفش را شکســت بدهد. این برد بزرگ در 
حالی به دست آمد که چلسی بعد از جدایی ورنر و لوکاکو، 
همچنان مهاجم نوک تخصصی ندارد. این هشتمین برد 
چلسی در زمان 10 نفره شدن در یک مسابقه لیگ برتری 
بود. جالب اینکه حالا لستر نخستین باشگاهی است که در 
طول تاریخ لیگ برتر »2 بار« به چلسی 10 نفره باخته است. 
لستر برای نخستین بار از سال2004، نتوانسته در هیچ کدام 
از 4 بازی ابتدایی اش در لیگ برتر به پیروزی دست پیدا کند.

وقتی پائولو، انتقام گرفت
این هفته در ایتالیا، همه منتظر بازگشت دیبالا به استادیوم خانگی یوونتوس بودند؛ بازیکنی 
که این فصل باشگاه را ترک کرد، شلوغ ترین استقبال از یک بازیکن در سری آ را تجربه کرد و 
رکورد فروش پیراهن در ایتالیا را با سبقت از کریستیانو رونالدو شکست. او خیلی زود راهی 
تورین شد و در جدال با تیم سابق مورد تشــویق هم قرار گرفت. دیبالا در این مسابقه یک  
پاس  گل هم داد تا 2 امتیاز حساس را از تیم قبلی اش بگیرد. گل زودهنگام ولاهوویچ و گل 
دیرهنگام تامی آبراهام، یک تساوی جذاب را در این مسابقه رقم زد. این پنجمین بازی بدون 
شکست یووه روبه روی رم بود. برای نخستین بار از سال2012 به بعد، بیانکونری به چنین 
روند خوبی روبه روی جالوروسی رســیده و در مقابل این تیم بدون شکست مانده است. از 
سال2004 به بعد نیز، هرگز چنین گل سریعی از روی یک ضربه ایستگاهی مستقیم وارد 
دروازه یک تیم ایتالیایی نشده اســت. درحقیقت گل ولاهوویچ سریع ترین کاشته 2دهه 
اخیر سری آ به شــمار می رود؛ گلی که تنها یک دقیقه و 16ثانیه بعد از شروع بازی به تور 
دروازه تیم مورینیو رسید. جالب اینکه ولاهوویچ در یک سال گذشته موفق به گل کردن 
ایستگاهی هایش نشده بود و بعد از یک سال این طلسم را شکست. این دومین گل ایستگاهی 
او در رقابت های سری آ به شمار می رفت. در دومین بازی بزرگ شنبه شب، میلان با درخشش 
همان 2ستاره همیشگی بلونیا را شکست داد. لیائو و ژیرو دوباره برای تیم شان گل زدند تا 
میلان در صدر جدول سری آ قرار بگیرد. در این بازی البته زوج جذابی بین لیائو و دی کتلار 
در میانه زمین میلان نیز ساخته شد. از شروع سال میلادی2022 هیچ بازیکنی نتوانسته 
در دیدارهای خانگی سری آ بیشتر از رافا لیائو گلزنی کند. او در دیدارهای خانگی این سال 
8 گل برای میلان به ثمر رسانده است. او اساسا استاد گل زدن در خانه است و در نبردهای 
بیرون از خانه تا این اندازه درخشان ظاهر نمی شود. در این بازی، چهارمین پاس گل لیائو به 
ژیرو نیز رقم خورد. هیچ بازیکنی درمیلان نتوانسته این تعداد پاس گل به مهاجم فرانسوی 
خط حمله میلان بدهد. روسونری در این فصل هم تیم خطرناکی به نظر می رسد؛ تیمی که 

قصد دارد دوباره موفقیت بزرگ فصل گذشته را تکرار کند.

گفت وگوي اختصاصي با شجاع خليل زاده که معتقد است
 تيم ملي زير فشار منتقدانش حتي در بازي هاي تدارکاتي هم استرس دارد

قرار نیست پرسپولیس  
٣٠ سال قهرمان شود

یک گل کم بود!
لیورپول این فصل نبرد، نبرد و نبرد و سرانجام وقتی برد، استخوان های حریف 
را خرد کرد! تیم بحران زده یورگن کلوپ هر چه فریاد داشت بر سر بورنموث 
بخت برگشته زد و از همان ابتدای بازی مشغول باز کردن دروازه حریف شد. آنها 
بعد از یونایتد، لستر و تاتنهام تبدیل به »چهارمین« تیم تاریخ لیگ برتر شدند 
که در یک بازی 9گل به ثمر می رساند. این بازی یکی از 4برد 9گله در تاریخ 
لیگ برتر هم بود. جالب اینکه این بازی 7 گلزن مختلف داشت و از این حیث نیز 
رکورد جالبی را در لیگ برتر خلق کرد. اگر لیورپولی ها در این بازی فقط یک گل 
دیگر می زدند، به تنهایی خالق سنگین ترین برد در تاریخ لیگ برتر می شدند و 
نخستین برد دورقمی در همه ادوار لیگ برتر را هم خلق می کردند. همزمان با 
لذت و هیجان این بازی برای هواداران لیورپول، بورنموثی ها روز کابوس واری را 

سپری کردند و فقط در انتظار سوت پایان بازی بودند. جالب اینکه بعد از اتمام 
مسابقه باشگاه ساوتهمپتون با انتشار یک توییت بسیار جالب برای بازنده این 
نبرد نوشت:»اگر می خواهید حرف بزنید، ما هستیم!«. هواداران ساوتهمپتون 
این حس و حال را خیلی خوب درک می کنند. تیم آنها یک بار در سال2019 
در یک مسابقه 9گل از لستر خورده و یک بار هم در سال2021 چنین نتیجه 
فاجعه باری را روبه روی منچستریونایتد تجربه کرده است. در تاریخ لیگ برتر 
لیورپول هرگز نتوانسته بود در یک نیمه 5گل به ثمر برساند. آنها ظاهرا قصد 
داشتند همه اولین هایشان را با بورنموث تجربه کنند! این بدترین شکست تاریخ 
باشگاه بورنموث نیز به شمار می رفت. آنها البته در زمان حضور در سطح سوم 
فوتبال انگلستان در سال1982 نیز سابقه دریافت 9گل از کریستال پالاس را 
داشتند. به هر حال این نتیجه به بحران بزرگ لیورپول در شروع فصل پایان 

داده و آنها را به بهترین شکل ممکن به مسیر پیروزی برگردانده است. گلزنی 
مهره های جوانی مثل هاروی الیوت و فابیو کاروالیو، بهترین خبر ممکن برای 
کلوپ به حساب می آید اما از آن مهم تر، درخشش خیره کننده فیرمینو با 2گل 
و 3پاس گل بوده اســت. حالا دیگر داروین نونیز در پایان دوران محرومیت 
کار ســاده ای برای بازگشــت به ترکیب اصلی قرمزها نخواهد داشــت. این 
نسخه بی رحم و شــگفت انگیز از لیورپول هفته آینده به مصاف تیم پرمهره و 
متحول شده نیوکاسل خواهد رفت. نیوکاسلی ها البته خودشان هم سابقه زدن 
8گل به یک رقیب در لیگ برتر در سال های اوج آلن شیرر را داشته اند و این 
تجربه برایشان اصلا عجیب نیست. آلن شیرر در آن مسابقه به تنهایی 5گل زد 
تا درخشان ترین نمایش لیگ برتری اش را سپری کرده باشد. تیم کلوپ حالا 

دوباره به کورس برگشته و تشنه رسیدن به بردهای بیشتر است.

شرایط پرسپولیس
همه بازی های لیگ ایران را تا جایی که امکان داشته 

باشــد می بینم. در بازی اول که پرســپولیس بدشانس بود و در 
بازی با فولاد هم اگر یکــی دو موقعیت ابتدای بازی را از دســت نمی داد 

می توانست برنده باشد، هر چند که شکســت دادن تیم های جواد نکونام سخت 
است. خوشبختانه در بازی سوم هم پرسپولیس 3امتیاز مهم در اراک گرفت. تعجب من 

از برخی رسانه ها و پیشکسوتان این است که از همین ابتدای لیگ انتقاد را شروع کرده اند. 
پرسپولیس 5سال پیاپی قهرمان شد و فصل گذشته هم به نایب قهرمانی رسید. من نمی دانم 

چرا هواداران و پیشکسوتان با دو بازی که نتیجه اش مساوی شد یحیی گل محمدی و بازیکنان را 
تحت فشار گذاشتند. در ضمن مگر قرار است پرسپولیس 30سال پیاپی قهرمان لیگ شود؟ هیچ 
کجای دنیا نمی بینید که یک تیم هر سال و برای همیشه قهرمان شود، هیچ کجا هم نمی بینید 
اینگونه بازیکن و مربی را تحت فشار بگذارند. من گاهی اوقات که با بازیکنان پرسپولیس صحبت 

می کنم می بینم که آنها بابت این وضعیت واقعا استرس دارند و جوی که درست شده اصلا 
درست نیست. وقتی برانکو آمد به او زمان دادند و پرسپولیس را درست کرد، حالا باید 

به یحیی گل محمدی هم مثل برانکو فرصت بدهند.

بازگشت 
به پرسپولیس؟

امکان بازگشت من به پرسپولیس وجود دارد. من 
چند روز پیش با کنعانی زادگان حرف می زدم و می گفتم 
که فوتبال واقعا بدون حضور هواداران در اســتادیوم روح 
ندارد. من دوســت دارم به فوتبال ایران برگردم و از طرفی 
خوشحالم که بانوان هم به استادیوم می روند تا بازی تیم 
محبوب شان را ببینند. واقعا دوســت دارم به فوتبال 

ایران برگردم و یکی از دلایل مهمش هواداران 
پرسپولیس هستند که دلم برایشان 

تنگ شده است.

اميرحسين اعظمی |  فوتبال ملی ايران در چند ماه اخير روزهای پر سر و صدايی 
را پشت سر گذاشت، روزهايی که با کنار گذاشــتن دراگان اسکوچيچ توسط 
کميته فنی فدراسيون فوتبال آغاز شد ولی در نهايت فدراسيون تصميم به حفظ 
اين مربی گرفت. هر چند که در فاصله 3-2 ماه تا جام جهانی، باز هم با قاطعيت 
نمی توان گفت که ايران با اسکوچيچ به جام جهانی خواهد رفت. اين اتفاقات حتی 
چالش هايی را ميان بازيکنان ايجاد کرد ولی شجاع خليل زاده مدافع ميانی تيم 
ملی تأکيد می کند که هيچ گونه اختلافی ميان بازيکنان وجود ندارد. خليل زاده 
درخصوص شرايط خودش در فوتبال قطر، وضعيت تيم ملی برای جام جهانی و 

مسائل مختلف ديگر به سؤالات همشهری ورزشی پاسخ می دهد.

  در آخرين بازی الاهلی در ليگ قطر بازی نکردی، مثل اينکه کرونا 
داشتی؟

بله، البته از بازی قبلی برابر السد حالم خوب نبود. بعد از بازی تست دادم و در نهایت تستم 
مثبت شد. الان هم خدا را شکر مشکل خاصی ندارم و برای بازی بعدی با الغرافه می توانم 

تیمم را همراهی کنم.

  در ليگ امسال تا الان نتايج خوبی گرفتيد، فکر می کردی الاهلی 
چنين عملکردی داشته باشد؟

خدا را شکر که در مجموع عملکرد خوبی داشتیم، این در حالی است که باز ی های سختی 
با الدحیل، السد و الریان انجام دادیم. امیدوارم این روند را ادامه بدهیم و جزو بالانشین ها 

باشیم.

  الوکره تيم اميد ابراهيمی هم اکنون صدرنشين است. اين موضوع 
کمی عجيب نيست؟

الوکره تیم خوبی است و امســال هم بازی های خوبی انجام داده است. البته این را هم باید 
درنظر گرفت که تیم ملی قطر هم اکنــون در اردوی تدارکاتی به ســر می برد و بازیکنان 
ملی پوش السد و الدحیل همراه این تیم نیستند. البته این موضوع دلیل نمی شود که بگوییم 

الوکره تیم ضعیفی است. آنها تیم منسجمی هستند.

  الوکره از تيم شما قوی تر است؟
نمی توان خیلی قاطع در این مورد حرف زد. شرایط تیم ها در قطر متفاوت است، به عنوان 
مثال الریان در لیگ قطر شرایط خوبی نداشت ولی در لیگ قهرمانان آسیا الهلال را شکست 
داد. کار اکثر تیم ها در لیگ قطر سخت است و اگر ملی پوشان الدحیل و السد به تیم هایشان 
اضافه شوند کار سخت تر هم می شود. در لیگ قطر اکثر تیم ها بازیکنان خارجی باکیفیتی 

دارند و این موضوع کار را برای ما مدافعان سخت تر می کند.

  ولی اين می تواند به پيشرفت تو کمک کند، درست است؟
من چالش را دوست دارم و از بازی برابر مهاجمان قوی و تراز اول ترسی ندارم. زمانی هم که 
در پرسپولیس بودم در لیگ قهرمانان آسیا سعی می کردم خودم را مقابل مهاجمان باکیفیت 

و گران قیمت محک بزنم.

  ظاهرا کنعانی زادگان هم پنالتی زن اول الاهلی است. چرا او را برای 
زدن پنالتی انتخاب کرده اند؟

محمد خیلی خوب پنالتی می زند و روحیه بالایی هم دارد. من دوست دارم او در هر بازی گل 
بزند چون هر ایرانی که خارج از ایران بدرخشد پرچم کشور ما بالا می رود.

  تو هم قبلا نشــان دادی که به گل زدن علاقه داری ولی مثل اينکه 

نسبت به گذشته کمتر گل می زنی؟
در مورد خودم باید به یک موضوع مهم اشاره کنم. بعد از عمل جراحی که انجام دادم 
هنوز هم جای این عمل درد می کند و من اصلا با تمام توانم بازی نمی کنم. شــاید 
برایتان باورکردنی نباشــد ولی من با تیم تمرین نمی کنم و فقط سر بازی ها حاضر 
می شوم. الان فقط با 30 یا 40درصد توانم بازی می کنم و اصلا نمی توانم با پای راست 
شوت بزنم، پاس بدهم یا دفع توپ کنم. حتی ضربه سر زدن هم برایم سخت است. من 

بعد از تعطیلی لیگ قطر باید مدتی استراحت کنم تا خوب شوم.

  مگر بعد از اين تعطيلی نبايد در اردوی تيم ملی حاضر شوی؟
دو هفته زمان دارم تا استراحت و فیزیوتراپی کنم تا در تمرینات تیم ملی حاضر شوم.

  در مورد شرايط تيم ملی در فاصله 2ماه مانده تا شروع جام 
جهانی چه صحبتی داری؟

الان که همه در فکر انتخابات فدراسیون فوتبال هستند و هیچ کس به فکر تیم ملی 
نیست. هر فردی هم به خودش اجازه می دهد خیلی راحت در مورد تیم ملی صحبت 
کند. برخی مسائل و حرف ها واقعا ناراحت کننده است. همه باید متحد و یکدل باشیم 

تا تیم ملی موفق باشد.

  ولی از مدتی پيش حتی ميان بازيکنان تيم ملی هم دودستگی 
وجود دارد. قبول داری؟

ما بازیکنان وظیفه داریم از سرمربی تیم ملی حمایت کنیم. من الان بازیکن الاهلی هستم، 
آیا نباید از سرمربی خودم دفاع کنم، کجای این کار ایراد دارد؟ این درست است یک مربی 
را که بالای سر ماست و هدایت تیم را بر عهده دارد تخریب کنیم و شخصیتش را خراب 

کنیم؟ من وظیفه دارم از هر فردی که سرمربی تیم ملی است حمایت کنم.

  ولی برخی بازيکنان تيم ملی ايــن کار را نکردند و در ماجرای آن 
استوری ها انگار موافق ماندن اسکوچيچ نبودند؟ 

فکر نمی کنم آنها منظور یا هدف خاصی داشته باشند و قطعا آن نفرات هم نگران تیم ملی 
بودند. برای ما تیم ملی مهم است و همه در کنار هم مثل برادر هستیم تا برای سربلندی تیم 

ملی ایران بجنگیم. در تیم ملی هم خوشبختانه دودستگی وجود ندارد.

  مهدی تاج در مصاحبه ای گفته اگر رئيس فدراسيون شود، کی روش 
را برای جام جهانی سرمربی تيم ملی می کند. نظر تو چيست؟

من نباید در مورد صحبت های ایشــان نظر بدهم. هم اکنون بهترین چیز برای تیم ملی 
آرامش است. ما قرار است 2 بازی دوستانه با ســنگال و اروگوئه برگزار کنیم، واقعا چرا 
باید در بازی های دوستانه هم بازیکنان و هم سرمربی استرس باخت داشته باشند؟ مگر 
نمی گویید تیم ملی باید با تیم های قوی و باکیفیت بازی کند، پس برخی اجازه بدهند 
تیم ملی آرامش داشته باشد. این درست نیســت که حتی اگر در بازی های دوستانه 
نتیجه نگرفتیم به تیم ملی فشار وارد کنند یا از اخراج سرمربی حرف بزنند. امیدوارم 
همه از تیم ملی و سرمربی اش حمایت کنند، همانطور که در 2 جام جهانی قبلی از 
سرمربی تیم ملی حمایت شد. شما هم مثل حمایتی که از آن تیم کردید، از این تیم 

ملی هم حمایت کنید.

  فکر می کنی در جام جهانی نتيجه بگيريم؟
خودتان می بینید شرایط آماده سازی ما چطور بوده ولی شک نکنید با تمام توان 
می جنگیم تا از اعتبار فوتبال ایران در جام جهانی دفاع کنیم. امیدوارم همه 

حمایت کنند تا در بازی های دوستانه هم بدون استرس بازی کنیم.

دقیق تر از ساعت سوئیسی!
دقیق تر از ساعت و شــیرین تر از شکلات سوئیســی. این عملکرد یان ســومر در نبرد با 
بایرن مونیخ بود. او در این مسابقه از سطح یک ســنگربان فراتر رفت و رسما به یک دیوار 
روبه روی دروازه تبدیل شد؛ یک دیوار قرص و محکم که شاگردان ناگلزمن را حسابی کفری 
کرد. بایرن بالاخره برای نخستین بار از شروع این فصل به حریف امتیاز داد و روند بردهای 
متوالی اش در بوندس لیگا قطع شد. آنها البته در این بازی هم همانند سایر مسابقه ها، کاملا 
برتر از حریف ظاهر شدند و شایسته رسیدن به برد بودند، اما یان سومر به تنهایی شانس 
رسیدن به برد را از این تیم گرفت. عملکرد رؤیایی این گلر با »19سیو« روبه روی مونیخی ها 
تکمیل شد. این بیشترین مهار یک دروازه بان در 5لیگ معتبر اروپایی از سال2009 به بعد 
بود. سومر یکی از بهترین نمایش های در تاریخ بوندس لیگا را به یادگار گذاشت و به خصوص 
با دبل سیو دیدنی روی ضربه سادیو مانه، شبکه های اجتماعی را تسخیر کرد. او همیشه گلر 
عجیبی بوده است. بازیکنی که چه در تیم ملی سوئیس و چه در گلادباخ، روبه روی رقبای 
بزرگ می درخشد و در بعضی نبردهای خاص به شدت به چشــم می آید اما در ادامه فصل 
به مرور زمان فراموش می شود. بی جهت نیست که منچستریونایتد اخیرا برای جذب این 
گلر اقداماتی انجام داده است. بعد از افت فاحش دخیا، این باشگاه شرایط سومر را زیرنظر 
دارد تا شاید او را به ترکیب اش اضافه کند. سومر با این نمایش درخشان، حتی تا یک قدمی 
شکست دادن بایرن پیش رفت اما ســرانجام تسلیم ضربه سانه شد تا برد تیمش به تساوی 
تبدیل شود. این عملکرد اما شایسته بیشتر از یک امتیاز بود. او در یک بازی به تنهایی به اندازه 
یک فصل دروازه بان های دیگر مهار موفق داشت. رکورد جالب دیگر این بازی به سادیو مانه 
اختصاص داشت که با »5گل« مردود در 4بازی اول بوندس لیگا، رکورددار شد. در هفته ای 
که یک تصویر تلخ از سباستین هالر در حال مبارزه با سرطان منتشر شد، دورتموند به سختی 
و با گل مودست هرتابرلین را شکست داد تا همچنان در کورس بماند و کام بک وحشتناک 
هفته قبل را به فراموشی بسپارد. تیم غافلگیرکننده این فصل یعنی یونیون برلین نیز 6گل 
به شالکه زد و بهترین برد هفته را جشن گرفت. شــالکه در این فصل، تنها بدلی از آن تیم 
بزرگ گذشته است؛ تیمی که با این روند راهی دسته های پایین تر فوتبال آلمان خواهد شد.
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منهای فوتبال

زنان والیبال به دنبال هفتمی 
تیم ملی والیبال زنان اگر بازی امــروز را ببرد می تواند در رده هفتم جام 
کنفدراسیون آســیا قرار بگیرد. ایران که با شکست مقابل ژاپن شانس 
حضور در بین 4تیم اول را از دست داده بود، دیروز برای تعیین جایگاه 
پنجم تا هشــتم مقابل چین تایپه قرار گرفت و شکست خورد. ایران در 
3ست، 25-23، 25-19 و 25-17 باخت. ایران امروز برای قرار گرفتن 
در رده هفتم باید با بازنده فیلیپین و استرالیا بازی کند. الساندار کمپدلی، 
سرمربی ایران بعد از این شکست گفت: »در مسابقه با ژاپن شاگردانم از 
نظر ذهنی و جسمی خسته بودند. قرار بود بازی با چین تایپه ساعت یک 
ظهر برگزار شود، اما ساعت 12شب اعلام کردند بازی ساعت 10صبح 
است. تغییر زمان نمی تواند بهانه  ای برای توجیه شکست باشد ما به خاطر 

اشتباهات واضحی که بازیکنان انجام دادند، نتیجه را واگذار کردیم.«

تیم ملی والیبال ایران ســخت ترین بازی مرحله گروهی اش را برد. از بین 
3تیم آرژانتین، مصر و هلند که در مسابقات قهرمانی جهان همگروه ایران 
شده اند، ناگفته پیدا بود که چالش اصلی ایران در این گروه بازی با نماینده 
آمریکای لاتین است. شنبه شب در اسلونی 2تیم بازی جذابی را به نمایش 
گذاشتند. بعد از ست اول و در نیمه های ست دوم خیلی ها به این اطمینان 
رسیدند که بازی 3ســته و با پیروزی آرژانتین به پایان می رسد. آرژانتین 
ست اول را 25-22 برده بود و در امتیاز16 از ست دوم نیز 6امتیاز با ایران 
اختلاف داشت. چطور می شد امیدوار بود که ایران این اختلاف را جبران 
کند و حتی ســت را ببرد؟! ایران فقط به یک معجزه نیاز داشــت و میلاد 
عبادی پور با سرویس ها و  آبشارهایش معجزه تیم شد. او نه تنها اختلاف را 
جبران کرد بلکه به هم تیمی هایش این روحیه را داد که می توانند در مقابل 
آرژانتین برنده باشند. ایران ست دوم را 30بر 28 برد. در ست سوم هم بازی 
را به دست گرفت و 25-18 برنده میدان بود. در ست چهارم نیز اگر یکی، 
دو اشتباه نمی کرد، می توانست بازی را تمام کند ولی 34-32 بازنده شد. 
وقتی 2 تیم در ست ها مساوی شدند، دوباره ناامیدی سراغ هواداران آمد. 
رقابت پایاپای 2 تیم این نگرانی را بیشــتر کرد. اما این ست، پایان خوشی 
برای ایران داشت و 21-19 به پیروزی رسید تا نخستین بازی مسابقات را 
با قدرت به پایان ببرد. ایران در این بازی با سرویس های خوبی که زد بازی 
را در دست گرفت، درست برخلاف اتفاقی که در تیم آرژانتین افتاد. آنها با 
سرویس هایی که خراب کردند، فرصت دریافت خوب و گرفتن امتیاز را به 
ایران دادند.در بازی اول بازیکنان ایــران چهره متفاوتی از خود به نمایش 
گذاشتند. عبادی پور، کاپیتان تیم ناجی شــد و در مرز شکست، تیم را به 
بازی برگرداند. او با 21امتیاز بهترین بازیکن زمین بود. میلاد 19امتیاز از 
حمله و 2امتیاز هم از سرویس گرفت. دریافت های میلاد و مدیریتش در 
داخل زمین هم بیشترین کمک را به تیم کرد. مرتضی شریفی، ستاره دوم 
ایران بود. در لیگ ملت ها شریفی در ترکیب اصلی تیم بود، اما کم کم جای 
خودش را به امیرحسین اسفندیار داد. با توجه به بازی های قابل قبولی که 

اسفندیار در لیگ داشت، این بار هم در ترکیب اصلی بود، اما بهروز عطایی، 
سرمربی تیم خیلی زود متوجه شد که آرژانتینی ها برای مهار او 

برنامه ریزی کرده اند و این بار شریفی را جایگزین اسفندیار 
کرد. این تعویض، تعویض طلایی لقب گرفت. شریفی با 
17امتیازی که گرفت و سرویس های خوبی که زد، اعتماد 
همه را جلب کرد. امین اسماعیل نژاد که در لیگ ملت ها 
ســتاره تیم بود، در بازی اول قهرمانی جهان درخشش 
چشمگیری نداشت. بعضی ها از ضعف او صحبت کردند و 
بعضی ها گفتند که او اسیر آنالیز آرژانتین شده بود. امین، 
هم در دفاع کم فروغ بود و هم ضرباتش را به بیرون زد، با 
این حال توانست 16امتیاز بگیرد. مثل لیگ ملت ها این 
بار دفاع، ضعف اصلی تیم ایران بود. از 130امتیازی که 
ایران گرفت فقط 3امتیاز در دفاع به دست آمد. 2امتیاز 

اسماعیل نژاد گرفت و یک امتیاز امیرحسین توخته. نظرها 
درباره بازی محمدطاهر وادی، پاسور تیم هم متفاوت است. 

بعضی ها از پاس های او راضی نیستند و بعضی ها هم می گویند 
وقتی او اعتمادی به سرعتی زن ها نداشت، بهترین کار را انجام 

داد و بیشتر روی پاس های قدرتی تمرکز کرد.
ایران تورنمنت را خوب شروع کرد و در ادامه، 2بازی راحت تر 
در پیش دارد. امشــب با مصر بازی می کند و چهارشــنبه 
هم با هلنــد. این پیــروزی، روحیه تیمی را بــالا برده و 
می شــود منتظر 2پیروزی دیگر هــم در مرحله گروهی 
بود. راحت ترین بازی این مرحله هم که مقابل مصر است؛ 
مصری که در بازی اول با نتیجه 3 برصفر مغلوب هلند شده 
است.هرچند مصر سابقه شکست دادن ایران را دارد، اما 
از تیمی که آرژانتین تیم سوم المپیک را برده انتظار این 

است که مصر را در یک بازی 3سته شکست بدهد.

تغییراتومنفعتطلبیها

اظهارنظرها درباره تغییرات تیم ملی بسکتبال متفاوت است. برخی 
طرفداران بی چون و چرای این تغییرات هســتند و برخی دیگر 
هرچند تغییرات را تأیید می کنند اما می گویند نباید این تغییرات 
بهانه ای برای توجیه ناکامی های تیم ملی باشد. تغییرات زمان بر 
است و کم کم باید اتفاق بیفتد. اما عجیب به به  و چه چه هایی است 
که بعد از هر بازی می شود و آدم می ماند با منفعت طلبی های یک 
عده چه کار کند. یک بازیکن 15ثانیه بازی کرده یا دیگری 2دقیقه 
و 30ثانیه در زمین بوده ولی می گویند: »در بازی تیم ملی به جوانان 
میدان داده شد«! ما تا اندازه ای موافق تغییرات هستیم اما هرگونه 
اظهارنظر در این ارتباط را به گذشــت زمان و مشاهده بازی های 

بیشتر موکول می کنیم.

نقلوانتقالات

جابه جایی بازیکنان و مربیان در تیم های لیگ برتر بســکتبال 
مدتی است که آغاز شده است. شهرداری گرگان قهرمان فصل 
قبل، کماکان بیشترین ملی پوش و بازیکن مطرح را جذب کرده و 
به اتفاق پری پتی ستاره آمریکایی، خودش را برای یک قهرمانی 
دیگر آماده می کند. مهرام قرار است با کامران جمشیدوند تیمی 
جوان را مهیا کند. آویژه صنعت پارسا مشهد سرجان ایوانوویچ 
را برای یک فصل دیگر به خدمت گرفت. چنگیز کاراداق مربی 
ترکیه ای نیز دومین ســرمربی خارجی این فصل روی نیمکت 
تیم توفارقان می نشیند. علی توفیق با نفت آبادان و محمدرضا 
اسلامی با مس کرمان تمدید کردند. لیگ برتر با جذابیت های 

خاص این فصلش از 28شهریور آغاز می شود.

تیم ملی بسکتبال ظهر امروز با استرالیا بازی دارد و برای رسیدن 
به بندیگو، محل برگزاری این دیدار بازیکنان سفری 40ساعته 
داشتند! دلیل این سفر طولانی، انتخاب خطوط هوایی ارزان قیمت 
است. این نخســتین بار نیست که فدراســیون برای کم کردن 
هزینه ها، قیمت ارزان را به مسیر خوب ترجیح می دهد. بعضی از 
بازیکنان در سفرهای قبلی نیز از نوع تهیه بلیت توسط فدراسیون 
بسکتبال گلایه داشتند. نه تنها در مسافرت های تیم ملی باید شان 
ملی پوشان حفظ شود، بلکه برای فدراسیون باید آمادگی بازیکنان 
در بازی مهم تر از هر چیزی باشد. بعد از این سفر، بازیکنان توانی 
برای بازی دارند؟ گفته می شود بعضی از بازیکنان به دلیل پرواز 

40ساعته تا مقصد قید همراهی با تیم ملی را زدند.

پرواز40ساعته

زیر حلقه
افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال
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افقی:
1- تــــابلویی مـــشهور از 
لئوناردو داوینچی- شوخی- 

لیکن
2- فــرزنـــد ســیــاوش، 
پادشاه کیانی- روزی دهنده- 

مـاچ
3- مهمانخانه خارج شــهر- 

دوستی- کمترین مقدار
4- آزاد و رها - آرامـش یافتن- 

حــصیر
5- کرم شــب تاب- وطن- 

فوری
6- کافران- بی ســر و صدا- 

همیشگی
7- دوســــتان نـــزدیک- 

سردوشی- پهلوان
8- گاو یالدار تبت- یگانگی- 

نوع، گونه
 9- چــــیز- قوم مـــغول- 

سمت و سو
10- زهرخورده- به صورت 
سه گوش- وضعیت گوارشی

 11- خــانـه ســـاحـلـی- 
 سبزی ســالاد سرشــار از 
مواد معدنی- روحانی یهودی
12- رنگارنگ- بهشت ارم را 

بنا نهاد -  حمله نظامی
13- بارکد- کمک- درآمد

14- از حروف الفبا- زاینده- 
روز بیست و هشــتم هر ماه 

شمسی در ایران قدیم
15- نــازیـــبا- مفصــل 
ساچمه ای در فرمان خودرو- 

دومین روز هفته
  

عمودی:
1- پـــرخور- لقب ویوالدی، 

آهنگساز ایتالیایی
2- هم پیمان شدن چند گروه 
سیاسی- جریان متناوب برق- 

گوسفند ماده
3- اخلالگــر- فــرق ســر- 

همراهی کردن
4- ســنگ آســیاب- رفتن 
 بــه مــــکان مــــقدس- 

پی در پی بودن
5- بیماری التهابی حنجره- 

استحکام- سیاره زهره
6- امتلاء معده- پیشــگاه- 

سستی و تنبلی
7- اشاره- راهروي سرپوشیده- 

شبکه گسترده جهانی
8- حرفــش یکی اســت!- 
هماهنگ- وسیله حمل بار که 
به پشت خودرو بسته می شود

9- بــه دنیــا آوردن- افترا- 
تلاشگر

10- امتحان- از نشــانه های 
 ضـــربه مـغـــزی اســت- 

خیاط قدیم
11- پســت و فرومایــه- 

خمیده- نوعی قایق پارویی
12- ماه چهارم ســریانی- سمبل- 

رنگ موی فوری
13- آب دادن به کشتزار- به شخص 
گندمگون گفته می شود- مجموعه 

عقاید و آموزه های پیامبران
14- تفاله عســل- سمت راست- 

گزینش
15- نمایشنامه نویس صاحب سبک 
ایرانی و خالق گلدونه خانم- کشوری 

15قدیمی در بین النهرین

دامادهحلطعاعش
يساملپيدباعشنا
جمروتيديعنبل

وهايانثاطبار
رمكلسمنمادبك
اياواشاحباون
نيوبوياتايهي
يشحوياهكشمتنابز
سندالكملمنهو

افايديهشاقتا
نلعوهتيگمهرا
كاهليسراونيم

ازسورمكهلهوس
يدادماونيچاپلا

لهسمنتناهيارك

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4287
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

362897541
591423876
847615329
756134298
138279465
429568137
213986754
975341682
684752913

متوسط

5 3      9  
 4 1       
   4  7   2
    7  1   
9   2  3   8
  7  1     
2   9  6    
      2 3  
 8      4 5465931872

982756431
137842965
648175293
759263148
213489756
524698317
876314529
391527684

ساده

متوسط

532168497
741392586
698457312
823679154
915243768
467815923
254936871
176584239
389721645

سخت

    9   4 1
5    2    6
  7    3   
   1   2   
1        5
  9   8    
  3    7   
9    4    2
6 8   5     

ساده

  5 9  1 8   
9   7  6   1
 3   4   6  
 4 8    2 9  
7        8
 1 3    7 5  
 2   9   1  
8   3  4   9
  1 5  7 6   

سورپرایز اول
 ایران در نخستین بازی از مسابقات والیبال قهرمانی جهان، سخت ترین حریفش

یعنی آرژانتین را شکست داد و امشب در بازی دوم مقابل مصر قرار می گیرد

 فرصت جبران نیست
میلاد عبادی پور بعد از بازی با آرژانتین گفت دلیل پیروزی تیم 
سرویس های خوب بود: »همیشــه بازی اول در تورنمنت های 
بزرگ سخت اســت. تا جا بیفتی و به بازی های نرمال خودت 
برگردی زمان می برد. به خصوص اگر تیم مقابل آرژانتین 
یا برزیل باشد. کسی که بهترین فاکتور را دارد، باید از آن 
استفاده کند. در لیگ ملت ها سرویس های ما خوب بود. ما 
آنجا برای مسابقات جهانی تمرین کردیم و اینجا توانستیم 
خوب سرویس بزنیم.« عبادی پور به پیروزی تیم در بازی 
امشب مقابل مصر هم امیدوار است: »مسابقات قهرمانی جهان 
است و همه تیم ها می خواهند با بهترین رتبه و نتیجه به 
کشورشان برگردند. مسابقات قهرمانی جهان مثل 
لیگ ملت ها نیست، در لیگ فرصت جبران 
هســت اما اینجا نه. ما بــرای اینکه 
در مرحله حذفــی بازی های 
راحت تری داشــته باشیم، 
باید در مرحله گروهی تلاش 

کنیم تا بازی ها را ببریم.«

 باثبات تر می شویم
تیم عطایی در این بازی با اینکه نتیجه گرفت ولی نوساناتی 
داشــت، او وعده داده تا این نوســانات را به حداقل برساند: 
»پیش بینی کرده بودیم که بازی ســختی داریم. دو تیم در 
مقاطعی از بازی دچار نوسان شــدند. آرژانتین در ست دوم با 
اینکه جلو بود، نتوانست بازی را حفظ کند و ما بر بازی مسلط 
شدیم. در ست چهارم هم ما نتوانستیم بازی را کنترل کنیم. 
قبول دارم تیم نوساناتی دارد و ســعی می کنیم نوسانات را 
به حداقل برسانیم. در این ســطح از بازی ها از این اتفاقات 
می افتد با این حال ســعی می  کنیم در بازی های پیش رو با 

ثبات بیشتری بازی کنیم.«



 ۴۸ ساعت 
مانده به انتخابات 

خانه سینما 
فهرست نامزدهای عضویت در هیأت مدیره 

تغییر کرد 

خانه ســینما در آشــفته ترین روزهایش به 
استقبال انتخابات هیأت مدیره می رود؛ آن هم 
در شرایطی که رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل 
از سمت خود اســتعفا داده اند ؛ البته که هنوز 
هیچ کدام از این استعفاها پذیرفته نشده است. 
دیروز خبر رســید که در فهرست نامزدهای 
عضویت در هیأت مدیره هم تغییراتی به وجود 
آمده است که شــاید مهم ترینش جایگزینی 
محمدمهدی عســگرپور به جــای منوچهر 
محمدی در صنف تهیه کنندگان باشد . 2روز 
دیگر قرار است کوچه سمنان دوباره شلوغ شود 
و با توجه به اتفاقات روزهای اخیر احتمالا باید 
منتظر حواشی تازه ای باشــیم؛ هرچند هنوز 

چیزی قطعی نشده است.
2روز تا ۹ شهریورماه و برگزاری مجمع عمومی 
و انتخابات هیأت مدیره جدید خانه ســینما 
باقی مانده و مشــخص نیســت آیا این برنامه 
در موعد مقرر و در آرامش انجام می شــود؟! 
یا باز هم به خاطر تأییــد صلاحیت نامزدها یا 
تحت تأثیر برخی حواشی و اختلاف های صنفی 
سرانجام دیگری پیدا می کند. خانه سینما در 
آســتانه برگزاری انتخابات شانزدهمین دوره 
هیأت مدیره خود روزهای پرحاشیه ای را پشت 
سر می گذارد که نقطه عطف آن به لغو مجمع 
عمومی و انتخابات در تاریخ قبلی، براســاس 

درخواستی از وزارت ارشاد برمی گردد.
ابتدا قــرار بود مجمــع عمومــی و انتخابات 
هیأت مدیره خانه سینما دوم مردادماه برگزار 
شود، اما تنها چند ساعت مانده به شروع مجمع، 
نامه ای از وزارت ارشاد به خانه سینما ارسال شد 
که در آن تأکید شده بود نامزدهای هیأت مدیره 
باید توسط این وزارتخانه تأیید صلاحیت شوند؛ 
بنابراین با وجود آنکه تاریخ انتخابات از مدت ها 
قبل تعیین و اعلام رسمی شده بود و حتی گفته 
می شد که رئیس سازمان سینمایی در نامه ای 
نماینده سازمان را برای نظارت بر انتخابات به 
خانه سینما معرفی کرده بود، این برنامه ریزی 

لغو و به زمانی دیگر موکول شد.
پس از این ماجرا هیأت مدیره اسامی نامزدهای 
صنوف را به وزارت ارشاد برای احراز صلاحیت 
ارسال کرد که در بین آنها گویا فرهاد توحیدی 
تأیید نشد. اگرچه این موضوع به صورت کتبی 
و رســمی اعلام نشــده، اما در نهایت هر چه 
بود، منجر به انصــراف توحیدی از نامزدی در 
انتخابات شد؛ همانگونه که پیش تر مجید برزگر 

هم انصراف داده بود.
اما به جز ماجــرای تأییــد صلاحیت ها آنچه 
اوضاع خانه ســینما را به صدر اخبار روزهای 
اخیر رســاند، اســتعفای ناگهانی مدیرعامل 
خانه سینما بود که روز پنجشنبه هفته گذشته 
رســانه ای شــد و محمدعلی نجفی - رئیس 
هیأت مدیره خانه ســینما - با انتقاد از خبری 
شدن این اســتعفا آن را تأیید و تأکید کرد که 
استعفای شاهسواری در هیأت مدیره پذیرفته 
نشده تا انتخابات برگزار شود. با این حال خود 
نجفی هم عصر روز جمعه )چهارم شهریور( از 
عضویت در هیأت مدیره و ریاســت آن استعفا 

کرد.
حالا در فاصله چند روز مانده به برگزاری مجمع 
عمومــی و انتخابات، فهرســتی از نامزدهای 
صنوف پخش شده که برای بررسی صلاحیت به 
وزارت ارشاد ارسال شده  است. در این فهرست 
نامی از کاندیــدای تهیه کنندگان به چشــم 
نمی خــورد؛ درحالی که گفته می شــود پس 
از انصراف منوچهر محمدی که در فهرســت 
قبلی بود، محمدمهدی عســگرپور جایگزین 

شده است.
علی دهکردی از انجمن بازیگران، محمدمعین 
صمدی از انجمن انیمیشن، امیرحسین اثباتی 
از انجمن طراحان فیلم، علی لقمانی از انجمن 
فیلمبرداران، مسعود اطیابی از انجمن مدیران 
تولید، رضا درســتکار از انجمن نویسندگان و 
منتقدان سینما، حبیب اسماعیلی از انجمن 
مؤسســات پخش، مســعود امینی تیرانی از 
انجمن فیلم کوتاه، علیرضا حسینی از انجمن 
تهیه کنندگان مســتند، رســول صدرعاملی 
از انجمــن کارگردانــان، جابر قاســمعلی از 
انجمن فیلمنامه نویســان، حسین حیدری از 
انجمن مدرسان ســینما و مجید امانی زاده از 
انجمن مدیران تدارکات تعدادی از نامزدهای 

معرفی شده هستند.
این طور که ایسنا گزارش داده هیأت مدیره در 
تلاش است روز نهم شهریورماه مجمع عمومی 
و انتخابات هیأت مدیره را برگزار کند و اگر قرار 
بر اتفاقی دیگر باشــد، احتمالاً مجمع عمومی 
که بالاترین رکن خانه سینماست باید درباره 
آن تصمیم گیری کند؛ هر چند برخی فعالان 
صنفی سینما پیش بینی می کنند که با توجه به 
اختلاف های موجود میان چند انجمن و تشکل 
تهیه کننده ها مجمع عمومــی آرامی پیش رو 

نخواهد بود.

سینما
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آوينی زمــان
هادی باغبانی؛ خبرنگاری که شهید 

مدافع حرم شد

 مفهوم صحابی
در قرآن و روایات

بررسی آراي برخی از پژوهشگران اهل سنت 
پیرامون صحابی بودن معاویه بن ابی سفیان

مثلث توسعه مکران
مطالعات الحاق مناطق جنوبی کرمان به 
سیستان وبلوچستان و هرمزگان در سند 

توسعه مکران آغاز شد

چرا خزاعی 
ممنوع الکارها را 

اعلام نکرد

موعد یک هفتــه ای وعده 
محمــد خزاعــی برای 
شفاف ســازی درباره افراد 
ســینما  در  ممنوع الکار 
درحالی به پایان رســید 
که هنوز ابهامات بسیاری 
درباره این مسئله در فضای 
سینمای ایران وجود دارد. 
به گزارش مهر، 24مردادماه 
محمــد خزاعــی، رئیس 
سازمان سینمایی در حاشیه 
مراسمی با اشاره به وضعیت 
ممنوع الــکاری برخی از 
چهره های سینمایی و اینکه 
فهرستی از این هنرمندان 
تهیه شده است، در پاسخ 
به اینکه چند نفــر در این 
فهرســت قرار دارند و چه 
زمانی نام آنها اعلام خواهد 
شــد، توضیح داده بود که 
این فهرســت در جلسات 
متعددی مطرح شده و تعداد 
آن کم یا زیادشــده است و 
قرار است آخرین فهرست 
تا آخر هفته آینده در اختیار 
ما قرار گیرد؛ البته ما تلاش 
کرده ایم برخی از دوستان که 
اسامی آنها مطرح شده از این 
فهرست کنار گذاشته شوند.

فرهاد آئیش 
گالیله می شود

فرهاد آئیــش، بازیگر با 
سابقه تئاتر ایران با نمایش 
»گالیله« بــه کارگردانی 
حسین پور،  شهاب الدین 
پاییز سال جاری روی صحنه 
می رود.حسین پور درباره 
تمرین  وضعیت  سرانجام 
و اجرای نمایش »گالیله« 
که بیش از 3ســال است 
قصد تولیــد و اجرای این 
اثر را دارد، بــه مهر گفت: 
ســال های متمادی است 
که دغدغه تولید و اجرای 
نمایش »گالیله« نوشــته 
برتولت برشــت و ترجمه 
استاد حمید سمندریان را 
دارم.  این کار را به نوعی ادای 
دین به اســتاد سمندریان 
می دانم. در دوران پیش از 
کرونا تمرین های نمایش را 
برای اجرا آغاز کردیم، ولی 
متأسفانه با شیوع ویروس 
کرونا، کار متوقف شــد و 
طی 3سال گذشته به دلیل 
شرایط کرونایی نتوانستیم 
برنامه ریزی مناسبی برای 
تمریــن و تولیــد اجرای 

»گالیله« داشته باشیم.

سریال حضرت 
شاهچراغ)ع( 
ساخته می شود

حضــرت  ســریال 
شــاهچراغ)ع( با روایت 
زندگی حضــرت احمدبن 
بــرادر    موســی)ع(، 
 امــام رضــا)ع( به همت 
ســازمان هنری رسانه ای 
اوج و شــهرداری شیراز 
ساخته می شود. به گزارش 
همشهری، شهرداری شیراز 
و سازمان هنری رسانه ای 
اوج قرارداد مشارکت ساخت 
ســریال حضرت احمد بن 
موسی)ع( را منعقد کردند. 
این ســریال تاریخی که با 
مشارکت و سرمایه گذاری 
شهرداری شــیراز ساخته 
خواهد شــد، قرار است با 
محوریت زندگــی و زمانه  
حضرت شــاهچراغ)ع(، 
برادر امام رضا علیه السلام 

تهیه و تولید شود. 
شــاهچراغ)ع(  حضرت 
که پسر ارشد امام موسی 
کاظم)ع( و برادر امام رضا)ع( 
است در راه پیوستن به برادر 
خود به سوی خراسان سفر 
کرد، ولی در راه توسط افراد 
مأمون، خلیفه عباســی، 
در شهر شیراز به شهادت 
رسید. ســریال حضرت 
شاهچراغ پس از تحقیق و 
پژوهش به همت سازمان 
اوج، نگارش و مراحل تولید 

آن آغاز خواهد شد.

انیمیشنِ
 قهرمانان جنگ

 گفت وگو با کارگردان 
 سریال »سلام بر ابراهیم« که این شب ها 

روی آنتن است

مجموعه انیمیشن »ســلام بر ابراهیم« 
کاری از گروه نوجــوان مرکز پویانمایی 
صباســت که به تهیه کنندگی اسدالله 
دیانتی و کارگردانی اســماعیل یوسفی 
پخش خود را از اواخر مردادماه از شبکه3 
شروع کرده است. به گفته کارگردان این 
انیمیشن، مجموعه »سلام بر ابراهیم« 
در 4فصل تولید شده که فصل اول آن در 
قالب ۱3قسمت 2۰دقیقه ای از 3۱مرداد 
هر شب پخش می شــود.  یک فصل به 
دوران کودکی و نوجوانی ابراهیم هادی 
می پردازد که آغاز شکل گیری شخصیت 
فرهنگی و مذهبی ایشان و تحولاتی که از 
نظر شخصیتی برای شهید ابراهیم پیش 
آمده ویک فصل هم بــه حضور ابراهیم 
هادی در جبهه غرب و فعالیت ایشــان 
در آن منطقه می پردازد.   دو فصل هم به 
حضور ابراهیم در جبهه جنوب، و شرکت 
در دو عملیات فتح المبیــن و والفجر 
مقدماتی و اتفاقــات 5 روز آخر حیات 
ایشــان در کانال کمیل مربوط است که 

منجر به شهادت ایشان خواهد شد.

برداشت از کتاب »سلام بر ابراهیم« 
به گفته ســازندگان انیمیشن، شهید 

ابراهیم هادی می تواند الگوی مناسبی 
برای جوانان و نوجوانان باشــد و برشی 
از زندگی دلاورمردی هــای رزمندگان 
دفاع مقــدس را روایــت می کنــد. 
ناگفته هایی از زندگی این شهید وجود 
دارد که هم اکنون در قاب تصویر به نمایش 
درآمده و به پویانمایی »سلام بر ابراهیم« 
رنگ و بوی خاصی داده اســت. پیش از 
این کتاب »ســلام بر ابراهیم« در یک 
میلیون نسخه منتشر شده که جزو آثار 
پرطرفدار کتاب های جنگ و دفاع مقدس 
است. اسماعیل یوسفی درباره استفاده 
از بخش هایــی از این کتــاب توضیح 
می دهد: »بخش هایــی از محتوای این 
کتاب و موضوعاتی که دارد را ما در سریال 
انیمیشن »ســلام بر ابراهیم« استفاده 
کرده ایم؛ بخش هایی کــه می توانند به 
شکل تصویری برای کودکان و نوجوانان 
جذاب تر باشــند و بچه ها بتوانند با آن 
ارتباط برقرار کنند.« وی در پاسخ به این 
سؤال که آیا به جز زندگی شهید هادی، 
تولید دیگر شــهدای جنگ را هم آغاز 
کرده اید، می گوید: »ما براساس سیاست ها 
و برنامه های ســازمان پیش می رویم و 
تولید انیمیشن »ســلام بر ابراهیم« در 
دستور کار ماست و حقیقت این است که 
این پروژه ســنگین که در فاز اول و دوم 
نزدیک به 2هزار دقیقه کار است بدون 
کمک مرکز صبا امکان پذیر نبود. به طور 

حتم زندگی دیگر شهدا هم در دستور کار 
قرار می گیرد؛ چراکه ما جز فرماندهان، 
قهرمانان بی نام و نشــانی داریم که باید 
نسل امروز آنها را بشناسند. قهرمانان ما 

در تاریخ معاصر کم نیستند.«
در ادامه یوسفی از شهید ابراهیم هادی 
می گوید و اینکه لقــب علمدار کمیل را 
دارد. به گفته کارگردان، شهید ابراهیم 
هادی در اول اردیبهشت سال ۱33۶ در 
میدان خراسان شهر تهران به دنیا آمد. 
مرحله اول زندگی اش در دوران کودکی 
و نوجوانی در این محله بود و مرحله دوم 
زندگی او را می توان حضورش در هیئت 
جوانان وحدت اســلامی و همراهی و 
شاگردی استادی مانند علامه محمدتقی 
جعفری دانست و مرحله سوم زندگی اش 
حضور در جبهه غرب  است و مرحله آخر 

زندگی او در جبهه جنوب می گذرد.

خلق شخصیت های جذاب برای کودکان
این کارگردان در ادامه به فصل دوم »سلام 
بر ابراهیم« اشــاره می کند: »با توجه به 
اینکــه در ادامه کار، بــه لحاظ کیفیت 
سختگیری هایی داشتیم، تصمیم گرفتیم 
که فصل دوم این انیمیشن نسبت به فصل 
اول متفاوت تر باشــد. گرافیک کار به 
سمت سه بعدی رئال پیش برود و روایت و 
داستان پردازی به گونه ای متفاوت باشد.« 
یوسفی همچنین در پاسخ به این نکته که 

موضوعات جنگ و پرداختن 
به شــخصیت های جنگ و 
دفاع مقدس باید در انیمیشن 
جذابیتی داشــته باشد که 
رده های سنی را جذب خود 
کند، توضیــح می دهد: »از 

همان ابتدا گروه نویسندگان ما فکر کردند 
که باید کاری انجام شود تا داستان برای 
نسلی که آشنا به دوران جنگ تحمیلی 
نیســت، دیدنی باشــد و خودمان هم 
تلاش کردیم علاوه بر داستان، تماشای 
انیمیشن هم جذاب باشد؛ به همین دلیل 
دیالوگ ها و گویش ها کودکانه شد و حتی 
رگه های طنز را در آن قرار دادیم. فضا را 
هم تا جایی که می توانستیم فانتزی کردیم 
و کاراکتر ها هم به شکل فانتزی بودند، اما 
در فصل دوم به سمت موقعیت های رئال 
رفتیم؛ چراکه معتقدیم باید نسل جوان 
هم با این قهرمانان آشــنایی کافی پیدا 

کنند.«

انیمیشن  روایت معمار
اسماعیل یوسفی در ادامه خبر دیگری 
هم می دهد. وی عنوان می کند:»مرکز 
پویانمایی صبا با مشــارکت ســتاد کل 
نیروهای مسلح و بنیاد حفظ آثار و نشر 
ارزشهای دفاع مقدس، ساخت حدود ۱۰۰ 
قسمت انیمیشن را درباره عملیات های 
دفاع مقدس در دســتور کار دارد. یک 

قسمت به شــکل آزمایشی 
تولید و تحویل شد که مورد 
رضایت مرکز پویانمایی صبا 
و همچنین بنیــاد حفظ آثار، 
قرار گرفته اســت و  در حال 
حاضر مشــغول برنامه ریزی 
برای پیش تولید این مجموعه صد قسمتی 
هستیم که قرار است با تکنیک تلفیقی 
سه بعدی رئال، موشن گرافیک سه بعدی 
و کمیک موشــن، تولید شود.« به گفته 
یوسفی؛ این پروژه که با عنوان »روایت 
معیار« در مرکز پویانمایی صبا در دست 
تولید اســت، ناگفته عملیات های دفاع 
مقدس را به صورت انیمیشــن روایت 
می کند وی ادامه می دهد:»این پروژه به 
عنوان معیار مستندهای عملیات دفاع 
مقدس ساخته می شود و در آن ما تاریخ 
جنگ را بازخوانی می کنیم و قرار است 
آن چه میان سپاه، ارتش و مجموعه های 
نظامی در عملیات ها ثبت شده را به صورت 
انیمیشــن تولید کنیم. قرار است در هر 
قسمت از این مجموعه، یک عملیات   دفاع 
مقدس به سبک انیمیشن روایت شود که 
ما در قسمت اول عملیات طریق القدس را 
روایت کرده ایم که حدود 3۰ دقیقه است. 
نخستین قسمت این مستند انیمیشنی با 
استفاده از تکنیک های به روزی همچون 
ســه بعدی،کمیک و موشن گرافیک سه 

بعدی و با کیفیک 4K کار شده است.

فهیمه پناه آذرگپ
روزنامه نگار

امسال بنیاد سینمایی فارابی برای تولیدات خود با موضوع دفاع مقدس دست 
پری دارد و »دومین روز پاییز« به کارگردانی اردلان عاشوری و تهیه کنندگی 
حبیب والی نژاد را می سازد. این فیلم پروژه ای است که در آن گریزی به زندگی 
شــهید همدانی هم زده می شــود. فیلم دیگر »مؤمن« به کارگردانی هادی 
مقدم دوست و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی است. این فیلم سینمایی که 
چندی پیش مراحل پیش تولید خود را ســپری می کرد درباره سردار شهید 
حسین همدانی است. فارابی جریان ســاخت فیلم های اول را هم در دست 
گرفت و حالا قرار اســت ۶ فیلم با همراهی کارگردانان فیلم اولی تولید کند. 
سیدسجاد قافله باشی یکی از همان کارگردان های فیلم اولی است که قرار است 
»پادگان اشرف« را در سال جاری جلوی دوربین ببرد. از دیگر فیلم ها می توان 
به »پالایشگاه« مهرداد خوشبخت هم اشاره کرد. پروژه دیگری که از جریان 
مقاومت با پشتیبانی فارابی ساخته می شود »سینمامتروپل« به کارگردانی 

محمدعلی باشه آهنگر و تهیه کنندگی حامد حسینی با محوریت حوادث انقلاب 
و دفاع مقدس است. »چهل و چهار روز« مهدی نقویان، »روزگار شرق« مصطفی 
گندمکار، »مدار بسته« که هفته های گذشــته پروانه ساختش به کارگردانی 
مهدی جعفری و تهیه کنندگی ســعید ملکان صادر شده که در یک مدرسه 
روایت می شود و موضوعی نوجوانانه دارد، »هوک« به کارگردانی حسین ریگی 
که در فضای سیستان و بلوچستان روایت می شود،»خبری در جبهه نیست« به 
کارگردانی حمید زرگرنژاد و »تونل« به کارگردانی امیرحسین عسگری از دیگر 

پروژه های در دست تولید فارابی است.

تولید فیلم هایی درباره شهید بروجردی و زین الدین 
سازمان اوج هم که در سال های اخیر مشغول تولید پروژه های سینمایی است، 
امسال هم تولیداتی را دارد. با اعلام شــورای صدور پروانه ساخت سازمان 
سینمایی، مجوز تولید فیلم »غریب« صادر شده است؛ فیلمی به کارگردانی 
محمدحسین لطیفی و تهیه کنندگی حامد عنقا که درباره زندگی شهیدمحمد 

بروجردی است؛ پروژه ای که قبل تر عنوان »مســیح کردستان« را داشت. 
همچنین سازمان فرهنگی اوج، قرار است فیلمی از مقطعی از زندگی یک شهید 
دیگر را هم به تولید برساند، این فیلم که مبتنی بر زندگی شهید علی هاشمی 

است قرار است اوایل مهرماه کلید بخورد.
شهید محمدابراهیم همت از دیگر شهدایی  است که اوج درنظر دارد فیلمی 
درباره رشادت هایش تولید کند. خبرگزاری مهر در این باره نوشته، این فیلم 
همان فیلمنامه ای است که محمدحسین مهدویان با همراهی حبیب والی نژاد 
از سال های گذشته علاقه به ساختش داشت، اما قرار بود بعد از وقفه ای و پس از 
آنکه تجربه سریال سازی در بسترهای مجازی را از سر گذراند، سراغ این پروژه 
برود. این موضوع از یک سو و از سوی دیگر حساسیت های فرزند شهید همت 
درباره ساخت اثری با محوریت پدرش، این پروژه را در وضعیت پیچیده ای قرار 

داده و حالا باید دید این فیلم با همراهی چه کسانی به مرحله ساخت می رسد .
اوج قرار است فیلمی درباره شهید مهدی زین الدین را هم بسازد؛ فیلمی که هنوز 

کارگردانش مشخص نیست و پاییز امسال کلید می خورد.

مکث

شهدای دفاع مقدس روی پرده سینما
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مژگان مهرابیگزارش
روزنامهنگار

پا گذاشــته بود جا پای شــهید آوینی؛ هم 
خبرنگار بود و هم مستندساز. با حوزه هنری 
و روایت فتح همکاری می کرد و البته در رادیو 
و تلویزیون هم فعالیت داشت. هادی باغبانی، 
خبرنگار خوش ذوقی بود که بیشتر در حوزه 
جنگ، فیلم مستند می ساخت. با شروع جنگ 
سوریه عزمش را جزم کرد تا به سرزمین شام 
برود. چند باری هم رفت و فیلم هایی هم تهیه 
کرد. تا اینکه در جبهه النصره در حاشیه شهر 
دمشق به شهادت رسید. فیلم مستند شهید 
باغبانی امروز سند معتبری است برای افشای 
جنایات تکفیری ها. به خصوص که فیلم او در 
تلویزیون های بیگانه هم پخش شد. به یاد این 
شهید خبرنگار پای صحبت همسرش مریم 

مهدی پور می نشینیم.
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دبیرستانوارددانشگاهشدوتحصیلاتخودرا
دررشــتهارتباطاتاجتماعیادامهداد.علاقه
زیادشبهخبرنگاریباعثشــدکمکمبهسوی
مستندسازیســوقپیداکندودرحوزهجنگ
فیلمبسازد.باحوزههنریوروایتفتحهمکاری
میکرد.مهدیپورازتلاشبیوقفههمســرش
میگوید:»هادیعلاقهزیادیبهشــهیدآوینی
داشت.روزوشــباســماورابهزبانمیآورد.
عشــقشاینبودکهفیلمهایشــهیدآوینیرا
ببیند.ســعیمیکردهمازنظرفنی،تکنیکیو
همساختاری،نوشــتاریخودرابهشهیدآوینی
نزدیــککنــد.اودنبــالســاختروایتفتح
2013بود.حتیمســئولشمیگفتفیلمهایی
کههادیگرفتهبودبهلحاظفنیواقعاتکاست
وحتیمیتوانگفتیکسبکاست؛سبکیکه
خودهادیدرستکردوحتیمیتواناینسبک

رابهناماومعرفیکرد.«

رضوانه موهبتی از جانب خدا
مهمتریناتفاقزندگیهادیســال86رخداد؛

آويــنــی زمــان
هادیباغبانی؛خبرنگاریکهشهیدمدافعحرمشد

حمیدنورشمسی،اثرشراادایدینبهمردانیمیداندکهبادستانبستهجاندادند

جنگ داستان های ناب نانوشته بسیاری دارد
شهره کیانوش رادگفتوگو

روزنامهنگار

روزهای جنگ تحمیلی پر از قصه ها و داستان هایی است که 
نوشتن و خواندن آنها می تواند ما را با گوشه ای از تاریخ 8ساله 
دفاع مقدس آشنا کند. بهره گیری از ادبیات داستانی برای روایت 
آن روزهای پرافتخار، مبنای نوشتن رمان بلند »بازگشته« به 
قلم حمید نورشمسی شد. او دانشجوی دکتری رشته علوم 
ارتباطات اجتماعی است که ســابقه همکاری با رسانه های 
متعددی دارد. نورشمسی در رمان »بازگشته« قهرمان داستان 
خود را روزنامه نگاری انتخاب کرده که سعی در کشف و بازیابی 
هویت و جایگاه خویش دارد. نورشمسی که پیش از این رمان 
»دایره ها« را نوشته معتقد است:»هنوز داستان های ناب نانوشته 
بسیاری درباره جنگ داریم که بستر نوشتن از آنها فراهم نشده 
است.« به بهانه داســتان بلند او با موضوع دفاع مقدس با این 

نویسنده گفت وگو کرده ایم.

چه شد که سراغ این سوژه رفتید؟
دربارهنوشتنداستانورمانیکواقعیتوجودداردوآنایناست
کهنویسندهخودبهسراغسوژهاینمیرود.اینسوژههاهستند
کهپیراموناومعلقوشناورهستندوکاراوتنهاآمادهکردنبستر
روحیوذهنیوگاهجسمیخوداســتتابتوانداینسوژههارا
ببیند،حسکندوبهشیوهوبیانیکهمیپسنددبیانکند.درباره
کتاب»بازگشــته«همبهنوعیهمیناتفاقشکلگرفتهاست.
مننزدیکبه13ســالاســتکهکارمطبوعاتیمستمردارم.
درروزنامههاوخبرگزاریهایزیادیکارکــردهامودرمعرض
موضوعاتوسوژههایزیادیبودهام.دربارهاینکتابامابهطور
مشخصماجرابهروزتشییعپیکرشــهدایغواصبازمیگردد.
گروهی4نفرهازخبرنگارانبودیم.ازقضایکیاهلسینما،یکی
اهلتئاترویکاهلموســیقیومنهمخبرنــگارحوزهکتاب.
ازمیدانفردوســیپیادهرفتیمتامیدانبهارســتان.جمعیت
مشایعتکنندهپیکرهایشهدادرطولمسیررفتهرفتهبیشتر
میشدتااینکهدریکلحظهدرحوالیمیدانبهارستانصحنهای

توجهمراجلبکرد.پیرزنینحیفرویصندلیچرخداریکنار
خیاباننشستهبودوتصویریبزرگازیکجواندرآغوشاشبود.
ازتصویرمیشدفهمیدکهعکسقدیمیاستوازظاهروسیمای
پیرزنوغمنهفتهدرصورتشهممیشدفهمیدکهعکسمتعلق
بهفرزنداوست.دقیقهایایستادموبهاینتصویرنگاهکردم.یکی
ازشخصیتهایاصلیوبدنهداستانهمینجادرذهنمنشست.
مادریکهخبریازفرزندحاضردرجبههاشندارد.سالهاستکه
خبریازاوندارد.مغمومودلشکستهوبهامیدکسبخبربهتشییع

پیکرهمرزمانشآمدهاست.
و اینگونه قهرمان داستان شکل گرفت؟

بله.هرنویسندهایشیوهایبرایروایتدارد.منهمبهتناسبکار
حرفهایروزنامهنگاریامدرآنسالهاشیوهگزارشوزاویهدید
اولشخصرابراینوشتنداستانانتخابکردم.برایتحققاین
امر،راویوقهرمانداستانجوانکیبودازقضاهمصنفمنکهبر

حسباتفاقاینصحنهرامیبیندوباقیداستانرارقممیزند.
داستان کتاب »بازگشته« با این وصف که شما گفتید 

به دنبال بیان چیست؟
»بازگشته«ادایدینبودهبهمردانیکهبرایسرزمینمادریام
جاندادند؛آنهمبادســتانبسته.درکناراینموضوعاتسعی
کردهامبهنحویدربارهچراییایناتفاقواهمیتآنبرایمخاطب
صحبتکنم.اینکهبرایمیهنوجاییکهدامانشتورادرخود
گرفتهوپرورشدادهبایدچگونهبود.سعیدیگرمنتلاشبرای
بیانبرخیازابهاماتودوگانگیهایفکرینسلجواندرمواجهه
باســاختارهایفکریوفرهنگیمتنوعحاکمبرکشوراست.به
باورمبیتفاوتیبهاینابهاماتونیافتنپاسخوتبیینآن،رفتهرفته
نسلجوانایرانرابیهویتوبدترازآنبیتفاوتخواهدکردو
البتهوقتیجامعهایبیتفاوتباشــدپیشازهرچیزخودازآن

زخممیخورد.
می توان تفاوتی بین آثار مکتــوب در دوره های 

مختلف قائل شد؟
بله.اتفاقاتوبازخوانیهاییکهازاینرویداددربروزوظهوراست،
باآنچه3دههپیشمینوشتیمتفاوتپیداکردهاست.بخشزیادی
ازاینتفاوتبهدلیلظهورنسلیمتفاوتاست؛نسلیحساس،
معترضونکتهسنجکهظرایفبهخوبیبهچشمآنهامینشیند.

دیگرنمیتوانصرفاازرزمنظامییاترسیمچهرههاوموقعیتهای
حماســیدرجبهههاسخنگفت.آدابســخنگفتنونگاهبه
پیرامونوجهاندرنسلامروزتغییرپیداکردهاست.مفاهیمرنگ
وبویتازهایپیداکردهاست.برایمثالوقتیامروزازمقاومتیا
نبردانساندرمقابلانسانیامرزهایجغرافیاییصحبتمیکنیم،
آنچهدرذهنمینشیندباباورهاییکهدر3دههقبلبودتفاوت
دارد.نویسندهبایدبهاینتفاوتهاتوجهکند.مسئلهبعدیکشف
حقیقتوبیانهنرمندانهآناســت.اینموضوعبهویژهدرمیان
نسلتازهکهدرسیطرهشبکههایاجتماعیاست،بیشترخودش
رانشانمیدهد.مااینروزهااطلاعاتتازه،تفسیرهاوروایتهای
بدیعیازجنگمیشنویمکهادبیاتنقشبسزاییدرکشفوحتی
هضمآنبرایمادارد.ادبیاتدرحکمضامناینبمباطلاعاتی
ناشــناختهاســتواوســتکهقدرتوتأثیرگذاریاینانفجار
اطلاعاتیرابرایمخاطبشمعینمیکندوالبتهاگرهماینکاررا
نکندکمنیستندتیرهایغیبیکهمایلهستندآنطورکهدوست

دارنداینبمباطلاعاتیرامنفجرکنند.
رویدادهایی که در جنگ تحمیلــی اتفاق افتاده، 

می تواند به عنوان سوژه هایی برای داستان نویسی باشد؟
دوستانبزرگنویسندهمنمانندمجیدقیصریواحمددهقانکه
عمریدراینراهقلمزدهاندمعتقدندهنوزحتیبستربرایبرخی
روایتهایداستانیازاینرویدادعظیم8سالهفراهمنیست.هنوز
دیوارهایبلندیدرجنگداریمکهادبیاتقادربهعبورازآننشده
است.منهممعتقدمماهنوزداستانهاینابنانوشتهبسیاری
دربارهجنگداریم.اصلاچرابایدبهفکربستنپروندهیکماجرا
باشیم؟مگراینپروندهدرروانوجانوزندگیجامعهبستهشده
کهادبیاتبخواهدراهدیگریبرود؟ادبیاتمحملوبستریبرای

بازخوانیروانوجوانوزندگیجامعهاست.

شهیدپروینناصحی؛پزشکیکهدردوراندفاعمقدس
بیشترینعملجراحیراانجامداد

رکورددار مداوای مجروحان جنگی
وقتی لباس سفید پزشکی را به تن کرد با خدای خود 
عهد بســت تا زمانی که جان در بدن دارد وقف کمک 
به بیمارانش باشــد. تا آخرین لحظه هم بر سر سوگند 
خود بود. در 8ســال دفاع مقدس بیشــترین تعداد 
عمل جراحی را به خود اختصــاص داد؛پا به پای دیگر 
همکارانــش و حتی پرتلاش تر از آنهــا. دکتر پروین 
ناصحی از دانشــجویان ممتاز دانشگاه شهیدبهشتی 
بود که بعد از فارغ التحصیلــی به عنوان جراح نمونه 
بیمارستان های قم شناخته شــد. او سرانجام بعد از 
سال ها خدمت به مجروحان و رزمندگان حین برگشت 
از ماموریت بر اثر سانحه تصادف در جاده قم درگذشت 
و نامش در زمره شــهدای جامعه پزشکی ثبت شد. به 

مناسبت فرارسیدن روز پزشک یادی از او می کنیم.

پرویندرروستایسرســبزکیلاندرسال1334بهدنیا
آمد؛جاییدردامنهکوهدماوند.پدرشافســرژاندارمری
بود.بااینکهازنیروهاینظامیرژیمپهلویبهشمارمیآمد
امااثریازخلقوخویدیگرنظامیانوابســتهبهرژیمرا
نداشــت.ارادتشبهحضرتامامرضا)ع(باعثشــدهبود
فرزندانشراهمباهمینروحیهتربیتکند.پروینبعداز
گذراندندورهدبیرســتاندرآزموندانشگاهشرکتکرد
ودررشتهپزشکیقبولشد.اوباتوجهبهموقعیتشغلی
پدرشواینکهدانشــجویممتازیبودمیتوانستبرای
ادامهتحصیلبهیکیازکشورهایاروپایییاآمریکابروداما
ترجیحداددرکشورشبماندودرهمینجادرسبخواند.
پروینبعدازپایاندورهتخصــصجراحیبرایگذراندن

دورهرزیدنتیبهقمرفتودرآنجاساکنشد.
پروینقمرافقطدوســتنداشت؛عاشــقشبود.عاشق
حضرتمعصومــه)س(وارادتخاصهبــهحضرتامام
زمان)عج(ومســجدجمکران.همینهمباعثشدهبود
پزشــکجوانمرحلهرزیدنتیخودرادرقمبگذراند.هر
هفتهبهقممیآمدوقبلازاینکهبهبیمارستانبرودوعمل
جراحیانجامدهدخودرابهحرممیرساند.سلامیمیداد

وبرایکارروزانهآمادهمیشد.
هرزمانهمکهفرصتپیشمیآمدبهجمکرانمیرفت.
اگرهمنمیشــدازهمانراهدورســلامیبهآقایخود
میداد.اوهیچوقتنتوانستحسیکهبهمسجدجمکران
داردراباکسیبازگوکند.همیشهمیگفت:»همهخبرهای
عالماینجاست.همههستیدراینمسجدکوچکجریان
دارد.«حتیازامامیکهبهغایتدوستشداشتخواسته
بودتوفیقینصیبشکندتابتوانددربارهمسجدجمکران

بنویسدهرآنچهمیداندودردلدارد.

جراح نمونه 
شروعکارپروینمصادفشدهبودباآغازجنگتحمیلی.
اوعلاوهبرخدمتبهمردمقم،همهتوانشرابرایمداوای
رزمندگانبهکارگرفت.یکپایشتهرانبودویکپایش
قم.مســیرصفاومروهایکهایندکترجوانبرایرضای

خداپیداکردهبود.
گاهیاورادربیمارستانآیتاللهطالقانیپیدامیکردندو
گاهیدربیمارستانلقمان.بعضیاوقاتهمدربیمارستان
شهیدلبافینژاد.هرچهبوداینبانویجوانیکلحظهاز
زندگیاشراصرفخودنمیکردوهمهحواســشبهاین
بودکهمبادامجروحینیازبهمداواداشتهباشدواوازاین
موضوعغافلماندهباشــد.حضورمداومدکترناصحیدر
بیمارســتانهایتهرانوقموعملجراحیهایمتعداد
باعثشداینبانورکورددارجراحیهایعمومیدرزمان

جنگباشد.
اوتاروزهایآخرجنگهمچناندرتکاپوبود.تااینکهدر
تاریخ21تیرماهسال67درستچندروزماندهبهپذیرش
قطعنامه598حیــنماموریتبراثرســانحهرانندگیو
انفجارخودروبهشهادترسید.اودرآنلحظهبارداربودو
بارفتنشداغیبزرگبردلجامعهپزشکیگذاشت.دکتر
پروینناصحیکارنامهدرخشانیازتلاشوفعالیتپزشکی
خودبهیادگارگذاشتهاست.جراحنمونهبیمارستانهای
قموجراحافتخاریطرحانصارالمجاهدینومهمترازهمه
نخستینبانویمتخصصجراحیازجملهعناوینیاست

کهجامعهپزشکیبهاینبانواختصاصدادهاست.

همه خبرها اینجاست 
کتــاب»همــهخبرها
اینجاســت«داســتان
زندگیشــهیدهپروین
یــت روا  را ناصحــی
میکند.نجمهجوادی،
نویســندهآناســتو
خاطــراتایــنکتاب
ســاعتها حاصــل
مصاحبــهوگفتوگو
دربارهاینشهیدهاست.
اینکتابدرانتشارات
کتــابجمکــرانوبا

همکاریســتادملیکنگرهشهدایاســتانقمبهچاپ
رسیدهاست.

دربخشیازکتابآمدهاســت:»پرویننگاهیبهاطراف
انداخت.چقدربرایراهاندازیبیمارســتانباهمکارانش
تلاشکرد.بیمارستانیکهتاقبلازانقلابشدهبودمحل
رفتوآمدآمریکاییهاوبههزارتختخوابیمعروفشــده
بود.بعدازانقلابهمتاچندسالبلااســتفادهماندکهبا
همتاووچندهمکاردیگرشراهاندازیشــد.نگاهیبه
عکسشهیدبهشتیانداختکهدرستبالایمیزخدمت
نصبشــدهبود.باخودشفکرکردچقــدرتجهیزاینجا
کارســختیبود،اماارزششراداشــت،لبخندیازروی
رضایتزدوبهاتاقیکهدرآناســتراحتمیکرد،رفت.
دلشمیخواســتبهجای3روزدرهفته،زمانبیشتری
رادرقممیماند؛هرچنداینامکاننداشــت،ولییکیاز

آرزوهایشبود....«

 سرهنگ پاسدار وحید تیموری
رئیس سازمان بسیج ادارات و وزارتخانه ها

بسیج چون در سطح دستگاه ها به عنوان 
نماینــده انقــاب اســامی محســوب 
می شــود، نبایــد هیــچ غفلتــی را مرتکب 
شود؛ به عبارت دیگر اوضاع ناخوشایندی 
کــه امــروز در برخــی دســتگاه ها وجــود 
دارد به دلیــل غفلتــی اســت کــه صــورت 
گرفتــه اســت؛ البتــه در ایــن رابطــه همــه 
مسئولیت ها بر عهده بسیج نیست بلکه 
کمک کننده و بسترســاز تحقــق موضوع 
مورد اشــاره اســت. بســیج می توانــد در 
انتصابــات، کمــک بــه پیشــرفت کارهــا، 
افزایش معرفت دینی و اعتقادی کارکنان 
دستگاه ها کمک کننده باشد. دفاع پرس

 سردار سرتیپ پاسدار سیدقاسم قریشی 
جانشین رئیس سازمان بسیج 

مستضعفین
ظرفیــت و امکانــات راهیــان نــور تــا پایان 
مراســم اربعین در اختیار زائران حســینی 
قرار خواهد گرفت و ایــن زائران می توانند 
از وســایل و امکاناتی همچــون اردوگاه ها 
و یادمان های دوران 8ســال دفاع مقدس 
اســتفاده کنند. زائرین غیرایرانی اربعین 
حسینی که از ایران برای رسیدن به عتبات 
اســتفاده می کننــد نگاه ویــژه ای بــه ایران 
دارند و ایران را کشــور مقدســی می دانند 
و ما باید هــم از نظــر امنیت و هــم تکریم 
شایســته از این عزیزان مراقبت های لازم 
را داشــته باشــیم. از زمــان ورود تــا خروج 
آنهــا از ایــران باید با تمــام وجــود میزبانی 

کنیم. ایسنا

پایان ساخت 1۵یادمان شهدای 
گمنام در خراسان جنوبی

عملیاتعمرانیایجاد15یادمانشهدایگمنام
خراســانجنوبیتانیمهســال1401بــهپایان
میرســد.ســرهنگپاســدارغلامرضافلاحی،
مدیرکلحفظآثارونشرارزشهایدفاعمقدس
استانخراســانجنوبیهدفازانجاماینکاررا
ضرورتفراهمکردنبسترهایلازمبرایآشنایی
نسلجوانباسیرهشــهداوایثارگرانعنوانکرد
وگفت:»تاکنون148شــهیدگمنامدراســتان
خراسانجنوبیخاکسپاریشدهاندکهتوانستهایم
ازاینتعداد6شــهیدرااحرازهویتکنیم.«اودر
ادامه،یادمانشهدایگمنامرایکیازمراکزمهم
فرهنگیوملجاومامنیبرایمردمدانستوافزود:
»یادمانشهداسرمایهگذاریمعنویوفرهنگی
براینسلکنونیونسلهایآیندهبهویژهجوانانو

نوجوانانهستند.«
بهگفتهفلاحــی،بیداریاســلامیامروزجامعه
مانتیجــهخونشهداســت.اوبابیــاناینکهدر
2ســالاخیرپیگیریهایزیادیانجامشــدهتا
یادمانشــهدایگمناماســتانخراسانجنوبی
تکمیلشود،اظهارداشت:»ابتدایامسالاز62
محلیکهشــهدایگمنامدراستانخاکسپاری
شدهاند،25یادمانتکمیلشدهبودکههماکنون
به41یادمانرســیدهاســت.«بهگفتهمدیرکل
حفظآثارونشــرارزشهایدفاعمقدساستان
خراسانجنوبیباهمهتلاشهایانجامشدههنوز

6گلزارشهدادراستانفاقدیادمانهستند.

برگزاری جشنواره »قاب ماندگار«
خانهعکاسانایرانباهمکاری
مرکزرسانهایمحرموآژانس
عکسایراندرنظــرداردبا
فرارسیدنهفتهدفاعمقدس
اقدامبهبرگزارینخســتین
دورهجشــنوارهملیعکس
قــابمانــدگارکنــد.این
جشــنوارهباهدفبازنمایی
گلزارهایشــهداوزندهنگاهداشــتنیادشــهدای8سال
دفاعمقدسوکشــورعزیزمانایرانازهمهعکاسانسراسر
کشوردعوتبهعملمیآوردکهعکسهایخودرادر2بخش
اصلیوویژه،ارسالکنند.جشنواره»قابماندگار«در2بخش
اصلیوبخشویژهبرگزارمیشود.دربخشاصلیکهمربوط
بهمزارشهدامیشود،عکسهابارویکردمستندگرایانهازابعاد
گلزارشهدابایدتهیهشــود.حضورخانوادههابرمزارشهدا،
غبارروبیمزارشهدا،پنجشنبههایآخرسال،اجرایمراسم
وسنتهایدینیومذهبیدرگلزارهایشهدا،مزارشهدای
گمنامومدافعحرم،گلزارشــهدادرروستاها،مزارشهدای
اقلیتهایمذهبی،مراسمتحویلســالیاتولدبرسرمزار
شهداازجملهموضوعاتیاستکهعلاقهمندانمیتوانندازآنها
عکاسیکنندامادربخشویژهامکانیفراهمشدهتاعکاسان
تصاویرقدیمیشهداراجمعآوریوباچیدمانجدیدتریآنها
رادریکقابعکاسیکنند.شرکتکنندگانبرایارسالآثار
خودمیتوانندازطریقپستالکترونیکجشنوارهبهنشانی 
fest.ghabmandegar@gmail.com اقــدامکنند.این
جشنوارهاز31شهریورماهشروعمیشودوتا6مهرادامهداردو
علاقهمندانتا20شهریورفرصتدارندآثارخودراارائهدهند.
ناگفتهنماندعکسهایارسالشدهبهاینجشنوارهدرقالب

نمایشگاهیدرپاییزرویدیوارخواهدرفت.

نقلقولخبر

خبر

خبر

فرنیا عرب امینی ؛ روزنامهنگاریـاد

باتومیمانم
معرفی
کتاب »با تو می مانم« داستان زندگی شــهید مدافع حرم، هادی باغبانی، را کتاب

روایت می کند. این کتاب به قلم شیوای منصوره قنادیان نوشته و در انتشارات 
روایت فتح به چاپ رسیده است. در بخشی از این کتاب می خوانیم:»هادی 
یک دفترچه داشت که کارهای هر روزش را در آن می نوشت و آخر شب هم 
کنار هر کدام که انجام شده بود، تیک می زد. سعی می کرد خیلی از کارها را با 
هم و شراکتی انجام دهند تا مریم در انجام هیچ کاری درنماند... وقتی هادی 
مأموریت بود و چند روزی خانه نبود، مریم غصه دار می شــد. همه کارهای 
خانه و بیرون خانه را طبق معمول انجام می داد، حوزه اش را هم می رفت، اما 
کارهایش روح نداشت؛ با جان و دل کار نمی کرد. تمام دلخوشی اش هادی بود 

و او که نبود، مریم هم دلخوش نبود. اما همین که نزدیک آمدن هادی می شــد، سر 
از پا نمی شناخت. خانه را در حد خانه تکانی تمیز می کرد، خریدهای لازم را انجام 
می داد، برای خودش لباس جدید می گرفت و آرایشگاه هم می رفت.یک روز قبل از 
آمدنش دوباره همه  چیز را از اول چک می کرد تا مطمئن شود چیزی کم و کسر نباشد. 
می خواست آماده آماده باشد تا وقتی هادی آمد، تمام وقتش را برای او بگذارد. تا 
روز اول معمولا دو نوع غذا درست می کرد. تا هادی دست و صورتش را بشوید، سفره 
را می انداخت و آن را تا جایی که می شــد با سالاد و سبزی و ماست و ترشی رنگین 
می کرد. هادی که می نشســت، غذا را هم تزیین می کرد و می آورد. از این کار لذت 

می برد. در مناسبت های مذهبی هم همین برنامه را داشت...«.

زمانیکهبامریممهدیپورازدواجکرد.زندگی
2نفرهشــانباتولدرضوانهرنگدیگریبهخود
گرفتوهادیاحســاسمیکردبرفــرازابرها
ســیرمیکند.اوعاشــقانهدخترشرادوست
داشتورضوانهرابالاترینموهبتازسویخدا
میدید.مهدیپورازعاشقانههایخودشباهادی
میگوید:»هادیبهغایتمهربانبود.هرجانیاز
بهکمکشبودهادیآنجاحاضرمیشد.بهاولقب
ناجیدادهبودند.باهمهخســتگیایکهداشت
وقتیبهخانهمیآمدکارینداشتساعتچند
استسریعمهیایکمکمیشد؛دلخوشبودم

بهوجودش.برایمپناهیبودکهحالانیست.«

برای آخرین بار
سال92تکفیریهابهسوریهحملهکردهوکمر
بهکشــتارمردمبیگناهبستهبودند.هادیمثل
دیگرمستندســازانعزمرفتنبهسوریهراکرد.
باراولکهرفــتیکماهیآنجابــود.روزهای
آخرمردادگفتدوبــارهمیخواهدبهماموریت
برود.امانگفتکجا.همســرشهمنپرسید.ماه
رمضانکهتمامشداوهمبهسفررفت.هرروزبه
همسرشتلفنمیکردوخبرازرضوانهمیگرفت.
مهدیپورآنروزهارابهیادمیآورد؛»آنموقع
منبابلسربودم.پیشخانوادههادیبرایاینکه
رضوانهکمتربهانهپدرشرابگیرد.شبآخری

وی
غر

رام
:به

رح
ط

کهتلفنکردبارضوانــهصحبتکرد.بهاوگفت
دخترخوبیباشومامــانرااذیتنکن.رضوانه
نمیدانستآخرینباریاستکهصدایپدرش

رامیشنود.«

روزی که هادی پرواز کرد 
هادیعادتداشتهرروزباهمسرشصحبت
کند.روزسهشنبهشدواوتلفننکرد.همسرش
نگرانشد.دلشگواهیبدمیداد.تااینکهچند
تنازدوســتانشبهخانهاوآمدنــدوگفتندکه
هادیمجروحشدهاســت.امااومیدانستخبر
چیزدیگریاســت.بهآنهاگفت:»هادیشهید
شدهاست.اگرمجروحشــدهچرالباسمشکی
بهتندارید؟«مهدیپورآنچهازدوستانهادی
دربارهنحوهشهادتششنیدهتعریفمیکند؛»در
حاشیهشهردمشقمنطقهایبودهبهاسمجبهه
النصره.هادیهممشغولفیلمبرداریازدرگیری
بینگــروهتکفیریهاورزمندههایســوریو
ایرانی.گویامحلکمینآنهاتوسطآمریکاییها
بهداعشیهااطلاعدادهمیشودوتکفیریهاهم
حملهمیکنند.همسرمدر28مردادسال92به
شهادترســید.«فیلممســتندهادیبهدست
تکفیریهاافتادوبعدازآندررسانههایبیگانه
پخششد.مهدیپورخوشــحالازاینکهفیلم
هادیتوانستهجنایاتداعشــیهاراافشاکند
میگوید:»دربیبیسیفیلمهادیپخششدو
همینباعثآرامشدلمشدکههمسرمتوانسته

درراهدینخداقدمیبردارد.«

پدرم همیشه مراقب من است
کارهــرروزرضوانهدیدنفیلمهاییاســتکه
بــاپــدردارد.بازیهاییکهباهــممیکردند.
قصههاییکهمیشــنیدهوهمــهصحنههایی
کهعاشــقانههایپدرودختریشــانرانشان
میدهد.اوحالا12سالداردودلشمیخواهد
مثلپدرشفردیفداکارباشد.میگوید:»پدرم
همیشهمراقبمناستحتیبعدازشهادتش.
یکشــبدرخواببهاوگفتمدلممیخواهد
تبلتداشتهباشم.گفتچشــمدخترمنگران
نباشمنراهگشایتوام.فردایآنروزمامانم
برایروزتولدمیکتبلتخریدهبود.درصورتی
کهبهاواصلاچیزینگفتهبــودم.پدرمخیلی

مهربانبود.خیلی.«
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چند کتاب درباره شهید اندرزگو
یکی از مهم تریــن ویژگی های 
انقلاب اسلامی آن است که خون 
افرادی برای به ثمر نشستن آن بر 
زمین ریخته که در مسیر اندیشه 
و تفکر و علم گام برمی داشتند. 
ازجمله این افراد شهید سیدعلی 
اندرزگو اســت کــه در تاریخ 
2شــهریور 57طی درگیری با 

مأموران ساواک به شهادت رسید. خالی از لطف نیست اگر این بار 
در بخش معرفی کتاب، عناوینی را معرفی نماییم که تاکنون 

درباره این شهید عزیز نوشته شده است.
1- »چریک« تنها عنوان نخستین کتابی است که زندگی نامه و 
خاطراتی از این روحانی مبارز را تالیف کرده است. گروه فرهنگی 

شهید ابراهیم هادی کتاب حاضر را چاپ و منتشر کرده است.
2- »به کی میگن قهرمان؟« عنوان دیگری است که نرگس 
آبیار روایت یک پدربزرگ را از زندگی شــهیداندرزگو تالیف 
کرده است. این کتاب توسط انتشارات سوره مهر چاپ و روانه 

بازار شده است.
3- کتاب سوم با عنوان »سفر بر مدار مهتاب« گفت وگویی است 
با کبرا سیله سه پور، همسر شهید اندرزگو که از زاویه دید ایشان 
به زندگی شهید می پردازد. این کتاب نیز توسط انتشارات سوره 

مهر منتشر شده است.
4- کتاب چهارم، با عنوان »ستاره شمال« تالیف ناهید سلیمانی 
است که به ماجرای سفرها و مبارزه های شهید سیدعلی اندرزگو 
و نقش مؤثر وی در وارد کردن اسلحه به ایران و مبارزه با رژیم 
پهلوی پرداخته است. این کتاب به موضوع عشق ها، دربه دری ها، 
تحصیل، مبارزات و شکنجه های این شهید بزرگوار ورود کرده 
و سعی دارد عشق و جنگ را در کنار یکدیگر روایت  کند. کتاب 

توسط انتشارات سوره مهر به بازار عرضه شده است.

 وحدت مسلمان ها 
یک امر تاکتیکی نیست

آیت الله العظمی خامنه ای)حفظه الله(: چند نکته را در مورد 
وحدت مســلمین عرض می کنیم. یک نکته این است که اتحاد 
مسلمانان یک فریضه قطعی قرآنی است؛ این یک چیز دل بخواه 
نیست؛ این را به عنوان یک وظیفه باید نگاه کنیم. قرآن دستور داده: 
قــوا؛ یعنی حتی در اعتصام به  وَاعتَصِموا بحَِبلِ الله جَمیعًا وَلا تفََرَّ
حبل الله هم با اجتماع باید این کار را انجام بدهید. واَعتَصِموا بحَِبلِ الله 
قوا؛ این »امر« اســت دیگر؛ چرا ما این را به یک امر  جَمیعًا وَلا تفََرَّ
اخلاقی تبدیل می کنیم؟ این یک دستور است، یک حکم است که 
باید طبق این عمل کرد. نکته دوم؛ وحدت و اتحاد مسلمان ها یک امر 
تاکتیکی نیست که حالا بعضی خیال کنند به خاطر شرایط خاصی ما 
بایستی با همدیگر متحد باشیم؛ نه، یک امر اصولی است؛ هم افزایی 
مسلمان ها لازم اســت؛ اگر مسلمان ها متحد باشــند، هم افزایی 
می کنند و همه قوی می شوند؛ وقتی که این هم افزایی وجود داشته 
ـ که تعامل با  ـ و مانعی هم نیست ـ باشد، حتی آنهایی که مایلند ـ
غیرمسلمان ها داشته باشند، با دست پرُ وارد این تعامل می شوند. 
بنابراین هم نکته بعد که این یک امر اصولی اســت و امر تاکتیکی 
نیست. نکته سوم این است که علت اینکه ما در جمهوری اسلامی بر 
وحدت مسلمین، زیاد تأکید می کنیم، این است که فاصله زیاد است. 
امروز مرتباً تلاش می شود که بین فرق مسلمین، بین شیعه و سنی 
اختلاف ایجاد بشود؛ تلاش جدی و برنامه ریزی شده. شما ملاحظه 
کنید، امروز کلمه »شیعه« و »سنی« وارد ادبیات سیاسی آمریکا 
شده! آمریکایی ها به شیعه و سنی چه  کار دارند؟ چند سال است که 
در ادبیات سیاسی آمریکا مسئله سنی بودن و شیعه بودن وارد شده، 
که بله، فلان کشور شیعه اند، فلان کشور سنی اند؛ با اینکه آنها با اصل 
اسلام مخالفند و دشمنند اما مسئله شیعه و سنی را رها نمی کنند. 
پس این چیزها هست؛ اختلافات را روزبه روز دارند زیاد می کنند، 
سوءتفاهم ها را زیاد می کنند. بنابراین ما تأکید می کنیم و علت تأکید 
ما این است. و ملاحظه هم می کنید که دست آموزهای آمریکا در هر 

جای دنیای اسلام که بتوانند، فتنه ایجاد می کنند.

اندیشه راهبر

معرفی کتاب

 انسان ها نیازمند 
زندگی مسالمت آمیز و اتحاد با یکدیگرند

انسان، نه از نظر تجرّد روحی، همسان فرشتگان است تا بی نیاز 
از هماهنگی با همنوع خود باشد و با شــعار )وما مِنّا الِّالهَُ مَقامٌ 
مَعلوم( زندگی کند و نه از جهت تجسم بدنی همتای حیوانات 
است تا بی  نیاز از تبادل و تعاون با همنوع خویش باشد و با شعار 
)قَد افَلحََ الیومَ مَنِ استَعلی( که برخاســته از حلقوم درندگان 
بشــرنما چون آل فرعون است به ســر برد و نه می تواند بدون 
تکیه  گاه تکوینی، به تشتت و پراکندگی خاتمه دهد و راز و رمز 
اتحاد با همنوع خود را دریابد و با رفتار مناسب، به  وحدت روی 
آورد و با شعار )قَد افَلحََ مَن تزََکی( از هرگونه نقص و عیب برهد 
و به کمالی برسد. بر این اســاس، اولاً انسان ها نیازمند زندگی 
مسالمت آمیز و اتحاد با یکدیگرند؛ ثانیاً پشتوانه این اتحاد باید 
اهتمام به اجرای حق و ســرکوب کردن باطل باشد؛ ثالثاً برای 
تحقق اتحاد حقیقی باید به دســتورهای وحیانی که به وسیله 

عقل و نقل کشف می شود، روی آورد.
امیر مؤمنان)ع( وحدت را منت بزرگ خدای سبحان بر مردم 
دانســته اســت؛ آنجا که فرمودند: خداوند بر این امُت، منت 
گذارده و بین آنان الفت و اتحاد ایجاد کرده است که در سایه آن 
زندگی کنند و به کنف حمایت آن پناهنده شوند؛ این نعمتی 
است که احدی نمی تواند بهایی برایش بگذارد، زیرا از هر بهایی 
گرانقدرتر و از هر چیز پرارزشــی، باارزش تر است. تعبیر منت 
الهی درباره وحدت، بیانگر اهمیت این موضوع اســت، چون به 
نعمت عظیم، منت گفته می شــود، چنان که خدای سبحان از 
بعثت پیامبر)ص( به عنوان منت یاد کرده است: )لقََد مَنَّ الله عَلیَ 
المُؤمِنینَ اذِ بعََثَ فیهِم رَسولاً مِن انَفُسِهِم(. وحدت، آن قدر مهم 
اســت که حضرت علی)ع( با وجود مصایب سنگین، به شدت، 

حافظ اتحاد جامعه اسلامی بود.
پ.ن: برگرفته از کتاب روابط بین الملل دراسلام،
 اثر آیت الله جوادی آملی

اندیشه مسطور

نگاهی به بخش هایی از مواضع وحدت گرایانه 
شیخ محمود شلتوت

تعصب، رشته پیوند مسلمانان را 
قطع می کند

شیخ محمود شلتوت )1310- 1383قمری( فقیه و ادیب از 
علمای آزاداندیش مصری و از روسای دانشگاه الازهر بود که با 
صدور فتوای تاریخی اش مبنی بر جواز پیروی از مذهب شیعه 
و تأسیس فقه مقارن در دانشگاه الازهر، نه تنها نام خود را در 
عالم اسلام جاودانه ساخت بلکه مؤثرترین گام را در وحدت 
عالم اسلام به خصوص وحدت شیعه و سنی برداشت. در ادامه 
براساس جلد دوم کتاب »طلایه داران تقریب« اثر علی احمدی 
به مرور بخش هایی از مواضع وی پیرامون وحدت می پردازیم.

بی شک شیخ محمود شلتوت از معدود عالمانی بود که به وحدت 
اسلامی اهتمامی ویژه داشت. وی وحدت اسلامی را اینگونه تعریف 
می کند: »برادری دینی بین قلوب مسلمین پیوند برقرار می کند 
و آنها را همچون خانواده ای واحد می سازد. مسلمان از خوشحالی 
مسلمان، خوشحال و از ناراحتی او ناراحت می شود. هنگامی که 
گمراه شد او را هدایت مي کند و هنگامی که اغفال شد او را ارشاد 
مي کند و هنگامی که ضعیف شد به او رحم می کند و در یک جمله، 

آنگونه که برای خود می پسندد با او رفتار می کند.«

محور وحدت
یکی از مهم ترین امور در شکل گیری وحدت، دستیابی به نقطه 
اشتراکی اســت که همه مذاهب بر آن اتفاق داشته باشند. شیخ 
شلتوت در این باره می گوید: »اسلام مردم را به وحدت فراخوانده 
و محوری را که مسلمانان باید به آن تمسک جویند و گرداگرد آن 
جمع آیند، اعتصام به حبل الله قرار داده است.« شلتوت در جایی 
دیگر، کتاب خدا و سنت رســول الله)ص(  را وجه اشتراک همه 
مذاهب می داند و می گوید: »نهــی از تفرقه، تفرقه مذهبی را نیز 
دربرمی گیرد؛ زیرا به رغم آنکه مذاهب فقهی اسلامی بسیار بوده و 
شیوه های آن مختلف است، از اصول واحدی که کتاب الله و سنت 
پیامبر)ص(  است، برگرفته شده است. ولی به رغم تعدد مذاهب 
و اختلاف در بســیاری از احکام و وجود آراي متعدد، همگان در 
نقطه ای مشترک و سخنی واحد، گرد می آیند؛ این همان ایمان 
به مصادر اصلی و تقدیس کتاب الله و سنت رسول الله)ص( است.«

اختلاف فکری آری، تعصب نه
شیخ محمود شــلتوت بین اختلاف دینی که در مجامع علمی 
صورت می گیرد و تعصب خشــکی که در میــان برخی عوام در 
جریان اســت، فرق می گذارد و در این بــاره می گوید: »اختلاف 
رأی، ضرورتی اجتماعی و امری طبیعی است که اجتناب ناپذیر 
است اما با اختلافی که منجر به تعصبات مذهبی و جمود فکری 
شود، تفاوت دارد. تعصب، رشته پیوند مسلمانان را قطع می کند 
و دشــمنی و کینه را در دل ها می باوراند. ولی اختلاف به سبب 
حقیقت پژوهی، با احترام به آرا و اندیشه های مخالفان ستودنی 

و قابل پذیرش است.«

ترک تعصب؛ عامل وحدت
خبرنگاری از شیخ شلتوت سؤال کرد: »عواملی که وحدت را استوار 
می ســازند، کدامند؟« وی در جواب فرمود: »اولین عامل، ترک 
تعصب و حقیقت خواهی با رعایت همکاری و انصاف است. این امر 
به تحقق شرط های دیگر کمک خواهد کرد؛ ازجمله روی آوری به 
فرهنگ واحد اسلامی و بهره گیری از تمام نظریات.« شیخ شلتوت 
در جایی دیگر نیز در همین باب فرموده: »هرگز نباید کسی تصور 
کند که به حقیقت مطلق و تردید ناپذیری دست یافته و بر دیگران 
حتماً لازم است که از او پیروی کنند بلکه خود باید بگوید آنچه 
یافته ام تنها یک عقیده و محصول کوشش و تحقیقات من است. 
در این باره به کسی اجازه نمی دهم که بی اساس پیروم شود بلکه 
باید بکاود تا مدرک گفتارم را دریابد. آنگاه اگر دلیل استوار آمد، 

مایه تأیید من است.«

گلایه از نویسندگان و نخبگان ناآگاه
محققان، نخبگان و نویسندگان در هر کشوری می توانند یا مردم 
را به سوی وحدت فراخوانند، یا اینکه خدای نخواسته، دانسته یا 
ندانسته تخم نفاق و تفرقه بپاشند. شیخ شلتوت ضمن انتقاد از 
این گروه می نویسد: »بسیاری از نویسندگان گروه های اسلامی، 
تحت تأثیر تعصب مذموم و نفرت انگیز قرار گرفته اند و در کتاب ها 
و نوشته هایشــان بین فرزندان امت واحده اسلامی آتش کینه و 
دشمنی برافروخته و هر نویسنده ای از زاویه تنگ و سبک عقلی و 
بیهودگی عقیدتی که شایسته فرد مسلمانان نیست، به پشت سر 
خود نگریسته است. زیان و آسیب اینگونه تفکر در نوشته، از سود 

آن بیشتر است.« 

فتوای مهم شیخ شلتوت
مهم ترین اقدام شیخ محمود شلتوت در طول زندگی اش، صدور 
فتوا مبنی بر جواز تعبد و پیروی از فقه مذاهب معتبری مثل شیعه 
است. شلتوت با این اقدام گام بسیار مهمی در راه تقریب مذاهب 
سنی و شیعه برداشت. متن فتوای او که در ۱7ربیع الاول ۱۳7۸ 
ه.ق. در پاسخ به سؤالی مطرح شد، بدین شرح است: »آیین اسلام 
هیچ یک از پیروان خود را ملزم به پیروی از مکتب معینی نکرده؛ 
هر مسلمانی می تواند از هر مکتبی که به طور صحیح نقل شده و 
احکام آن در کتب مخصوص به خود مدون شــده، پیروی کند. و 
کسی که مقلد یکی از این مکتب های چهارگانه باشد، می تواند به 
مکتب دیگری )هر مکتبی که باشد( منتقل شود. مکتب جعفری 
معروف به مذهب امامی اثنی عشری، مکتبی است که شرعاً پیروی 
از آن مانند پیروی از مکتب های اهل سنت جایز است. بنابراین 
سزاوار اســت که مســلمانان این حقیقت را دریابند و از تعصب 
ناحق و ناروایی که نسبت به مکتب معینی دارند، دوری گزینند؛ 
زیرا دین خدا و شریعت او تابع مکتبی نبوده و در احتکار و انحصار 
مکتب معینی نخواهد بود بلکه همه صاحب مذهبان مجتهد بوده 
و اجتهادشان مورد قبول درگاه باری تعالی است. و کسانی که اهل 
نظر و اجتهاد نیستند، می توانند از هر مکتبی که مورد نظرشان 
اســت تقلید و از احکام فقه آن پیروی کنند و در این مورد فرقی 

میان عبادات و معاملات نیست.«

اندیشمندان مسلمان

تابعان به احسان هم آن گروهی از مسلمانان هستند 
که بعد از مهاجران اولیه و ســابقین از انصار به اسلام 
روی آورده و از پیامبر اکرم)ص(  پشتیبانی کردند اما 
نه هر تابعی. بلکه آن گروه از تابعان که به بهترین شیوه، 

راه مهاجران نخست و انصار باسابقه را ادامه دادند.
آیا معاویه می تواند در این دسته قرار بگیرد؟

برخی از علمای اهل سنت در توضیح قید »احسان« 
که برای تابعان آمده اینگونه گفته اند: »علاوه بر آنکه 
تابعان باید اعمال صالح را انجام دهند، علامت روشن 
این گروه، دعا برای مهاجــران و انصار و عدم بغض و 
سب آنها است.« آنها این علامت را مستند به آیات 9و 

۱0سوره حشر می نمایند.
حال باید پرسید: آیا معاویه که دستور داد سال های 
متمادی از بالای منابر به لعن و ســب شخصیتی به 
بزرگی علی بن ابی طالب بپردازند، می تواند در جرگه 
تابعان به احسان قرار گیرد تا درنتیجه بگوییم معاویه 

صحابی پیامبر)ص(  خداست؟
محققان دراین باره گفته اند هرکس از صحابه متاخر که 
صحابه سابقین را سب کرده باشد، مثل بعضی از اهل 
مصر که عثمان را سب کردند و اکثر اهل شام که علی را 

سب کردند، از هر ۳گروه مدنظر آیه خارج اند.
اما در این میــان برخی قاعده ای ســاخته اند به نام 
»الامساک عما شجر بین الصحابه«؛ بدین معنا که در 
دعوا و مشاجره بین صحابه باید سکوت کرد و دست 
نگه داشت. اینگونه سعی کرده اند در دعوای میان علی 
و معاویه، بی طرفی اتخاذ کرده و هیچ یک از طرفین 
را مورد مذمت قرار ندهند. در پاسخ به این جماعت، 
عالمان اهل سنت اساسا این قاعده را نادرست خوانده 
و مطابق بسیاری از نصوص شرعی و دینی گفته اند: 
»ظلم ظالمان حتما باید ذکر شــود تا مــردم آنها را 

بشناسند و برای خود الگو قرار ندهند.«
درنتیجه می توان مطابق تفســیری که خود عالمان 
اهل سنت از آیات شــریفه قرآن دارند، برای صحابی 
دایره معنایی درنظر گرفت که شامل مصادیقی چون 

معاویه نمی شود.

صحابی در احادیث نبوی
احمدبن حنبل با سند صحیح روایتی بدین مضمون 
از ابوســعید الخدری نقل می کند: »مردم یک گروه 

هستند و من و اصحاب من یک گروه هستیم و بعد از 
فتح دیگر هجرتی وجود ندارد هرچند جهاد هست و 
نیت!« برخی از اندیشمندان اهل سنت از مضمون این 
روایت برای تعیین حدود معنای صحابی و صدق آن 
بر مصادیق اینگونه استفاده کرده اند: »این حدیث بر 
خروج احتمالی مسلمانان بعد از بیعت رضوان و خروج 
قطعی مسلمانان بعد از فتح مکه از دایره صحابه شرعی 
دلالت می کند«. پس »طلقاء«، »عتقاء« و »وفود« که 

بعدا مسلمان شدند، از دایره صحابی خارج هستند.
همچنین برخی از اهل سنت آورده اند: »امام مسلم در 
کتاب »فضائل صحابه« از ابوسعید الخدری نقل کرده 
که در دعوای بین خالدبن ولید و عبدالرحمان بن عوف، 
پیامبر)ص(  به خالد فرمودند: هیچ یک از صحابه مرا 
سب نکنید!... این حدیث به طور واضح خالدبن ولید و 
طبقه او را ]طلقاء و امثــال آنها[ از مفهوم »صحابی« 
خارج کرده است. جالب آنکه خود خالد که از زمان فتح 
مکه تا ۱۸ ماه همراه پیامبر)ص(  بود، مدعی نشد که 
جزو صحابه است. گویی برای او روشن بود که صحابه 

پیامبر با آنها که طلقاء بودند تفاوت دارند.
همچنین روایات دیگری وجود دارد که افرادی همانند 
عبدالله بن عمر، ســب کنندگان مهاجران را در دایره 
صحابی ندانسته اســت )الدرالمنثور، ج۱، ص467(. 
و حتی روایاتی وجود دارد که عمربن خطاب، طلقاء را 
متهم می کرد به اینکه اسلام را ناخواسته پذیرفته اند 

)الصحبه و الصحابه، ص۱۱6(.
درنتیجه مطابق آراي برخی از عالمان اهل ســنت، 
صحابه در ادبیات دینی دایره شمولی دارد که مطابق 
آیات و روایات نمی تواند قابل صدق بر شخصیت هایی 
همچون معاویه باشــد. لذا تمام آثاری که اهل سنت 
برای صحابی قائل هســتند )مانند عدالت، حرمت 
مذمت و لعن(، بر افرادی همچون معاویه بار نمی شود؛ 
چرا که بسیاری از اهل سنت، حتی در اسلام معاویه 
تردید جدی دارند چه رسد به آنکه وی را شخصیتی 
مقدس بپندارند که امکان نقد رفتارهای او و ارزیابی 
آن با معیارهای »فاسق« و »ظالم« وجود نداشته باشد.

پي نوشت: پژوهشگران و علاقه مندان می توانند 
برای تسهیل دسترسی به آراي طرح شده، مقاله 

 »اندیشه های حسن بن فرحان مالکی درباره صحابه« 
را مورد مطالعه قرار دهند.

مفهوم صحابی در قرآن و روایات
بررسی آراي برخی از پژوهشگران اهل سنت پیرامون صحابی بودن معاویه بن ابی سفیان

در روزهــای اخیــر بحث های 
اندیشه 
اسلامی

گوناگونی پیرامون شــخصیت 
معاویه بن ابی سفیان صورت گرفت 
که نشان از تفاوت دیدگاه مسلمانان در این باره 
دارد. چنانچه مشهود است برخی از مسلمانان اهل 
سنت، معاویه را به عنوان یکی از صحابیان خاص 
پیامبراکرم)ص( دانسته و درنتیجه او را در زمره 
مقدسات خود قلمداد می کنند. اما آیا تمام عالمان 
و اندیشمندان اهل سنت بر سر این موضوع اتفاق 
نظر دارند؟ در این نوشتار مبتنی بر آراي برخی از 
محققان اهل سنت مانند حسن بن فرحان المالکی 
در کتاب »الصحبه و الصحابه«، در عین رعایت ادب 
مباحث علمی و بدون هیچ گونه قصد توهینی، به 

سؤال مذکور پاسخ خواهیم داد.
مطابــق باورهای اهل ســنت، اگر کســی از 
شــخصیت های تاریخی مصداقــی از مفهوم 
»صحابی« قرار بگیــرد، او دارای مقام عدالت 
بوده و مطابق آیات و روایات ذم او حرام اســت. 
پس ابتدا برای روشن شدن بحث »تقدس معاویه 
و صحابی بودن وی« بایــد از یک کلیدواژه مهم 

شروع کرد: صحابی.

مفهوم صحابی
صحابی در لغت یعنی کسی که با فرد دیگری همراهی 
و معاشرت دارد. صحابی در عرف هم به معنای جمعی 
از دوستان و همراهانی است که روابط بسیار نزدیکی 

باهم دارند.
اما درباره اصطلاح صحابی 2مکتب اصلی وجود دارد:

برخی معتقدند هرکس پیامبر)ص(  را در حال ایمان 
دیده و یا ملاقات کرده و در حالت اســلام فوت کرده 
باشد، صحابی است و در نقطه مقابل، جمهور علمای 
گذشــته اعم از محدثان و فقیهان، صرف ملاقات یا 

رؤیت پیامبر)ص(  را معیار صحابی بودن نمی دانند.
گروه اول با آنکه مفهوم صحابی را چنان توسعه داده اند 
که شامل شخصیت هایی همچون ابوسفیان و معاویه 
هم می شــود، با این حال به کار بردن عباراتی مانند 
»ظالم« را نسبت به صحابی ممنوع و حرام نمی شمرند؛ 
یعنی حتی اگر معیار صحابی بودن، صرف ملاقات و 
دیدن پیامبر باشــد، باز ما می توانیم در یک مواجهه 

علمی، بگوییم برخی از صحابــه مطابق فلان دلیل، 
فاسق یا ظالم بوده اند.

صحابی در قرآن
در ۳آیــه، خداونــد مهاجرین و انصــار که صحابی 
پیامبر)ص(  حساب می شدند را با الفاظ مختلف مورد 
عنایت خود قرار داده. یکی از این آیات که ســخن از 
رضایت خدا نسبت به صحابی دارد را با هم مرور کنیم 
تا ببینیم آیا امثال معاویه می توانند مصداقی از صحابی 

در نگاه قرآن باشند؟
لوُنَ مِنَ المُْهاجِرینَ وَ الْنَصْارِ وَ الَّذینَ  ابقُِونَ الْوََّ وَ السَّ
اتَّبَعُوهُمْ بإِحِْسانٍ رَضِی الله عَنْهُمْ وَ رَضُوا عَنْهُ وَ أعََدَّ لهَُمْ 
جَنَّاتٍ تجَْری تحَْتَهَا الْنَهْارُ خالدِینَ فیها أبَدَاً ذلکِ الفَْوْزُ 

العَْظیمُ )توبه/۱00(
در این آیه خداوند از ۳گروه اعلام رضایت کرده است:

الف( مهاجران اولیه
ب( سابقین از انصار
ج( تابعان به احسان

هجرت یکی از نقاط عطف در تاریخ اســلام به شمار 
می رود به طوری که خود آن یکی از معیارهای مهم 
در مسلمانی است. اگر کسی پیش از صلح حدیبیه یا 
فتح مکه، به مدینه به هدف تقویت جامعه اسلامی و 
پیروی از دستور پیامبراکرم)ص(  هجرت کرده باشد، 
مهاجر اولیه شناخته می شود. اما آنهایی که بعد از صلح 
حدیبیه یا فتح مکه به اسلام گرویدند و بنا به مصالحی 
اسلام آورده و مهاجرت کردند، مهاجر اولیه محسوب 
نمی شوند. در زبان پیامبراکرم)ص( ، این افراد به طلقاء 
یعنی آزادشدگان مشهور شده اند. با این توضیح معاویه 
و امثال وی، در زمره مهاجران اولیه نبوده و در جرگه 

طلقاء به حساب می آمدند.
سابقین از انصار هم یعنی آن دسته از شخصیت های 
مدنی که از پیامبراکرم)ص(  حمایت کردند و در جنگ 
بدر به مجاهده پرداختند. بعــد از بدر به دلیل عزت 
و قدرت یافتن اسلام و مســلمانان، بسیاری از مردم 
مدینه حتی منافقان به حمایت از پیامبر)ص(  روی 
آوردند. درنتیجه آنها که در روزگار سختی پشتیبانی 
لازم را نکردند، سابقین از انصار شناخته نمی شوند. 
پرواضح اســت که معاویه و امثال وی به طور کلی در 

دسته انصار نیستند.

آنچه در ادامــه می خوانید گزیده نکاتی اســت از 
اندیشه 
تمدنی

ســخنرانی حبیب الله بابایی در پنجــاه و یکمین 
کنفرانس سالانه »مطالعات تطبیقی و بین المللی 
تمدن ها« در دانشگاه مونموث آمریکا با عنوان »راه های ممکن تمدن 
در جهان اســلام«. دکتر بابایی در این سخنرانی به طرح معضلاتی 
می پردازد که امکان گفت وگوی تمدنی میان جهان اسلام و جهان غرب 
و به طور ویژه مدرنیته را از بین می برد. همچنین باید توجه داشت که 
ایشان به دنبال یک نگاه کلان تمدنی، موضوع گفت وگو را طرح کرده و 
کلمات را با دقت و وسواس قابل توجهی به کار می برد. وی در زمینه 

آسیب شناسی گفت وگوهای تمدنی معتقد است:
»2معضل اساســی درصورت بندی تمدنی جهان اسلام وجود دارد: 
مشکل گفت وگو درون دنیای اسلام و معضل گفت وگو در بیرون جهان 

اسلام )بین اسلام و غرب(.«
»معضل گفت وگو در جهان اســلام، نه به موجــب نبود زبان 

مشــترک بین نخبگان جهان اســلام بلکه به علت »نبود 
اصالت در موضوعات یا مسائل مشترک برای گفت وگو« 
است. دنیای اسلام در شناخت نیازها، طرح سؤالات، ارائه 
پاسخ های خود اصالت خود را از دست داده و در دام تقلید از 

فرهنگ جهانی افتاده است. نخبگان دنیای اسلام زبان 
اصیل خود را در فهم خود و در ارائه خود و در حل 

مسائل خود گم کرده اند و در وضعیت بی زبانی 
)یا سخن به زبان بیگانه( امکان گفت وگو را 

نیز از دست داده اند.«

اما از دیدگاه بابایی فقدان گفت وگو منجر به انسداد مسیر تمدن سازی 
در جهان اسلام نشده است. ایشان علت آن را اینگونه توضیح می دهد: 
»به رغم فقدان گفت وگو در جهان اســلام، بــه موجب تاریخ و تفکر 
غنی تمدنی در دنیای اســلام، همچنان اراده های قوی ای مبنی بر 
تمدن سازی در دنیای اسلام وجود دارد، همانطور که مؤسسات زیادی 
برای تفکر و تدبیر تمدنی در جهان اسلام )ایران، مالزی، ترکیه و دیگر 
کشورها( مشغول به کار هستند. رقابت تمدنی بین برخی از کشورهای 
اســلامی، به رغم مســائل و گاه اختلافاتی که در میــان بلوک های 
اســلامی ایجاد می کند، نوعی از آگاهی مشــترک تمدنی )آگاهی 
تاریخی- تمدنی، آگاهی الهیاتی- تمدنی و آگاهی عینی- تمدنی( و 
احیانا چشم انداز نوین تمدنی را فرا روی مسلمانان معاصر می گشاید.«

سپس او اسلام تمدن شده را به عنوان یک فرصت به جهان غرب معرفی 
می کند: »با توجه به ارتباط تنگاتنگ بین تمدن ها در وضعیت جهانی 
امروز، فرایند تمدنی مســلمانان فرصت ها و هزینه هایی را 
به صورت توأمان برای تمــدن غرب ایجاد می کند، لیکن 
هزینه های جهان اسلام پیشــرفته و تمدن شده، برای 
دنیای غرب به مراتب کمتر از هزینه هایی است که جهان 
اسلام عقب مانده و تمدن نشده برای غرب مدرن ایجاد 

می کند.«
در ادامه بابایی به چالش های اساسی میان اسلام و غرب 

در زمینه گفت وگوی تمدنی اشاره می کند:
»فقدان شناخت درست از اسلام در غرب 
و نبود شناخت درست از غرب در جهان 

اسلام، تمدن در هر دو ســویه غربی و اســلامی را دچار چالش 
می کند. اسلام شناســی در جهــان غرب مخصوصــا در آمریکا 
همچنان به ریشه های اصلی خود در میان مسلمانان متصل نیست. 
اسلام شناسی در جهان غرب یا ریشه در جریانات شرق شناسی 
دارد و یا متصل به برخی از مسلمانان سکولار است. هر دوی این 
جریانات به اصطلاح اسلام شناسی در غرب، سوءتفاهم های بزرگی 
در فهم اســلام در غرب ایجاده کرده است. آنچه از اسلام در غرب 
شناخته می شود، بیشتر اســلام تکفیری است نه اسلام حکمی، 

عرفانی و اخلاقی.«
»از سوی دیگر غرب شناســی نیز در دنیای اسلام به درستی رخ 
نداده است. غربی سازی دنیای اسلام یا از طریق روشنفکران آشنا 
به زبان های اروپایی رخ داده اســت و یا از طریق نسل غرب زده و 
گاه خودباخته در جهان اســلام صورت گرفته است. لیکن نسل 
غرب زده در دنیای اســلام و در این امروز، نه اسلام را به درستی 
می شناسد، نه ایران و فرهنگ ایرانی را و نه شناخت دقیقی از غرب 
و مدرنیته دارد. همین نافهمی پیچیده و چندلایه از »اســلام«، 
»ایران« و »غرب« زمینه را برای برخورد و اصطکاک بین اسلام و 

غرب فراهم می کند.«
در نهایت آنکه ایشــان راهکار اساســی برای رفع چالش ها را 
اینگونه توصیف می کند: »بدین ترتیب آینده تمدن در اســلام 
و در جهان غرب نه در ایجاد مســیرهای گفت وگو بلکه در گرو 
اصلاح راه های گفت وگو و تحول در مدعیان گفت وگو در غرب و 

در جهان اسلام است.«

آسیب شناسی معضل گفت وگو در 2سطح درون و برون جهان اسلام به روایت حبیب الله بابایی

اسلام ناشناسی غربی ها و غرب نشناسی مسلمانان
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2سال از ابلاغ سند توســعه منطقه ساحلی مکران در 
افق 1415می گذرد و حالا خبر می رسد 5 شهرستان 
جنوبی استان کرمان هم قرار اســت پس از مطالعات 
به فهرست 5 شهرســتان دیگر ســند یعنی چابهار، 
جاسک، سیریک، کنارک و میناب در 2استان سیستان 
و بلوچستان و هرمزگان اضافه شوند؛ با وجود این، سند 
توسعه منطقه ساحلی مکران هنوز بعد از گذشت 2سال 
ابهاماتی دارد که تغییر چندباره متولی، شفاف نبودن 
اقدامات انجام شده و مشخص نبودن سازوکار بخشی از 
آنهاست. مسئولان استان های حاضر در این سند خبر 
می دهند اقدامات اجرایی در سطح شهرستان های سند 
در جریان است، اما احیای ســازمان توسعه مکران در 
دستور کار قرار دارد و می تواند ضامن شفافیت بیشتر 

سازوکار آن باشد.

احیای سازمان توسعه سواحل مکران 
هرمزگان با شهرستان های جاسک، سیریک و میناب 
یکی از 2استان حاضر در سند توسعه منطقه ساحلی 
مکران اســت. مدیرکل توســعه جزایر اســتانداری 
هرمزگان با تأکید بر اینکه اقدامات صورت گرفته در این 
شهرستان ها در حوزه های عمرانی، اجتماعی، اقتصادی 
و فرهنگی همه در راســتای سند تعریف شده است به 
همشهری می گوید:  هر دو استان سیستان وبلوچستان 
و هرمزگان حسب ســند ابلاغ شــده پیشرفت هایی 

داشــته اند، اما دولت تدابیری برای احیای ســازمان 
توسعه سواحل مکران که در زمان ابلاغ سند دیده شده 
بود، اتخاذ کرده است تا این سازمان پیگیری سند را با 

بازوهای استانی دنبال کند.
یاسر سلیمانی با تأکید بر اینکه حضور دستگاه مستقل 
مرکزی می تواند به پیشــبرد اهداف سند کمک کند، 
می افزاید: این دستگاه مستقل و تدابیر قانونی سازمان 
توســعه ســواحل مکران باید طوری طراحی شود که 
نقش تسهیلگر داشته باشد نه اینکه به عنوان سازمان 
بالادستی با تعریف نادرســت ارتباط طولی و عرضی با 
استان ها فعالیت کند. به گفته او، هم اکنون در مجموعه 
اســتانداری ها جایگاهی با عنوان مشــاور استاندار در 
این باره دیده شده است، اما طبیعتا این جایگاه باید ربط 
و نسبتش با سازمان توسعه مکران هم تعریف شود که 
این موضوع در دست تدوین است. سلیمانی اضافه شدن 
مناطق جنوبی کرمان به سند را هم درصورت تعریف 
بهینه ارتباط سازمان با استان ها، سازمان منطقه آزاد و 
همچنین منطقه ویژه اقتصادی مفید می داند، اما معتقد 
است اگر سازو کارهای قانونی و روابط به درستی تعریف 

نشود در روند سند اختلال ایجاد خواهد شد.

کرمان، پس کرانه مکران 
کار مطالعه و اقدامــات عملیاتی الحاق مناطق جنوبی 
کرمان به سند توســعه مکران نیز با دستور معاون اول 
رئیس جمهوری به دبیراجرایی شورای توسعه مکران  
چند هفته ای اســت آغاز شــده؛ این الحاق توجه به 
ظرفیت های مناطــق جنوبی در زمینه کشــاورزی، 
دامپروری و معدنــی و به دلیل توجه جزو محروم ترین 
و کم برخوردارترین مناطق جنوب شرق کشور محسوب 
می شوند و الحاق این مناطق به ســند توسعه مکران 
موجب توزیع عادلانه امکانات و رشــد و توســعه این 

مناطق در جنوب کرمان خواهد شد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار کرمان این 
الحاق را بر مبنای ســند آمایش اســتان می داند و به 
همشهری می گوید: در این سند اشاره شده است کرمان 
به عنوان پس کرانه سواحل مکران دیده شود و به همین 
دلیل شهرستان های جنوبی استان قرار است به سند 

اضافه شوند.
حســین مهرابی با تأکید بر اینکه هر چه ظرفیت های 
مکران بیشــتر مورد توجه قرار گیرند و توســعه یابند 
کرمان از این الحاق منتفع خواهد شد، می افزاید: مسیر 

ترانزیتی، فرودگاه، ریل راه آهن، دشــت های وسیع و 
منطقه ویژه اقتصادی کرمان از امتیازهای این استان 
برای پس کرانه بودن است و همچنین موقعیت کرمان 

طوری است که می تواند بندر خشک هم داشته باشد.

توسعه مکران بدون دورنمای روشن
با وجود انتشــار اخباری درباره الحاق مناطق جنوبی 
کرمان یا احیای سازمان توسعه مکران اما نگاه نماینده 
چابهار در مجلس شورای اسلامی به این قضیه خوشبین 
نیست. معین الدین سعیدی یکی از موارد عجیب سند 
توسعه مکران را مواجهه دولت ها با فرمان معظم رهبری 
می داند و به همشهری می گوید: رهبری وقتی موضوع 
را مطرح کردند، قید گذاشتند که سواحل مکران به قید 
فوریت توسعه یابد و از کلیدواژه گنج پنهان در این باره 
اســتفاده کردند، اما از آن زمان تا کنون نحوه مواجهه 

دولت ها با سند مایه تأسف بوده است.
وی تصریح می کند:  با وجود گذشت 2سال از ابلاغ سند 
نه تنها در این مدت اتفاقی نیفتاده اســت، بلکه حتی 
می بینیم منطقه آزاد چابهار به عنــوان موتور محرکه 
سواحل مکران در 7ماه گذشته بدون مدیرعامل بوده 
اســت. با این روند دورنمای روشن، سازوکار اجرایی یا 
عزم جدی برای افزایش شــاخص های توسعه انسانی 
در منطقه مکران نمی بینم. ســعیدی تأکید می کند 
گزاره هایی مبنی بر عزم دولت درباره احیای ســازمان 
توسعه مکران مطرح می شود، اما این سازمان بدون اهرم 
اجرایی نمی تواند کاری از پیش ببرد و از سوی دیگر این 
نگرانی وجود دارد که توســعه محلی در این روند زیر 

سایه توسعه ملی نادیده گرفته شود.

مثلث توسعه مکران
مطالعات الحاق مناطق جنوبی کرمان به سیستان وبلوچستان و هرمزگان در سند توسعه مکران آغاز شد

حفاران غیرمجاز معدن طلای اندریان، امنیت و آرامش روانی روستانشینان ورزقان را به خطر انداخته اند

دردسرهای همسایه طلایی »ورزقان« 

ورزقان، شهرســتانی در 65کیلومتری تبریز که با اقلیم کوهســتانی خود 
شناخته می شود، این روزها به دلیل معدن طلای اندریان، بر سر زبان ها افتاده 
است. به گفته فرماندار ورزقان، بهره برداری از معدن طلای اندریان ورزقان 
در سال1374 آغاز و بعد از مدتی وقفه فعالیت های اقتصادی از ابتدای مرداد 
با ظرفیت تولید 600کیلو شمش طلا و 400کیلو شمش نقره در سال از سر 
گرفته شد. برق طلای اندریان، حفاران غیرمجاز را به این منطقه کشیده و تا 

به حال صدها پرونده قضایی تشکیل شده  است. 
در این میان اهالی ورزقان، در نتیجه همسایگی با معدن طلا فقط دردسرهای 
حاصل از حضور حفاران غیرمجاز را که ناامنی مهم ترین آن است، دیده اند. 
دردسرهایی که به گفته رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان 
شرقی با اجرایی شدن تدابیر امنیتی و استقرار پلیس انتظامی در منطقه از 

آنجا رخت برمی بندد.

برهم خوردن امنیت و آرامش اهالی
معدن طــلای اندریان در ۹0کیلومتری شــمال شــرق تبریــز در حوزه 
استحفاظی شهرستان ورزقان واقع شده  اســت. فعالیت های اکتشافی در 
محدوده معدن طلای اندریان از اوایل دهه70 توســط شرکت منطقه ای 
معادن آذربایجان آغاز شــد و اکنون نیز یک شــرکت ایرانی با همکاری و 
سرمایه گذاری یک شرکت گرجستانی با هدف استخراج سالانه 1400هزار 
تن کانسنگ طلا و تولید طلا در این معدن فعالیت می کنند. تا اینجای ماجرا 
همه  چیز خوب به نظر می رســد و افق های روشنی در حوزه سرمایه گذاری 
اقتصادی و اشــتغال بومی ها دیده می شــود. اما ورود حفاران غیرمجاز به 
معدن باعث شده تا دردسر بیشــتری برای اهالی ایجاد شود. عجیب اینکه 
صعب العبور و کوهســتانی بودن منطقه، تامین ماشین آلات حفاری برای 
معدن را با مشکل روبه رو کرده بود، اما نتوانســت دست حفاران غیرمجاز 

را کوتاه کند.
فرماندار ورزقان، حفاران غیرمجاز را که تا به حال برایشان پرونده های قضایی 

هم تشکیل شده، فرصت طلبانی می داند که از دور و نزدیک خود را به معدن 
می رسانند تا رگه های طلا را از سنگ های معدنی در کارگاه های غیرمجاز به 
طلا تبدیل کنند. مهدی نعمتی، درباره آسیب های پیش آمده به همشهری 
می گوید: بهره برداری از معادن، یکی از مولفه های توسعه اقتصادی است که 
هم مزایا دارد و هم معایب. متأسفانه یکی از آسیب های معدن طلای اندریان 
حضور حفاران غیرمجاز اســت که برای مردم روستانشین اطراف معدن و 

حتی اهالی ورزقان، ترس و نا امنی ایجاد کرده  است.
نیروی انتظامی تا به حال توانسته تعدادی از حفاران غیرمجاز را دستگیر کند 

که برای آنان پرونده قضایی تشکیل شده  است.
رضا سمیعی، رئیس دادگاه عمومی بخش خاروانا در شهرستان ورزقان، آمار 
پرونده های قضایی تشکیل شــده را این طور عنوان کرده  است: از سال۹7 
تاکنون، بیش از 350پرونده مرتبط با فعالیت حفاران غیرمجاز طلا تشکیل 
شــده و 137فقره مربوط به ســال۹۸ بوده و کمترین آمــار نیز متعلق به 
سال جاری با ۹پرونده بوده  است. بخش قابل توجهی از این پرونده ها منجر به 

صدور احکام زندان برای متخلفان تا 2 سال حبس شده  است.
از سوی دیگر، به گفته فرماندار ورزقان مســائل مربوط به فعالیت حفاران 

غیرمجاز در معدن اندریان، فقط ســرقت از ثروت ملی نیست و از مسائل و 
مشکلات امنیتی دیگر مثل توزیع مواد مخدر، همراه داشتن سلاح های سرد 

و گرم از سوی حفاران غیرمجازف نباید غافل شد.

راه چاره چیست؟
برای ساماندهی طرح مقابله با سرقت طلای اندریان چه راهکارهایی اجرا 
شده  است؟ این پرســش را نعمتی این طور پاســخ می دهد: دستگاه های 
ذی ربط زیر مجموعه سازمان صنعت و معدن و تجارت بعد از اینکه پروانه 
بهره برداری را صادر کردند، باید به فکر تامین امنیت هم باشند. چرا که این 

موضوع صیانت از اموال عمومی مردم ایران است.
طبق قانون، بهره بردار موظف به صیانت از معدن و محدوده معدنی تحویل 
گرفته شده است؛ ولی تعداد پرونده های قضایی صادر شده نشان می دهد که 
شرکت بهره بردار نتوانسته از عهده حفظ و صیانت معدن و برخورد با حفاران 
غیرمجاز برآید. موضوع امنیت مردم ورزقان و روستاهای اطراف را با رئیس 

 سازمان صمت آذربایجان شرقی در میان می گذاریم.
صابر پرنیان به همشــهری می گوید: کوتاه کردن دســت حفاران 
غیرمجاز معدن طلای اندریان با توجه به تعداد زیاد حفاران غیرمجاز 
و شرایط کوهستانی منطقه، با برنامه ریزی  در سطح مدیریت ارشد 
و کلان استان به  نتیجه می رسد. طرح مراقبت و محافظت از معدن 
طلای اندریان با اســتقرار نیروهای انتظامی برای برخورد قاطع با 
متخلفان و همکاری کردن اداره محیط زیست و منابع طبیعی اجرایی 
می شود. پرنیان می گوید که نیروی انتظامی اطراف منطقه مستقر 
شده و اقدامات محافظتی از قبیل بستن راه ورود و خروج و تقویت 

حفاظت داخلی معدن را در دستور کار دارد.

   
معدن طلای اندریان، محدوده ای کوهســتانی به وســعت 120 هکتار را 
در برمی گیرد و با ۸روســتای اندریان، آســتارگان، میوه رود، قینر، گونه 
گوره، حاجیلار، طرزم و گل آخور همسایه اســت. معدن طلای اندریان در 
 فاصله ۸0کیلومتری از مرکز ورزقان و 35کیلومتری از بخش خاروانا واقع

 شده  است. 

 خسروی و پرویزخان 
در اربعین تعطیل نیستند

سرپرست فرمانداری قصرشــیرین گفت: فعالیت تجاری در 
مرزهای رسمی خسروی و پرویزخان در ایام اربعین حسینی 
و تردد زائران با تأکید وزیر کشور و استاندار کرمانشاه تعطیل 
نیست. به گزارش ایرنا، محمد حیدری افزود: پیش بینی ها بر 
این است که امسال شاهد حضور زائران بیشتری برای مراسم 
اربعین در شهرستان قصرشیرین باشیم و در زمان پیک تردد 
زائر از مرز خســروی کامیون های صادراتی این مرز به سمت 
مرز پرویزخان هدایت خواهند شد تا فعالیت تجارت همچنان 

تداوم داشته باشد.
اصلاح کمربندی قصرشــیرین، رفع نقاط حادثه خیز، تامین 
روشنایی معابر و پارکینگ ها و مواکبی که در مسیر کمربندی 
هســتند، تمهیــدات لازم بــرای جابه جایی زوار از ســمت 
پارکینگ ها به میدان امام حسین)ع( در ورودی جاده خسروی 
و همچنین انتقال زائران از ورودی جاده خسروی به پایانه مرزی 
از مهم ترین مواردی بود که سرپرست فرمانداری قصرشیرین 

به آنها اشاره کرد.

 ساخت ۲۰هکتار گلخانه
در استان مرکزی 

 رئیس جهادکشاورزی استان مرکزی گفت: سال گذشته حدود 
30هکتار گلخانه و سایبان در اســتان احداث شده و امسال 

احداث 20هکتار گلخانه هدفگذاری شده است.
به گزارش ایسنا، علی صفری با بیان اینکه حدود 4درصد اراضی 
کشاورزی استان دارای سند هستند، افزود: در استان 200هزار 
هکتار رفع تداخل انجام شده که این اقدام مقدمه صدور سند 
اراضی است؛ همچنین 200هزار هکتار نیز در حال انجام است. 
 در استان ۸500هکتار کاداســتر انجام شده و 67هزار هکتار

در دست اقدام است.
وی همچنین با بیان اینکه امســال روند تولید گندم به خوبی 
پیش رفته است، ادامه داد: امســال تا کنون بیش از 1۹0هزار 
تن گندم در استان خریداری شــده و پیش بینی خرید بالای 
200هزار تنی گندم وجــود دارد و برآورد تولید در اســتان 

250هزارتن است.

 صادرات یک میلیون تن
مرکبات مازندران  به چین 

رئیس اتاق بازرگانی مازندران گفت: صادرات یک میلیون تن 
مرکبات از استان به چین در دستور کار و برنامه قرار دارد.

به گــزارش مهر، عبــدالله مهاجر در میز تخصصــی صادرات 
اســتان های شــمالی، بازاریابی را از جمله وظایف اتاق های 
بازرگانی برشمرد و گفت: قرار است بخشی از مرکبات به کشور 

چین صادر شود.
وی با عنوان اینکه بازار چین فرصتی برای صادرات یک میلیون 
تن مرکبات است، افزود: دولت برای صادرات مرکبات به این 
کشور زمینه سازی کرده است و باید برای حضور در این بازار 
آماده شد. وی با اظهار اینکه قیمت مرکبات در بازار چین 30 
تا 45 یوان معادل 135هزار تومان است، افزود: در حال بررسی 

هزینه ها برای صادرات مرکبات به این کشور هستیم.
رئیس اتاق بازرگانی مازندران ادامه داد: در حال تلاش هستیم 
تا اتفاق خوبی برای تجار و بازرگانان مازندران رخ دهد و باید به 

سمت و سویی رویم تا کشاورزان رضایت داشته باشند.

 بازگشایی مسیر  تردد 
صیادان گلستانی 

مدیرکل شیلات گلستان از بازگشایی مســیر تردد صیادان 
به دریای خزر با لایروبی مصب گرگانرود خبر داد. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران جوان، اســماعیل جباری گفت: با لایروبی 
رودخانه و مصب گرگانرود مسیر تردد از اسکله شناور صیادی 
به دریای خزر برقرار شد و از این پس شرایط برای رفت وآمد 
آسان تر صیادان استان، نیرو های یگان حفاظت از منابع آبزی و 
پرورش دهندگان ماهی در قفس و پن، به دریا فراهم شده است.

به گفته وی، برای لایروبی و بازگشــایی این مسیر ۸میلیارد 
تومان از محل اعتبار اسکله صیادی هزینه شده است.

مدیرکل شیلات گلستان از احداث اسکله صیادی در آینده ای 
نزدیک خبر داد و گفت: این اسکله با اعتبار 200میلیارد تومان 
ساخته خواهد شد و پس از آن می توانیم شاهد توسعه پرورش 

ماهی در قفس و پن و بهبود اقتصاد مردم منطقه باشیم.

 تأسیس ۵۶ شرکت تعاونی
در خراسان شمالی 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان شمالی گفت: 56 
شرکت تعاونی با 1420عضو در استان طی یکسال اول دولت 

سیزدهم تشکیل شد.
به گــزارش ایرنا، مهــدی اســلامخواه افزود: ســرمایه این 
شــرکت های تعاونی 6میلیارد و400میلیون تومان است که 
با تاسیس این مجموعه ها ۹۸5فرصت شغلی در استان ایجاد 
شده اســت. وی با بیان اینکه 22درصد از شرکت های تعاونی 
تشکیل شده در یکسال اخیر خدماتی بوده، گفت: 17درصد 
این شــرکت ها   تعاونی کشــاورزی، 16درصد صنعتی و بقیه 

شرکت ها درباره تامین نیاز تولیدکنندگان است.
اسلامخواه با بیان اینکه تعاونی های استان در یکسال گذشته 
735۹ دلار صادرات داشتند، خاطرنشان کرد: تأکید اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان، بر تسهیل روند و افزایش 
صادرات شرکت های تعاونی است. مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی خراسان شمالی  افزود: در یکسال اخیر 70میلیون 
تومان تسهیلات به یک شرکت تعاونی پرداخت شد و همچنین 
21شرکت تعاونی نیز 225میلیون تومان تسهیلات بلاعوض 

دریافت کردند.

بازگشایی باجگیران 
معاون اقتصادی استاندار خراسان رضوی با تأکید 
بر اهمیت دیپلماســی اقتصادی فعــال به ویژه 
در مناطق مرزی گفت: حجــم مبادلات تجاری 
در کشــور در بازارچه مرزی باجگیــران باید به 
50میلیون دلار برسد. به گزارش تسنیم، ابوالفضل 
چمندی افزود: این بازارچه در ســال۹۸ به دلیل 
شــیوع بیماری کرونا و برخی مشکلات موجود 
در تجارت بازارچه ای با کشور ترکمنستان به طور 

موقت تعطیل شده بود.
وی گفت: با توجه به دیدارهای روســای جمهور 
2کشور درسال جاری و مذاکرات صورت گرفته 
توافق شــد تا فعالیــت تجــاری بازارچه مرزی 

باجگیران به طور مجدد ازسرگرفته شود.
معاون اقتصادی اســتاندار خراســان رضوی با 
اشــاره به اهمیت این بازارچه در منطقه مرزی 
باجگیران تصریح کرد: روزانه به صورت میانگین 
300 تا 400نفر از توریست های ترکمن از بازارچه 
مرزی باجگیــران خرید کــرده و متقابلا روزانه 
بیش از 200نفر از اتباع ایرانی از بازارچه گودان 
ترکمنستان کالاهای مورد نیاز خود را خریداری 

می کنند.
وی با تأکید بــر تأثیر ایــن بازارچه بــر میزان 
تجارت بین ایــران و ترکمنســتان عنوان کرد: 
تا پیش از تعطیل شــدن بازارچه ســالانه بیش 
از 4میلیــون دلار کالا از این بازارچه به کشــور 
 ترکمنستان صادر و حدود 500هزار دلار کالا وارد 

کشورمان می شد. 

 خبر

عدد خبرمیز خبر

مدیــر بنــادر و دریانــوردی شــهید باهنــر 
و شــرق هرمــزگان از افزایــش ۲۳درصــدی 
صــادرات نفتــی خبــر داد و گفــت: طــی این 
مــدت ۴۱هزارو۸۵۹تــن کالای نفتــی از 
ایــن بنــادر صــادر شــده اســت. بــه گــزارش 
ایســنا، حمیدرضــا محمدحســینی تختــی 
ســال جاری  ۵مــاه  مــدت  طــی  افــزود: 
یک میلیون و۵۸هــزارو۵۶۰ تــن کالا در بنادر 
شرق هرمزگان تخلیه و بارگیری شده است.

۲۳
درصد 

هرمزگان

مدیــرکل نوســازی مــدارس لرســتان بــا 
اشــاره به وجود ۴۵مدرســه »ســنگی« 
در این استان گفت: از این تعداد ۵مورد 
بــالای ۱۰دانش آمــوز و بقیــه زیــر ۱۰نفر 
دانش آموز دارنــد. بــه گــزارش  مهــر، 
یونس بهاروند ایران نیا افزود: هم اکنون 
در استان ۵۰۰مدرسه کانکســی داریم 
کــه ۱۱۲مــورد از ایــن مــدارس بیــش 
از ۱۰دانش آموز دارنــد. همچنیــن در 
لرستان هزار مدرسه تخریبی وجود دارد.

45
مدرسه

لرستان

مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 
روســتاییان و عشــایر کردســتان گفــت: 
و  بگیــران  مســتمری  کل  هم اکنــون 
بیمــه  شــده های این صنــدوق در اســتان 
۹۷هزارو۸۵۲نفر اســت. به گزارش ایرنا، 
احمــد توانــا افزود: براســاس سرشــماری 
ســال۱۳۹۵ تعــداد کل مشــمولان در 
اســتان ۲۲۳هزار نفر، اما جمعيت تحت 
 پوشــش صنــدوق بســیار کمتــر از میزان 

مشمولان است.

97
هزار

کردستان

خراسان جنوبیعکس خبر

آبرسانی سیار در خراسان جنوبی 

 کم آبی مهم ترین مشکل و پیامد خشکسالی در 
خراسان جنوبی است و به همین دلیل آبرسانی به روستاها 
سال هاست در این استان به طور متناوب انجام  می شود. 

آبرسانی به ۴۰۱روستا در خراسان جنوبی با ۲۷تانکر آبرسانی 
سیار انجام می شود. منبع: ایسنا

خراسان رضوی

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 

سند توسعه مکران و افق 1415
شورای عالی آمایش سرزمین سال ۱399سند توسعه منطقه ساحلی مکران در افق ۱۴۱۵ را 
تصویب کرد. براساس این سند منطقه ســاحلی مکران شامل ۵شهرستان چابهار، جاسک، 
سیریک، کنارک و میناب در ۲استان سیستان و بلوچستان و هرمزگان و دارای قطب توسعه 
جاســک به عنوان بندر و پایگاه نیروی دریایی، هاب گاز، نفت و انرژی و منطقه آزاد تجاری 
صنعتی چابهار به عنوان بندر آزاد و اسکله های با ظرفیت ایجاد مناطق صنعتی و حمل ونقل 
بین المللی است. سال گذشته اعلام شــد ۸۵پروژه مصوب برای توسعه سواحل مکران در 

۱۲حوزه کاری در دستور کار ۱3دستگاه اجرایی قرار دارد.  

مکث

اشتغال روستاییان اطراف معدن
معدن طلای اندریــان با وجود همه مشــکلاتی که 
برای همســایه هایش رقم زده و چالش هایی را پیش 
روی مسئولان قرار داده، اما توانســته برای ۸۰۰نفر 

اشتغال زایی کند.
موضوعی که فرماندار ورزقان این طور توضیح می دهد: 
حدود ۸۰۰نفر در این معدن مشــغول کارند که بیش 
از 9۰درصدشان از اهالی روســتاهای اطراف معدن و 
شهرستان ورزقان هستند. کمتر از ۲۰نفر هم از افراد 

خارجی در این معدن مشغول کارند.
نزدیک به 3۰۰ معدن غیرفعال در اســتان آذربایجان 
شــرقی وجود دارد و درصورت فعالیت آنان می توان 
به اشتغال زایی بیشــتر روســتاییان امیدوار بود. 
آذربایجان شرقی از لحاظ ذخایر معدنی در رتبه نخست 
کشور قرار دارد، ولی از نظر تعداد معادن فعال در جایگاه 

سوم است.

مکث

راحله عبدالحسینیگزارش2
روزنامه نگار
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آذربایجان شرقی

خراسان شمالی
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